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[Naskah Belum Disemak]

Sesi petang

8/12/2021 - RAKAMAN 16 [02:00 PM – 02:10 PM] – [NUR HIDAYANA] – RA

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Dengan segala

hormatnya, saya jemput Menteri Sains, Tekonologi dan Inovasi, sila teruskan.

Menteri Sains, Teknologi dan Inovasi [Datuk Haji Yakubah Khan]: Terima kasih

Datuk Speaker, untuk makluman Ahli Yang Berhormat ADUN Dilantik, Datuk Raimie

Unggi, kalau tiada dalam dewan ini saya skip lah ini, tidak jawablah ini. Jawab

bertulis ya, yang tidak ada dalam dewan saya akan jawab bertulis. Pintasan pun

tidak ada dalam dewan. Okay. Ah… ADUN lantikan, Datuk Amisah pun tidak ada.

Cepat lah habis ini kalau begini. Ahli Yang Berhormat Moyog juga tidak ada.

Untuk Ahli Yang Berhormat Dilantik, Dr. Aliakbar Gulasan, sebelum JENDELA

dilaksanakan iaitu pada suku ketiga 2020, liputan jalur lebar mudah alih 4G di Sabah

adalah 73.41%. Setakat suku ketiga 2021, status liputan 4G di seluruh negeri Sabah

termasuk kawasan pedalaman telah mencapai 83.90%, iaitu peningkatan sebanyak

10.49%, bukan 2.2% seperti Ahli Yang Berhormat nyatakan semasa perbahasan.

Peratusan liputan 4G ini dijangka akan meningkat kepada 90% apabila pelaksanaan

JENDELA telah siap pada penghujung tahun 2022. Usaha penambahbaikan

rangkaian akan diteruskan untuk memberikan kualiti pengalaman yang lebih baik

kepada pengguna.

Kukusan ada? Kukusan tiada ya, belum masuk ya. Berhormat Kunak? Kunak pun

belum masuk, jadi kita akan jawab secara bertulis, ah. Kemabong belum ada, okay.

Okay, saya sampai ke penghujung dah.

Datuk Ewon Benedick [Kedamaian]: Tuan Speaker, minta penjelasan. Berkaitan

dengan JENDELA dan menara Telekom Komunikasi.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Silakan.
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Datuk Ewon Benedick [Kedamaian]: Seperti yang dilaporkan media, Khazanah

Sabah melalui anak syarikatnya, Common Tower Technology telah dibawa, diberi

hak ekslusif untuk membina menara-menara telekomunikasi ini. Pertanyaan saya,

adakah benar saham Common Tower Technology ini telah dijual kepada sebuah

syarikat lain di luar Sabah selepas subsidiary ini diberi hak ekslusif untuk membina

menara-menara telekomunikasi di Sabah? Terima kasih.

Menteri Sains, Teknologi dan Inovasi [Datuk Haji Yakubah Khan]: Okay. Untuk

makluman Ahli Yang Berhomat serta dewan yang mulia ini, memang hak esklusif

telah diberikan kepada anak syarikat Khazanah iaitu CTT Sdn Bhd, untuk

melaksanakan kerja-kerja pemasangan tower ini. Berkenaan dengan penjualan

saham tersebut, saya tidak ada maklumat yang jelas perkara ini. Saya harap nanti

saya dapatkan maklumat yang jelas daripada mereka berkenaan ini, untuk

makluman Yang Berhormat ya. Terima kasih. Saya juga ingin ...

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat, saya

hendak memberitahu kepada Yang Berhormat-Yang Berhormat, kalau lah Yang

Berhomat berhendaki untuk menggunakan telefon smart bimbit, sila jangan

menonjol-menonjolkan kerana di sini adalah live broadcast. Terima kasih, ya. Tolong

kerana kewibaan kita di sini sangat diperhatikan. Terima kasih. Teruskan.

Menteri Sains, Teknologi dan Inovasi [Datuk Haji Yakubah Khan]: Terima kasih,

Datuk Speaker. Saya ingin merujuk kembali kepada persoalan daripada YB Merotai.

Ada YB Merotai?

Tuan Sariffuddin bin Hata [Merotai]: Ada. Ada.

Menteri Sains, Teknologi dan Inovasi [Datuk Haji Yakubah Khan]: Okay, Merotai.
Sukacita kementerian melalui JPSM merancang untuk melaksanakan pembinaan

campus satellite di daerah Pitas, Telupid, Sipitang, Keningau, dan Semporna seperti

apa saya maklumkan sebentar tadi. Sebanyak RM30 juta anggaran awal anggaran

awal diperlukan bagi pembinaan setiap kampus. 30 juta setiap campus satellite

tersebut. Walau bagaimanapun, dalam Rancangan Malaysia Ke-12, JPSM hanya

diperuntukkan sebanyak 125 ribu Ringgit Malaysia untuk pelaksanaan kajian

kemungkinan untuk satu campus satellite sahaja. Oleh itu, JPSM akan memohon
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peruntukan tambahan selepas kajian tersebut disempurnakan. Peruntukan

pembangunan sebanyak RM10.6 juta dalam bajet 2022 adalah untuk pembangunan

menyeluruh KSTI dan jabatan di bawah KSTI ya. Untuk makluman Yang Berhormat.

Berkaitan dengan...

Tuan Sariffuddin bin Hata [Merotai]: Yang Berhomat Menteri.

Menteri Sains, Teknologi dan Inovasi [Datuk Haji Yakubah Khan]: Ya, saya.

Tuan Sariffuddin bin Hata [Merotai]: Jadi, peruntukan itu adalah daripada

Kerajaan Persekutuan atau kerajaan negeri?

Menteri Sains, Teknologi dan Inovasi [Datuk Haji Yakubah Khan]:Untuk kaji

selidik ini, semuanya adalah daripada kerajaan negeri sendiri. Berkaitan dengan isu

yang dibangkitkan…

Tuan Azhar bin Datuk haji Matussin [Darau]: Soalan. Soalan.

Menteri Sains, Teknologi dan Inovasi [Datuk Haji Yakubah Khan]: Sebentar, biar
saya habiskan dulu ah.

Tuan Azhar bin Datuk haji Matussin [Darau]: Berkenaan. Berkaitan. Berkaitan.

Menteri Sains, Teknologi dan Inovasi [Datuk Haji Yakubah Khan]: Sekejap. Biar

saya habiskan dulu ah. Berkaitan dengan isu connectivity di DUN yang telah

dibangkitkan tadi, ya, di mana sebentar tadi saya telah berhubung dengan Pengarah

MCMC untuk datang ke dewan ini sekadar segera yang seberapa untuk mengenal

pasti punca kelemahan maklumat ini, ya. Untuk makluman tuan-tuan semua, ah…

Yang Berhormat semua. Jadi, ah… daripada Darau tadi sila...

Tuan Azhar bin Datuk haji Matussin [Darau]: Adakah ini. Ini lanjutan ah…

daripada soalan Merotai tadi. Adakah ini menunjukkan bahawa ah… projek ini baru

dalam cadangan?
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Menteri Sains, Teknologi dan Inovasi [Datuk Haji Yakubah Khan]: Sebenarnya,

kita tengah dalam proses membuat kajian. Pelaksanaannya akan kita laksanakan

setelah mendapat maklum balas daripada kaji selidik, ya. Kita akan laksanakan

secepat mungkin, paling tidaknya 1 / 2 untuk kita sempurnakan.

Datuk Speaker, marilah kita bersama-sama komited untuk terus bekerja keras bagi

menunaikan amanah rakyat demi kemakmuran negeri dan kesejahteraan rakyat

yang kita cintai. Sekiranya ada perkara-perkara yang dibangkitkan oleh Ali-ahli Yang

Berhormat yang tidak sempat dijawab, kementerian saya akan menjawabnya secara

bertulis. Sebelum saya mengakhiri ucapan penggulungan ini, sukacita saya

mengucapkan Selamat Menyambut Hari Natal kepada semua rakan-rakan yang

merayakan, dan Selamat Tahun Baru kepada semua yang berada di dewan dan di

luar dewan yang mulia ini. Sekian. Saya mohon menyokong.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Terima kasih Yang

Berhormat Menteri, sekarang menjemput Menteri Pembangunan Masyarakat dan

Kesejahteraan Rakyat.

02:10 petang

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Bismillahirrahmanirrahim. Assalamualaikum

warahmatullahi wabarakatuh, dan salam sejahtera.

8/12/2021 - RAKAMAN 17 [02:10 PM – 02:20 PM] – [ADRIAN SOLIUN] – MM

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: …dan salam sejahtera.

Datuk Speaker, allahamdulillah setinggi-tinggi kesyukuran dipanjatkan ke hadirat

Allah S.W.T kerana dengan limpah kurnia-Nya jua telah mengizinkan kita bersama-

sama di Dewan yang mulia ini sempena Mesyuarat Kedua Penggal Kedua

Persidangan Dewan Undangan Negeri Sabah Yang Ke-16. Bagi pihak seluruh

warga Kementerian Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat...
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Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Darau,

Yang Berhormat Darau sila pakai sarung muka dan juga Yang Berhormat-berhormat

yang lain. Tolong pakai kecuali menteri yang memberi penggulungan. Terima kasih.

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Bagi pihak seluruh warga Kementerian Pembangunan

Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat ataupun KPMKR, saya mengucapkan

syabas kepada Yang Amat Berhormat Ketua Menteri selaku Menteri Kewangan ke

atas pembentangan Bajet 2022 yang bertemakan “Ekonomi Pulih, Rakyat Sejahtera”

pada 03 Disember 2021 lepas. Sesungguhnya belanjawan tersebut melambangkan

komitmen kerajaan negeri kepada kelestarian kesejahteraan rakyat sejajar dengan

hala tuju kementerian saya. Pada masa yang sama ianya dapat meningkatkan

kejayaan rekod yang baik dalam pengurusan kewangan kerajaan negeri.

Datuk Speaker, kementerian saya menetapkan masyarakat prihatin dan

bertanggungjawab atau caring and responsible society sebagai teras utama

perkhidmatannya dalam memenuhi tanggungjawab pembangunan masyarakat dan

kesejahteraan rakyat yang mampan. Pada masa yang sama kementerian saya juga

akan terus melipatgandakan usaha untuk meningkatkan keberkesanan sistem

penyampaian perkhidmatan kementerian dan semua jabatan-jabatan dan agensi-

agensi di bawahnya.

Kementerian saya diperuntukkan sebanyak RM 134.1 juta yang terbahagi kepada

RM 122.40 juta untuk perbekalan, dan RM 11.72 juta untuk pembangunan.

Kenaikan peruntukan sebanyak 1.25 % berbanding peruntukan pada tahun 2021

menunjukkan komitmen tinggi kerajaan negeri dalam membangun dan

mensejahterakan masyarakat khususnya golongan rentan yang memerlukan

melalui projek dan program yang telah dirancang sepanjang tahun 2022.

Datuk Speaker, untuk menjawab pertanyaan Yang Berhormat Ahli Dewan Undangan

Negeri Sebatik, Jabatan Kesihatan Negeri Sabah memaklumkan terdapat pelan

pembangunan untuk membina sebuah klinik kesihatan jenis enam (6). Jenis enam

(6) ini purata kedatangan pesakit sehari adalah di bawah 50 orang di Pulau Sebatik

di sebidang tanah seluas 2.88 ekar yang telah diwartakan untuk kegunaan Klinik
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Kesihatan Pulau Sebatik. Anggaran peruntukan untuk projek ini adalah sebanyak

RM32 juta. Projek ini adalah dalam fasa perancangan reka bentuk klinik kesihatan.

Kunak dengan ADUN dilantik Datuk Amisah tidak ada di Dewan. Likas, Likas ada?

Likas juga tiada. Datuk Speaker, boleh saya jawab saja soalan daripada ADUN

Likas kerana memandangkan soalan itu berkaitan untuk kebaikan ataupun

makluman kepada semua Ahli Dewan Undangan yang ada pada sesi sekarang ini?

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Dia ada di sini?

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Tiada.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Likas

ada di sini?

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Tiada.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Baik, terpulang kepada

Yang Berhormat Menteri, kalau mahu memberikan.

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Ok, sebab soalan ini saya rasa relevan untuk semua.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Teruskan.

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Untuk menjawab pertanyaan Yang Berhormat ADUN Likas

berhubung dengan kajian tentang perubatan herba, Kementerian Kesihatan

Malaysia memang giat mengkaji dan membangunkan industri herba untuk tujuan

perubatan. Agensi Kementerian Kesihatan Malaysia seperti Institusi Penyelidikan

Perubatan menjalankan kajian bagi memastikan ubat-ubatan berasaskan herba

adalah berkesan dan selamat untuk digunakan oleh pesakit-pesakit berkaitan.
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Secara umumnya, pihak kerajaan sentiasa terbuka dalam menerokai potensi

penggunaan herba untuk indikasi terapeutik termasuk dalam mencegah dan

merawat penyakit. Walau bagaimanapun, ia perlulah mematuhi standard dan

peraturan antarabangsa yang ditetapkan dari segi aspek kualiti, efikasi dan

keselamatan.

Untuk makluman Dewan yang mulia ini, Hydroxycloroquine ataupun HCQ dan

Ivermectin bukanlah produk herba tetapi ianya adalah ubat tersenarai dalam

penggunaan racun. Pada masa ini polisi kerajaan tidak membenarkan penggunaan

HCQ dan Ivermectin untuk tujuan perubatan.

Berhubung dengan pengambilan vaksin pada masa ini ianya adalah satu polisi yang

ditetapkan oleh kerajaan untuk meminimakan kesan jangkitan COVID-19 kepada

rakyat. Kementerian saya prihatin tentang hak seseorang individu akan tetapi

kepentingan dan keselamatan masyarakat adalah menjadi keutamaan kerajaan

dalam menjaga kesejahteraan rakyat.

Datuk Speaker, untuk menjawab soalan daripada ADUN Tanjung Aru dan juga

Kemabong berkenaan isu kenaikan harga makanan bukan sahaja berlaku di

Malaysia malah bahangnya turut dirasai secara global. Kajian badan dunia

antaranya, World Economic Forum, International Monetary Fund, International Food

Policy Research Institute turut menyokong perkara ini. Malah laporan Cable News

Network ataupun CNN pada 05 November lepas turut memetik kenaikan harga

makanan dunia melonjak sehingga 30 % dalam tahun ini.

Kementerian Perdagangan Dalam Negeri Hal Ehwal Pengguna sentiasa siap siaga

dalam menangani isu kenaikan harga barang ini dan akan terus mengambil tindakan

mengikut peruntukan undang-undang di bawah bidang kuasa Kementerian

Perdagangan Dalam Negeri dan Hal Ehwal Pengguna. KPDNHEP Sabah terus

komited menggerakkan 220 Pegawai Penguatkuasa seluruh negeri bagi memastikan

tidak berlakunya aktiviti pencatutan harga dan peniaga kekal menjalankan

perniagaan mereka secara beretika.

Beberapa langkah proaktif yang digerakkan oleh KPDNHEP adalah seperti berikut:
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Pertama, bagi memastikan kenaikan harga barangan disebabkan ketidakcukupan

atau ketidakberadaan barangan dalam pasaran, KPDNHEP akan terus

menguatkuasakan peruntukan di bawah Akta Kawalan Bekalan 1961.

Kedua, bagi menangani aktiviti mengambil untung yang tidak munasabah,

KPDNHEP menguatkuasakan peruntukan di bawah Akta Kawalan Harga dan Anti

Pencatutan 2011. Di pihak pengguna pula, sekiranya berlaku pengenaan harga

yang tidak munasabah, hak pengguna dibela di bawah Akta Perlindungan Pengguna

1999.

Seterusnya, KPDNHEP Sabah terus menggerakkan seramai 85 Pegawai Pemantau

Harga secara harian untuk memantau harga 480 item di 138 premis seluruh Sabah

untuk memastikan pergerakan harga berlaku pada situasi yang munasabah.

Kenaikan harga barangan juga sering berlaku menjelang musim perayaan. Dalam

hubungan ini, KPDNHEP akan memanjangkan tempoh dan memulakan

pelaksanaan Skim Kawalan Harga Maksimum Musim Perayaan ataupun SKHMP

secara ringkasnya, lebih awal menjelang Perayaan Krismas tahun ini. KPDNHEP

telah mewartakan Skim Harga Maksimum Keluarga Malaysia 2021 yang

berkuatkuasa pada 07 Disember 2021 hingga 31 Disember 2021, berbanding hanya

10 hari bagi SHMMP Krismas pada tahun 2020. Sebanyak 12 jenis barangan telah

diwartakan untuk dipatuhi oleh peniaga.

Seterusnya, Program Jualan Keluarga Malaysia telah dimulakan di perkarangan

Majlis Daerah Putatan pada Sabtu 4 Disember 2021 di mana jualan ini melibatkan

barangan keperluan asas kepada pengguna dengan harga yang mampu milik.

KPDNHEP telah mendapat kerjasama daripada jabatan dan agensi kerajaan.

Antaranya FAMA, LKIM, KPD selain pembekal utama lain. Sambutan daripada

pengguna sangat menggalakkan dan rata-rata mereka sangat berpuas hati dengan

program ini.

Tindakan penguatkuasaan secara berterusan yang sedang dijalankan oleh

KPDNHEP Sabah antaranya adalah:

Pertama, penguatkuasaan secara berhemah...
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Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Minta laluan. Speaker minta laluan.

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Ok.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat ada

soalan.

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Tadi saya, terima kasih Tuan Speaker.

Terima kasih menteri…

8/12/2021 - RAKAMAN 18 [02:20 PM – 02:30 PM] – [JULIAN ALEX ANOI] – SD

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: …..Terima kasih menteri kasih saya

peluang. Jadi tadi saya dengar menteri ada sebut banyak langkah-langkah macam

kurangkan costing untuk yang pertanian dan FAMA di kawasan seluruh Sabah. Jadi

saya bilang contohnya, ada menteri-menteri di sini ada bincang apa macam cara,

contohnya kita tanam lebih jagung jadi ayam harga ayamnya akan rendah.

Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: Soalan dia Yang Berhormat?

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Ya. Itu yang saya bilang baja, mungkin

ada satu jenis baja untuk kayu punya habuk di fertilize itu sayur atau yang subsidi itu

pump untuk itu kebun kecil pump air jadi atau yang Sabah Kredit ada yang yang

yang untuk mempinjamkan untuk itu kebun-kebun kecil untuk yang free interest kah

atau apakah, ada carakah atau masalah-masalah sekarang semua harga pun naik?

Apa caranya untuk kurangkan ini pressure di market sekarang? Terima kasih.

Datuk Ewon Benedick [Kadamaian]: Ya YB Menteri minta, berkaitan juga satu kali

jawap nanti. Tuan Speaker, mohon izin.

Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: Teruskan.

Datuk Ewon Benedick [Kadamaian]: Tadi disebut apa ini tentang skim kawalan

harga itu pada musim perayaan dan diawalkan. Bersediakah pihak kementerian dan
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pihak kerajaan untuk pada saya sepanjang tempoh pandemik ini buat kawalan harga

sepanjang tempoh pandemik? Bukan pada musim perayaan ataupun pada bulan

perayaan sahaja sebab harga ini sebelum musim perayaan sudah mahal. Dari

bulan lepas mahal, jadi inilah cadangan daripada rakyat kalau dapat kawalan harga

itu dibuat sepanjang tempoh pandemik ini, dan juga diperbanyakkan dia punya item

yang harganya dikawal itu. Berapa di peringkat apa ini pengeluar petani, berapa

harga kubis di di Kundasang yang boleh diborong, kemudian berapa di pasar

contohnya? Adakah pihak kementerian dan kerajaan bersedia mengangkat

cadangan daripada rakyat? Terima kasih.

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Terima kasih kepada Yang Berhormat Elopura dan Yang

Berhormat Kadamaian. Pertama sekali untuk menjawab soalan yang dibangkitkan

oleh Yang Berhormat Elopura, mungkin Menteri Pertanian dan Industri Makanan

akan dapat lebih menjelaskan tentang cadangan-cadangan ataupun pembentukkan

politi polisi tersebut, kerana di bawah kementerian saya kita menjaga hal-hal

kepenggunaan ya, dan ap dan apabila saya berkata tentang hal-hal kepenggunaan

terus menjurus kepada persoalan yang dibangkitkan oleh Yang Berhormat

Kadamaian sebentar tadi.

Sebenarnya dalam hal-hal peng kepenggunaan ini, kita memang setiap hari ada

barangan-barangan yang mempunyai kawalan harga seperti minyak bersubsidi, telur,

ayam dan sebagainya. Tetapi pada musim-musim perayaan, menjelang musim-

musim perayaan ada barangan-barangan tertentu yang mempunyai permintaan

yang tinggi yang mana dalam dunia perniagaan apabila wujud permintaan tertinggi

pada sesuatu masa tertentu maka adalah kecenderungan daripada pihak peniaga

untuk meraih untung. Maka kita wujudkanlah Skim Kawalan Harga Maksima Musim

Perayaan. Maka dengan itu, itulah pada skim harga maksima musim perayaan

mempunyai tempoh had tertentu bersempena dengan jangka masa perayaan

tersebut.

Dan untuk kawalan harga seterusnya pula, saya akan sentuh sebentar lagi iaitu kita

sentiasa memantau dan melaksanakan undang-undang Anti Pencatutan. Jadi

sekiranya ada peniaga-peniaga yang meningkatkan harga barang dalam tahap yang
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tidak munasabah, maka hak-hak kita sebagai pengguna kita gunakan, kita jalankan

dan kita buat aduan kepada KPDNHEP untuk diberi tindakan ya.

Ok saya teruskan. Pendekatan penguatkuasaan berhemah melalui Arahan

Pengarah Penguatkuasa Bilangan 39/2021, peniaga ayam dan telur di peringkat

borong dan runcit bersetuju mengurangkan margin keuntungan sejak 11 September

2021. Setakat ini sebanyak 82 premis telah memberikan komitmen penurunan

harga, penurunan margin keuntungan ini. Ianya sangat membantu pengguna dalam

mendapat harga runcit yang munasabah sehingga ke hari ini.

Ops Pasar juga telah digerakkan mulai minggu ketiga November 2021 bagi

mendapatkan maklumat dalam rantaian perniagaan di semua peringkat, bagi

memastikan tiada berlaku pengambilan keuntungan secara berlebihan oleh mana-

mana pihak.

Ops Menu pula dilancarkan melalui Arahan Pengarah Penguatkuasa Bilangan

58/2021 bermula pada 6 November 2021 sehingga 31 Disember 2021.

Pemeriksaan ditumpukan ke atas restoran dan kedai makan yang menyediakan

masakan mengikut menu yang dipamerkan. Sebanyak 15 kes telah dihasilkan

melibatkan 5 kes di bawah Akta Kawalan Harga dan Anti Pencatutan 2011 dan 10

kes di bawah Akta Timbang dan Sukat 1972.

KPDNHEP juga menjalankan Ops Minyak Masak dan Ops Kit Ujian Pantas Antigen

COVID-19. Tujuan kedua-dua ops ini ialah untuk memastikan peniaga mematuhi

harga kawalan yang ditetapkan kerajaan.

Datuk Speaker, kementerian saya berterima kasih kepada keprihatinan Yang

Berhormat o ADUN Kunak tiada tapi saya jawap jugalah, pasal ini berkaitan dengan

isu wanita, ya. Kementerian saya berterima kasih kepada keprihatinan Yang

Berhormat Ahli Dewan Undangan Negeri Kunak tentang tambahan peruntukan untuk

Pembangunan Modal Insan di bawah Jabatan Hal Ehwal Wanita. Kementerian saya

mengalu-alukan tambahan peruntukan tersebut, namun perkara ini adalah tertakluk

kepada kemampuan kewangan semasa kerajaan negeri. Kementerian saya akan

memastikan bahawa program-program yang dianjurkan oleh JHEWA dengan



12 | P E N Y A T A R A S M I 8 D I S E M B E R 2 0 2 1

peruntukan yang diberikan dapat dimanfaatkan oleh kaum wanita disasar dalam

Program Pembangunan Wanita.

Kementerian saya mengalu-alukan inisiatif yang diperkenalkan oleh kerajaan negeri

dalam Bajet 2022 iaitu BAIDURI. Inisiatif ini membuktikan keprihatinan kerajaan

negeri terhadap simpanan hari tua wanita dari golongan e-Kasih. Untuk makluman

Yang Berhormat, ADUN Kunak, konsep small office, home office, telah pun

dilaksanakan oleh JHEWA bermula pada tahun 2011. Di mana usahawan wanita

dan ibu tunggal digalakkan menjalankan perniagaan dari rumah di samping

menguruskan anak-anak dirumah.

Untuk menjawab pertanyaan daripada Yang Berhormat, Ahli Dewan Undangan

Negeri, Limbahau, berhubung dengan kelambatan bantuan bakul makanan kepada

penduduk yang terlibat. Kementerian saya mengambil maklum tentang perkara ini.

Walau bagaimanapun, kelambatan menghantar bantuan bakul makanan disebabkan

oleh contohnya, cabaran ketidakcukupan atau ketidakberadaan bahan-bahan

bekalan bakul makanan, yang perlu diperolehi pada masa yang sama. Tentang nilai

bantuan bakul makanan adalah tertakluk kepada kemampuan kewangan negeri.

Dimasa-masa akan datang kerajaan negeri akan lebih bersedia untuk menangani

cabaran tersebut. Untuk makluman Yang Berhormat Limbahau dan Dewan yang

mulia ini, bantuan warga emas mempunyai kriteria-kriteria sebagai persyaratan

kelayakan untuk menerima bantuan tersebut. Kriteria-kriteria tersebut adalah

merupakan pol polisi kerajaan semasa yang diguna pakai di seluruh Malaysia. Oleh

itu, Kementerian saya melalui Jabatan Perkhidmatan Kebajikan Am akur tentang

keperluan syarat-syarat tersebut.

Datuk Speaker, untuk menjawab pertanyaan Yang Berhormat Ahli Dewan Undangan

Negeri, Tungku, setakat ini Jabatan Kesihatan Negeri Sabah belum mempunyai

perancangan untuk membina sebuah hospital di Tungku. Walau bagaimanapun,

pada masa ini kawasan Tungku mempunyai sebuah klinik kesihatan jenis lima.

Jenis lima ini mem dapa punya kapasiti 50 sehingga 150 orang sehari ya. Sekiranya

ada keperluan, Jabatan Kesihatan Negeri Sabah akan meneliti secara menyeluruh

tentang kapasiti dan kesesuaian menaik taraf klinik tersebut.
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Datuk Speaker, sebagai mengakhiri ucapan, di sini saya mengambil kesempatan

untuk mengucapkan selamat menyambut…

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Datuk Speaker. Menteri boleh ya?

Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: Silakan.

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Dalam sesi soal jawab beberapa hari yang

lepas, Yang Berhormat Menteri ada menyebutkan bahawa antara masalah kenapa

jumlah peratusan vaksinasi di negeri Sabah rendah adalah disebabkan unjuran

populasi, kan? Dan ini semua berkaitan dengan sistem bancian di Negeri Sabah.

Adakah Yang Berhormat…

8/12/2021 - RAKAMAN 19 [02:30 AM – 02:40 AM] – [NUR AFIQAH] – RL

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: … bancian di negeri Sabah. Adakah Yang

Berhormat Menteri mempunyai cadangan ataupun usaha bagaimana kita punya

sistem bancian ini, boleh dilakukan dengan cara yang terbaik? Supaya data-data

yang dikumpul tu boleh membantu kita dalam membuat kerja- kerja. Terima kasih.

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Terima kasih Yang Berhormat Tungku. Sebenarnya

Jabatan Perangkaan Malyasia sedang dalam peringkat akhir memuktamadkan hasil

bancian pada tahun 2020 dan aaa…saya dimaklumkan bahawa hasil tersebut sudah

aaa…figure tu sudah ada tetapi mereka belum umumkan secara rasmi. Jadi saya

tidak boleh mendahului dari pengumuman tersebut, sehinggalah diumumkan secara

rasmi. Okey.

Tuan Phoong Jin Zhee [Luyang]: Datuk Speaker aaa…saya ada satu soalan

berkenaan hospital. Walaupun tidak ada dibangkit, tidak ada berkaitan dengan

jawapan aaa…Menteri, tapi saya ingin ambil kesempatan untuk bangkitkan isu

kekurangan parking di Queen Elizabeth, Hospital Queen Elizabeth, QE1 dan QE2.

Walaupun tidak dibangkit didalam Dewan Yang Mulia ini tapi saya minta Yang

Berhormat Menteri, kalau boleh bagi, bagi penjelasan. Bagaimana kerajaan pada

hari ini menyelesaikan masalah-masalah ini? Terima kasih.
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Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]:Okey tentang masalah parking di Hospital Queen Elizabeth

dan rangka lawatan kerja Menteri Kesihatan Malaysia pada beberapa bulan yang

lepas, kita telah mengutarakan tentang masalah kesesakan parking ataupun tempat

letak kereta di Hospital Queen Elizabeth. Jadi Yang Berhormat Menteri Kesihatan

telah mencadangkan sekiranya, ada cadangan untuk membangunkan tanah di

kawasan yang digunakan sebagai tempat letak kereta untuk dibuat tempat letak

kereta bertingkat. Tetapi ini masih berada di peringkat awal dan kita akan follow-up

tentang masalah tersebut.

Tuan Phoong Jin Zhee [Luyang]:Ya, saya aaa…tempat parking…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]:Yang Berhormat Menteri,

Yang Berhormat Menteri, Yang Berhormat Menteri, ada Yang Berhormat Kapayan

mahu membuat pertanyaan?

Puan Jannie Lasimbang [Kapayan]: Terima kasih Datuk Speaker and Yang

Berhormat Menteri emm…saya telah timbulkan emm…isu berkaitan dengan Baiduri.

Saya mengambil aaa…ya, ini adalah satu program yang baik tapi saya telah

bangkitkan bahawa penyelenggaraan ataupun melihat kepada sistem e-kasih ini. Di

mana, dia mesti diperbaikilah bagi saya. Jadi satu adakah ini sedang dibuat dan

kedua itu adalah saya telah membangkitkan berkaitan dengan pelan 10 tahun untuk

menghentikan perkahwinan bawah umur 18 tahun ini, dan sekarang ini, ini telah

dibuat semasa kerajaan dahulu dan dibawah Kementerian Undang-undang Hal

Ehwal Anak Negeri tapi sekarang tidak tau di mana pelan ini akan dilaksanakan. Ini

sesuatu yang penting dan saya harapkan di bawah kementerian Yang Berhormat

Menteri boleh ambil pelan ini. Terima kasih.

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Ya, terima kasih Yang Berhormat Kapayan. Saya terus

jawab kepada permasalahan kahwin bawah umur tersebut. Ini tidak dapat di handle

oleh kementerian saya kerana ia melibatkan undang-undang. Jadi mungkin

kementerian yang bertanggunggjawab tentang undang-undang akan menangani isu

tersebut. Manakala berkenaan dengan Baiduri, ya Baiduri, memang senarai e-kasih

ini perlu dimurnikan. Pada awal bulan November, saya berkesempatan menghadiri
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satu mesyuarat bersama Menteri Ekonomi Malaysia, Datuk Mustafa Muhammad,

mendengar taklimat daripada Unit Pembangunan atau Unit Perancangan Ekonomi

Negeri. Jadi antara keputusan utama dalam mesyuarat tersebut adalah untuk

memurnikan senarai e-kasih agar kita dapat memberi bantuan kepada mereka yang

disasarkan secara lebih efektif dan menyeluruh.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: YB Yang Berhormat

Kapayan, silakan. Saya berikan Yang Berhormat Kapayan kerana dia seorang

wanita and YB dan jarang-jarang kali membuat suara dalam Dewan. Silakan.

Puan Jannie Lasimbang [Kapayan]: Ya, terima kasih Datuk Speaker. Ya sebagai

susulan YB Menteri, berkaitan dengan pelan ini ya 10 tahun. Memang sebetulnya

satu daripada ini adalah berkaitan dengan undang-undang dan saya harap Menteri

Kerajaan Tempatan di bawah itu akan melihat kepada ini, tapi kebanyakan program

di bawah pelan ini adalah berkaitan dengan awareness dan lebih kepada NGO

bekerjasama dengan NGO. Saya rasa ini boleh diambil oleh kementerian Yang

Berhormat. Ini saya harapkanlah.

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Ya boleh, kalau kita bercerita tentang bab kesedaran

awareness terhadap hak-hak wanita, wanita muda ya kita menyambut baik

cadangan tersebut.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Wanita sahajakah?

Sudah berdiri, silakan Elopura.

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Ya, terima kasih. Tadi saya jadi saya

punya soalan pun sama dengan Luyang. Di Sandakan punya Hospital parking lebih

10 tahun. Mungkin QE1, QE2, baru-baru baru jadilah. Tapi kita punya masalah, ada

lebih 10 tahun. Dulu punya kerajaan tidak dapat buat, sekarang punya kerajaan pun

tidak…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Soalan, soalan Yang

Berhormat.
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Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Saya harap bantukan rakyat Sandakan.

Terima kasih.

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Terima kasih Yang Berhormat Elopura. Persoalan itu

sepatutnya dijawab dalam soalan lisan pada pagi tadi tetapi tidak sampai giliran kan.

Jadi sebenarnya untuk masalah parking ataupun letak kereta di Sandakan, Hospital

Duthcess Of Kent, saya difahamkan bahawa Majlis Perbandaran Sandakan, sekejap

saya cari jawapan. Ada jawapan dia, kita boleh…mana sudah, okay. Untuk

makluman terdapat 601 slot parking kereta di tempat letak kereta Hospital Duthcess

Of Kent, Sandakan. Pengenalpastian satu kawasan untuk parking ataupun letak

kereta dalam perkarangan hospital tersebut telahpun dilakukan dengan

penambahan 110 slot parking kereta di hospital tersebut.

Jabatan Kesihatan Negeri Sabah akan bekerjasama dengan Majlis Perbandaran

Sandakan untuk merealisasikan perancangan ini. Dijangka perancangan ini dapat

dilaksanakan dalam tahun 2022. Untuk makluman, Majlis Perbandaran Sandakan

telahpun menerima kelulusan peruntukan daripada Kementerian Kewangan Negeri

Sabah bagi tujuan tersebut serta sedang dalam proses menunggu kelulusan

pelantikan Konsultan daripada Kementerian Kewangan Negeri Sabah. Saya harap

ini menjawab persoalan dan kita berdoa juga, agar masalah ini akhirnya dapat

diselesaikan.

Timbalan Spaeaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Terima kasih Yang Amat
Berhormat. Saya nampak tadi Sri, Sri Tanjong, Sri Tanjong. Boleh lagi Yang

Berhormat?

Tuan Justin Wong Yung Bin [Sri Tanjong]: Thank you Datuk Speaker, thank you

Yang Berhormat Menteri. Saya ingin menyambung balik tentang persoalan yang

dibangkitkan oleh Yang Berhormat Tungku, tentang kadar vaksinasi. Setujukah

Yang Amat Berhormat Menteri bahawa terdapat ramai penduduk di Sabah,

sebenarnya mereka berada di Peninsular Malaysia dan demografik yang sedia ada,

adapun saya statistik yang sedia ada menunjukkan mereka masih di Sabah. Tetapi

adakah statistik ini, reflect.. reflecting the population nowadays in Sabah? So,

persoalan saya ialah adakah orang-orang ni yang sudah mungkin sudah
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divaksina..divaksin di elsewhere dan tidak dimasukkan dalam kadar vaksinasi di

Sabah? Terima kasih.

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Ya, Terima kasih Yang Berhormat Sri Tanjong. Saya

setuju bahawa memang ramai penduduk asal Sabah yang berada di luar Sabah,

yang bekerja di…terutamanya di Lembah Klang dan juga negeri-negeri perindustrian

seperti Johor dan juga Pulau Pinang. Kita mempunyai anggaran jumlah mereka.

Walau bagaimanapun, bagi tujuan untuk figuration of the vaccination numbers, kita

elok tunggulah laporan ataupun finding rasmi dari…

8/12/2021 - RAKAMAN 20 [02:40 AM – 02:50 AM] – [JENNIFER ROCHELLE] – RA

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: … ataupun finding rasmi daripada Jabatan Perangkaan

tentang jumlah yang mereka banci.

Tuan Sarifuddin bin Hata [Merotai]: Yang Berhormat Menteri. Terima kasih, Yang

Berhormat Menteri. Saya mahu tanya benarkah ah… data yang digunakan untuk

vaksinasi ini adalah ah… data daripada tahun 2010?

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Ya, betul.
Tuan Mohammad bin Mohamarin [Banggi]: Datuk Speaker, boleh satu soalan?

Last, last boleh?

Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Boleh saya tanya?

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Boleh kasih dengan ah…

Christina ah… Api-Api dulu? Sekejap.

Tuan Mohammad bin Mohamarin [Banggi]: bagi peluang la Banggi, Datuk

Speaker. Sebab belum…



18 | P E N Y A T A R A S M I 8 D I S E M B E R 2 0 2 1

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Boleh. Silakan duduk.

Silakan, Banggi.

Tuan Mohammad bin Mohamarin [Banggi]: Datuk Menteri, dalam perbahasan

saya pada malam semalam, saya ada menyebut tentang keperluan sama ada untuk

menaik taraf klinik yang sedia ada di Pulau Banggi kepada hospital dan juga

tambahan di sini, sama ada untuk meningkatkan kekuatan dari segi bilangan doktor

dan juga dari segi kemudahan-kemudahan lain seperti, pengangkutan laut, bot

ataupun peralatan yang sesuai memandangkan Pulau Banggi jaraknya daripada

tanah besar Kudat sekitar 30 batu nautika. Dalam keadaan tertentu, misal kata

ketika cuaca tidak baik ataupun pada waktu malam, bila berlaku waktu kecemasan

ataupun pesakit kronik keadaan ini tentunya sukar bagi masyarakat di sana lah.

Jadi, yang kedua ah… masih berada di kawasan Pulau Banggi, terdapat dua pulau

yang jauh kalau dari Kudat memakan masa lebih kurang 4 jam menaiki speed boat

lah. Kemudian yang satu pulau lagi, Pulau Balambangan sekitar 1 hingga 2 jam.

Pulau yang saya sebutkan yang pertama tadi ialah Pulau Tigabu. Sebelum ini, kita

ada mencadangkan supaya diberi perhatian dan diberikan ah… atau dibina klinik,

cawangan klinik kesihatan. Jadi mohon ah… Yang Berhormat Menteri mungkin ada

perancangan pada masa akan datang. Terima kasih.

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Okay. Yang Berhormat Banggi, Banggi, saya mengambil

maklum tentang cadangan-cadangan yang dilontarkan. Walau bagaimanapun, kita

sedar bahawa keputusan untuk membina hospital atau apa-apa juga prasarana

kerajaan perlu memenuhi kriteria-kriteria yang ditetapkan. Ah… untuk memberi

perkhidmatan kesihatan yang baik dan selesa kepada rakyat negeri ini, kita akan

membuat ah… pemantauan, penilaian dari masa ke semasa bersama Jabatan

Kesihatan Negeri Sabah dan akan kita ajukan kepada kementerian Malaysia,

Kementerian Kesihatan Malaysia untuk tindakan seterusnya. Terima kasih.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Api-Api,

masih mahu menanya soalan lagi? Kalau mahu, silakan, Yang Berhormat Api-Api.
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Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Yang Berhormat Menteri, saya ingin

bertanya berkaitan hospital baru. Minta penjelasan. Hospital Tawau baru statusnya.

Itu hospital baru yang sudah dijanji sudah berapa tahun lalu. Para penduduk Tawau

sudah tunggu-tunggu lama. Ini hospital baru adalah pe ta perlu sebab populasi di

Tawau pun sudah tambah. Thank you.

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Okay. Terima kasih, Yang Berhormat Api-Api yang juga

merupakan Ahli Parlimen Tawau. Pada lawatan kerja Yang Berhormat Menteri

Kesihatan pada beberapa bulan lepas, kami turut sempat melawat ah… tapak

pembinaan Hospital Baru Tawau tersebut. Antara ah… masalah kelewatan yang

dihadapi terhadap pro, proses pembinaannya adalah disebabkan oleh perintah

kawalan pergerakan, di mana ah… sewaktu kita mengenakan full MCO pada tahun

lepas, pekerja-pekerja pembinaan yang kebanyakkannya daripada negara China,

telah kembali ke negara mereka untuk menyambut Tahun Baru Cina dan mereka

terperangkap oleh situasi tersebut, dan walau bagaimanapun, sekarang proses

pembinaan sedang terus diteruskan dan kita berharap bahawa Hospital Baru Tawau

ini akan dapat di diselesaikan disiapkan dalam jangka masa yang telah dipersetujui.

Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Terima kasih.

Suara Tidak dikenali: Datuk Speaker sebagai….

Tuan Sarifuddin bin Hata [Merotai]: Yang Berhormat Menteri. Yang Berhormat

Menteri. Soalan, boleh? Hehe.. Yang Berhormat Menteri ada sebut tadi berkenaan

dengan ah… pekerja daripada China yah.. berapa pekerja daripada China yang

terlibat dalam construction tersebut?

Menteri Pembangunan Masyarakat dan Kesejahteraan Rakyat [Datuk Ir.
Shahelmey bin Yahya]: Saya tidak lah mempunyai data secara terperinci tentang

berapa jumlah pekerja daripada China. Kita boleh bagi makluman melalui Laporan

Prestasi Kerja daripada Jabatan Kesihatan Negeri Sabah nanti, yah, saya.

Datuk Speaker, sebagai mengakhiri ucapan di sini saya ingin mengambil

kesempatan untuk mengucapkan selamat menyambut Hari Natal kepada penganut
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agama Kristian yang meraikannya serta selamat menyambut Tahun Baru 2022,

marilah kita bersama-sama bertekad untuk terus bekerja keras bagi menunaikan

amanah rakyat demi kemakmuran dan kesejahteraan negeri kita yang tercinta.

Marilah kita sama-sama juga memupuk semangat masyarakat prihatin dan

bertanggungjawab seiring dengan tema kementerian saya bagi menyokong

kesejahteraan semua rakyat.

Dari Kota Kinabalu ke Pitas,

Singgah KB menjamu santapan,

KPMKR cekap dan tangkas,

Terus proaktif merakyatkan perkhidmatan.

Merpati terbang tinggi diawan,

Pulang sarang membawa teman,

Kemakmuran kebajikan diberi tumpuan,

Kesejahteraan rakyat keutamaan kementerian.

Sekian, saya menyokong.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Terima kasih, Yang

Berhormat Menteri. Sekarang saya menjemput Menteri Pelancongan, Kebudayaan

dan Alam Sekitar. Silakan.

2:46 petang

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih, Tuan Speaker. Bismillahirrahmanirrahim. Assalamualaikum

warahmatullahi wabarakatuh, salam sejahtera, dan salam Sabah Maju Jaya.

Terutama saya ingin ucapkan setinggi-tinggi tahniah kepada Yang Amat Berhormat

Ketua Menteri merangkap Menteri Kewangan Negeri Sabah atas pembentangan

bajet tahun 2022 pada 3 Disember 2021 yang telah lalu. Belanjawan negeri Sabah

tahun 2022 yang bertemakan ‘Ekonomi Pulih, Rakyat Sejahtera’ merupakan satu

bajet yang menjurus kepada komitmen kerajaan negeri dalam memulihkan ekonomi

di samping meningkatkan kesejahteraan rakyat seiring dengan aspirasi kerajaan

melalui hala tuju Sabah Maju Jaya.
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Datuk Speaker, saya amat berterima kasih kepada Yang Amat Berhormat Ketua

Menteri merangkap Menteri Kewangan kerana telah meluluskan peruntukan

sejumlah RM131.93 juta kepada kementerian saya dan agensi di bawahnya iaitu

RM113.35 juta bagi perbekalan dan RM18.58 juta bagi pembangunan. Kementerian

akan menggunakan peruntukan tahun 2022 dengan sebaik-baiknya dalam usaha

memulihkan serta memantapkan lagi pembangunan sektor pelancongan,

memperkasakan kebudayaan, dan melestarikan kehijauan di negeri yang tercinta ini.

Saya akan memastikan semua warga kementerian dan agensi di bawah saya

sentiasa komited menyumbang ke arah pertumbuhan ekonomi negeri terutama

dalam merancakkan semula sektor pelancongan di pasca Covid-19 ini. Sektor ini

sememangnya memerlukan tumpuan khusus dan suntikan semangat untuk pulih

semula ke tahap terdahulu malah ke tahap yang lebih tinggi.

Datuk Speaker, bagi memperkasakan industri pelancongan di era yang mencabar ini,

kementerian saya melalui Lembaga Pelancongan Sabah telah merangka road map

to recovery plan 2021 sebagai usaha bagi pemulihan dan rejuvinasi industri

pelancongan Sabah. Pelan pemulihan yang dinamik ini dirangka dan disediakan

untuk membantu mengembalikan landskap pelancongan negeri seiring dengan teras

pelancongan dalam hala tuju Sabah Maju Jaya. Kementerian saya melalui Lembaga

Pelancongan Sabah akan terus meningkatkan usaha untuk menjalankan inisiatif-

inisiatif pemasaran yang digariskan menerusi 4 komponen utama pelan tersebut iaitu

yang pertama, memupuk semula keyakinan…..

8/12/2021 - RAKAMAN 21 [02:50 AM – 03:00 PM] – [SITI HIJANAH] – MM

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]: ...
keyakinan konsumer; yang kedua memberi sokongan kepada pemain industri baru;

yang ketiga memperkasakan pasaran khusus niche; dan yang keempat membina

semula jaringan laluan udara yang terhenti akibat penutupan sempadan negara.

Bagi memastikan pelan pemulihan ini relevan, kementerian saya melalui Lembaga

Pelancongan Sabah akan menganjurkan engagement session dengan para pemain

industri pelancongan Sabah pada 13 Disember ini. Sesi engagement ini bertujuan

mewujudkan serta menjalinkan lagi usahasama yang padu dalam rangka Pelan

Strategik Tahun 2022 yang komprehensif dan holistik.
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Datuk Speaker, sebagai usaha untuk menarik pelancong berbelanja tinggi,

kementerian saya melalui Lembaga Pelancongan Sabah akan memantapkan lagi

sektor MICE (meeting, incentive, conference dan exhibition) dengan

memperkenalkan peruntukan insentif sebanyak RM 2 juta di bawah Sabah Be Here

With You. Lembaga Pelancongan Sabah juga telah mengambil inisiatif untuk

mengadakan tiga (3) sesi latihan di bawah Rancangan Pembangunan Modal Insan

yang mensasarkan 60 peserta daripada penggerak industri dan juga peserta yang

berminat untuk mendalami industri MICE. Latihan ini dijalankan oleh pihak

Malaysian Organisation...

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Speaker.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Menteri,

ada soalan daripada YB Senallang.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Terima kasih

Yang Berhormat Menteri, setelah mendengar apa yang telah dibangkitkan oleh Yang

Berhormat Menteri dari segi inisiatif dilakukan oleh pihak kementerian tentang ah,

pihak-pihak yang terlibat dengan industri pelancongan ini, saya ingin bertanya

dengan Yang Amat Berhormat Menteri, apakah langkah-langkah yang telah pun

diambil oleh pihak kementerian bersama dengan pihak yang khususnya penting,

keselamatan untuk menjamin supaya kawasan-kawasan ya, contohnya di Pantai

Timur yang sering oleh ancaman bukan hanya dari segi keselamatan untuk

menjamin supaya ia tak dapat di..apa nama, di highlight di peringkat antarabangsa

Red Line Area ya? Jadi kita, ini sebahagian daripada keadaan yang

membimbangkan masyarakat antarabangsa di masa akan datang bila mana

dibolehkan. Sekarang ini cuma pelancong tempatan sahaja bahkan pelancong

asing kemungkinan akan mendatang, tetapi apakah langkah-langkah pihak

kementerian untuk mempastikan supaya perkara ini dititikberatkan? Ya, supaya apa

disusun rapi untuk mempastikan supaya kawasan-kawasan ini dapat dihimpuni oleh

pelancong datang daripada luar.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih Yang Berhormat Senallang. Ah, yang sebenarnya kementerian

sedang berusaha dan ingin memastikan bahawa amaran ini dapat kita, kalau boleh
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kita ah angkat daripada ah Red Line yang telah disebut oleh Yang Berhormat

Senallang. Walau bagaimanapun, usaha-usaha dari segi fizikal, dari segi peringkat

ah, ah lapangan, kita telah berusaha untuk memastikan bukan sahaja pasukan

keselamatan tetapi pasukan bantuan secara sukarela daripada Taman-Taman

Sabah dapat juga digerakkan dalam memastikan keselamatan di lapangan,

kawasan-kawasan pelancongan di Taman-Taman Sabah khususnya di kawasan

sebelah Pantai Timur di Negeri Sabah. Jadi usaha ini akan kita angkat dan akan

kita pastikan ah kepada pihak-pihak yang berkaitan untuk diangkat red alert ini, ok.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Datuk

Speaker, kalau boleh saya cadangkan kerana pengalaman kita dahulu di mana

kawasan-kawasan ini memerlukan bantuan daripada pasukan keselamatan dan

pasukan keselamatan tidak mempunyai keupayaan. Ada bot tetapi tidak cukup

operating cost dia sehingga kita terpaksa menampung iaitu perbelanjaan untuk beli

petrol dan kalau surveillance dengan izin, tidak dapat dilakukan dengan begitu kerap

ya, bukan hanya menerusi laut, darat, udara dan ini akan ah, tidak akan boleh

menjamin masyarakat antarabangsa untuk bukan hanya berhadapan dengan

masalah COVID, kemungkinan jaminan keselamatan nyawa mereka, kesihatan tidak

terjamin, bahkan juga kemungkinan akan diambil kesempatan oleh pihak-pihak yang

tidak bertanggungjawab dari segi penculikan. Jadi saya berharap kalau boleh ber...

apa ini, saya cadangkan supaya perkara ini, perbelanjaan sep, sep, 17 bilion

Kementerian Keselamatan Dalam Negeri yang telah pun diperuntukkan untuk

memastikan supaya keselamatan negara dapat ditampung. Ini nak beli petrol pun

tidak cukup.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih Yang Berhormat Senallang atas ah, cadangan dan ingatan tersebut

akan saya ambil perhatian dan kita akan pastikan kalau boleh perkara ini dibawa ke

peringkat yang sewajarnya.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Tungku.

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Ya.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Ada soalan?
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Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Tidak ada. Terima kasih Speaker, terima

kasih Yang Berhormat Menteri. Ah, sebentar tadi Yang Berhormat Menteri ada

sebut…

Datuk Raimie Unggi [ADUN Dilantik]: Terlampau pendek barangkali, terlampau

pendek.

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: … soal high-end, high-yield tourism antara

satu pendekatan baru, strategi baru untuk meningkatkan pelancongan di Negeri

Sabah. Ah, adakah high-end, high-yield ini cuma tertumpu kepada MICE ataupun

sektor-sektor lain dan adakah satu kajian menyeluruh telah dibuat mengenai strategi

ini? Sebab nampaknya ia amat bertentangan dengan apa yang kita ada sekarang.

Dalam masa kita cuba untuk apa ini ah, lebih kepada community based tourism

sekarang kita mau bergerak kepada high-end, high-yield punya tourism, yang

menjadi kegusaran saya adalah, kalau Sabah ini akan dijadikan high-yield, high-end

tourism bagaimana kita boleh bersaing dengan negara-negara luar yang sudah

established dalam industri ini? Itu yang pertama. Keduanya, apa nasib dengan

industri pelancongan tempatan ataupun pelancong domestik apa ini, ah, pelancong

tempatan yang mungkin kemampuan berbelanja mereka adalah di bawah daripada

yang sepatutnya dan mereka tidak akan dapat menikmati apa yang kita mahu

maksudkan sebagai high-end, high-yield punya tourism. Terima kasih.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih ah, ADUN Tungku. Ah, itu merupakan langkah kita untuk memberikan

tumpuan kepada MICE, salah satu dia adalah menumpukan kepada pelancong

berbelanja tinggi, sebahagian daripada usaha tetapi yang sebenarnya kita juga

mempunyai ah, sektor-sektor yang mana contoh dia luar bandar yang menjadi

tumpuan utama kita, yang itu kita teruskan. Cuma tambahan kepada sektor

pelancongan itu adalah yang tadilah, kita sediakan dua (2) juta itu. Saya akan pergi

ke sektor-sektor lain selepas ini, dan saya minta Yang Berhormat ah, ah, bersama-

sama dengan saya dalam memastikan sektor, ah, contohnya community based

tourism juga ada tetapi saya belum sampai ke situ lah. Ok.
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Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Menteri, ada ADUN

Dilantik nak bertanya.

Datuk Raimie Unggi [ADUN Dilantik]: Ya. Terima kasih ah, Datuk Speaker di

atas laluan yang diberikan. Yang Berhormat Menteri saya mengamati jawapan yang

telah dinyatakan oleh Yang Berhormat Menteri berkenaan dengan usaha-usaha

pihak kerajaan untuk mengangkat supaya sektor pelancongan di Negeri Sabah ini

menjadi satu apa ini, pendapatan ekonomi kepada khususnya kepada rakyat Sabah

dan saya juga ingin turut mengucapkan tahniah lah sebelum itu Yang Berhormat

Menteri kerana telah mengangkat Pulau Batu Puteh itu ah, ke persada dunia dan ini

adalah salah satu produk yang saya fikir yang amat, amat, amat penting juga selain

daripada kita ada Maliau Basin dan tempat-tempat yang cantik.

Datuk Speaker, Yang Berhormat Menteri, Yang Berhormat Menteri tadi nyatakan

ada dua (2) juta peruntukan yang diperuntukkan di kementerian Yang Berhormat

Menteri. Saya lihat keperluan kementerian Yang Berhormat amat penting dalam

soal untuk menjana pendapatan pada akan datang lebih-lebih lagi apabila ah,

mudah-mudahan COVID ini akan selesai dan ini akan menggalakkan lagi

pelancong-pelancong yang datang ke negeri kita. Adakah Yang Berhormat Menteri

melihat bahawa keperluan peruntukan tambahan kepada Yang Berhormat Menteri

selain daripada yang disebutkan tadi perbelanjaan biasa, 113 lebih juta dan juga

pembangunan yang saya lihat cuma 18 juta dan promosi untuk lembaga promosi

pelancongan Negeri Sabah sekitar dua (2) juta sahaja. Saya fikir itu tidak cukup

Yang Berhormat Menteri. Saya mohonlah kepada Yang Berhormat Menteri

Kewangan sendiri untuk menambah supaya galakan-galakan pelancongan industri

pelancongan di negeri kita akan dapat dipertingkatkan pada tahun hadapan. Terima

kasih Datuk Speaker.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih ADUN Dilantik ah, yang sebetulnya untuk tujuan ah, tujuan promosi

memang bukan dua (2) juta cuma naik, niat…
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8/12/2021 - RAKAMAN 22 [03:00 PM – 03:10 PM] – [ABDUL WAFIY] – SD

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih ADUN Dilantik. Yang itu untuk tujuan pihak tujuan promosi memang

bukan RM2 juta cuma naik … tu adalah RM2 juta itu usaha untuk kita untuk

peruntukan untuk meeting incentive conference dan exhibition sahaja tetapi dalam

tujuan mempromosikan kita serahkan kepada pihak Sabah Tourism Board untuk

membuat pelancongan dengan peruntukan pihak STB sendiri. Walau

bagaimanapun, saya juga mengharapkan agar pihak kerajaan pada masa-masa

akan datang menambah lagi kerana banyak lagi prasarana yang perlu kita perbaiki,

perlu kita sediakan bagi memastikan sektor pelancongan di negeri kita dapat kita

bangunkan.

Tuan Speaker, seiring dengan pelaksanaan strategik kementerian dalam road map

tahun 2021 dan Belanjawan Negeri Tahun 2022, kementerian saya akan

mempertingkatkan produk-produk pelancongan sedia ada dan meneroka potensi-

potensi baharu untuk dibangunkan. Pembangunan pelancongan luar bandar dan

pelancongan berasaskan komuniti community best tourism akan menjadi fokus

utama termasuklah program up skilling and re-skilling bagi meningkatkan mutu

perkhidmatan pelancongan di luar bandar.

Tuan Dumi bin Pg. Masdal [Silam]: Datuk Speaker ada soalan.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Menteri,

Yang Berhormat Silam ada soalan.

Tuan Dumi bin Pg. Masdal [Silam]: Terima kasih Datuk Yang di-Pertua, terima

kasih menteri. Tadi saya dengar kementerian akan mempromosikan pelancongan

untuk memperkasakan pelancongan. Di Silam ada beberapa tempat yang boleh

dipromosikan sebagai produk perlancongan seperti Blue Ring di Laut Silam dan

Hutan Tabin, Gua Madai, Lembah Danum dan lain-lain. Apakah pihak

kementerian Yang Berhormat Menteri ada peransang untuk memperkasakan dan

mempromosikan produk pelancongan ini? Terima kasih.
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Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih Silam. Saya akan mention ataupun sebut dalam ulasan balas saya

pada penghujung nanti ok? Sebab Silam telah pun mengutarakan soalan pasal

promosi pelancongan di Silam.

Tuan Dumi bin Pg. Masdal [Silam]: Terima kasih.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Api-Api,

Yang Berhormat Menteri boleh beri ?

Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Yang Berhormat Menteri, kita tidak

nafikan sektor pelancongan adalah penting bagi Sabah tetapi kita mesti menjaga

keselamatan pelancong-pelancong kita contohnya walaupun dia dari tempatan atau

luar kita mesti jaga keselamatan mereka. Tengok saya punya tangan tidak begitu.

Bila ada kecemasan atau accident dan pelancong tercicir apa pampasan kita bagi

kepada mereka atau keluarga mereka? Adakah satu polisi KePKAS yang

diimplement seperti insurance kepada setiap pelancong yang masuk ke Sabah

supaya jika ada accident bukan dia bukan kita pampasan polisi tetapi ada insurance

yang cover? Pandangan ini saya cadangan juga Sabah Tourism Board tolonglah

melantikkan ramai Sabahan sebagai ambassador. Sabahan yang faham culture

Sabah, dances Sabah, makanan Sabah sebagainya. Terima kasih.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih kepada ADUN Api-Api. Saya dalam rangka untuk memastikan kalau

boleh semua pelancong juga hendaklah mengambil insurance. Itu merupakan hak

perancangan kita di pihak kementerian dan berkenaan dengan ambassador, itu

merupakan kes-kes tertutup. Kita sebelum ini juga telah melantik Sabahan, Anak

Sabah juga telah pun kita lantik tetapi kebetulan untuk tujuan promosi

memandangkan ambassador kita yang telah baru-baru ini kita lantik merupakan 1

icon dunia jadi kesempatan itu kita ambil. Tapi sebelum ini pun memang 2 - 3 orang

telah pun kita ambil menjadi icon Sabahan.

Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Ini 2 - 3 orang tidak cukup sampai 1

negeri yang vast kita mesti lantik lebih banyak ambassador to promote Sabah, we

need that.
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Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Api-Api,

soalan? Yang Berhormat Api-Api, minta soalan dia yang begitu cepat, menteri pun

bingung, dia pun tidak tahu mana satu mahu jawab.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Kita kena ambil perhatian tentang cadangan Yang Berhormat Api-Api sebentar tadi

ok?

Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Thank you very much.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Yang Yang

Datuk Speaker. Yang Berhormat Menteri..

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Ya YB Senallang.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Banyak lagi ni.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Yang

Berhormat Menteri, tadi saya minta penjelasan daripada Yang Berhormat Menteri

yang telah menyatakan bahawa icon dunia Lee Chong Wei yang telah pun dipilih

oleh apa asas selain dia pemain badminton di dunia, di samping itu apa asas dia ya?

Kerana ini dalam sektor pelancongan ya. Keduanya, berapa kos sebenarnya ada ke

perbelanjaan yang kita apa ini tampung untuk melantik seorang icon dunia seperti

Lee Chong Wei? Berapa jumlah perbelanjaan kita?

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih ADUN Senallang atas interest yang telah… Ok… untuk makluman,

Datuk Lee Chong Wei merupakan seorang idola icon yang mempunyai input yang

mempunyai pengikut dalam bidang-bidang media dan juga sebagainya lah. Kita

memenuhi dia merupakan seorang influencer yang boleh membuat promosi melalui

Instagram dan juga Facebook yang mempunyai pengikut lebih kurang 1 juta lebih.

Dan untuk makluman Yang Berhormat ADUN Senallang dan juga Dewan yang mulia

ini, pihak Sabah Tourism Board tidak membayar 1 single sen kepada beliau dan
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beliau bersetuju untuk membantu mempromosikan negeri Sabah secara percuma.

Cuma apabila kita bawa dia nanti, kita kena tanggung contoh dia buat

penggambaraan ataupun tujuan mempromosi di Semporna, berkemungkinan kita

tanggung pembayaran perjalanan dan tempat tinggal dia. Itu saja yang dia minta.

Jadi kita amat berbesar hati juga dan merakamkan ucapan yang tinggi atas

kesanggupan ambassador yang telah kita lantik. Tidak ada sebarang bayaran yang

dikenakan.

Datuk Ewon Benedick [Kadamaian]: Tuan Speaker, Yang Berhormat sudah

sentuh pembangunan luar bandar tadi?

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Iya.

Datuk Ewon Benedick [Kadamaian]: Dalam Belanjawan 2022 ini diperuntukan

RM2.5 juta saya pikir ini tidak cukup dan saya sokong YB Menteri kalau minta beri

lah Kementerian Kewangan, ni penting. Cuma pada saya, saya ingin

mencadangkan fokus untuk projek pembinaan ini kepada jalan-jalan menuju ke

tempat pelancongan luar bandar itu. Kalau Yang Berhormat Menteri ada

kesempatan bawa Lee Chong Wei ke kawasan DUN Kadamaian, kami sangat

berbesar hati tunjukkan kepada dunia jalan pelancongan ke komuniti tu perlu dinaik

taraf ke jalan concrete, ini yang kita minta Lee Chong Wei. Tidak apa sampai ke

Kadamaian kita belanja dia pun ok, tapi tunjukkan kepada dunia yang Kadamaian ini

sangat cantik cuma yang tidak cantiknya jalan raya.

Suara tidak dikenal pasti: YB jangan buang masa.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat, Yang

Berhormat Kadamaian apa soalannya ?

Datuk Ewon Benedick [Kadamaian]: Saya tidak…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Tidak. Kalau kalau

soalan dia mengatakan bawa Lee Chong Wei, adakah mereka akan bawa dia ke

Kadamaian?
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Datuk Ewon Benedick [Kadamaian]: Saya ingin mencela untuk memberi

pandangan.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Boleh juga tapi banyak

orang juga…

Datuk Ewon Benedick [Kadamaian]: Ya ya saya tahu ini penting untuk…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Ya silakan.

Datuk Ewon Benedick [Kadamaian]: Jadi dalam di Kementerian Kerja Raya pula

diperuntukan ada jalan menuju ke kawasan pelancongan. Saya ingat ada RM2 - 3

juta juga, kalau dapat ditambah lah. Sebab ini memberi imej kepada Sabah.

Bayangkan tempat kita dipuji, tapi jalan raya kita ini yang tidak dipuji nanti Menteri

Kerja Raya pun pening juga nanti. Saya minta saya mencadangkan lah fokus itu

kepada jalan-jalannya. Terima kasih.

Suara tidak dikenalpasti: YB Menteri..

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih ADUN Kadamaian atas cadangan tadi, kita akan lihat lah. Yang

sebenarnya kita memang meminta lebih sebenarnya untuk community based

tourism ini tetapi inilah yang telah diberikan, diluluskan, maka kita lihat nanti macam

mana keperluan dia di kawasan Kadamaian nanti ah. Terima kasih.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Tungku.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Tuan Speaker kalau boleh saya mohon izin untuk meneruskan sebab kalau

berterusan mungkin…

8/12/2021 - RAKAMAN 23 [03:10 PM – 03:20 PM] – [NORHAZIRAH] – RL

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin
Ariffin]: ….. meneruskan sebab kalau berterusan mungkin hendak selesai ini.
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Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Ini terpulang kepada

Menteri.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Saya tidak benarkan dulu…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Terpulang kepada

Menteri.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Bukan apa nanti kalau sampai masa ah…

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Baca satu kali semua soalan saya, lepas tu

saya hendak berdiri sudah balik-balik. Jadi supaya senang.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Saya habiskan dulu lepas tu nanti baru saya kasih peluang. OK? Saya habiskan

dulu ni. Lepas tu baru saya bagi peluang.

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Habis penat juga saya ni balik-balik berdiri

mahu bertanya. Jadi saya tanya satu kalilah.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Teruskan Menteri,

teruskan.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Dalam pada itu, program bersama komuniti yang dipergiatkan oleh kementerian

saya di bawah Taman-Taman Sabah sejak tiga (3) tahun lalu akan terus

dipergiatkan selari dengan konsep pelancongan yang inovatif akan diperluaskan ke

taman-taman lain terutamanya kepada taman-taman yang mempunyai komuniti

yang menetap di dalamnya.

Tuan Speaker, saya ingin beralih kepada tajuk kebudayaan dan khazanah, warisan.

Kementerian amat mengambil berat dalam memastikan khazanah budaya negeri

yang ada di Sabah. Budaya ketara tangible culture dan juga budaya tidak ketara



32 | P E N Y A T A R A S M I 8 D I S E M B E R 2 0 2 1

intangible culture dipelihara untuk tatapan generasi akan datang dan juga sebagai

salah satu tarikan pelancongan. Pengumuman peralihan Pelan Pemulihan Negara

Fasa 4 di negeri Sabah telah merancakkan lagi program-program pemerkasaan dan

kesedaran secara outreach mengenai kepentingan pemuliharaan khazanah budaya

negeri yang telah tertangguh semenjak sepanjang pandemik Covid-19 ini

dilaksanakan bersama komuniti, badan-badan bukan kerajaan dan sekolah-sekolah.

Kementerian menyambut baik peruntukan yang diumumkan oleh Yang Amat

Berhormat Ketua Menteri kepada Lembaga Kebudayaan Negeri Sabah pada tahun

2022. Di bawah program pelancongan budaya bersepadu, kementerian saya juga

akan memperbanyakkan program pengalaman budaya di seluruh Sabah kepada

para pelancong yang berkunjung di negeri ini. Kementerian akan melancarkan Galeri

Etnik Kota Belud dan Cultural Pit-stop beca, tradisi Tawau untuk merancakkan lagi

aktiviti pelancongan budaya di kawasan terbabit. Melalui programn ini adalah

diharapkan agar komuniti di sekitarnya akan mendapat limpahan ekonomi melalui

rantaian nilai tambah yang terhasil daripada aktiviti pelancongan di kawasan

tersebut. Terdapat satu lagi program kementerian saya melaui Lembaga

Kebudayaan Negeri Sabah dan Balai Seni Lukis Sabah iaitu program kolaborasi

bersama persatuan rumpun bangsa Bajau Sama untuk menjayakan pelancaran

rumah tradisi rumpun Bajau Sama. Program ini akan dilancarkan pada tahun 2022

dan bakal dirasmikan oleh Yang Amat Berhormat Ketua Menteri Sabah selaku

presiden persatuan tersebut.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Bingkor.

Yang Berhormat Bingkor.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Kolaborasi ini adalah antara usaha…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Minta maaf Menteri. Yang
Berhormat Bingkor, sila pakai mask. Terima kasih.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Apa dia bilang?
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Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Tidak.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Kolaborasi ini adalah antara usaha kementerian dan agensi di bawah kementerian

dalam memelihara dan memulihara warisan seni budaya bangsa tempatan agar

ianya tidak hilang ditelan masa dan dapat dinikmati oleh generasi kita yang akan

datang.

Tuan Speaker, seperti mana Ahli Yang Berhormat di Dewan Yang Mulia ini sedia

maklum kementerian melalui Taman-Taman Sabah berusaha menaik taraf Tapak

Geo park Kebangsaan Kinabalu untuk menjadi tapak Geo park Global United Nation

Educational, Scientific dan and Cultural Organization (UNESCO) Kinabalu pada

tahun 2022. Urusan permohonan dan dokumentasi serta persiapan penelitian tapak

di lapangan telah dilaksanakan sepanjang tahun 2021 ini. Tapak ini sedang

menunggu ketibaan kumpulan panel pemeriksa yang dilantik oleh pihak UNESCO

yang dijadualkan pada tahun ini atau pada awal tahun hadapan.

Saya juga ingin mengambil kesempatan ini untuk mengucapkan terima kasih kepada

kerajaan negeri atas sokongan dan dokongan yang padu sehingga negeri Sabah

diberi penghormatan selaku tuan rumah bagi Kongres Taman-Taman Asia yang

kedua yang akan diadakan di Kota Kinabalu pada Mei tahun 2022. Kongres yang

akan dianjurkan secara hybrid ini bukan sahaja memberi peluang kepada negeri

Sabah berkongsikan dengan dunia umum akan komitmen negeri Sabah dalam

melestarikan alam sekitar tetapi ia juga mampu mempromosikan Sabah sebagai

destinasi eko-pelancongan yang unggul.

Datuk Speaker, negeri Sabah amat bertuah dapat melaksanakan sistem pengurusan

alam sekitar yang lestari berlandaskan kepada dasar alam sekitar negeri Sabah

berserta dengan dasar-dasar kerajaan yang lain. Pemakaian dasar ini yang

disokong dengan penguatkuasaan perundangan berkaitan alam sekitar dapat

membantu dalam pengurusan alam sekitar yang teratur, terancang dan bersepadu.

Ini adalah selaras dengan sustainable development goals yang diperkenalkan oleh

Pertubuhan Bangsa-bangsa Bersatu pada tahun 2015.
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Kerajaan menerusi pelbagai jabatan dan agensi yang berkaitan akan terus melipat

gandakan usaha untuk melaksanakan pelbagai program dan inisiatif alam sekitar

antaranya mendukung aspirasi dan sasaran Malaysia untuk mencapai pelepasan

gas rumah hijau bersih sifar seawal-awal pada tahun 2050. Mengintegrasikan faktor

alam sekitar dalam perancangan pembangunan menghasilkan alat-alat pengurusan

alam sekitar yang terkini, membangunkan pendekatan total maximum daily load

dalam perlindungan sungai, dan menghasilkan garis panduan dan standard

operating procedure dalam aktiviti alam sekitar.

Datuk Speaker, untuk makluman Ahli Yang Berhormat di Dewan Yang Mulia ini,

kementerian saya melalui Jabatan Perlindungan Alam Sekitar dengan kerjasama

South East Asia Rainforest Research Partnership akan menganjurkan Sabah

Climate Change International Conference 2021 pada 14 dan 15 Disember 2021

secara hybrid. Tujuan utama persidangan ini adalah untuk meningkatkan kesedaran

mengenai isu-isu semasa dan inisiatif-inisiatif dalam menangani cabaran perubahan

iklim. Dengan itu, saya mohon mengundang Ahli-ahli Dewan Yang Mulia ini, untuk

menghadiri persidangan berkenaan secara dalam talian agar bersama-sama dapat

mengenal pasti dan mengetahui pendekatan dalam mengurus alam sekitar dan

inisiatif kesedaran yang mampu mengukuhkan tahap terhadap perubahan iklim pada

skala global dan tempatan terutamanya bagi Negeri Sabah.

Tuan Speaker, sebelum saya menjawab soalan-soalan yang dibangkitkan oleh Ahli-

ahli Yang Berhormat dalam perbahasan, saya ingin merakamkan ucapan terima

kasih atas saranan dan cadangan yang telah dikemukakan oleh kepada kementerian

saya. Kementerian mengalu-alukan cadangan dan saranan Ahli-ahli Yang

Berhormat dari masa ke masa agar kita bersama-sama dapat memulihkan serta

dapat meningkatkan lagi sektor pelancongan negeri ke peringkat yang lebih tinggi.

Dengan itu, izinkan saya memberi penjelasan kepada beberapa isu yang telah

dibangkitkan berkenaan dengan kementerian saya. Pertama, ADUN

Sebatik…adakah ADUN Sebatik? Ada… Ahli Yang Berhormat dari Sebatik ada

memberikan cadangan untuk mewujudkan zoo dan pusat penyelidikan hidupan liar

di Kalabakan. Sebagai makluman Dewan yang mulia ini, buat masa ini kementerian

saya menerusi Jabatan Hidupan Liar Sabah belum ada perancangan untuk

mewujudkan zoo dan pusat penyelidikan hidupan liar di kawasan Kalabakan. Pada
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ketika ini kawasan daerah Kalabakan sudah mempunyai pusat penyelidikan yang

mahsyur di seluruh dunia iaitu kawasan Konservasi Lembangan Maliau Basin di

bawah seliaan yayasan Sabah. Manakala di daerah Tawau sendiri terdapat pusat

Sejadi Taman Bukit Tawau yang juga menjadi tumpuan para pelawat serta

penyelidikan tempatan dan luar negeri.

Tuan Speaker, berhubung dengan insiden kejadian serangan buaya di dua (2)

kawasan iaitu Kampung Serundum laut dan di sungai Berantian yang dibangkitkan

oleh ADUN Sebatik. Pejabat Hidupan Liar Tawau telah mengambil maklum kedua-

dua insiden tersebut dan telah membantu keluarga mangsa membuat tuntutan

perkara…

Tuan Mokran Ingkat [Sungai Manila]: Datuk Speaker, ah..

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: YB Sungai Manila.

Tuan Mokran Ingkat [Sungai Manila]: Menteri.. YB daripada Sungai Manila. Saya

ingin menyentuh tentang apa ini peristiwa buaya tadi. Konflik antara manus…

8/12/2021 - RAKAMAN 24 [03:20 PM – 03:30 PM] – [MOHD ZULFIKREE] – RA

Tuan Mokran Ingkat [Sungai Manila]: ……antara manusia dan buaya ini memang

sudah terjadi di mana-mana dan ah… untuk makluman menteri, di Sarawak pada

tahun 2006, buaya tidak lagi dilindungi sepenuhnya di bawah Akta CITIS, Akta 636

kerana populasinya yang semakin membanyak dan membahayakan kepada

penduduk. Jadi, adakah ah… kementerian bercadang untuk membuat kajian sama

ada langkah serupa yang di ambil di Sarawak boleh dilaksanakan di negeri Sabah?

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih, Sungai Manila. Er… seperti yang telah disebut sebentar tadi bahawa

er… buaya merupakan sejenis haiwan yang dilindungi. Ah… walau bagaimanapun,

ah… memandangkan kes-kes ini sering kali berlaku dan ah… seperti yang telah ah..

diamalkan oleh di negeri Sarawak ah… walaubagai ah… walaupun kita tidak

mencapai ah… angka yang sebenarnya kita telah di bergantung kepada ah… CITIS

yang seperti yang ah… ADUN … Sungai Manila sebut tadi. Walau bagaimanapun,
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ah… kita mempunyai beberapa halangan dalam memastikan ah… buaya ini dapat

kita hapuskan sebab kita mempunyai halangan-halangan di bawah CITIS yang

disebutkan tadi. Walau bagaimanapun, ah… pihak ah… saya akan kasi, saya baru

mahu menjawab soalan ini seperti yang telah dibangkitkan oleh Sebatik dan ah…

pihak Jabatan Hidupan Liar sebenarnya telah berusaha untuk memberikan amaran-

amaran, letakkan ah… saya akan sentuh selepas ini lah. Okay. Tuan Speaker,

berhubungan dengan insiden kejadian serangan buaya di dua kawasan ini,

Seludung Laut dan Sungai Berantian

Tuan Tan Lee Fatt [Likas]: Tuan Speaker. YB Menteri. Likas.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Likas. YB Likas mahu

bertanya.

Tuan Tan Lee Fatt [Likas]: Ya. YB Menteri, ah…

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin
Ariffin]:… Saya habiskan dulu jawapan dia.

Tuan Tan Lee Fatt [Likas]: Ah… okay.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin
Ariffin]: … Brantian ah… yang dibangkitkan oleh ADUN Sebatik pi, pihak Jabatan

Hidupan Liar Daerah Tawau telah me, mengambil maklum kedua-dua insiden

tersebut dan telah membantu keluarga mangsa membuat tuntutan kepada

Kumpulan Wang Amanah Bantuan Mangsa Serangan Binatang Buas Merbahaya

dari Jabatan Perkhidmatan Kebajikan Am Negeri Sabah.

Pada masa yang sama juga, Pejabat Kehidupan Liar Tawau telah mengambil

tindakan memasang perangkap dan pancing untuk menangkap buaya ini. Akan

tetapi keadaan arus yang kadang kala deras menyebabkan pemasangan perangkap

dan pancing ini tidak membawa giat. Untuk makluman ADUN Sebatik dan dewan

yang mulia ini, Sungai Brantian dan juga kebanyakan sungai-sungai di negeri Sabah

adalah merupakan habitat yang sesuai bagi pembiakan buaya, yang mana ada
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antara kawasan-kawasan ini bertindih dengan kawasan-kawasan penempatan

penduduk.

Sehubungan dengan itu, Jabatan Hidupan Liar akan memasang papan-papan tanda

amaran bahaya ah.. ah.. di kawasan-kawasan yang disyaki mempunyai populasi

buaya yang boleh mengancam keselamatan dan nyawa. Penduduk tempatan,

perlulah lebih peka dan dengan tempat-tempat seumpama ini bagi mengelakkan

mereka terdedah kepada serangan buaya. Likas ya, Likas tadi.

Tuan Tan Lee Fatt [Likas]: Terima kasih, Tuan Speaker. Terima kasih, YB Menteri.

Ah… di kawasan saya sebenarnya pun ada masalah ini haiwan bukan, bukan buaya

lah, ada juga lah kadang-kadang tapi ah… sudah apa ini. Okay, erm… masalah dia

ini ah… monyet di Chanyai Villa, di Signal Hill. Jadi, ramai penduduk di kawasan

saya itu dia pun buat aduan lah. Adakah Jabatan Perhutanan ataupun yang

berkenaan akan ah… menangkap sebab ahh… monyet-monyet ini menyebabkan

kerosakan lah pada harta benda dan juga kenderaan dan juga apa ini, dia bongkar

itu sampah bah. Jadi, harap ahh… ambil maklum lah hal ini. Terima kasih.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih, Likas. Saya teruskan saya akan ahh… sebab soalan bunga,

Bongawan kalau tidak silap ada soal monyet ini, nanti saya akan teruskan lah. So,

saya, izinkan saya…

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Yang Berhormat Menteri. Se se sebelum

jauh pasal buaya tadi itu.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Yang mana satu?

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Yang pasal buaya tadi. Se se sebelum jauh

lagi lah kan? Ah… saya ingat kita ada polisi mengenai referral reserve kan? Dan

barang ini di bawah bidang kuasa Jabatan Perlindungan Alam Sekitar, kalau saya

tak silap lah kan? Erm… mungkin ada saya cadangkan ada baiknya

penguatkuasaan mengenai polisi ini dibuat terutamanya sekali apabila melibatkan

ladang-ladang yang luas. Sebagai contoh, di kawasan Tungku. Sekarang yang
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banyak berlaku serangan buaya ini walaupun tak direkodkan, semuanya di kawasan

saya. Sebabnya ah… habitat buaya ini, sebelum ini yang mencari makan di tebing

sungai ada monyet, ada babi, semuanya itu, sudah tidak ada. Tebingan sungai itu

sudah di tanam penuh dengan kelapa sawit dan dia punya dia dia punya food

corridor itu sudah tidak ada. Jadi, mungkin sudah tiba masanya kita harus

menguatkuasakan apa yang kita ada. Ladang-ladang kena dipastikan mematuhi

peraturan-peraturan ini. Sebabnya, selain untuk tujuan mengawal hakisan tebingan

sungai dan juga apa-apa berkaitan tapi ini lah antara penyebab kenapa habitat liar

ini sudah keluar ke kawasan daripada kebiasaannya sampai menjadikan manusia

sebagai mangsa dia. Terima kasih.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Kita akan ah… ambil maklum tentang cadangan daripada YB Tungku sebentar tadi.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat, ahh…

Darau, mahu bertanya? Darau?

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Kalau boleh, habiskan saya. Sekejap.

Tuan Azhar bin Datuk Haji Matussin [Darau]: Oh, ini masih lagi buaya tadi.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Buaya lagi?

Tuan Azhar bin Datuk Haji Matussin [Darau]: Masih lagi buaya. Ah… Yang

Berhormat Menteri tadi ada menyebut umm… dalam menjawab soalan daripada

wakil dari mani, Sungai Manila. Bahawa buaya-buaya ini akan dihapuskan. Adakah

Yang Berhormat Menteri bermaksud dihapuskan dalam erti kata sebenar,

keseluruhan buaya-buaya yang ada di Sabah ini?

Tuan Jonnybone J. Kurum [Telupid]: Termasuk buaya darat.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Ah… untuk menjawab soalan Darau, yang sebenarnya buaya merupakan spesis
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ataupun binatang yang di di dikawal at at ataupun dilindungi. Okay. Ah… cuma di

bawah ah.. enakmen ah… di bawah CITIS tadi itu, kita tidak dibenarkan untuk

membunuh buaya kecuali ah… kita dibenarkan membunuh kalau dia mem,

membahayakan ah… mengancam ah… keselamatan manusia dan di bawah ah… di

bawah ah… kita punya peraturan regulation of CITIS kita tidak dibenarkan dan di

negeri Sabah, kita di bawah ah… di bawah jadual CITIS, di bawah schedule one, dia

tidak benarkan dan di negeri Sabah di negara kita tidak benarkan dibunuh dan untuk

tujuan eksport. Tapi kalau dia membahayakan kesihatan kita boleh ah… kita boleh

ah… membunuh lah kalau membahayakan. Tapi untuk tujuan ah… kita

membunuh…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat. Yang

Berhormat Menteri, I think memusnahkan dalam perlembagaan itu.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Ah… apa itu?

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Memusnahkan kalau dia.

Bukan membunuh.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Memusnahkan, okay. Okay.

Tuan Justin Wong Yung Bin [Sri Tanjong]: Yang Berhormat Menteri, sikit saja.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Okay.

Tuan Justin Wong Yung Bin [Sri Tanjong]: Thank you, ah… Thank you, Datuk

Speaker. Thank you, Yang Berhormat Menteri. Ah… cuma saya nak menyentuh

tentang ah… hidupan liar ah… burung merpati yang terdapat banyak di Tawau

haha… pigeon, a lot pigeons in Tawau yang membahayakan manusia sebab ah…

kita sedia maklum pasal dia punya tahi ah… akan kalau jatuh ke kenderaan akan

jadi ah… kerosakan kepada kereta mahu kan juga manusia. Kalau kami nampak

kes-kes yang sudah berlaku kalau ah… kanak-kanak ataupun er… sesiapa yang
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kena tahi itu dia akan mengakibatkan kematian. Jadi, saya di sini cuma ingin

mengambil perhatian Yang Berhormat Menteri tentang ah… burung merpati ini yang

amat dangerous. Terima kasih.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih atas ah… soalan tadi dan ah… untuk makluman Yang Berhormat,

pigeon mungkin bukan di ba, tidak di bawah hidupan liar lah. So, mungkin ah…

mungkin….

8/12/2021 - RAKAMAN 25 [03:30 AM – 03:40 AM] – [DG NORHAFIZAH] – MM

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin
Ariffin]: ..so mungkin ah mungkin jabatan haiwan lah.

Tuan Azhar bin Datuk Haji Matussin [Darau]: Speaker, ...(suara bertindih)...

masih buaya lagi, masih buaya lagi, ah kita ada taman buaya kan di Tuaran? Saya

telah dimaklumkan bahawa terdapat buaya-buaya ini terlepas semasa banjir kah?

Ataupun semasa adalah keadaan dia. Jadi buaya-buaya ini terlepas mungkin ah

Tamparuli tau ni pasal ni ah, jadi buaya ini lari ke dalam sungai. Macam mana kita

mau identify, buaya ini buaya yang daripada taman buaya, dengan buaya yang liar?

Ini betul serius. Macam mana kita mau nanti kita salah tangkap susah, ada orang

masih makan buaya, kan jadi kalau dia didapati menangkap buaya, macam mana

kita mahu tahu buaya ini, buaya jinak ataupun buaya…

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Nan, ok nan...

Tuan Azhar bin Datuk Haji Matussin [Darau]: Ok. Terima kasih.

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Darau, ah nanti kita ah rujuk kepada pakar buaya. Boleh kenal kali yang mana satu

yang dalam sungai original dan juga di anu ah…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Menteri,

Yang Berhormat Menteri, soalan-soalan yang telah diutarakan oleh Yang Berhormat-
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Yang Berhormat, adalah saintifik dan susah Yang Berhormat akan …menteri akan

mengulaskan mungkin dalam ah tulis ya. Jadi saya minta soalan-soalan buaya,

monyet minta diedarkan sementara waktu lah ah. Terima kasih.

Tuan Hassan A. Gani Pg. Amir [Sebatik]: Datuk Speaker, Datuk Speaker...

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin
Ariffin]:….. inda berganti sudah...

Tuan Hassan A. Gani Pg. Amir [Sebatik]: Tuan Speaker, ah menteri...

Menteri Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin
Ariffin]: ...kejap, kejap...

[Percakapan Ahli Dewan kurang jelas]

Tuan Hassan A. Gani Pg. Amir [Sebatik]: Ok, ah Tuan Speaker ah, Yang

Berhormat Menteri, memandangkan ah kisah buaya ini saya lah pencetusnya, jadi

biarlah kita tamatkan di sini. Sebenarnya intention saya itu untuk ah berkenaan

dengan bekalan air, tapi disebabkan ah, kekurangan bekalan air, orang dibaham

buaya. Ah jadi tapi walau bagaimanapun, terima kasih kepada Yang Berhormat

Menteri menjelaskan ada usaha-usaha ataupun inisiantif ah kementerian untuk

mengatasi masalah orang yang dibaham buaya ini. Ah, terima kasih Yang

Berhormat Menteri.

Menteri Perlancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih. Datuk Speaker izinkan saya meneruskan ah, jawapan kepada

pertanyaan-pertanyaan oleh Ahli Yang Berhormat dalam Dewan ini. Ah, ADUN

Sindumin adakah? Sindumin adakah? Sindumin keluar. Telupid? ...[Ahli Dewan

menjawab ada ada]... Ok Telupid. Berhubungan, berhubung cadangan Yang

Berhormat ADUN Telupid untuk mewujudkan pusat pemuliharaan gajah di Daerah

Telupid. Ingin saya maklum, ingin saya maklumkan di Dewan yang mulia ini, sebuah

pusat pemeliharaan gajah di Daerah Kinabatangan telah dibangunkan yang dikenali

sebagai Santuary Gajah Borneo. Santuary ini dibangunkan dengan objektif untuk
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menjadi pusat rawatan gajah yang tercedera ataupun pusat bagi menjalani proses

rehabilitasi dan adaptasi.

Datuk Speaker, pihak kementerian maklum dengan masalah konflik manusia gajah

yang berlaku bukan sahaja di Daerah Telupid tetapi juga di banyak daerah-daerah di

Bahagian Pantai Timur Negeri Sabah. Jabatan Hidupan Liar Sabah sangat

mengambil berat isu-isu yang melibatkan gangguan yang disebabkan oleh hidupan

liar, khususnya hidupan liar yang dilindungi sepenuhnya di bawah Enakmen

Pemeliharaan Hidupan Liar 1997. Sehubungan dengan ini, jabatan hidupan liar

bersama beberapa NGO dan komuniti setempat dengan sokongan Pejabat Daerah

Telupid telah berkolaborasi menangani masalah gangguan gajah ini dari masa ke

semasa. Pengujudan group whatsapp dalam kalangan ketua-ketua jabatan di

Telupid, ketua kampung, ahli komuniti dan renjer Jabatan Hidupan Liar Sandakan,

membolehkan pemakluman dan respon dapat diambil tindakan segera.

Langkah-langkah mitigasi juga telah dilaksanakan. Antaranya pemasangan pagar

elektrik dan pengujudan pasukan pengawalan gajah. Inisiatif-inisiatif ini

menunjukkan impak yang positif terhadap pergerakan gajah di kawasan ini dan

kekerapan gangguan ke kawasan kampung telah berkurangan. Manakala pasukan

pengawalan gajah dalam kalangan belia-belia komuniti setempat bukan saja dapat

membantu mengawal konflik ini tetapi secara tidak langsung menerapkan kesedaran

kepentingan konservasi hidupan liar dalam kalangan masyarakat setempat. Tuan

Speaker merujuk kepada saranan…

Tuan Jonnybone J. Kurum [Telupid]: Tuan Speaker ah, ingin ah sedikit mencela,

ah sebenarnya cadangan kita untuk menjadikan dia sebagai satu pemuliharaan

adalah untuk tujuan pelancongan juga, Yang Berhormat Menteri. Kita sudah

mengambil usaha untuk emm menghantar gajah-gajah melalui penghantaran yang

begitu memakan kos untuk seekor gajah dipindahkan ke Deramakot dan juga

beberapa tempat memakan kos 30 ribu. Jadi kita mencadangkan kepada kerajaan,

kita sudah mengambil langkah untuk memasangkan elektrik, pagar elektrik. Namun

ah, kuasa alam itu kita tidak boleh elakkan seperti kayu tumbang, kena angin dan

sebagainya menyebabkan elektrik, pagar elektrik kita ah rosak dan gajah itu masih

lagi berkeliaran. Oleh sebab itu saya mencadangkan kepada kerajaan supaya ah

menjadikan dia sebagai seperti di Lok Kawi. Dia menjadi tarikan pelancong. Gajah
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itu memang susah kita mau halau, tapi jadikan dia sebagai suatu tempat

pelancongan yang mana gajah itu boleh datang tapi kita boleh kawal. Itu yang kita

cadangkan kepada kementerian. Terima kasih.

Menteri Perlancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Ok, terima kasih ADUN Telupid. Saya akan ambil perhatian tentang cadangan

tersebut. Merujuk kepada saranan yang, Ahli Yang Berhormat Kunak, agar produk

pelancongan yang berada di kawasan Sime Darby dapat dibuka kepada orang

awam, kementerian saya menyarankan agar Yang Berhormat dari Kunak dapat

membawa usul ini ke perhatian Jawatankuasa Tindakan Pelancongan Daerah

Kunak. Sememangnya semua produk-produk yang telah disebutkan oleh Yang

Berhormat mempunyai potensi untuk dimajukan dan dipromosikan sebagai produk

pelancongan baru dan kementerian saya melalui Lembaga Pelancongan Sabah

bersedia untuk mempromosikan produk-produk ini.

Datuk Speaker, kementerian menyambut baik saranan Ahli Yang Berhormat dari

Silam agar kerajaan dapat membantu pengusaha pelancongan yang terkesan akibat

pandemik COVID-19 dan menyarankan agar kementerian mengadakan sesi dialog

bersama pengusaha pelancongan.

Untuk makluman Dewan yang mulia ini, kementerian saya telah menubuhkan

Jawatankawasa Pemulihan Pelancongan yang dianggotai oleh persatuan-persatuan

pelancongan yang berperanan untuk mendapatkan input-input daripada pengusaha

pelancongan. Beberapa siri perbincangan dan sesi dialog telah diadakan sepanjang

pandemik COVID-19. Hasil daripada sesi ini, selain daripada insentif-insentif yang

diberikan oleh Kerajaan Persekutuan bagi membantu pengiat industri pelancongan

yang terkesan akibat pandemik COVID-19 itu, kerajaan negeri juga telah melalui

kementerian saya telah memperkenalkan Bantuan Prihatin 3.0 untuk membantu

golongan pemain industri yang terkesan ini.

Bantuan yang diberikan adalah seperti berikut; bantuan RM 20 ribu bagi menaik

taraf destinasi-destinasi pelancongan, bantuan one off kepada 540 pengusaha

pelancongan yang berdaftar, bantuan one off kepada 328 pengusaha perhotelan

dan penginapan, bantuan kepada persatuan pelancongan daerah, bantuan kepada
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malim gunung dan poter, bantuan kepada dive master, bantuan kepada pemandu

bas persiaran serta bantuan kepada boatman.

Tuan Speaker, selain itu juga kerajaan negeri telah meluluskan pemberian rebat bil

elektrik kepada 30 % kepada pengusaha perhotelan dan penginapan di Sabah.

Sebanyak 328 pengusaha perhotelan dan penginapan yang terlibat akan meraih

manafat ini. Merujuk kepada saranan Yang Berhormat Kawang agar kementerian

membina dua (2) jeti pelancongan di Kampung Beringgis dan Kampung Penggalat

Besar di Daerah Papar, kementerian menyambut baik cadangan ini memandangkan

aktiviti melihat serangga kelip-kelip juga adalah salah satu inventeri produk

pelancongan. Walau bagaimanapun, kementerian saya belum mempunyai

perancangan untuk membina jeti bagi tujuan tersebut. Namun sekiranya terdapat

keperluan, kementerian saya akan mengemukakan permohonan pembinaan jeti ini

di bawah peruntukan kerajaan negeri mahupun Kerajaan Persekutuan …(suara

mencelah)... Yang berhormat Menteri boleh…

8/12/2021 - RAKAMAN 26 [03:40 AM – 03:50 AM] – [ANNETY C. JAIKON] – SD

Menteri Perlancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin
Ariffin]: … kerajaan persekutuan. Sulabayan tiada.

Tuan Peto Galim [Inanam]: Yang Berhormat Menteri, boleh minta laluan? Inanam.

Menteri Perlancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Ya.

Tuan Peto Galim [Inanam]: Adakah rancangan kementerian membina pusat

pelancongan bertaraf berteknologi tinggi di Sabah? Contohnya cable car…

Menteri Perlancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Apa?

Tuan Peto Galim [Inanam]: …daripada National Park ke kaki bukit Gunung

Kinabalu dan nombor 2 juga memajukan pantai-pantai di Sabah ini menjadi pusat

pelancongan bertaraf nasional. Yang ketiga ini upgrade Sepilok kepada lebih
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banyak habitat yang menarik. I’ve been there, begitu-begitu juga dan soalan

seterusnya adalah apakah hala tuju Kerajaan kepada pemain-pemain industri

pelancongan persendirian yang sekarang ini mungkin mengalami masalah atau

sebaliknya? Contohnya Taman Buaya Sandakan. I think this is run by dengan izin

by a persendirian. Jadi apa hala tuju? Kerana apabila berlaku kemalangan ka

apakah negeri juga akan mendapat nama dari segi keselamatan, keselesaan dan

lain-lain. Kalau ah pihak menteri tidak boleh menjawab secara lisan, saya boleh

terima tulisan ah bertulis, jawapan bertulis. Okay thank you.

Menteri Perlancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih ADUN Inanam. Saya akan balas secara bertulis. Bongawan,

berhubung saranan Yang Berhormat ADUN Bongawan...

Puan Rina binti Haji Jainal [Kukusan]: Menteri, menteri minta laluan sikit

mengenai produk pelancongan. Kenapa dari segi produk pelancongan ya misalnya

kawasan Maliau Basin dan Lembah Danum, harga yang dikenakan masuk untuk

local adalah tinggi seperti masuk ke Maliau Basin lebih kurang RM1,000? Untuk

harga tempatan juga. Jadi adakah pihak Kementerian Pelancongan melihat perkara

ini untuk dirujuk dan diperbaiki?

Menteri Perlancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih ADUN Kukusan. Sebenarnya Maliau Basin merupakan terletak di

bawah Yayasan Sabah bukan di bawah kementerian atau pun di Taman-Taman

Sabah. So walau bagaimanapun, saya akan cuba berusaha untuk memastikan

kalau boleh terutama pelawat-pelawat tempatan agar diberikan kalau boleh ah

sedikit ataupun pengurangan dari segi harga yang mencecah RM1,000 berbanding

dengan pelawat apa pelawat-pelawat asing mungkin okey, tapi tempatan saya akan

cuba untuk memastikan agar tempat yang cantik ini dapat kita lawati ataupun kita

nikmati khazanah Allah SWT ini.

Tuan Speaker, Sulabayan..Bongawan. Berhubung saranan Yang Berhormat ADUN

Bongawan agar kementerian saya dapat menyelesaikan masalah gangguan monyet

yang sering menggangu rumah-rumah penduduk. Untuk makluman Yang Berhormat

Bongawan, aduan terhadap gangguan monyet di kawasan penduduk kampung

bukan sahaja di kawasan DUN Bongawan malah di seluruh daerah negeri Sabah
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sememangnya banyak menerima laporan. Gangguan monyet-monyet ini didorong

oleh pembukaan kawasan hutan yang dahulunya menjadi habitat haiwan ini.

Kementerian saya melalui Jabatan Hidupan Liar Sabah sentiasa mengambil

tindakan terhadap aduan-aduan yang diterima dengan menangkap pindah monyet-

monyet yang menimbulkan masalah di kawasan tersebut.

Datuk Speaker, mungkin terdapat saranan-saranan daripada Ahli Yang Berhormat di

Dewan yang mulia ini tidak sempat saya jawab. Namun saya ingin menjelaskan

bahawa sekiranya terdapat isu-isu atau saranan Yang Berhormat semua ingin

kemukakan kepada kementerian saya terutama sekali isu-isu berkaitan dengan

pelancongan, kebudayaan dan alam sekitar, pejabat saya sentiasa terbuka dan saya

mengalu-alukan sem…

Timbalan Speaker [Datuk George Anthony Ginibun]: Ada daripada Tungku, ada?

Boleh bagi laluan?

Tuan Phoong Jin Zhe [Luyang]: Ah. Your first. Your first. Okey. Datuk Speaker

terima kasih kerana memberi peluang. Datuk Menteri saya cuma ingin bertanya

sebab saya kemarin ada bangkitkan soal VTL Vaccinated Travel Lane sama ada

Kerajaan Negeri Sabah akan memperkenalkan inisiatif untuk membuka sempadan

kepada pelancong asing tanpa kuarantin masuk ke Sabah kerana ianya sudah pun

dilaksanakan antara Johor Bahru dan Singapura? So sama ada ramai tanya sama

ada mereka dari negara asing boleh masuk ke Sabah untuk melancong dengan

adanya inisiatif Vaccinated travel Lane. Saya ada tanya.

Timbalan Speaker [Datuk George Anthony Ginibun]: Tungku.

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Boleh ah menteri? Satu kali lah tanya, terus

satu kali jawab, lepas itu boleh berehat sudah kita. Okay ah yang pertama sekali

saya mahu ucapkan syabas dan tahniahlah mengenai inisiatif Tourism Satelite

Account. Saya rasa ini satu perkara yang baik dan harus disokong. Ada beberapa

perkara yang saya mahu tanya. Yang pertama sekali sebelum ini kita pernah ada

wujudkan Jawatankuasa Kabinet Pelancongan yang mana dipengerusikan oleh

Menteri KPLB dan juga Menteri Pelancongan. Saya mahu tanya sama ada

jawatankuasa ini masih wujud atau pun tidak? Sebabnya jawatankuasa ini penting
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dalam usaha kita untuk mempertingkatkan kita punya CBT punya apa ini

pelancongan dan juga usaha kita untuk membangunkan prasarana-prasarana

tersebut.

Yang kedua mengenai saya mencadangkan kalau boleh dijadikan satu peraturan.

Di kawasan Tungku, mengenai gajah yang disebut tadi itu. Kebanyakkan ladang-

ladang besar di situ sebenarnya bersempadanan dengan kita punya hutan simpan

kan? Tabin. Dan gajah-gajah yang keluar itu datang daripada kita punya hutan

simpan. Mungkin kita boleh fikirkan supaya sempadan ini diwajibkan kepada

ladang-ladang tersebut untuk membuat pagar elektrik seperti mana yang

dicadangkan tadi ataupun mewajibkan kepada syarikat-syarikat ini membuat pagar-

pagar tersebut sebagai CSR mereka. Sebabnya kalau tidak dibuat begitu dorang

biarkan sahaja itu gajah. Dalam banyak keadaan kadang-kadang gajah itu

menerima nasib yang tidak baiklah apabila masuk ke ladang mereka.

Seterusnya saya juga mahu mencadangkan supaya majlis kebudayaan ya sebab

saya ingat Negeri Sabah kita tidak ada majlis kebudayaan Yang Berhormat Menteri.

Kita banyak persatuan-persatuan kebudayaan yang mahu buat aktiviti tetapi mereka

mendapat kekangan kewangan dan kalau ada Majlis Kebudayaan Negeri Sabah,

mereka ada tempat bernaung dan majlis ini boleh di diberikan peruntukan ataupun

dana. Ertinya mereka boleh mendapatkan apa-apa juga keperluan di bawah majlis

tersebut.

Ah last sekali mengenai Double Bay. Double bay ini memang dekat di hati saya lah

kan. Ada satu perkara mengenai double bay yang mungkin pada masa itu kita not to

say overlook tetapi harus dibagi perhatian sekarang ini iaitu Double Bay ini adalah

nature hatchery heaven di mana dia adalah pusat penetasan ikan yang akan

membesar menetas di situ dan akan membesar sampailah ke Filipina sampailah ke

Australia sampailah ke Indonesia. Jadi saya ingat ada satu kena ada satu program

dan pendekatan khas untuk ini Yang Berhormat Menteri memandangkan Double

Bay ini kita akan wartakan dia sebagai salah satu kita punya taman. Itu yang

pertama. Keduanya kalau boleh saya minta kawasan Double Bay ini dibesarkan lagi.

Dipanjangkan hingga sampai ke sempadan Kinabatangan sebabnya kawasan-

kawasan penetasan ikan tersebut sebenarnya terletak di persisir pantai daripada

Bakapit hinggalah ke kawasan Tegupi. Dan di sinilah kawasan bakau-bakau di
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mana ikan-ikan ini bertelur dan ah kalau boleh ini dilakukan saya rasa ini adalah satu

inisiatif yang baik dan boleh menjamin kita punya bekalan protein yang

berpanjangan masa akan datang. Terima kasih.

Menteri Perlancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih.

Puan Rina binti Haji Jainal [Kukusan]: Menteri, last one ya. Ini boleh saya

dapatkan jawapan dalam bertulis juga. Bagaimana kerajaan negeri mahu mengawal

harga runtuh yang ditawarkan oleh segelintir pengusaha pelancongan di Semporna?

Sebab ketiadaan kawalan harga ini kan dipercayai ditawarkan oleh pengusaha yang

tidak berlesen. Ada banyak muncul ejen-ejen ah yang kita tidak ketahui juga ah jadi

tindakan ini sebenarnya boleh membunuh industri pelancongan di Semporna itu

sendiri. Jadi, itu boleh…

8/12/2021 - RAKAMAN 27 [03:50 AM – 04:00 PM] – SITI JUBAIDAH – RL

Puan Rina binti Jainal [Kukusan]: … industri pelancongan di Semporna itu sendiri.

Jadi, itu boleh dapatkan jawapan bertulis daripada Menteri. Terima kasih.

Menteri Perlancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar [Datuk Jafry bin Ariffin]:
Terima kasih atas pertanyaan-pertanyaan sebentar tadi dan saya akan jawab secara

bertulis. Saya akan bekalkan jawapan secara bertulis. Tuan Speaker, dalam

kesempatan ini saya ingin mengucapkan selamat menyambut Hari Krismas kepada

yang beragama Kristian dan Selamat Tahun Baru tahun 2022 kepada semua. Datuk

Speaker, dengan ini saya mohon meyokong Belanjawan 2022.(Ahli Dewan menepuk

meja)

Timbalan Speaker [Datuk George Anthony Ginibun]: Saya jemput Menteri

Tugas-Tugas Khas.

03:51 petang

Menteri Tugas-Tugas Khas [Datuk Haji Mohd. Arifin bin Mohd. Arif]: Terima
kasih Tuan Speaker. Assalamualaikum warahmatullahi wabarahkatuh. Salam
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Sejahtera Salam Sabah Maju Jaya. Alhamdulillah Wa Syukrulillah Wassolatu

Wasalamuala Rasulillah Wa ala alihi Wasabihi Wamantabii Wa ala.

Tuan Speaker dan Ahli-Ahli Yang Berhormat Alhamdulillah dipanjatkan kesyukuran

ke hadrat Allah S.W.T. kerana dengan limpah kurnianya telah kita bersama-sama di

Mesyuarat Sidang Dewan ini dan saya mengucapkan syabas dan tahniah dan

setinggi-tinggi terima kasih atas pembentangan Banjawan Bajet 2022 oleh Yang

Amat Berhormat Ketua Menteri merangkap Menteri Kewangan yang mencakupi

semua sektor semua peringkat dari semua bidang dalam mencapai hasrat untuk

mensejahterakan Keluarga Malaysia menerusi ekonomi dan pembangunan insan

selaras dengan Hala Tuju Sabah Maju Jaya. Allahumma Jaabaldatana amina

mutmainnah. Tuan Speaker, salah satu agenda komponen Hala Tuju Sabah Maju

Jaya ialah modal insan dan kesejahteraan rakyat. Saya ingin mengucapkan

penghargaan dan terima kasih kepada Yang Amat Berhormat Ketua Menteri kerana

meluluskan peruntukan kepada pejabat ini untuk bantuan pendidikan.

Dalam memastikan penyelarasan pendidikan di Sabah dapat dilaksanakan antara

penambahbaikkan seperti berikut, Jawatankuasa Penyelarasan Pembangunan

Pendidikan Negeri Sabah bagi menyelaras sebarang perancangan program atau isu

yang timbul berhubung pendidikan, Jawatankuasa Penyelarasan Pembangunan

Pendidikan Negeri Sabah telah ditubuhkan tahun ini. Jawatankuasa yang saya

pengerusikan sendiri terdiri daripada 15 orang ahli antaranya Setiausaha

Persekutuan, Pengarah Jabatan Pendidikan, Jabatan Tanah, Kementerian Kerajaan

Tempatan dan Perumahan. Ia adalah sebagai platform untuk membincang dan

menyelesaikan isu masalah pembangunan pendidikan termasuk isu berhubung

projek-projek pembinaan sekolah, isu tapak pelan pembangunan sijil pendudukan

(OC), sekolah daif, projek sakit dan lain-lain. Mesyuarat pertama telah diadakan

pada November 2021.

Allahumma yassir umurana bil khair wan najaah. Tuan Speaker, pejabat saya telah

diamanahkan melaksanakan bantuan yang disediakan oleh kerajaan kepada pelajar

Sabah. Pertama, bantuan tunai pendaftaran IPT secara On.. One-Off iaitu BUDI.

Bantuan ini adalah secara One-Off untuk pelajar di kalangan B40 dan M40

pendapatan di bawah RM10,970 yang kali pertama masuk ke IPT sebanyak

RM2,000 untuk Sarjana Muda dan RM1,500 untuk Diploma, Asasi, Matrikulasi di
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seluruh negara kita tahun 2021. Bantuan ini telah memberi faedah kepada lebih

kurang 5,330 pelajar yang melanjutkan pengajian ke IPTA, IPTS di seluruh Malaysia.

Ini melibatkan peruntukan sebanyak RM10 juta. Pada tahun hadapan, sekali lagi

kerajaan telah meluluskan peruntukan RM10 juta lagi untuk bantuan BUDI. Sekalung

budi dan penghargaan kepada Yang Amat Berhormat Ketua Menteri.

Yang kedua Tuan Speaker, bantuan yang kita namakan sebagai Bantuan Khas

Tunai Peperiksaan (BAKTI) Bantuan Khas Tunai Peperiksaan (BAKTI) sebanyak

RM200 seorang bagi pelajar yang akan menduduki SPM dan semester akhir STPM

dan STAM (Sekolah Tinggi Agama Malaysia) bagi tahun 2021. Bagi maksud ini,

kerajaan juga memperuntukkan sebanyak 7.5 juta ringgit yang akan memberi

manfaat kepada lebih kurang 37,835 pelajar di sekolah seluruh Sabah. Alhamdulillah,

pada tahun hadapan sekali lagi sebanyak 7.5 juta ringgit diperuntukkan untuk BAKTI.

Terima Kasih Allahumma tawil humurana bil khairu wal barakah wal falah.

Yang ketiga, Tuan Speaker Bantuan Ihsan Komputer kepada pelajar yang

dinamakan sebagai BAIK. Kerajaan juga melalui pejabat ini menyediakan bantuan

pemberian komputer kepada 10 ribu di kalangan pelajar miskin tegar yang akan

mengambil SPM, STPM dan SMAN pada tahun 2021 iaitu sebanyak 9,842 dari SMK

dan 158 daripada SMAN Sekolah Menengah Agama. Peruntukan yang disediakan

oleh kerajaan sebanyak 15 juta tanggungjawab ini dilaksanakan dengan kerjasama

Kementerian Sains, Teknologi dan Inovasi dan Jabatan Pendidikan Negeri Sabah

yang telah mencari senarai dan pelajar-pelajar adalah Pengetua dan PPD di seluruh

daerah. Tuan Speaker, yang seterusnya ialah bantuan yang dinamakan sebagai

bantuan IMPAK…

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Datuk

Speaker, pertanyaan. Terima kasih Yang Berhormat Menteri. Yang Berhormat tadi

telah menyatakan tentang bantuan komputer kepada anak-anak pelajar yang

membabitkan beribu pelajar yang mendapat komputer. Saya ingin bertanya,

bagaimanakah langkah-langkah apakah langkah-langkah yang diambil oleh pihak

kementerian sama ada jawatankuasa yang telah dibentuk dalam bidang pendidikan

ataupun Kementerian Pelajaran di peringkat pusat untuk mengatasi masalah ya bila

mana kita bagi 9,000 komputer kepada anak-anak, ada di antara kawasan seperti di

Kota Marudu yang tidak ada aksesibiliti, ada kawasan saya pun ya yang mana
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sekolah menengah tak dapat. Jadi, apakah sebenarnya garis panduan ataupun

bantuan bila mana berhadapan dengan untuk kita bantu anak-anak kita dalam

pendidikan.

Dua, saya juga ingin bertanya dengan Yang Berhormat, dalam belanjawan baru-

baru ini 52 bilion diperuntukkan untuk Kementerian Pelajaran. Sampai bilakah saya

bertanya waktunya untuk Jawatankuasa PIBG membelanjakan duit beribu untuk beli

bangku di sekolah-sekolah di merata tempat di seluruh negeri Sabah ini ya. Kita tahu

di samping ianya sekolah daif banyak tapi masih lagi berpuluh tahun ibu bapa

terpaksa menanggung untuk anak-anak ke sekolah oleh kerana prasarananya tak

cukup.

Kalau kita dengar bantuan itu bantuan peperiksaan bantuan cukup baik. Tapi apa

ertinya asasnya itu ya. Di peringkat sekolah rendah contohnya, di sekolah

menengah yang nun jauh di luar bandar. Masih lagi ada bukti. Saya boleh bagi bukti

berapa sekolah yang terpaksa menampung PIBG dia. Sehingga ada di antara PIBG

pun berhubung dengan saya bukan hanya di kawasan saya di kawasan-kawasan

lain pun di negeri Sabah ya untuk “Datuk Seri boleh tak bantu? Kami tidak ada

bangku untuk anak-anak kami, bersekolah tidak ada meja ya, bagaimana mereka

mendapat ilmu pengetahuan yang sebaik mungkin”. Terima kasih.

Menteri Tugas-Tugas Khas [Datuk Haji Mohd. Arifin bin Mohd. Arif]: Terima
kasih Yang Berhormat Senallang. Persoalan tersebut memang selalu dikemukakan

dan kita ambil maklum. Untuk makluman Yang Berhormat Senallang, kita sedang

berusaha bersama dengan Kementerian Sains, Teknologi dan Inovasi berhubung

dengan masalah talian yang disebutkan tadi ini sangat penting untuk kita ambil

perhatian dan juga perkara ini telahpun dibentangkan dan dijelaskan oleh

kementerian berkenaan. Selain daripada itu, memang betul apa yang disebutkan

oleh Yang Berhormat Senallang berhubung dengan masalah-masalah kita termasuk

masalah sekolah daif.

Inilah yang di arhh kita bincangkan sehingga kita dapat arh Alhamdulillah

mewujudkan jawatankuasa ini, sekurang-kurangnya kita dapat membincang

bersama dan pada Januari ini kita akan mendapatkan arh taklimat yang lengkap

daripada Kementerian Pendidikan atau Jabatan Pendidikan Negeri Sabah
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berhubung dengan masalah-masalah yang dihadapi khususnya sekolah daif.

Memang banyak sekolah daif, kerajaan persekutuan telah mengumumkan dalam

Bajet 2022 sebanyak 330 projek termasuk 43 projek baharu yang berjumlah RM746

juta diperuntukkan untuk menaik taraf sekolah daif. Inipun sebenarnya tidak

cukup…

8/12/2021 - RAKAMAN 28 [04:00 PM – 04:10 PM] – [SHUKRI FIKIRAN] – RA

Menteri Tugas-Tugas Khas [Datuk Haji Mohd. Arifin bin Mohd. Arif]: …. sekolah

daif. Ini pun sebenarnya tidak cukup kerana rakan-rakan semua pun ada

mengemukakan pekara ini, tapi InsyaAllah dari masa ke masa kita bekerjasama

untuk sama-sama mencari jalan macam mana kita mendapatkan peruntukan

berkenaan dan untuk makluman juga, JKR dan kementerian pendidikan sedang giat

untuk mengenal pasti sekolah-sekolah berskala 7 atau sekolah-sekolah berskala 6

untuk dinaik, ditingkatkan ke skala 7 iaitu tidak selamat dan ini juga akan kita

kemukakan. Antara pihak Jabatan Kerja Raya Sabah sedang giat dalam memeriksa

tahap integriti 410 sekolah daif yang berada dalam skala 4, 6 untuk di klasifikasi ke

dalam skala 7, iaitu sekolah yang tidak selamat diduduki dan ini memang ada, dan

terima kasih atas pandangan Yang Berhormat.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Terima kasih

Yang Berhormat Menteri. Datuk Speaker, dengan izin yang telah menjawab soalan

itu. Cuma saya berharap, saya cadangkan, supaya ada ketegasan daripada pihak

pemerintah Negeri Sabah untuk cuba mengatasi masalah ini maka itu, kalau kita

lihat masa kita memerintah, kita wujudkan kementerian pelajaran, kerana kita sedar

dan tahu ini perkara pokok, ya. Iqraq bizmirobikallazikholaq, itu word Datuk pun tahu.

Baca, kerana dengan baca itu ilmunya, kerana kita tahu tercicir anak-anak kita di

peringkat Negeri Sabah, sekolah menengah, ramai. Sebahagian besar anak-anak

kita menganggur ini masalah sosial.

Di Kuala Lumpur, mereka mempunyai kelengkapan yang begitu baik sekali ya, dari

sudut komputer, sekolah bersimen, sekolah berkomputer. Masa dulu, saya menteri,

saya soalkan contoh bagi komputer kita belanja 700 juta ke sekolah-sekolah luar

bandar. Bila saya buat lawatan, komputer di simpan di storeroom. Pasal apa, elektrik

tidak ada di Sabah. Tidak cukup. Sampai bila keadaan ini kita hanya melihat,
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bincang supaya kerjasama, there must be a deadline, there must be a red line, ya.

Tidak ada perlunya kita kerjasama sokong Kerajaan Persekutuan sekiranya mereka

ini tidak melaksanakan tanggungjawab yang begitu penting kepada rakyat di negara

ini. Terima kasih banyak.

Menteri Tugas-Tugas Khas [Datuk Haji Mohd. Arifin bin Mohd. Arif]: Terima

kasih banyak, Yang Berhormat Senallang. Saya ambil maklum dan saya mohon

juga rakan-rakan kita di Parlimen apa pun partinya apa pun bloknya, kita sama-sama

seperti mana Yang Berhormat Senallang selalu nyatakan di Parlimen juga terima

kasih.

Puan Norazlinah Arif [Kunak]: YB Menteri, saya ada soalan.

Timbalan Speaker [Datuk George Anthony Ginibun]: Ahil-ahli Yang Berhormat,

ada usul penangguhan yang akan dikemukakan.

04:03 petang

Menteri Belia dan Sukan [Datuk Ellron bin Angin]: Terima kasih, Speaker. Tuan

Speaker, saya memohon mencadangkan bahawa menurut Peraturan Tetap 21B,

Peraturan-Peraturan Dewan, dewan ini tidak ditangguhkan sehingga semua urusan-

urusan dewan yang tertera dalam aturan urusan mesyuarat pada hari ini selesai.

Timbalan Speaker [Datuk George Anthony Ginibun]: Ahli-ahli yang Berhormat,

masalah di hadapan majlis ialah bahawa dewan ini tidak akan ditangguhkan seperti

mana yang dicadangkan.

Ahli-ahli yang bersetuju katakan “BERSETUJU”.

Yang tidak bersetuju, katakan “TIDAK”.

Usul dipersetujukan.

Sila sila teruskan, Berhormat. Yang Berhormat.

Menteri Tugas-Tugas Khas [Datuk Haji Mohd. Arifin bin Mohd. Arif]: Ada

laluan..
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Puan Norazlinah Arif [Kunak]: Terima kasih, YB Menteri. Er… Datuk Speaker,

saya ada soalan untuk YB Menteri, ingin saya tanyakan adalah apakah peranan

kerajaan negeri dalam membantu KAFA iaitu Kelas Agama dan Fardhu Ain ar…

dalam memberi ilmu agama yang asas kepada anak-anak di Negeri Sabah. Kita

tahu KAFA selalu ar… menempatkan kelas-kelas mereka di tempat yang sangat daif,

begitu juga dengan fasiliti. Saya percaya KAFA ini boleh diperkasakan especially

dalam membantu anak-anak yang tercicir especially anak-anak yang ar… ada

masalah dokumentasi. So, saya rasa dari sudut kemanusian, kita seharusnya

memberi semua ar… penduduk Negeri Sabah especially anak-anak ada dokumen

atau tidak ada, ilmu agama yang yang ah… yang asas, terima kasih.

Tuan Mohammad bin Mohamarin [Banggi]: Datuk Menteri, boleh saya satu

soalan? Boleh jawab sekali dengan Kunak punya soalan, boleh? Terima kasih,

Datuk Speaker dan juga Datuk Menteri , saya tertarik dengan bantuan budi yang

Datuk Menteri sebutkan tadi. Saya ingat bantuan ini juga pernah dibuat oleh

kerajaan yang lalu, cuma ar… persoalan saya sama ada bantuan ini ar… secara

automatik kepada mana-mana pelajar yang mendapat tawaran IPTA dan juga IPTS

ataupun perlu dipohon secara manual ataupun melalui online? Apa yang menjadi

kekhuatiran kepada saya ialah bagi mereka yang berada di luar bandar yang tidak

mempunyai akses internet, sudah tentu berlaku keciciran. Jadi saya mohon ar… jika

ada kaedah yang lebih sesuai mohon di war-warkan khasnya dalam dewan yang

mulia ini supaya pada masa akan datang, kami ataupun kita selaku Ahli Dewan

Undangan Negeri dapat war-warkan kepada masyarakat di luar sana. Terima kasih.

Datuk Dr. Haji Jaujan bin Haji Sambakong [Sulabayan]: Tuan Speaker, saya nak

tahu pada Yang Berhormat Menteri tentang kewujudan sekolah-sekolah tahfiz.

Adakah ini di bawah pengawasan kementerian Yang Berhormat atau bagaimana,

kerana sekolah-sekolah tahfiz ini, sepertimana berlaku di semanjung, banyak juga

menimbulkan persoalan-persoalan sama ada ini berdaftarkah atau dari segi kawalan

kementerian Yang Berhormat Datuk? Terima kasih.

Menteri Tugas-Tugas Khas [Datuk Haji Mohd. Arifin bin Mohd. Arif]: Terima

kasih kepada 3 ahli Yang Berhormat kita. Saya sangat tertarik dengan semua

pandangan-pandangan yang sangat baik berhubung dengan KAFA tadi kita

memang ada 2,221 guru KAFA dan KAFA ini di bawah kita. Walaupun di bawah
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JAKIM, tapi di bawah hal ehwal agama dan kita sentiasa memantau dan kita ambil

maklum memang peranan KAFA ini sangat penting untuk anak-anak yang tidak ada

sekolah agama negeri di sana, kita boleh menghantar anak kita ke KAFA kerana

KAFA adalah asas untuk mengenali al-Quran, mengenali hukum-hakam dan

sebagainya yang asas, dan kalau kita tidak ada KAFA, kita ada kalau di seluruh

daerah, ada pusat untuk mualaf, pusat bimbingan mualaf termasuk Teratak Fitrah

dan sebagainya. Dan kalau pun tidak ada itu, tapi ada. Kalau tidak ada itu, di

sekolah kebangsaan juga ada bimbingan agama. Tapi saya ambil maklum memang

KAFA perlu kita bantu dan kita perkasakan. Terima kasih.

Demikian juga dengan cadangan Banggi tadi InsyaAllah kita juga mendapat ah…

bantuan kerjasama daripada pengetua-pengetua di sekolah berkenaan dan kita

akan meminta maklumat berhubung dengan keperluan anak berkenaan dari sudut

permohonan ini. Permohonan ini tertakluk kepada syarat-syaratnya, B40 yang mana

sudah kita laksanakan dan sudah selesai, alhamdulillah. Mengenai sekolah tahfiz

yang dikemukakan tadi juga, sekolah tahfiz kita ada yang berdaftar. Sebanyak 45

buah sekolah tahfiz yang berdaftar. Memang sangat penting didaftarkan kerana

kokurikulumnya, gurunya mesti bertauliah dan ini untuk menjaga ah… sekolah tahfiz

ini agar sentiasa berada dalam naungan garis panduan Ahli Sunnah Wal Jamaah. Ini

juga di bawah kita dan kita ambil maklum. Terima kasih.

Tuan Speaker, saya sambung.

Timbalan Speaker [Datuk George Anthony Ginibun]: Teruskan.

Menteri Tugas-Tugas Khas [Datuk Haji Mohd. Arifin bin Mohd. Arif]: Semasa
berhadapan dengan Covid-19, kerajaan melalui pejabat ini juga memberi bantuan

kepada pelajar yang terjejas semasa Perintah Kawalan Pergerakan (PKP) dengan

bantuan one-off 300 ringgit seorang. PKP 20, sejumlah 3,839 pelajar ar… kita bantu

daripada 72 IPT dan institusi pengajian termasuk tahfiz yang terjejas. Kemudian

PKP 3.0, 1.4 juta impak kita telah manfaatkan untuk 4,592 pelajar. Tuan Speaker,

mula tahun 2022, bagi mengiktiraf dan memperkasa peranan Persatuan Ibu Bapa

dan Guru (PIBG), kerajaan akan memberikan peruntukan sejumlah 2,000 ringgit

kepada semua PIBG bagi memantapkan aktiviti mereka untuk kebajikan pelajar dan
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sekolah masing-masing. Program ini kita kenali sebagai Bantuan Aktiviti Guru dan

Ibu Bapa yakni BAGUS. Barakallah firaiisina wauzaraina, Ketua Menteri.

Yang ketujuh, sistem informasi pendidikan. Pejabat ini juga sedang menggunakan

satu aplikasi bersepadu dengan bantuan Jabatan Perkhidmatan Komputer Negeri

Sabah informasi semua berhubung pendidikan merangkumi…

8/12/2021 - RAKAMAN 29 [04:10 PM – 04:20 PM] – [GERALD JOSHUA] – MM

Menteri Tugas -Tugas Khas [Datuk Haji Mohd Arifin bin Mohd.
Arif]: ...pendidikan merangkumi pengajian tingggi dan sekolah pendidikan biasa,

rendah dan menengah kerajaan, swasta, sekolah agama, tahfiz dan lain-lain seperti

mana disebutkan tadi. Aplikasi ini sudah pasti memudahkan untuk kita mendapat

maklumat mengenai pelajar-pelajar Sabah di seluruh IPTA dan IPTS di seluruh

Malaysia. Begitu juga dengan maklumat mengenai sekolah menengah dan rendah,

sekolah jenis kebangsaan, sekolah agama berhubung bilangan pelajar, keadaan

sekolah, kemudahan yang ada capaian internet dan lain-lain.

Tuan Speaker, isu pendidikan Islam di negeri ini yang melibatkan sekolah agama

rendah, menengah dan institusi tahfiz sama ada yang dilaksanakan oleh kerajaan

atau swasta telah insyallah kita sama-sama tangani sebaik mungkin. Dan apa yang

dibangkitkan oleh ADUN N. 28 Kawang dan ADUN Yang Dilantik, dilantik dan

memang relevan apa yang mereka nyatakan sebelum ini dalam pembahasan.

Kerajaan melalui MUIS telah merancang penubuhan Yayasan Pembangunan

Ummah yang bermatlamatkan membangun dan memperkasa pengurusan hal ehwal

Islam melalui bidang-bidang tertentu yang telah ditetapkan seperti bidang dakwah,

syiar, pengimarahan masjid dan lain-lain. Ini termasuk bidang pendidikan yang

menjadi teras kepada pembangunan modal insan. Yayasan ini insyallah akan

menyelaras, mengurus pendidikan Islam yang dilaksana di negeri ini dan di semua

peringkat bermula dengan taman kanak-kanak sehingga ke peringkat kolej, insyallah.

Dalam perancangan jangka panjang, Yayasan Pembangunan Ummah ini akan

membantu dalam pembangunan fizikal sekolah-sekolah Islam yang beroperasi di

negeri ini di samping peruntukan yang sedia ada yang disediakan oleh kerajaan di

bawah ah, melalui JHEAINS. (ayat arab)
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Tuan Speaker, bermula dari tahun 20, bermula tahun 2020 bagi mengiktiraf dan

menghargai pelajar-pelajar di kalangan anak Sabah di semua peringkat

persekolahan yang berjaya mengharumkan Negeri Sabah sama ada di peringkat

kebangsaan dan antarabangsa, kerajaan negeri akan memberi Anugerah Khas

Kecemerlangan Pelajar Sabah Maju Jaya yang kita namakan sebagai AKSA iaitu

Anugerah Khas Kecemerlangan Pelajar. Ini juga ah, saya ingat semalam ada juga

dikemukakan oleh ADUN Banggi.

Tuan Speaker, Pejabat Menteri Tugas-Tugas Khas juga bertanggungjawab dalam

memastikan sistem pentadbiran dan pengurusan hal ehwal Islam dilaksanakan oleh

agensi yang dipertanggungjawabkan dengan efisien dan efektif dan selaras dengan

undang-undang dan syariat Islam.

Pejabat ini telah mengerakkan peranan hal ehwal Islam melalui Jawatankuasa

Penyelarasan Hal Ehwal Islam Negeri Sabah (JHPAEIS) yang terdiri daripada

agensi-agensi agama negeri dan persekutuan yang berperanan menyelaras aktiviti

dan program yang melibatkan agensi Islam di negeri ini, yang telah dibentuk pada

tahun 2020. Melalui jawatankuasa ini penyelarasan dan pemantauan bersepadu

menyentuh ajaran yang bertentangan, menyentuh ajaran dengan perkara-perkara

yang selaras dengan faham AlSunnah Wal Jemaah dapat kita tangani dan kita

teruskan dan mana-mana yang bertentangan AlSunnah Wal Jemaah seperti mana

yang telah diputuskan dan juga dalam Dewan yang mulia ini, sebelum ini, kita akan

ambil maklum dan akan pantau.

Program-program meningkatkan modal insan dalam konteks keilmuan dan

kerohanian di kalangan masyarakat Islam juga insyallah akan dapat dilaksanakan

secara bersasar dan menyeluruh dengan kerjasama semua agensi agama yang

berhubung dengan negeri dan persekutuan. (ayat Arab)

Tuan Speaker, industri halal adalah salah satu industri yang berpontensi besar

dalam pembanguanan ekonomi khususnya industri yang melibatkan makanan dan

produk makanan di negeri ini. MUIS Halal Hub yang telah beroperasi sepenuhnya

pada September 2021 akan mengambil peranan dalam pensijilan halal di negeri ini.

MUIS Hub Halal yang menjadi agensi peneraju kepada industri halal di negeri ini

akan memberi tumpuan dan galakan kepada industri mikro, kecil dan sederhana di
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kalangan pengusaha tempatan untuk mengunakan sijil dan logo halal. MUIS juga

akan memperkenalkan Sijil Patuh Syariah, bagi industri mikro dengan syarat dan

keperluan yang akan ditetapkan oleh Majlis Ugama Islam Sabah melalui MUIS Halal

Hub. Ini akan membantu pasaran produk lebih meluas dan dijamin halal seperti

mana yang dikemukakan oleh Yang Berhormat ADUN Moyog semalam. (Ayat Arab)

Tuan Speaker, memantapkan sistem pengurusan nikah, cerai dan rujuk. Kerajaan

melalui Jabatan Hal Ehwal Agama Islam Negeri Sabah telah berusaha untuk

meningkatkan keberkesanan perkhidmatan dengan lebih cepat dan mudah kepada

masyarakat dengan memantapkan hal ehwal kekeluargaan Islam yang melibatkan

pengurusan perkahwinan, perceraian dan rujuk di negeri ini. Usaha ini juga selari

dengan usaha pejabat ini meningkatkan integriti warga kerja melalui pengemasan

semua borang perkahwinan, borang perceraian dan borang rujuk bagi memudahkan

kebolehkesanan traceability, pematuhan undang-undang dan syarak semasa

melakukan proses kerja. Susulan dari penambahbaikan ini Tuan Speaker, dalam

pengurusan ini, sijil perkahwinan, perceraian dan rujuk. Sijil perkahwinan, sijil

perceraian dan sijil rujuk yang selama ini berpusat di Ibu Pejabat JHEAINS akan kita

keluarkan melalui pejabat-pejabat JHEAINS di seluruh daerah. Tidak lagi berpusat

di ibu pejabat semata-mata untuk memudahkan urusan umat Islam. (Ayat Arab)

Penstrukturan semula pejabat semula perjawatan JHEAINS khususnya guru agama

dan imam. Kajian tentang kepentingan penstrukturan semula perjawatan JHEAINS

juga telah diambil bagi menjaga kepentingan kebajikan kakitangan JHEAINS dan

dalam memberi memberi perkhidmatan terbaik kepada masyarakat. Kajian semula

ini meliputi jawatan-jawatan imam kariah dan imam masjid daerah dari vot terbuka

S19 ke jawatan yang lebih baik dan terjamin. Begitu juga pewujudan jawatan baru

bagi guru agama dan akademik di sekolah-sekolah kelolaan kerajaan negeri yang

tidak seimbang dengan pertambahan jumlah murid yang semakin meningkat. (Ayat

Arab)

Seperti yang dibangkitkan oleh beberapa orang ADUN mengenai isu kekurangan

tanah bagi tujuan perkuburan orang Islam di setiap daerah juga ada menjadi

tumpuan, adalah menjadi tumpuan kita bersama. Maklumat dan data terperinci

kepada keperluan tanah perkuburan telah dikemaskini dari masa ke semasa, dari

semasa ke semasa. Pembukaan tanah perkuburan ini melibatkan beberapa agensi



59 | P E N Y A T A R A S M I 8 D I S E M B E R 2 0 2 1

berkaitan yang bertanggungjawab dalam urusan tanah, kesihatan dan persekitaran.

Sistem pengurusan taman perkuburan baru ini akan mengambil kira keceriaan

lanskap, kekemasan susun atur kubur dangan arah kiblat yang tepat dan tidak ada

perkara yang bercanggah dengan syarak yang dibuat di kawasan kubur. Kita

bercadang, insyallah akan mengemukakan cadangan untuk melantik penyelia taman

perkuburan untuk setiap daerah.

Tuan Speaker, pejabat ini juga telah...

Tuan Azhar bin Datuk Haji Matussin [Darau]: Tuan Speaker, soalan, ah,

berkenaan dengan ah pengurusan tanah perkuburan Islam. Saya yakin, saya tahu

Membakut sudah sedia maklum dengan masalah yang terdapat di kawasan saya.

Jadi ah, antara ah, masalah yang mungkin kita belum sedar atau pun sudah tahu

tapi terjadi tempat saya. Masalah PTI, sedangkan untuk memenuhi keperluan orang

tempatan warganegara pun kita sudah punya masalah yang serius, apakah

perancangan pihak kerajaan untuk mengatasi masalah PTI yang curi-curi mengubur

di kawasan saya ini? Diaorang, mereka ini, kadang-kadang kita tidak tahu the next

day, the next morning tiba-tiba ada sudah kuburan, dua, tiga di sana. Jadi apakah

langkah yang boleh kita ambil untuk mengatasi masalah seperti ini? Terima kasih.

Menteri Tugas-Tugas Khas [Datuk Haji Mohd Arifin bin Mohd. Arif]: Terima

kasih Darau, masalah ini memang diatasi juga di kawasan ADUN Darau termasuk

yang terdekat di daerah kita ini dan ah JHEAINS akan ah, sudah melawat tempat

yang dimaksudkan oleh ADUN Darau...

8/12/2021 - RAKAMAN 30 [04:20 PM – 04:30 PM] – [NOREERA SAHERAI] – SD

Datuk Haji Mohd. Arifin bin Mohd. Arif [Membakut]: …. tempat yang di

maksudkan ADUN Darau yang sebenarnya saya akan jawab tadi tapi tidak sempat.

Kita sudah berbincang dengan jawatankuasa yang kita bentuk iaitu yang melibatkan

agensi-agensi berkenaan.

Yang kedua, kita akan memanggil atau berbincang bersama dengan jawatankuasa

masjid yang juga akan mengelola dan diberi tanggungjawab untuk mengelola taman-

taman kuburan ini. Dan kita akan berbincang bersama dan kalau boleh ADUN
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sendiri juga kami akan undang untuk berbincang bersama macam mana cara-cara

kita menyelesaikan masalah kerana lain tempat, lain cara menyelesaikannya.

Dan satu lagi yang sudah kita laksanakan di kawasan Parlimen Sepanggar

termasuklah Darau yang boleh memanfaatkan yang kita sudah mempunyai sebuah

tanah perkuburan yang agak luas iaitu 16 ekar di Labau, Kampung Labau. Dan

Labau ialah salah satu taman perkuburan yang kita cadangkan sebagai taman

perkuburan contoh. Sudah pun dilaksanakan sekarang dan proses untuk

pengkebumian dilaksanakan secara teratur dan tersusun dan ini juga sama dengan

apa yang kita jadikan contoh sebuah perkuburan di Batu 12 di Sandakan, juga

sudah kita jadikan sebagai model untuk taman perkuburan. Di sana baru-baru ini

sudah kita tambah lagi kerana kawasan berkenaan sudah tidak mencukupi dan

tetapi tanah Perkuburan di sana amat luas cuma tinggal kita, kata orang siangi saja

dan kita akan bersama-sama mencari jalan mengatasi perkara ini. Solusi yang

pertama…

Tuan Peto Galim [Inanam]: Boleh mencelah sikit? Boleh mencelah?

Datuk Haji Mohd. Arifin bin Mohd. Arif [Membakut]: Solusi yang pertama, solusi

yang pertama..

Tuan Peto Galim [Inanam]: Inanam.

Datuk Haji Mohd. Arifin bin Mohd. Arif [Membakut]: Sekejap, ok.

Tuan Peto Galim [Inanam]: Ok, saya saya menteri, saya dimaklumkan bahawa

Tanah Perkuburan di Labau Manggatal tu, ada masalah pengazettetan untuk

dijadikan sebagai tanah perkuburan dan sebagai wakil rakyat di kawasan itu, saya

amat setuju supaya tanah perkuburan Kristian dan Muslim yang bersebelahan ini

dapat digazettekan dengan cepat dan kalau boleh dapat di jalan raya yang masuk

dan pondok-pondok yang berkaitan juga dapat disediakan, terima kasih.

Tuan Azhar bin Datuk Haji Matussin [Darau]: Boleh saya tambah sikit? Masalah

di tempat saya ini, kuburan ni tempat orang mati. Masalahnya, orang hidup pun ada

di sana tu di Likas ini dua-dua kuburan itu. Jadi bagaimanakah caranya kita
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menyelesaikan masalah ini? Kalau dulu semasa semasa kerajaan terdahulu, saya

ada mencadangkan kita sediakan satu tempat di Kampung Bakau di Likas itu, kita

pindah orang-orang ini. Ini orang tempatan, orang tempatan orang asal Likas. Kita

pindah ke sana saya telah cadangkan kepada Ketua Menteri pada masa itu, beliau

sudah membagi green light tapi tidak kesampaian lah. Jadi kita pindah ke sana tapi

pada masa itu juga pihak DBKK tidak setuju.

Timbalan Speaker [Datuk George Anthony Ginibun]: Duduk dulu, duduk dulu

Elopura. Nanti saya bagi peluang, sekarang.

Tuan Azhar bin Datuk Haji Matussin [Darau]: Sekarang ini macam mana kita

mahu mengatur orang hidup dari hidup sampai mati di kuburan ini? Jadi, kita perlu

pikirkan ini. Saya yakin benda ini bukan sahaja di tempat saya. Saya rasa di

Sandakan pun ada ni masalah macam ni. So, mungkin kita boleh pihak kerajaan

boleh apa ni memikirkan sesuatu lah. Ini serius. Likas ini kawasan perkuburan dia

dulu luas daripada Cempaka itu sampai ke kuburan yang kedua itu tapi

pembangunan. Lama-lama kawasan kuburan tinggal sikit semua orang luar pun

masuk ke sana they refuse to go to Labau sebab yang jiran-jiran kampung kita di

Kampung Bakau eh Kampung Bangka-Bangka semua dari Kalansanan semua mahu

ke Likas dan mereka ni memilih. Dia ada dua dua kategori dua tempat kuburan di

Likas itu, satu utara, satu bukit kuburan lama. Jadi dorang ingat ada yang

berpendapat kalau kubur di bukit yang jadi sangat popular ini bukit ini mungkin terus

pergi syurga lah kalau di sana tu. Dia tidak mahu ke utara ini pasal dorang punya

impression kalau pergi utara ini pelarian.

Jadi, satu lagi kalau boleh saya minta lah pihak kerajaan dapat improvise kawasan

kuburan yang kedua ini. Sekian, terima kasih.

Timbalan Speaker [Datuk George Anthony Ginibun]: Elopura, ada soalan yang

sama?

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Ya, soalan yang lebih kurang yang di

Jalan Aman Sandakan. Rasanya tempat itu belum digazettekan. Kenapa saya

mahu buat begitu? Sebab saya buat satu tandas tapi meternya tidak boleh
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diapplykan sebab itu tempat tidak terdapat di gazette. Masalahnya begitu, jadi saya

pergi…

Datuk Haji Mohd. Arifin bin Mohd. Arif [Membakut]: Batu 12 kah?

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Bukan, Jalan Aman di bandar. Di Kam

Jai Yen sana di Perumahan Kam Jai Yen itu tidak dapat digazettekan. Tapi lagipun

banyak yang kuburan itu di tempat orang yang yang ada geran itu maksudnya tiada

AJK, tiada AJK ada yang tanam itu kubur berlapis-lapis begini. Pokok pun besar,

saya pergi gotong-royong kutip sampah,kutip itu plastik-plastik pun injak di atasnya

saja. Tiada satu sistem.

Itu yang saya harap kementerian look for this, look into this, jaga ini. Ini bukan untuk

saya, tapi untuk susunan yang bukan agama saya. Saya harap kementerian betul-

betul yang jaga ini dan akhirnya ini tempatnya saya harap dapat digazette dan

tempat yang lagi besar sebab ada yang sudah tanam di lain orang punya tempat.

Mungkin pindah yang pergi masuk yang sedang di gazette itu lah. Terima kasih.

Datuk Haji Mohd. Arifin bin Mohd. Arif [Membakut]: Faham-faham.

Datuk Poon Ming Fung @ Frankie [Tanjong Papat]: Terima kasih menteri. Di

Kampung Sim-Sim di Tanjong Papat ada satu perkuburan untuk orang Muslim lah.

Tapi masalah dia dalam satu dua tahun ni tempat itu sudah penuh. Jadi dalam

masa saya menteri dan masa YB sana, saya pun ada mohon lah sama kerajaan

juga. Ada satu tempat yang dicadang juga oleh mereka orang kampung sana di

atas bukit itu dan Jabatan Tanah dan Ukur SCR ada jawapan kepada saya dan kasi

tahu tiada masalah kecuali mesti digazette lah tempat itu. Ada satu tempat yang

kerajaan punya, ada satu lain tempat yang swasta. Jadi selepas itu saya pun

bersama SCR dia bilang ini di serahkan pada dengan…

Timbalan Speaker [Datuk George Anthony Ginibun]: Yang Berhormat, sila

ringkaskan sebab perkara ini seharusnya Yang Berhormat bangkitkan dalam ucapan

perbahasan bukan sekarang. Jadi kalau mahu minta penjelasan sekarang

ringkaskan, jangan berhujah.
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Datuk Poon Ming Fung @ Frankie [Tanjong Papat]: Ya, ya, ya. Jadi saya minta

adakah kementerian sama-sama Director Land ah Pengarah sana ada buat gazette

kah dengan ini tempat tapak pekuburan orang Muslim lah? Terima kasih.

Datuk Haji Mohd. Arifin bin Mohd. Arif [Membakut]: Terima kasih Inanam tadi.

Dan sebenarnya untuk perkuburan Muslim kita gazette melalui Majlis Agama Islam

Sabah. InsyaAllah kita akan membantu juga macam mana yang terbaik. Kemudian

tanj..di Elopura berhubung dengan Tanah Perkuburan di Jalan Aman, saya akan

semak dan saya akan minta JHEAINS, Pegawai Tadbir Agama JHEAINS semak.

Demikian juga dengan sangat baik cadangan itu, kita akan cari jalan macam mana

cara untuk merealisasikannya nanti. Terima kasih banyak.

Tuan Speaker, pejabat ini juga akan mewujudkan Perpustakaan Islam yang sudah

siap, akan menjadi tempat rujukan bagi Bidang Teras dan Disiplin Ilmu Islam. Buku-

buku rujukannya adalah dari kitab-kitab yang muktabar dan terkenal dalam bidang

keilmuan. Perpustakaan ini tidak terhad kepada penyediaan bacaan kepada Umat

Islam, tetapi sebagai pusat pembudayaan minat terhadap ilmu dan lambang

kekuatan intelek masyarakat Islam negeri ini. Perpustakaan ini akan diurus secara

sistematik dengan pembangunan koleksi, pengkatalogan dan silkulasi. Begitu juga

usaha ke arah memartabatkan seni khat dikalangan generasi muda di Sabah akan

lebih menyerlah dengan pembukaan Galeri Seni Khat berhampiran dengan

Perpustakaan Islam Sabah yang terletak di kawasan masjid negeri. Dan kami akan

berhubung dan bekerjasama dengan Kementerian Pelancongan dan Kebudayaan

berhubung dengan perkara ini dan untuk makluman juga, InsyaAllah sekiranya tidak

ada halangan pada tahun hadapan kita akan membuat apa yang kita…

8/12/2021 - RAKAMAN 31 [04:30 AM – 04:40 AM] – [GRACIA SAMUEL] – RL

Menteri Tugas-Tugas Khas [Datuk Haji Mohd. Arifin Bin Mohd. Arif]: …

membuat apa yang kita namakan sebagai permukiman. Ah Hutat atau pakar-pakar

hat peminat hat seluruh dunia yang kita adakan di Ranau, Insya Allah. Jika ada

kebenaran dan kita mendapat ah kelonggaran berhubung dengan perkara ini.

Datuk Speaker.
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Tuan Speaker: Yang Berhormat Pantai Dalit, sila kenakan pelitup muka dengan

sepenuhnya.

Menteri Tugas-Tugas Khas [Datuk Haji Mohd. Arifin Bin Mohd. Arif]: Tuan

Speaker, Yang Amat Berhormat Ketua Menteri telah melancarkan apa yang disebut

sebagai E-Jariah. Ah melalui ah usaha Perbadanan Baitulmal dalam usaha untuk

mempelbagai cara kutipan sedekah. Kumpulan Wang Amal Jariah E-Jariah

membolehkan sumbangan orang ramai atau syarikat korporat dibuat dengan hanya

menggunakan telefon pintar. Penyumbang hanya perlu memuat turun aplikasi

tersebut dan boleh terus membuat sumbangan pada bila-bila masa. Ini adalah

antara usaha kita untuk memartabatkan dan menambah ah keberkesanan dari sudut

ah Perbadanan Baitulmal.

Alhamdulillah, bangunan baharu Kompleks Mahkamah Syariah yang menjadi mercu

tanda dan kemegahan kehakiman syariah telah pun siap dan akan digunakan

sewajarnya pada bulan Januari. Bangunan kompleks ini mudah-mudahan akan

dapat memberikan keselesaan kepada umat Islam dan kepada siapa-siapa yang

berurusan di Jabatan Kehakiman Syariah. Kita juga berharap agar bangunan ah

yang sejumlah RM57,000860 ini akan dapat dimanfaatkan dan berfungsi sebagai ah

untuk memperkasakan Mahkamah Syariah di Sabah.

Kerajaan juga melalui MUIS, Tuan Speaker, berusaha memperkasakan Lembaga

Pengurusan Wakaf Negeri Sabah yang ditubuhkan dibawah Enakmen MUIS 2004,

Lembaga Pengurusan Wakaf mula diwartakan 15 November 2018 yang telah

dilaksanakan pada 1 Januari 2019. Lembaga ini Insya Allah akan memantapkan

aktiviti wakaf dalam usaha mempertingkatkan keberkesanan sistem penyampaian

perkhidmatan dan mempertingkatkan urus tadbir hal ehwal wakaf di peringkat negeri

dengan lebih terancang dan tersusun dengan diperkemaskan lagi meng ah

mekanismanya pelaksanaan dasar yang ditetapkan selaras dengan objektif

penubuhan MUIS. Sabah mempunyai potensi besar untuk pembangunan bidang

wakaf dan mampu sebagai salah satu komponen atau enjin pembangunan sosio

ekonomi ummah di negeri ini.

Tuan Speaker, WAM-2CARE Walk about atau Wadah Amal ah pejabat ini adalah

program turun padang kami dengan ah semua agensi yang terlibat ke seluruh
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daerah yang untuk melawat ah sekolah agama, tahfiz, Jabatan Agama, masjid dan

surau, tanah perkuburan dan sambil memberikan bantuan daripada zakat. Mudah-

mudahan ah WAM-2CARE yang kita sudah selesai seluruh daerah ini dapat ah

memberi input yang baik untuk ah sama-sama kita menyelesaikan masalah dan

meningkatkan usaha memartabatkan syiar dan dakwah. Allahumma yassir

umuranna bi taufik walhidayah.

Saya mengambil kesempatan ini mengucapkan terima kasih sekali lagi kepada Yang

Amat Berhormat Ketua Menteri atas peruntukan yang diberikan untuk pejabat ini

dan moga-moga kita semua akan peroleh barakah. Saya juga mengambil peluang

ini untuk menyeru agar kita terus meraikan perbezaan dengan mencari titik

persamaan kepelbagaian agama, budaya dan tradisi adalah hasil nilai tinggi..

Tuan Phoong Jin Zhe [Luyang]: Minta laluan, Menteri.

Menteri Tugas-Tugas Khas [Datuk Haji Mohd. Arifin Bin Mohd. Arif]: Dan

merupakan sumber kekayaan nilai sebuah pemerintahan yang merdeka.

Tuan Phoong Jin Zhe [Luyang]: Minta laluan.

Menteri Tugas-Tugas Khas [Datuk Haji Mohd. Arifin Bin Mohd. Arif]: Ok.

Tuan Phoong Jin Zhe [Luyang]: Terima kasih Datuk Speaker, terima kasih Yang

Berhormat Menteri. Err mungkin se I would like to apologize kalau saya miss atau

pun over looked. Saya nak bangkitkan persoalan berkenaan peruntukan sebelum ini

memang ada ah disebutkan di dalam ucapan ah Belanjawan ah Yang Amat

Berhormat ah Ketua Menteri berkenaan peruntukan untuk badan-badan keagamaan,

sekolah-sekolah persendirian bukan Islam dan sekolah-sekolah mubaligh. So dulu

RM43 juta untuk tahun ini tapi ianya saya tidak mendapati dalam Buku Bajet ini ada

tersenarai. So saya minta penjelasan daripada Yang Berhormat Menteri sama ada

peruntukan ini dikekalkan ataupun dikurangkan atau ditambah. Terima kasih.

Menteri Tugas-Tugas Khas [Datuk Haji Mohd. Arifin Bin Mohd. Arif]: Saya
yakin ia dikekalkan cuma dia di bawah bukan di bawah pejabat saya, Yang

Berhormat Menteri. Saya yakin ia dikekalkan. Ah Tuan Speaker, kejayaan Negeri
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Sabah adalah bergantung kepada perpaduan penduduk yang berbilang kaum dan

kepercayaan. Semoga pejabat ini dibawa bersama rakan-rakan pemimpin yang lain

dapat memberikan khidmat yang terbaik untuk memenuhi keperluan

pendudukan..penduduk Negeri Sabah. Ceria Natal dan Selamat Tahun Baru.

Assalamualaikum warahmatullahi wabarakatuh. Saya mohon menyokong Tuan

Speaker.

Tuan Speaker: Terima kasih Yang Berhormat Menteri. Yang Berhormat Luyang,

jangan bercakap di telefon dalam Dewan. Sekarang saya jemput Yang Berhormat

Menteri Pembangunan Luar Bandar untuk menggulung. Silakan.

04:36 petang

Menteri Pembangunan Luar Bandar [Datuk Jahid Bin Jahim]: Datuk Speaker,

terlebih dahulu saya ingin memanjatkan rasa syukur ke hadrat Ilahi, kerana dengan

limpah kurnia dan izin-Nya juga, kita dipertemukan di Dewan yang mulia ini, untuk

memenuhi tanggungjawab terhadap kesejahteraan rakyat khususnya, dan

kemakmuran Negeri Sabah amnya. Semoga kita semua dianugerahi kesihatan

yang baik untuk menjalankan tugas dan tanggungjawab yang diamanahkan.

Izinkan saya Tuan Speaker, mengucapkan terima kasih kepada Yang Amat

Berhormat Ketua Menteri Sabah, merangkap Menteri Kewangan di atas

Pembentangan Bajet 2022 dengan agihan peruntukan berjumlah RM210.66 juta,

yang merangkumi peruntukan Perbekalan sebanyak RM87.66 juta dan peruntukan

Pembangunan sebanyak RM123.0 juta kepada kementerian saya.

Dengan pengagihan peruntukan tersebut kementerian saya akan terus

memperkasakan program-program sedia ada untuk mempastikan masyarakat luar

bandar yang tergolong dalam kategori miskin akan terus mendapat pembelaan

sewajarnya disamping meningkatkan taraf hidup penduduk dan pembangunan di

kawasan luar bandar. Datuk Speaker, pembasmian kemiskinan merupakan tunjang

kepada fungsi kementerian saya. Sehubungan dengan itu, kementerian saya akan

menggunakan peruntukan yang diagihkan untuk melaksanakan program-program

yang dirancang dalam Rancangan Malaysia Ke-12 pada tahun hadapan. Program-

program tersebut adalah seperti berikut. Projek Pembangunan Kecil, Program

Ameniti dan Ekonomi Desa, Satu Daerah Satu Produk, Pembangunan Usahawan

Desa, Peruntukan Khas, Pembasmian Kemiskinan, Program Rumah Sejahtera
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Rakyat Sabah atau RSRS, Program Bekalan Elektrik Luar Bandar Alternatif (BELBA),

Program Bekalan Air Luar Bandar Alternatif (BALBA) dan Program Aktiviti Ekonomi

Tambahan (AET).

Sebanyak 10 program pembangunan di bawah kementerian saya, akan digunakan

sebaiknya untuk membantu penduduk luar bandar. Program-program usahawan,

akan mensasarkan kepada penduduk luar bandar supaya mereka yang

dikategorikan di bawah miskin tegar dan miskin dapat menceburi bidang

keusahawanan secara kecil-kecilan untuk meningkatkan pendapatan mereka.

Kemahiran yang mereka miliki akan terus dipertingkatkan dengan menghadiri

kursus-kursus yang berkaitan dan sesuai dengan minat mereka.

Pada tahun 2022, kementerian saya akan memberi tumpuan kepada program-

program usahawan yang mana produk yang dihasilkan dapat menembusi pasaran

sama ada di negeri Sabah atau pun di Semenanjung Malaysia. Kementerian akan

berusaha untuk membantu para usahawan, para usahawan kecil mempromosikan

produk mereka melaui pelbagai cara seperti menyertai pameran termasuk

memasarkan di Desa Mall yang dimiliki oleh Kementerian Pembangunan Luar

Bandar Persekutuan yang akan dikembangkan di Negeri Sabah dalam masa yang

terdekat…

8/12/2021 - RAKAMAN 32 [04:40 AM – 04:50 AM] – [EVY CHARLYN] – RA

Menteri Pembangunan Luar Bandar [Datuk Jahid bin Jahim]:… dalam masa

yang terdekat. Desa Mall ini pula berperanan membantu membangunkan produk

dan memperluaskan pasaran termasuk pemasaran perniagaan secara atas talian.

Datuk Speaker, untuk mempelbagaikan aktiviti ekonomi sebagai tambahan bagi

mengatasi fenomena poverty dengan izin, satu rombongan kementerian telah

membuat lawatan sambil belajar ke kilang pembuatan dan memproses sacha inchi

di negeri Johor baru-baru ini. Berdasarkan kepada taklimat yang diberi, produk

sacha inchi mempunyai potensi untuk meningkatkan pendapatan sampingan bukan

sahaja kepada peserta-peserta MESEJ tetapi juga kepada penduduk luar bandar

yang di luar MESEJ. Ekoran daripada itu, saya telah meminta pegawai-pegawai
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kementerian untuk membuat kajian terhadap produk ini untuk diusahakan di

kawasan-kawasan yang sesuai.

Kementerian saya juga mempunyai Program Industri Rumah Burung Walit iaitu

pembinaan RBW untuk golongan sasar miskin tegar atau miskin.

Tuan Peto Galim [Inanam]: Inanam, Menteri. Mohon mencelah.

Tuan Speaker: Ringkaskan soalan, ringkaskan ya. Jangan menghujah.

Tuan Peto Galim [Inanam]: Adakah cadangan kementerian mewujudkan One Stop

Change Centre, pengumpulan barang-barang hasil pertanian sesebuah kampung

atau kawasan, hasil bumi petani-petani supaya mereka tidak perlu lagi membawa

hasil pertanian mereka ke pekan dan bandar. Yang kedua, er… satu dulu. Thank

you.

Menteri Pembangunan Luar Bandar [Datuk Jahid bin Jahim]: Datuk Speaker,

saya ingin mem memberi pencerahan tentang soalan yang dibangkitkan oleh

Inanam, malangnya persoalan itu tidak dalam bidang tugas ataupun portfolio

kementerian saya, mungkin nanti pertanian. Terima kasih.

Kementerian saya juga mempunyai Program Industri Rumah Burung Walit iaitu

pembinaan RBW untuk golongan sasar miskin tegar dan miskin bagi membantu

meningkatkan pendapatan mereka. Program ini akan dilaksanakan melalui konsep

persendirian atau komuniti berdasarkan kepada kriteria dan spesifikasi yang akan

ditetapkan oleh kementerian nanti.

Datuk Speaker, peranan kementerian dalam membasmi kemiskinan di negeri ini

semakin mencabar. Walau bagaimanapun, kementerian saya akan terus

bekerjasama dengan pelbagai agensi di negeri secara perkongsian pintar seperti

dengan Lembaga Kemajuan Tanah Negeri Sabah, Lembaga Industri Getah…

Tuan Dumi bin Pg. Masdal [Silam]: Datuk Speaker, mohon mencelah.

Tuan Speaker: Dari bang Banggi ya?
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Tuan Dumi bin Pg. Masdal [Silam]: Terima kasih, Tuan Speaker.

Tuan Speaker: Oh... Silam.

Tuan Dumi bin Pg. Masdal [Silam]: Terima kasih, Yang Menteri. Sebagaimana

tujuan KPLB Sabah adalah untuk meringankan beban dan membasmi kemiskinan di

kalangan penduduk-penduduk luar bandar, Yang Berhormat Menteri, saya ingin

tahu, apakah perkembangan cadangan wujudkan MESEJ, rumpai laut di Kampung

Bekruan di Silam? Ah… pada ketika itu, semasa KPLB Sabah ada melawat tapak

itu dan sekarang saya mahu tahu apa perkembangan MESEJ rumpai laut itu?

Terima kasih, Yang Berhormat.

Menteri Pembangunan Luar Bandar [Datuk Jahid bin Jahim]: Terima kasih, Ahli
Yang Berhormat…

Tuan Dumi bin Pg. Masdal [Silam]: Silam.

Menteri Pembangunan Luar Bandar [Datuk Jahid bin Jahim]: Silam.

Kementerian maklum akan suasana program MESEJ di sana dan kementerian telah

meminta pegawai daerah Semporna untuk melihat bagaimana supaya program itu

dapat diteruskan dalam rancangan yang asal.

Tuan Dumi bin Pg. Masdal [Silam]: Pegawai Daerah Lahad Datu, terima kasih.

Menteri Pembangunan Luar Bandar [Datuk Jahid bin Jahim]: Maaf. Lahad Datu.
Maaf. Ya. Terima kasih. Datuk Speaker, peranan kementerian dalam membasmi

kemiskinan di negeri ini semakin mencabar. Walau bagaimanapun, kementerian

saya akan terus bekerjasama dengan pelbagai agensi negeri secara perkongsian

pintar seperti dengan Lembaga Kemajuan Tanah Negeri Sabah, Lembaga Industri

Getah, dan agensi Kerajaan Persekutuan seperti KPLB serta lain-lain bagi, lagi

untuk terus berusaha memperbanyakkan program-program pembasmian kemiskinan

pada tahun 2022.

Kementerian saya akan terus memantapkan program sedia ada seperti Mini - Estate

sejarah, Sejahtera (MESEJ) yang fokus kepada tanaman getah dan kelapa sawit,
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rumpai laut, ternakan burung walit, dan usaha untuk mengurangkan kadar

kemiskinan seperti yang tersenarai dalam e-Kasih, data e-Kasih. Walau

bagaimanapun, Datuk Speaker, melihat bahawa program-program 10 yang telah

saya sentuh tadi, kecuali peruntukan khas untuk wakil rakyat, nampaknya program

itu telah dirangka beberapa tahun yang lalu dan mungkin ada di antaranya perlu

dikaji semula kerana sudah melimpasi zaman sesuai dengan keperluan masa kini.

Contohnya, kalau dulu keperluan keperluan asas antaranya hanya jalan raya, air

elektrik dan berkaitan, tapi sekarang ketiadaan liputan internet juga sudah menjadi

satu kekurangan bagi rakyat kita bukan sahaja di kampung tetapi di kawasan bandar.

Selain daripada program tersebut, kementerian saya juga akan terus membantu

penduduk luar bandar yang tersenarai dalam e-Kasih, yang tidak termasuk dalam

program MESEJ, atau Kampung Sejahtera melalui bantuan program-program

kemiskinan yang sedia ada seperti agihan PPRT, Bantuan Rumah Sejahtera Rakyat

Sabah (RSRS).

Datuk Speaker, saya mengucapkan terima kasih kepada semua Ahli-ahli Yang

Berhormat yang turut serta dalam perbahasan ucapan bajet negeri Sabah 2022

khususnya, ke atas soalan-soalan atau komen-komen yang diajukan kepada

kementerian saya. Tentu sekali soalan-soalan, teguran-teguran tersebut akan

membantu kementerian saya untuk meningkatkan lagi prestasi dalam melaksanakan

tanggungjawab yang diamanahkan dengan lebih cekap dan efisien.

Terima kasih kepada Ahli Yang Berhormat dari N.51 Sungai Manila, yang

membangkitkan tentang kuota dan kelewatan bayaran elaun JPKK. Untuk

makluman Ahli Yang Berhormat, penetapan kuota badan JPKK adalah tertakluk

kepada kampung yang ada di dalam sesuatu kawasan dun tersebut serta mematuhi

syarat-syarat yang telah ditetapkan. Sekiranya ada penambahan badan JPKK di

kawasan Ahli Yang Berhormat, atau kawan-kawan Ahli Yang Berhormat lain,

permohonan tersebut bolehlah dikemukakan kepada kementerian saya melalui

pejabat daerah atau majlis perbandaran.

Datuk Speaker, menyentuh tentang kelewatan bayaran elaun JPKK, sukacita saya

memaklumkan bahawa, kelewatan ini antara lain sebenarnya berlaku disebabkan

kesilapan maklumat asas yang dibekalkan seperi nombor kad pengenalan, nombor

akaun bank yang salah dan akaun bank milik orang lain. Ini menyebabkan bayaran
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tidak dapat diproses dan kementerian saya terpaksa membuat pembetulan terlebih

dahulu sebelum memproses semula bayaran tersebut.

Untuk makluman Ahli Yang Berhormat dari N.51 Sungai Manila dan dewan yang

mulia ini, pihak kementerian telah berusaha membangunkan satu sistem untuk

melancarkan proses lantikan dan bayaran elaun JPKK. InsyaAllah, sistem ini akan

dilancarkan dan digunakan sepenuhnya pada bulan Januari 2022. Dengan adanya

sistem pengurusan JPKK ini kelak, mudah-mudahan proses pelantikan dan

pembayaran elaun-elaun JPKK akan kelak berjalan dengan lancar.

Datuk Speaker, berkenaan cadangan Ahli Yang Berhormat….

8/12/2021 - RAKAMAN 33 [04:50 AM – 05:00 PM] – [THEODORA JOSEPH] – MM

Menteri Pembangunan Luar Bandar [Datuk Jahid bin Jahim]: ... cadangan Ahli

Yang Berhormat dari N. 63 Kunak mengenai pelaksanaan Program Bekalan Air Luar

Bandar alternatif baru…

Datuk Ewon Benedick [Kadamaian]: Tuan Speaker, minta penjelasan tentang

JPKK ini. Dengan izin Tuan Speaker, dalam belanjawan yang dibentang ini, saya

mendapati elaun JPKK untuk tahun 2022 itu separuh telah dikurangkan. Barangkali

ini berkaitan dengan pengurangan jumlah ahli jawatankuasa kepada JPKK. Saya

tidak pasti. Itu yang kita minta penjelasan di sini.

Yang kedua, adakah pihak kerajaan khususnya Kementerian Pembangunan Luar

Bandar Sabah akan meminda Ordinan Pentadbiran Luar Bandar Sabah? Kita ada

ini ordinan dulu, zaman british, untuk kita mengurus takbir dengan lebih baik, sistem

JPKK kita di seluruh Sabah yang ada sekarang supaya satu, kita tidak terikut

dengan nama yang diberi oleh Kerajaan Persekutuan supaya kita ada authority, kita

guna sistem kita sendiri. Itu saja kita minta penjelasan and adakah kerajaan atau

pihak kementerian memasukkan urus tadbir JPKK ini dalam Ordinan Pentadbiran

Luar Bandar yang kita boleh pinda melalui Dewan ini. Terima kasih.
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Tuan Sarifuddin bin Hata [Merotai]: Yang Berhormat Menteri, sekali dengan

soalan Yang Berhormat Kedamaian. Suka saya juga merujuk kepada muka surat

180 seperti yang dikatakan oleh Yang Berhormat Kedamaian tadi bahawa elaun

Jawatankuasa Pembangunan dan Keselamatan Kampung (JPKK) 2021 anggaran

30 juta 180 ribu dan tahun 2022 15 ribu, sorry 15 juta 525 juta ribu, jadi diturunkan

kepada 50 % dipotong 50 %.

Sebenarnya, untuk JPKK ini, elaun mereka hanya 500 saja sebulan. Jadi

sepatutnya elaun JPKK ini bukan dikurangkan tetapi ditambah ya, ditambah supaya

perkhidmatan mereka lebih baik di kampung-kampung sebab kesian pada mereka

ini, Yang Berhormat Menteri kalau ada masalah di kampung merekalah yang dulu

mendapat bahannya, orang-orang kampung ini sebab elaun mereka ini 500. Jadi

saya minta kalau boleh, ah elaun ini adakah Yang Berhormat Menteri bercadang

untuk menambah elaun ini untuk JPKK? Terima kasih.

Tuan Arunarnsin bin Taib [Gum-Gum]: Minta laluan.

Menteri Pembangunan Luar Bandar [Datuk Jahid bin Jahim]: Terima kasih Ahli

Yang Berhormat daripada Kedamaian dan juga Merotai. Terima kasih. Pertamanya,

mengenai cukup atau tidak elaun yang disediakan untuk membayar elaun JPKK

2022. Kementerian telah membuat perkiraan yang rapi berdasarkan kepada kuota

yang ada, yang telah diberi lantikan dan kuota yang ada, kita mencukupi untuk

membayar elaun kepada semua JPKK yang telah dilantik dan bakal dilantik

mengikut perancangan kita. Daripada 2,853 badan JPKK di Sabah, setakat ini yang

telah dilantik ialah 2,792 orang JPKK. Maknanya masih ada sedikit lagi yang belum

dilantik tetapi dalam perkiraan kementerian ianya memang cukup.

Kedua, perkara yang dibangkitkan oleh Ahli Yang Berhormat kedua-dua tadi juga

mengenai dengan khususnya mengenai dengan ordinan am, berkaitan dengan luar

bandar. Ini satu perkara yang perlu diberi perhatian. Saya akan meminta pegawai-

pegawai untuk mengkajinya dan kalau perlu melibatkan AG Chambers untuk

membuat kajian-kajian kerana mana-mana yang menyentuh ataupun yang

melanggar Perjanjian MA63 memang kita akan perjuangkan. Kita pastikan apa-apa
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yang terkandung dalam MA63 itu tidak disentuh malah diperkuatkan insyaallah, ada

tertinggal?

Tuan Sarifuddin bin Hata [Merotai]: Adakah Yang Berhormat Menteri bercadang

untuk menambah elaun JPKK ini? Kerana ia cukup rendah, 500 saja setiap bulan.

Menteri Pembangunan Luar Bandar [Datuk Jahid bin Jahim]: Terima kasih Ahli

Yang Berhormat dari Merotai. Di dalam pengurusan pentadbiran kursus JPKK baru-

baru ini yang melibatkan Zon Utara, Zon Pantai Timur dan juga Zon Pantai Barat.

Antara perkara yang dibangkitkan oleh JPKK dalam kursus JPKK melalui maya itu

adalah inilah, memohon supaya ditambah. Kementerian bersimpati dan berhasrat

untuk seboleh-bolehnya melihat perkara ini kembali dan oleh kerana kita ada

jawatankuasa KPLB Negeri, KPLB Persekutuan yang melibatkan Setiausaha

Kerajaan Negeri juga, kita akan bawa perkara ini dalam perbincangan itu nanti,

insya Allah.

Berkenaan cadangan Ahli Yang Berhormat N. 63 Kunak mengenai pelaksanaan

Program Bekalan Air Luar Bandar (BALBA), kementerian saya melalui Pejabat

Daerah Kunak akan membuat tinjauan dan pemeriksaan di kawasan berkenaan

terhadap keperluan bekalan air alternatif serta kesesuaian untuk melaksanakannya.

Datuk Speaker, untuk menjawap pertanyaan Ahli Yang Berhormat dari N. 65

Senallang mengenai kelulusan PPRT di Kampung Bangau-Bangau, Semporna.

Kementerian saya akan mengambil perhatian dan akan membuat semakan semula

mengenai kedudukan perkara tersebut. Manakala pertanyaan Ahli Yang Berhormat

dari N. 70 Kukusan, kementerian saya juga akan mengambil perhatian untuk

tindakan-tindakan selanjutnya di mana yang bersesuaian.

Datuk Speaker, ke arah mengakhiri pengulunggan ini saya mengucapkan setinggi-

tinggi tahniah dan syabas kepada Yang Amat Berhormat Ketua Menteri Sabah atas

ucapan Bajet Negeri 2022 dalam Mesyuarat Kedua Penggal Kedua Persidangan

Dewan Undangan Negeri Sabah Yang Keenam Belas.
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Saya juga ingin mengucapkan berbanyak-banyak terima kasih kepada ahli-ahli

perkhidmatan awam khususnya mereka di bawah kementerian KPLB iaitu semua

Pegawai-pegawai Daerah, semua Penolong-penolong Daerah Kecil kerana semasa

pandemik yang telah dan mudah-mudahan sudah hampir berlalu, mereka telah

memberi perkhidmatan yang baik untuk membantu kementerian dalam urusan-

urusan yang berkaitan dengan perkara-perkara yang melibatkan kepentingan umum.

Terima kasih lah saya rakamkan kepada semua Pegawai Daerah dan Penolong-

penolong Pegawai Daerah Kecil.

Akhirnya kementerian saya sentiasa terbuka menyahut seruan daripada Ahli Yang

Berhormat Kedamaian untuk mengalu-alukan cadangan dan pandangan daripada

Ahli Yang Berhormat demi kebaikan dan pembelaan nasib masyarakat luar bandar.

Saya mengambil kesempatan ini untuk mengucapkan Selamat Hari Natal kepada

sahabat-sahabat yang meraihkan. Sukacita juga saya mengucapkan Selamat

Tahun Baru 2022. Semoga setiap lembaran 2022 akan diisi dengan harapan dan

semangat untuk menyahut sinar baru kepada kita semua. Datuk Speaker, terima

kasih. Saya mohon menyokong.

Tuan Speaker: Terima kasih Yang Berhormat Menteri. Sekarang saya jemput

Yang Berhormat Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan merangkap Menteri

Kewangan II untuk menggulung. Dipersilakan.

04:49 petang

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Terima kasih Datuk Speaker.

Bismillahirahmanirahim, assalamualaikum warahmatullahi wabarakatuh dan ah,

Salam Sabah Maju Jaya. Terlebih dahulu saya ingin merakamkan, memanjat rasa

syukur ke hadrat Allah S.W.T kerana sekali lagi saya berkesempatan untuk berada

di Dewan yang mulia ini untuk membuat penggulungan bagi kementerian saya,

Kementerian Kerajaan Tempatan dan Perumahan.
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Saya juga ingin mengambil kesempatan ini merakamkan setinggi-tinggi tahniah

kepada Yang Amat Berhormat Ketua Menteri di atas belanjawan yang merupakan

belanjawan surplus atau lebihan sebanyak 101 juta, 1001.68 juta...

8/12/2021 - RAKAMAN 34 [05:00 PM – 05:10 PM] – [AZYATUL NURHANI] – SD

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: …. surplus atau lebihan sebanyak 101 juta,

RM101.68 juta. Kementerian saya pada tahun ini diperuntukkan 135.11 juta,

berbanding dengan 132.4 juta pada tahun lalu. Ini merupakan satu pertambahan

sebanyak 2.71 juta. Daripada jumlah ini 121.22 juta adalah untuk perbelanjaan

perbekalan. Manakala, 30. 13.89 juta untuk perbelanjaan pembangunan. Dengan

tema “Ekonomi Pulih, Rakyat Sejahtera”, belanjawan kali ini memperlihatkan

kesungguhan kerajaan negeri Sabah untuk bangkit memulihkan ekonomi yang

terkesan akibat pandemik COVID-19. Ianya juga bertujuan untuk meningkatkan

kesejahteraan rakyat dan menjayakan aspirasi hala tuju pembangunan Sabah Maju

Jaya.

Tuan Speaker, kementerian saya serta jabatan, agensi dan pihak berkuasa

tempatan, insya-Allah, bertekad meningkatkan perkhidmatan kepada rakyat melalui

penambahbaikan sistem penyampaian serta melaksanakan sepenuhnya program

pembangunan yang telah dirancang pada tahun 2022. Ini termasuklah meneruskan

fasa pembangunan untuk seterusnya penyediaan 175 unit perumahan kos rendah

kepada rakyat di luar bandar. Iaitu 50 unit di Kemabong, 50 unit di Sukau, 50 unit di

Melalap, dan 25 unit di Beluran. Ke semua perumahan kos rendah ini akan dijual

pada harga RM42,000 hingga RM47,000 satu unit.

Tuan Speaker, kementerian saya sentiasa berusaha untuk meningkatkan kualiti

penyampaian perkhidmatan kementerian, agensi, pihak berkuasa dan juga pihak

berkuasa tempatan atau PBT. Pada tahun ini, kementerian saya telah menyiapkan

Pelan Strategik KKTP 2021 hingga 2025. Ia juga telah mengambil kira inisiatif dan

hala tuju pembangunan Sabah Maju Jaya, serta Rancangan Malaysia Ke-12 sebagai

menyahut seruan kerajaan dalam membanteras dan menangani gejala rasuah.

Kementerian saya juga telah membangunkan Pelan Anti Rasuah KKTP 2021 hingga

2025.
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Sistem pemantauan aduan KKTP juga sedang berada di fasa akhir. Pembangunan

sistem sebelum diguna pakai sepenuhnya pada tahun 2022, sistem ini akan

membolehkan pihak kementerian membuat pemantauan secara terus melalui atas

talian untuk memberikan respon atau maklum balas awal terhadap sebarang aduan

yang telah dikemukakan kepada kementerian. Insya-Allah, ini sedikit sebanyak akan

mempermudahkan urusan pengurusan. Apa itu. Aduan. Sepertimana yang telah

diadukan oleh ramai wakil rakyat. Harapan kita ialah satu hari nanti respond

daripada kementerian ataupun dari, daripada PBT adalah lebih cepat dan lebih

responsif kepada permasalahan yang dialami oleh semua pembayar cukai. Ya.

Tuan Speaker, dalam usaha berterusan untuk memberi perkhidmatan baik kepada

rakyat, kementerian saya berusaha menjalankan pelbagai program dan aktiviti

dalam pemuliharaan, kebersihan persekitaran dan keceriaan bandar. Dengan

kepesatan pembangunan dan pertambahan populasi penduduk, usaha mengekalkan

kebersihan dan keindahan akan semakin mencabar. Walau bagaimanapun saya

yakin, melalui usaha dan komitmen bersama pihak berkuasa tempatan dan

penduduk setempat, usaha mengwujudkan persekitaran bandar yang lebih bersih,

indah dan selamat akan dapat kita capaikan.

Pada tahun 2022, kementerian saya akan memulakan projek naik taraf 2 lagi tapak

pelupusan sampah. Iaitu tapak pelupusan sampah, Majlis Perbandaran Sandakan

dan tapak pelupusan sampah, Majlis Daerah Tambunan. Kedua-dua projek ini

dijangka siap pada tahun 2023. Kementerian saya melalui pelan. Kementerian saya

melalui pihak berkuasa tempatan akan membuka pusat lestari di setiap PBT di

seluruh negeri Sabah. Pusat-pusat lestari ini akan berperanan sebagai pusat kitar

semula dan akan menawarkan perkhidmatan membaik pulih peralatan rumah, serta

menjual semula peralatan yang masih boleh digunakan, masih boleh diperbaiki pada

harga yang amat munasabah.

Tuan Speaker, pada 23 hari bulan November yang lalu, kementerian saya bersama-

sama dengan Suruhanjaya Komunikasi dan Multimedia Malaysia atau MCMC

berserta 8 pihak berkuasa tempatan telah menandatangani memorandum

persefahaman untuk mengguna pakai Sistem Pengurusan Permit Infrastruktur

Komunikasi atau Communication Infrastructure Permit Management atau CIPM.

Melalui sistem ini, pihak kementerian akan dapat mengumpul beberapa maklumat
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penting berkenaan permohonan Permit Infrastruktur Telekomunikasi. Melalui sistem

ini akan mengenal pasti kawasan-kawasan yang masih kurang infrastruktur

telekomunikasi dan maka usaha-usaha perancangan serta tindakan dapat diambil ke

arah mengurangkan jurang capaian internet.

Saya yakin bahawa sistem CIPM ini dapat menyumbang ke atas usaha kerajaan

untuk menambah baik komunikasi digital negara, melalui Pelan Infrastruktur Digital

Negara atau dikenali sebagai Jalinan Digital Negara (JENDELA). Ini akan dapat

dilaksanakan dengan lebih cepat dan menyeluruh untuk mempersiapkan negeri

Sabah kepada peralihan teknologi komunikasi 5G.

Tuan Speaker, saya pergi kepada beberapa persoalan yang telah dibangkitkan oleh

Ahli Dewan Undangan Negeri. Isu berkaitan pembangunan sektor perumahan.

Agenda pembangunan perumahan dan pemilikan rumah sentiasa menjadi salah

satu keutamaan kementerian saya. Sepertimana yang telah dibangkitkan oleh Ahli

Yang Berhormat, yang dilantik. Yang Berhormat Datuk Raimie, kementerian saya

sedia, sedia maklum bahawa kenaikan harga bahan binaan adalah satu penyebab

utama kenaikan harga rumah. Kenaikan kos membina rumah ini pastinya akan

dibebankan kepada pengguna akhir, iaitu pembeli rumah.

Selain daripada kenaikan harga bahan binaan, faktor lain yang menyumbang

kepada kenaikan harga rumah adalah juga kos pengangkutan, pekerja binaan,

faedah pinjaman bank dan juga harga tanah yang tinggi. Faktor-faktor ini diambil

kira oleh pemaju-pemaju perumahan swasta menyebabkan harga rumah menjadi

tinggi.

Ahli-ahli Yang Berhormat, kerana itulah barangkali salah satu lagi isu dan faktor

yang boleh menyumbang kepada penambahan harga rumah ialah sejauh mana

efisien dan efisien pihak semua PBT dalam usaha untuk memberi kebenaran atau

meluluskan. Apa ini. Dipanggil sebagai DP atau pelan pembangunan. DP, ya.

Development Plan. Apabila kita ajukan ataupun pemaju mengajukan DP untuk

kelulusan, kadang-kadang dia mengambil masa yang terlalu lama. Pinjaman sudah

diluluskan, interest atau bunga sudah berjalan. Tetapi kalau mereka atau pemaju

lambat untuk memulakan pembangunan, pembinaan rumah sudah pasti harga
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tambahan atau cost of funds ini atau cost of finance ini terpaksa ditanggung semul,

oleh pembeli-pembeli apabila siap nanti.

Oleh kerana itulah saya selalu tekankan betapa perlunya semua PBT ini efisien.

Supaya ini, bila kita mengurangkan birokrasi dalam pemberian. Apa itu. Kelulusan

dia sedikit sebanyak akan mengurangkan cost finance atau kos kewangan

pembinaan rumah dan ini akan menjimatkan, apa itu. Wang bagi, apa ini, bukan

sahaja oleh pemaju tapi juga kepada pembeli-pembeli akhir. Ya.

Justeru itu, kementerian saya berperanan sebagai pengawal perumahan yang

berperanan sebagai pengawal perumahan sentiasa melaksanakan pemantauan dan

pengawalan agar pihak pemaju tidak menaikkan harga rumah sesuka hati dan

memastikan harga-harga rumah yang dibina oleh pemaju-pemaju swasta tidak

melebih profit margin yang diluluskan oleh kementerian. Mereka mengajukan

unjuran profit margin, usaha kita ialah agar ianya ditunai dan bila dahulu ini profit

margin dia tiba-tiba sudah naik. Ini yang akan dibebankan. Apa ini. Kenaikan ini

dibebankan kepada pembeli-pembeli.

Tugas kita bukan mengawal profit ya. Tugas kita hanya memastikan pemaju

menunaikan janjinya bahawa itulah saja had profit yang akan dibuat oleh pemaju

tersebut. Lebih daripada itu, dia akan menjadi satu kos tambahan kepada pembeli-

pembeli rumah. Berhubung pertanyaan Ahli Yang Berhormat, Yang Dilantik, Tuan

Jaffari Waliam.

8/12/2021 - RAKAMAN 35 [05:10 PM – 05:20 PM] – [DARRYL JUDE] – RL

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: …Yang Dilantik Tuan Jaffari William, apakah

penyebab kepada kelewatan pengisian rumah PPR di Sandakan? Pada masa ini,

terdapat 9 PPR di daerah Sandakan daripada jumlah tersebut 1 PPR iaitu PPR Batu

Putih belum dapat digunakan kerana dijadikan sebagai Pusat Kuarantin dan

Rawatan COVID (PKRC) ya.

Tuan Speaker: Yang Berhormat Menteri, ada soalan.
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Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Speaker,
minta izin. Tadi Yang Berhormat telah menyatakan tentang Yang Berhormat

kementerian tidak mengawal dari segi.. apa nama kadar untung keuntungan pihak

pemaju ya. Cuma saya ingin bertanya pasal dalam perbahasan saya.. saya juga

bangkitkan tentang beberapa komponen kegunaan untuk pembinaan rumah

contohnya simen ya. Satu ketika harganya 200 lebih pada saat ini sudah pun

menjunam sehingga 300 lebih ya. Satu dan juga perolehan dia begitu agak terbatas.

Jadi apakah pihak kerajaan ya kemungkinan kementerian tidak bertanggungjawab

tapi kerajaan pada hari ini untuk cuba mengatasi masalah ini. Kalau tidak, they will

transfer the cost seperti apa Yang Berhormat menyatakan tadi itu kepada an buyers

keadaan cord covid yang ada pada hari ini memang jadi masalah. Kewangan amat

terbatas jadi pemilikan rumah pun mungkin jumlah akan terbatas. Apakah langkah-

langkah pihak kerajaan mengatasi masalah harga simen yang semakin meningkat?

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Saya bersetuju dengan apa saranan daripada

Yang Berhor.. Yang Berhormat Senallang. Sebenarnya masalah simen ini berlaku

atau kenaikan ini berlaku di man-mana ya. Pada mulanya saya fikir kita saja yang

tinggi ya.. apa itu harga yang tinggi. Saya mahu per.. buat perbandingan dengan di

Semenanjung, lebih kurang sama juga. Sarawak.. malah Sarawak lebih mahal sikit

daripada kita.

Punca utama dia Yang Berhormat ialah harga clinker ini iaitu bahan pembuatan

simen ya. Clinker ini.. malahnya hanyalah dikeluarkan di Semenanjung dan semua

urusan jual beli dibuat dalam Dollar America erti dia kalau Ringgit kita jatuh, erti dia

harga akan naik kerana pembekal kita harapan daripada apa itu pembekal clinker ini

cuma daripada Semenanjung ya so itu satu.

Kedua, fret cost ini fret cost barangkali ada yang ramai tidak sedar bahawa kita pun

hairan the cost of fret has gone up nearly twice here ya dalam beberapa bulan ini

dan inilah yang akan menjadi menyumbang kepada kenaikan harga simen dan saya

difahamkan CIS ya Sabah and Cement Industries ya, Sabah and Cement Industries

telah mengambil beberapa langkah dan salah satu langkah dia ialah barangkali
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untuk wujudkan pusat pembelian atau penjualan runcit di kawasan apa ini CIS

sendiri.

Kerana kadang-kadang dalam dapatan saya harga di Kota Kinabalu, pembelian di

CIS itu bila sampai ke daerah-daerah lain, dia sudah melambung tinggi 2 apa itu 3, 4

kah Ringgit lebih tinggi daripada.. jadi dalam mesyuarat kabinet yang lepas. Saya

sebenarnya telah mencadangkan agar satu apa itu satu pusat penjualan runcit

dibuat oleh syarikat Sabah Cement ini agar pemaju-pemaju rumah dan sebagainya

akan terus boleh membeli dengan harga yang berpatutan iaitu harga kilang daripada

apa itu yang dijual oleh Sabah Cement ini.

Ini antara satu lah. Kedua lagi, ialah pada akhirnya saya fikir apa ini pembeli harus

bijak membeli. Kadang-kadang minta maaf bukan ini saya beri.. satu saya

mengatakan bahawa ramai yang buat begini tapi kadang-kadang sa.. de.. dengan

izin Tuan Speaker, sometime, we are at the mercy of the apa itu the developers so I

think we would should be smart in not.. not to buy houses which we know has been

re.. the property has been exaggerated ya.

Tapi sekali lagi kita juga ada masalah di sini kerana rumah yang within enough itu

apa itu dia.. boleh mampu mil.. mampu beli ini tidak banyak di Sabah. So kalau saya

boleh simpulkanlah Yang Berhormat Senallang, satu kawalan pengeluaran simen.

Kita tidak boleh kawal harga clinker kerana itu bukan di bawah kuasa kita dan dibeli

daripada luar negeri Sabah. Tetapi penyampaian mengurangkan kos antara orang

tengah dengan pembeli itu untuk tujuan simen, itu barangkali kita boleh buat.

Dan ketiga ialah kit.. ketiga ialah kita galakkan pembinaan rumah yang lebih murah

apa itu harganya. Untuk pengetahuan Ahli Yang Berhormat di sini, apabila saya

mengambil alih, saya dapati bahawa tidak banyak tanah yang dimiliki apa itu bad

land bank oleh LPPB ini. Kita tel.. terpaksa mencari land bank yang baru. Saya

dapati salah satu tempat barangkali lah yang harganya masih munasabah ialah

sepanjang jalan lama Papar ini.

Kerana se.. itu juga jajaran pan.. jalan Pan Borneo yang baru. Andaian saya ialah

kalau kita dapat beli dan perolehi tanah di sekitar tersebut dengan harga yang

munasabah dan membina rumah untuk rakyat. Apabila Pan Borneo terjejara.. jalan
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raya Pan Borneo itu siap. Apa ini.. ya tempoh perjalanan antara di situ sampai ke

KK me.. antara 20 hingga 30 minit sahaja. So dari segi jarak, dia memang jauh.

Tapi dengan efisiennya jalan raya barangkali itu akan mendekatkan masa

perjalananlah. Jadi itulah usaha kita ialah keluar daripada Kota Kinabalu sikit, kerana

harga tanah lebih rendah dan rumah yang dibina itu lebih murah tapi dalam masa

yang sama, dengan adanya jaringan jalan raya yang lebih baik, dia seolah-olah

mendekatkan tempat kerja dan juga tempat tinggal mereka. Ini balik sana Sandakan

ya PPR Sandakan.

Datuk Dr. Yusof bin Yacob [Sindumin]: Ya, terima kasih Datuk Speaker. Ok

dengan harga rumah yang naik ini kalau mengikut penerangan Yang Berhormat

Menteri tadi, simen naik, besi naik, kos semua naik, yang menjadi beban adalah

rakyat yang akan membeli tapi rakyat juga mesti faham bahawa barang-barang

jualan atau pendapatan rakyat juga diharap akan naik. Jadi di situ berbaloi.

Saya setuju dengan pandangan Yang Berhormat Menteri supaya pembinaan rumah

ini di tempat-tempat yang bersesuaian. Salah satu cara ialah mungkin kerajaan

negeri kena menyedia tanah yang murah tetapi bukan sedikit. Dia memerlukan satu

kawasan yang cukup luas, yang serba lengkap seprti pemaju di Semanjung, Kuala

Lumpur misalnya Eco Grandeur ataupun LBS yang di sebelah ijuk sebelah.. juga di

kawasan-kawasan di Cyber..Cyberjaya yang mana kawasannya meliputi ribuan

rumah jadi secara keseluruhannya efficiency pembinaan itu dan dimajukan oleh

syarikat yang besar.

Jadi akhirnya, rakyat akan memilih tempat itu kerana di situ semua sudah ada. Ada

taman rekreasi, ada masjid, ada surau, ada kedai, ada sekolah dan segala-galanya

cukup. Tetapi kalau kita bina misalnya di jalan antara Papar dengan Kota Kinabalu,

di kawasan Kinarut yang mana sekolahnya jauh, mungkin bukan menjadi pilihan

rakyat dan memang rakyat akan menjadi menanggung beban untuk memilih juga

tempat-tempat yang dekat dengan kemudahan-kemudahan yang lain. Saya

mungkin itu cadanganlah Yang Berhormat Menteri ya.

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: Menteri, satu lagi mungkin boleh dijawab

bersekali. YB Kunak.
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Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Ya.

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: Menteri, ingin saya.. soalan saya mungkin

boleh dijawab dalam bentuk bertulis. Saya cuma mahu panjangkan persoalan

tentang tapak pelupusan sampah yang telah pun diluluskan sebelum ini dan telah

pun diumumkan oleh Menteri KPLB yang dari kerajaan yang lepas pada tahun 2019.

Tapak tersebut bernilai jutaan Ringgit dan saya rasa dengan pembinaan pelupusan

sampah bersepadu ini mampu membantu Kunak untuk menjadi satu tumpuan

ekonomi yang mana pelupusan sampah ini datang daripada kawasan Lahad Datu,

Semporna dan kawasan sekitar. So I think akan ada peluang-peluang pekerjaan dan

juga when it comes to environment, saya rasa tidak ada masalah kerana teknologi

yang di.. digunakan adalah yang bertaraf tinggi. So mohon penjelasan tentang

status projek tersebut. Terima kasih Menteri.

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Saya.. terima kasih Yang Berhormat. Saya

pergi pada Kunak dulu, maklumat lanjut saya tidak ada masa.. saya ambil maklum

dengan apa yang telah dinyatakan dan saya akan beri penjelasan secara bertulis.

You boleh Whatsapp saya, saya boleh apa itu saya punya apa ini saya punya boleh

Whatsapp saya 019-8100820. Whatsapp saya Insya Allah, saya akan jawab balik

apa itu maklumat-maklumat yang diminta lah. Balik kepada.. kepada Yang

Berhormat mengenai sekolah dan tempat tinggal, saya ingat ini seolah-olah momba

it says is chick.. chicken and egg approach, mana yang datang dulu.

Andaian saya apabila banyak orang tinggal di situ, dengan sendirinya tumbuh

infrastur.. kemudahan dan infra.. infrastruktur yang lain. Saya ingat ini sesuatu yang

lumrah yang akan berlakulah. Jadi jangan kita khuatir kerana masalah dia kalau kita

tumpukan di Kota Kinabalu, harga tanah dia kalau saya boleh izin.. izin dengan Tuan

Speaker, beyond the reach of even a reasonable person, betul-betul mahal.

Semalam saya bercerita dengan ini peg.. Pegawai PETRONAS. Bila dia tanya bera..

dia apa itu pasal dia suka tinggal di sini tanya ru.. harga rumah dia orang adui dia

bilang. Lebih mahal daripada Kuala Lumpur…
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8/12/2021 - RAKAMAN 36 [05:20 PM – 05:30 PM] – [RUPIKA LATAK] – RA

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]:….adui dia bilang. Lebih mahal daripada Kuala

Lumpur dia bilang, yang ini kita punya anu ini. Jadi kita kena alihkan tempat

perumahan kita yang harga tanah itu munasabah, supaya harga jualan juga akan

menjadi munasabah lah. Itulah saya fikir yang perlu kita buat, I mean saya tahu lah

bukan susah kalau makin jauh, tapi again kita punya transport apa itu is getting

more efficient juga ya. So, saya rasa, saya teruskanlah.

Datuk Dr. Yusof bin Yacob [Sindumin]: Yang Berhormat, Yang Berhormat.

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: So, di tadi tu, 9 PPR di apa itu di Sandakan, 8

lagi PPR di…

Tuan Speaker: Ada persoalan lagi daripada Sindumin.

Datuk Dr. Yusof bin Yacob [Sindumin]: Mungkin Yang Berhormat mungkin salah

faham. Maksud saya, and excess itu saya faham, tapi kalau kita rancang satu

kawasan yang cukup luas, kita sudah sediakan infra di situ, ada rumahnya, ada

suraunya, ada sekolahnya, ada segala kemudahan tetapi tempat bekerja boleh jauh

daripada situ. Barulah orang memilih, tapi kalau kita buat dulu baru buat sekolah,

barangkali agak kurang menarik. Sepatutnya pakej perumahan itu mesti disekalikan

dengan kemudahan-kemudahan untuk penduduk yang ada di situ. Soal tempat

kerja itu memang mereka memilih di tempat-tempat yang ah… jauh dan mereka

boleh daripada tempat tersebut.

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Saya faham Yang Berhormat, cuma dalam

kedudukan kita tidak banyak tanah, we don’t have much choice lah. So, we need to

a what are we, kita kena akur dengan apa yang ada di hadapan kita. Saya, I would

like to believe that everything is fine and nice but I have to be realistic enough that

this is the package that is available to you, so we need to take that package. Itulah

bagi saya lah yang cara yang terbaik. Orang kata minda kita biar berada di apa itu,
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di awan biru tapi dua kaki kita harus sentiasa berpijak di alam nyata lah. Jadi saya

percaya itu cara kita untuk memikirkan solution kepada masalah kita ya.

So, 9 PPR di apa itu Sandakan, tadi saya mengatakan satu sudah di PKRC ya, 8

lagi dalam proses pengisian. Walau bagaimanapun, terdapat beberapa faktor yang

menyebabkan berlakunya kelewatan pengisian. Antaranya, terdapat rayuan

daripada unit-unit kediaman yang akan ditarik atau ditamatkan perlu

dipertimbangkan oleh pihak Majlis Perbandaran Sandakan, sebelum unit rumah

tersebut dapat dikosongkan dan seterusnya diisi semula.

Kedua, pihak MPS perlu melakukan penyelenggaraan dan pembaikan terlebih

dahulu ke atas unit-unit kediaman yang akan diisi. Berkenaan dengan saranan

daripada Ahli Yang Berhormat daripada Darau untuk menukar penyewaan PPR

kepada konsep sewa beli. Kementerian Perumahan dan Kerajaan Tempatan (KPKT)

Malaysia yang bertanggungjawab ke atas pembinaan PPR di seluruh Malaysia,

masih meletakkan dasar bahawa PPR di negeri Sabah adalah untuk disewa sahaja

buat masa ini.

Menjawab pertanyaan kepada Ahli Yang Berhormat Kawang, kementerian ini melalui

agensi pelaksananya Lembaga Pembangunan Perumahan dan Bandar atau LPPB

akan memberi perhatian ke atas keperluan perumahan awam kos rendah dan

mampu milik di kawasan DUN Kawang. Pihak LPPB akan mengenal pasti tanah-

tanah yang boleh digunakan untuk pelaksanaan program ini di masa hadapan.

Pihak LPPB sentiasa memproses permohonan-permohonan bagi Skim Pinjaman

Perumahan Untuk Golongan Berpendapatan Rendah atau SPPUGBR. Setakat

bulan November 2021, sebanyak 40 unit rumah SPUGBR telah siap dibina di DUN

Kawang dan 15 lagi permohonan baru telah diterima oleh LPPB.

Pihak LPPB mengalu-alukan lebih banyak lagi permohonan bagi skim pinjaman ini

daripada seluruh penduduk negeri Sabah yang berpendapatan rendah, untuk

mencapai matlamat pemilikan rumah mampu milik 10 ribu unit di seluruh Sabah.

Setakat ini LPPB telah membina hanya 582 unit di DUN Kawang, sebanyak 1,441

unit lagi InsyaAllah akan diteruskan pembinaannya di masa akan datang.
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Saya pergi kepada isu pekan baharu, Tuan Speaker. Saya ingin menjelaskan

tafsiran maksud merintis perancangan awal yang telah dibangkitkan oleh Ahli Yang

Berhormat Kukusan yang ingin bertanya mengenai perkara ini di dalam sesi ucapan

perbahasan beliau. Istilah merintis perancangan awal bermaksud membuka jalan

pada peringkat awal perancangan iaitu melaksanakan kerja-kerja fizikal bagi

membina jalan masuk ke kawasan pekan-pekan baharu berkenaan agar agensi atau

jabatan kerajaan yang lain dapat memasuki pekan baru untuk melaksanakan

program pembangunan yang mereka rancangkan di masa hadapan.

Tuan Speaker, berkenaan dengan rancangan pembangunan pekan baharu Sungai

Melayu Sebatik yang dibangkitkan oleh Ahli Yang Berhormat daripada Sebatik, pihak

kementerian melalui agensi pelaksananya LPPB sedang merancang untuk

membangunkan pekan baharu seluas 420 ekar berkonsepkan pelancongan. Ini

selaras dengan kedudukan yang strategik dan merupakan salah satu pintu masuk

sempadan Malaysia-Indonesia.

Pelan cadangan pekan baru telah disediakan oleh Jabatan Perancangan Bandar

dan Wilayah atau JPBW. Pihak kementerian mengambil maklum cadangan Ahli

Yang Berhormat DUN Sebatik untuk mewujudkan sebuah universiti atau cawangan

universiti dan klinik kesihatan di pekan baharu ini. Oleh itu, tapak bagi zon

pendidikan dan zon kli, zon klinik kesihatan atau pusat kesihatan akan dimasukkan

dalam pelan cadangan pekan baharu ini untuk rancangan pembangunan masa akan

datang. Pembangunan pekan baharu ini nanti adalah seiring dengan pembangunan

di Sungai Nyamuk, di sebelah sempadan Indonesia yang ketika ini pesat

membangun. Ini adalah selaras dengan saranan Ahli Yang Berhormat daripada

Sungai Manila.

Tuan Speaker, Tuan Speaker. Sementara itu, bagi pihak ba bagi pihak, bagi pekan

baharu Kalabakan pula, fokus di pembangunan ialah di kawasan seluas 30 ekar

yang telah diperuntukkan kepada LPPB oleh Yayasan Sabah. Pelan cadangan

pekan baharu ini telah disediakan oleh Jabatan Perancangan Bandar dan Wilayah,

merangkumi zon kawasan komersial, perumahan, pusat kesihatan, tapak untuk

agensi dan jabatan kerajaan, pendidikan dan simpanan, tanah simpanan kerajaan.

Oleh itu, cadangan-cadangan tersebut akan dimasukkan di dalam pelan

pembangunan pekan baru bagi perbin, perancangan akan datang.
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Untuk menjawab pertanyaan daripada Ahli Yang Berhormat daripada Melalap, pihak

kerajaan sememangnya akan meneruskan pembangunan pekan baru Melalap.

Pihak Kementerian melalui agensi pelaksananya LPPB, sedang dalam peringkat

akhir untuk memuktamadkan cadangan pembinaan 52 unit rumah kedai dan

perumahan awam di pekan baharu yang berkenaan. Pada tahun 2023, pihak LPPB

akan membina sebanyak 50 unit rumah kos rendah berharga 47 ribu seunit, khas

untuk golongan berpendapatan rendah dan B40.

Tuan Speaker, kementerian in, kementerian ini menyambut baik dan akan meneliti

cadangan Ahli Yang Berhormat daripada Pintasan berkenaan cadangan pembinaan

laluan berbasikal di kawasan pihak berkuasa tempatan. Memandangkan cadangan

projek sedemikian adalah bertepatan dengan usaha untuk mempromosikan inisiatif

KKTP ke arah masyarakat rendah karbon bagi seluruh PBT di negeri Sabah.

Namun demikian, pelaksanaannya adalah tertakluk kepada penetapan kriteria

keutamaan dan ketersediaan bajet pelaksanaan.

Mengenai gesaan Ahli Yang Berhormat Telupid, agar kementerian mempercepatkan

pembinaan Pejabat Majlis Daerah Telupid, saya dimaklumkan bahawa status

semasa pembinaan tersebut adalah mengikut jadual dan dijangka siap sepenuhnya

pada bulan Februari 2022.

Berkenaan soalan yang telah dibangkit oleh Yang Berhormat daripada Elopura,

pihak Majlis Perbandaran Sandakan sedang dalam proses mengenal pasti lokasi

yang bersesuaian untuk pembinaan pasar baharu. Manakala bagi status kerja-kerja

pembaikan di terminal bas bersepadu, di kilometer 1 Jalan Lintas, Jalan Lintas Utara

Sandakan, ianya telah pun disiapkan. Pihak MPS sedang dalam proses untuk

pengeluaran sijil menduduk, sijil duduk atau sijil menduduki. Saya juga mengambil

maklum terhadap cadangan yang telah dikemukakan oleh Yang Berhormat Sebatik

berkenaan dengan cadangan pembinaan Mahkamah Anak Negeri Tawau dan

Mahkamah Anak Negeri Kalabakan. Cadangan ini akan dimasukkan dalam

cadangan kajian separuh, separa, separuh penggal RMK-12 pada tahun 2023 nanti,

tertakluk kepada ketersediaan tapak. Saya ingin menjelaskan bahawa..

Tuan Speaker: Menteri.
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Tuan Jonnybone J.Kurum [Telupid]: Ah… Datuk Speaker, ingin membuat

pembetulan sekejap mengenai dengan status Pejabat Majlis Daerah Telupid, bukan

sebenarnya Majlis Daerah Telupid yang dipercepatkan, Pejabat Urusetia Daerah

Telupid. Saya berterima kasih kepada KKTP….

8/12/2021 - RAKAMAN 37 [05:30 AM – 05:40 AM] – [GERALD ALBEH] – MM

Tuan Jonnybone J.Kurum [Telupid]: ….kepada KKTP kerana Pejabat Majlis

Daerah Telupid sedang di, di, dibangunkan. Terima kasih.

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Kalau urus setia itu saya ingat, rakan sebelah

saya lah yang akan jawab itu, ya.

Tuan Jonnybone J Kurum [Telupid]: JKR nanti.

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Ya, terima kasih. Saya juga ingin menjelaskan

mengenai status permohonan peruntukan kewangan untuk mengatasi masalah

tanah runtuh di Taman Indah, Taman Melrose dan Taman Greenview, Sandakan

seperti mana yang diutarakan oleh Ahli-ahli Yang Berhormat daripada Elopura dan

saya ucapkan terima kasih kepada beliau kerana dia telah whatsapp gambar-

gambar tersebut kepada saya, ya.

Bagi Projek Taman Indah Jaya, Majlis Perbandaraan Sandakan telah

mengemukakan permohonan peruntukan untuk tujuan tersebut. ya. Tapi ni Ahli

Yang Berhormat Sandakan ini saya ingat MPS dia agak mempunyai simpanan duit

yang lumayan. Jadi saya selalu nasihatkan kalau ada duit buat, do it, ya, don’t wait,

ya, atau the money come from the people and it should go back to the people in

terms how it is spend, ya. Manakala, untuk Taman Melrose, tanah runtuh tersebut

telah dibaiki sendiri oleh pemilik rumah berkenaan. Tanah runtuh di cerun Bukit

Taman Greenview juga telah pun dibaiki pada tahun 2016 oleh pihak MPS dan

semenjak itu pihak majlis sentiasa memantau keadaan cerun tersebut. So, Yang

Berhormat daripada...
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Tuan Calvin Chong ket Kiun [Elopura]: Tuan Speaker, sorry ya, ya, Tuan Speaker.
Terima kasih menteri. Tadi bilang Melrose yang sudah baiki di ah, owner nya saya

rasanya ah, mungkin salah faham. Kita mesti mau buat detention wall to protect the,

the landslide. This is the issue lah. Because owner just ah, review the soil only.

This is the issue. I think Menteri maybe ah, MPS have to go, look regarding the site

lah. Another issue is the ah, ah, Greenview, Greenview ah ya, betul you cakap yang

betul, bilang sudah buat tapi bukan semua. Saya sudah separuh saja, yang lain

tempat masih ada batu yang runtuh. Itu yang bahaya, untuk yang rumah-rumah

yang dekat itu, itu boundry lah. Thank you.

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Yang Berhormat daripada Elopura ah,

feedback saya ambil maklum dengan apa itu, feedback daripada Yang Amat

Berhormat dan kita akan ambil tindakan sewajarnyalah ya. Terima kasih.

Seterusnya ialah penguatkuasaan, saya ingin bercakap sedikit mengenai

penguasaan procedure operator, operasi standard COVID-19 ya. Sebagai

jurucakap bagi perkembangan COVID-19 di Negeri Sabah saya ingin mengambil

perhatian terhadap cadangan yang diutarakan oleh Yang Berhormat daripada Likas.

Untuk memberi kebenaran kepada mereka yang belum divaksin untuk mematuhi

premis, kedai dan juga pejabat kerajaan, buat masa ini ah, dasar Kerajaan Malaysia

ialah telah pun menetapkan dasar-dasar yang jelas mengenai perkara ini. Semua

penghujung ke premis, kedai dan pejabat kerajaan hendaklah lengkap divaksin.

Walau bagaimanapun, kini juga akan dipertimbangkan dari ke semasa ke semasa. I

mean no law is cut in stone based on their need, ya. Everyday is, there is always

apa tu, if there is always reason for us to, to update atau mengubahsuai saya pasti

pihak kerajaan akan bersedia mendengar rintihan daripada masyarakat lah. Okay.

Datuk Ewon Benedick [Kadamaian]: Tuan Speaker minta ah, ini cadanganlah.

Saya bukan mempertahan mereka yang tidak mahu menerima vaksin. Saya sendiri

menerima vaksin tetapi kesukaran mereka berurusan sama ada di premis kerajaan

ataupun di premis korporat. Ah ini cadangan bagi golongan inilah, matlamat kita

adalah bebas COVID sahaja. Kalau mereka ini ada sijil yang mengatakan bebas

COVID yang disahkan oleh ah, doktor-doktor, saya fikir mungkin boleh
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dipertimbangkan untuk berurusan di premis kerajaan ataupun premis seperti bank-

bank yang, yang seumpamanya lah. Selagi dia disahkan tidak ada COVID,

walaupun dia belum menerima vaksin. Ini cadangan daripada sebahagian rakyat

yang dalam kelompok inilah. Terima kasih.

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Terima kasih Yang Berhormat Kadamaian tapi

lagi elok lah kalau semua ambil vaksin lah. Jangan khuatir lah. Tidada agenda

Yahudi dalam vaksin lah, memang inilah selalu menjadi alasan orang ramai. No

such things lah. Masalah dia, yang takut ni, yang sudah kena vaksin. Jadi ada satu

hari, ada kes dia telefon dia bilang mana sudah hak, dia punya human right. Saya

bilang human right tu ada dua. Human right bagi yang belum kena vaksin dan

human right yang sudah divaksin dan mahu menyelamatkan diri daripada jangkitan.

It goes two ways it a two ways rate for an arguement.

Tuan Speaker, kementerian saya mengambil saranan oleh Yang Berhormat

daripada Moyog mengenai keperluan aplikasi cara kerja yang lebih efektif. Sebagai

salah satu langkah untuk membina, membantu meningkatkan kutipan hasil, Sistem

Penerima Bayaran secara elektronik menerusi aplikasi yang dibangunkan yang telah

dibuktikan berkesan akan dikuatkuasakan sepenuhnya. Langkah ini sudah

semestinya akan melibatkan usaha untuk mendidik orang awam mengenai

kemudahan pembayaran ini dan termasuk cara menggunakan sistem ini. Selain

daripada itu, pihak majlis juga akan menumpukan perhatian kepada hasil tertunggak

yang masih belum dikutip.

Majlis Daerah Penampang juga mengambil perhatian serius mengenai kerja-kerja

penyelenggaraan parit-parit utama, maintenance of major drain dan akan mengambil

tindakan yang sewajarnya secara berkala. Ini selalu kita bincang. Kadang-kadang

bila ada apa tu, kontrak apa tu ah, ah, ah, potong rumput di atas bahu jalan.

Kadang-kadang di bahu jalan nampak cantik tapi kadang-kadang kita lupa di parit itu

sudah tersumbat. Jadi saya fikir perlu bagi mereka siapa yang mendapat kontrak

yang di atas pun dikasih bersih, yang di bawah pun ditolong kasih bersih supaya apa

itu, air tidak bertakung dan sebagainya, ya.
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Tuan Speaker, berhubung dengan kenyataan Ahli Yang Berhormat ADUN daripada

Karamunting mengenai keadaan di kawasan persisiran pantai yang dipenuhi

sampah sarap dan kayu-kayan dan saya pun sudah terima juga whatsapp daripada

apa itu, apa itu, Yang Berhormat daripada apa itu, Yang Berhormat Franky,

kementeriaan telah mengarahkan Majlis Perbandaran untuk mengambil langkah-

langkah yang perlu. Saya sendiri pun sudah pun whatsapp juga dan mengikut nya

sudah mulai kerja lah, ya. Jadi actually, sebenarnya, ini sebenarnya bukan susah.

It’s all about inisiatif, kadang-kadang masalah kita ini, kita tunggu sampai bisuk apa

yang kita boleh buat hari ini. Nasihat saya kepada semua PBT, jangan tunggu

sampai bisuk apa yang kita boleh buat dan laksanakan pada hari ini. Don’t wait until

tomorrow what can be done today lah. Kalau kita ada inisiatif, kalau kita mau

nampak bandar kita, negeri kita cantik, I think kita rasa terpanggil untuk pastikan dia

dapat dibuat dengan cepat lah.

Isu perkahwinan bawah umur. Ini juga telah diajukan kerana kebetulan Mahkamah

Anak Negeri ini di bawah kementerian saya ya. Untuk pengetahuan Ahli Yang

Berhormat daripada Kepayan, kementerian saya melalui Majlis Hal Ehwal Negeri

Sabah, Hal Ehwal Anak Negeri telah menubuhkan jawatankuasa khas untuk

mengkaji perkahwinan bawah umur ini.

Setelah mengadakan beberapa siri perbincangan, jawatankuasa ini sedang

memuktamadkan kertas cadangan dan draf cadangan pindaan undang-undang yang

terlibat untuk dikemukakan kepada kementerian untuk semakan dan tindakan

seterusnya. Terima kasih kerana apa itu, ah, ah, membawa kepada perhatian ramai

isu ini.

Bagi menjawab pertanyaan Yang Berhormat daripada Bongawan, tindakan yang

dilaksankan oleh PBT sebelum ini ... (suara mencelah) ... ialah mengawal populasi

haiwan yang tidak bertuan atau terbiar, stray dogs ya, adalah melalui

penguatkuasaan ordinan anjing dengan mengadakan operasi bersama pihak polis

daerah. Antara kaedah kawalan yang digunakan sebelum ini adalah seperti

menangkap dan pemusnahan secara menembak.

Walau bagaimanapun, bermula tahun 2015 pihak Jabatan Perkhidmatan Veterinar

melalui Enakmen Kebajikan Haiwan 2015 melarang penggunaan senapang untuk
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menembak mati atau yang seumpama dengannya. Pada masa ini, bagi tujuan

pengawalan haiwan terbiar di kawasan PBT kaedah penangkapan dengan

menggunakan gelung, memasang perangkap dan menggunakan jaring

dilaksanakan.

Sebagai makluman PBT juga kini mempergiatkan operasi penangkapan haiwan

terbiar dan kerjasama badan NGO di kawasan tumpuan umum seperti pasar awam,

taman-taman perumahan, kawasan komersial dan sebagainya. Haiwan tidak

bertuan ini akan diserahkan kepada pihak SPCA daerah untuk dikembiri dan juga

dirawat.

Kementerian saya mengambil maklum terhadap perkara yang dibangkitkan oleh

Yang Berhormat daripada Kepayan mengenai aduan pembeli rumah di Three

Connect Tower Condominium. Kementerian saya dimaklumkan bahawa pihak

pemaju telah memberi surat kepada semua pembeli dengan menyatakan…

8/12/2021 - RAKAMAN 38 [05:40 AM – 05:50 AM] – [NUR HIDAYANA] – SD

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan/Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: … pembeli dengan menyatakan bahawa

pemaju akan memulakan pembinaan pada Januari 2022 dengan rakan niaga yang

baharu. Kementerian saya akan terus memantau perkembangan ke atas

pembangunan ini dan langkah-langkah sepatutnya yang akan diambil sekiranya

pemaju masih tidak dapat…

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: Menteri

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan/Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]:…meneruskan kerja-kerja pembinaan pada

bulan Januari seperti yang dijanjikan. Jadi Yang Berhormat Kepayan, silalah i see

you can WhatsApp anytime if they are not doing what they promise, then please

inform us. Kita perlu kerjasama dari semua wakil…

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: Menteri
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Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan/Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]:…rakyat memastikan kerajaan kita, sistem kita

ini dapat berjalan dengan baik dan lancar. Tuan Speaker.

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: Menteri, mohon mencela.

Tuan Speaker: Menteri, ada soalan daripada Kunak.

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: Dari kunak lagi menteri, saya tertarik dengan

isu anjing liar tadi menteri. Untuk pengetahuan, kita sedar dan tahu bahawa tugas

dan tanggungjawab untuk anjing - anjing yang terbiar di kawasan pihak berkuasa

tempatan adalah di bawah PBT iaitu kalau di Kunak MDK lah but kita juga faham

tentang keterbatasan MDK untuk melakukan kerja ini. Jadi untuk pengetahuan

menteri, di Kunak 2 tahun yang lalu kita telah berkerjasama dengan SPCA untuk

membantu menjaga haiwan terbiar ini dan kita juga telah mendapat wakaf tanah

untuk SPCA. Namun menteri yang menjadi masalah kita adalah sebagai NGO

mereka sangat terkekang dengan kewangan untuk memastikan haiwan-haiwan ini

terpelihara. Jadi alangkah baiknya jika pihak berkuasa tempatan di bawah

kementerian YB Menteri untuk membantu mendapatkan dana yang secukupnya bagi

SPCA ini bergerak dengan lebih baik, jadi MDK tiada masalah sudah, PBT tiada

masalah, but and the same time SPCA juga dapat membantu. Jadi saya harap agar

bantuan memberikan dana ini dapat disalurkan kepada SPA terlibat. Terima kasih

menteri.

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: same question ya Speaker, sorry. Soalan

yang sama juga sampai sekarang itu tadika atau taska sampai anjing pergi gigit itu

budak-budak pada masa sekolah juga. Ini adalah...

Tuan Speaker: Budak dia main luar pagar lah, dalam pagarlah dia main…

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Sorry?

Tuan Speaker: Janganlah dia main luar pagar.
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Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Bukan..turun keretalah ada anjing pergi

chase itu budak-budak. Itulah yang saya bilang ini yang satu serious saya harap

bukan hanya netting ka atau pegi SPCA sebab Sandakan punya isu saya rasanya

kawan-kawan di Sandakan memang tahu sudah banjir ini masalah. Bukan sebab

SPCA tidak perform bukan, sebab banjir sebab tidak dapat cope up ini volume offer

haiwan liar, binatang liar lah. Saya harap saudara menteri dapat selesai masalah ini.

Tadi saya mahu sebut satu masalah tentang wanita juga sebab di Sandakan kita

pun operation operasi lah dengan polis mahu jaga itu budak-budak yang

undocument atau ada dokumen tapi beliau di lain kawasan. Dia tinggal dia punya

budak - budak liar di bandar sahaja, pergi kutip duit lah macam - macam lah adalah.

Itu yang saya harap saudara dapat buat satu rumah untuk yang pertahanan kah atau

bukan pertahanan lah mungkin for record thrift for they kumpul semua budak-budak

hantar satu kali pergi hantar rumah - rumah masing - masing antara satu idealah.

Contohnya, there are keluarga di Beluran, mungkin kumpul semua budak - budak di

Beluran punya satu kali hantar lah. Ini antara satu idea boleh selesaikan masalah ini.

Kalau tidak, polis tangkap pun tidak tahu simpan mana? Tidak boleh taruk dia di

lokap, langsung tiada tempat yang sesuai untuk budak-budak ini. Ini salah satu

masalah di masyarakat sekarang lah, saya harap menteri dapat selesai masalah ini.

Terima Kasih.

Menteri kerajaan Tempatan dan Perumahan/Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Terima kasih. Saya ingat ada dua perkara

yang isu yang ditimbulkan. Satu kemanusiaan dan satu lagi pasal apa itu haiwan lah.

Jadi daripada Yang Berhormat dari Kunak itu, Insya-Allah kalau ada permohonan

daripada daerah-daerah tertentu yang aktif lah Insya-Allah kita akan

pertimbangankan cari jalan bagaimana kita boleh membantu lah. Saya ingat saya

menerima saranan ini dengan hati yang terbuka dan saya fikir adalah sesuatu yang

baik lah.

Kedua pasal apa itu di Sandakan itu juga kita ambil maklum lah pasal ini anjing yang

gigit ini makin menjadi-jadi. Kami punya bank di Ranau ini, bank apa itu tidak perlu

guard, anjing 6 ekor sana luar. Jadi masalah dia orang yang mahu keluarkan duit

pun susah, walaupun bank itu selamat di dalam dia. Jadi kita ambil maklum lah

yang pasal anjing ini. Jadi cuma kita mesti faham lah sekarang ini orang ni apa ini
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orang kata movement untuk sayang kepada binatang ini semakin tinggi, jadi bukan

lagi kalau dulu anjing anu terus timbak, sekarang orang tidak mahu kena tembak.

Kita kena tangkap baik-baik, kena kumpul satu tempat dan ini juga isu dia kerana

satu tempat untuk dimana mereka harus dikumpul lah, but I think we will find the way.

Dan ketiga yang ditumbulkan seorang budak-budak apa ini anak penduduk tanpa

izin atau orang-orang sini sebenarnya sudah timbul berpuluh tahun ya, sejak zaman

berzaman. Masalah kita ini kadang-kadang mereka ini ibu-bapa barangkali lah pada

pendapat saya sibuk kerja, dia dump saja di sana di mana-mana dan diorang sendiri

untuk urus diri sendiri untuk makan dan sebagainya. Ini seingat saya akan serahkan

kepada Menteri Kesejahteraan Rakyat cari jalan bagaimana kita boleh barangkali lah

apa itu, adjust satu tempat di mana mereka boleh berkumpul sehingga ibu-bapa

dorang ambil dorang tapi begitulah. Tapi i want to tell you Yang Berhormat bahawa

its easier said than done apa itu dengan izin i think I’ve been be a minister since

2004, we seek for the short break the 2 years that i was not in government and the

same issue had become over and over again. Ini pasal masalah apa itu, budak-

budak apa ini warga asing ini, roaming everywhere bukan saja menjadi masalah

untuk diorang tapi masalah untuk orang lain. But hopefully lah satu hari kita boleh

cari jalan bagaimana kita boleh mengatasi masalah ini lah dan serahkan kepada

kebijaksanaan rakan kabinet saya untuk melihat perkara ini.

Datuk Poon Ming Fung @ Frankie [Tanjong Papat]: Terima kasih, Datuk Speaker
dan menteri juga. Sama isu lah ini anjing liar di Sim-sim sini, masalah saya sudah

bangkit dalam 2 tahun dahulu lah. Itu adalah di jambatan satu dua begitu, selepas

itu mereka tidak tak nak dikawal jadi dia sekarang sudah pindah satu sampai

jambatan tiga belas sudah. Baru-baru ini berapa hari sebelum ini ada dua budak

sikit lagi digigit oleh anjing liar. Masalah ini saya sudah bawa kepada MBS dan juga

ke SPCA. Masalah dia bilang dengan itu cesarian tapi tidak boleh oleh kerana

mereka tiada duit, no funding, tiada dana.

Yang kedua mereka tidak boleh bawa anjing itu ke tempat itu macam daripada

keadaan tadi tempat tidak cukup buat mereka walaupun MPT, Sandakan, SPCA

adalah tempat disewa oleh MPS juga. Jadi saya cadang kalau Menteri boleh beri

bagi sikit dana kepada SPCA dan kasih tempat tambahan, mungkin mereka boleh

bawa lah anjing itu masuk sana supaya itu anjing tidak ganggu lah penduduk-
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penduk Kampung Sim-Sim juga lah. Dus Kampung Sim-sim adalah orang untuk

orang Muslim, orang Melayu sahaja lah yang macam tadi menteri kata mereka tidak

mahu kasi mati lah atau kasi masalah itu anjing lah. Terima kasih.

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Rumusan saya daripada maklum balas

daripada Kunak dan juga Tanjong Papat ini ialah dan malah daripada Elopura ialah

it’s all money lah, for funding untuk NGO lah, yang ini kita akan ambil perhatian

dengan baik lah.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Datuk

Speaker, terima kasih Yang Berhormat Datuk Menteri telah menjelaskan sedikit

sebanyak tentang kanak-kanak. Saya ingat ini adalah merupakan kumpulan

stateless kids yang ada sebahagiannya walaupun ini bukan tanggungjawab pihak

Kementerian Kerajaan Tempatan tapi saya yakin kalau boleh kerjasama, saya

cadang diantara kementerian dengan kebajikan. Pasal bila Yang Berhormat

nyatakan bahawa there must solution to it, pasal this is human being. Ini anak yang

kemungkinan dilahirkan bapanya orang tempatan, mamanya orang tempatan

ataupun mamanya orang lain daripada Philippine ataupun Indonesia kah, kita tidak

tahu. But anak-anak ini kecil you sent them where? Nak hantar pergi Indonesia?

Nak hantar pergi Philippine? Dia tak tahu siapa dia di sana, rumah pun tidak tahu,

keluarga pun they don’t know. They are human, we must be seingat kalau boleh

perkara ini perlu, saya dahulu memang ada cadangan untuk satu Kementerian

Kebajikan untuk memastikan dan saya juga bangkitkan perkara ini masa di cabinet

federal. Level kebimbangan saya this is going to be a social problem, jadi saya ingat

kalau boleh kita cadangkan kalau dapat dilahirkan satu...

8/12/2021 - RAKAMAN 39 [05:50 AM – 06:00 PM] – [ADRIAN SOLIUN] – RL

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: …dapat

dilahirkan satu koordinasi dan juga satu landasan untuk membolehkan state less

kerana ini seperti apa yang kebimbangan rakan-rakan kita it will be and I saw

dengan masalah tourism pelancongan seakan-akan bila kita saya beli sayur di pasar,

budak-budak berkeliaran all this young kids kita tidak tahu datang daripada mana but

they are human. Saya ingat perlu diatasi Yang Berhormat Menteri.
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Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Atas saranan yang cukup baik ya Tuan.

Seterusnya Tuan Speaker, saya merakamkan penghargaan dan ucapan terima

kasih kepada Ahli-ahli Yang Berhormat yang telah membangkitkan beberapa isu

yang melibatkan kementerian saya. Cadangan-cadangan daripada Ahli Yang

Berhormat amat dihargai dan kementerian saya akan meneliti cadangan dan

pandangan berkenaan dan mengambil tindakan yang sewajarnya. Bagi persoalan-

persoalan yang tidak sempat dijawab atau dijelaskan, Kementerian saya akan

memberi jawapan secara bertulis…

Tuan Assafal bin P. Alian [Tungku]: Datuk Speaker. Yang Berhormat Menteri,

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Ya.

Tuan Assafal bin P. Alian [Tungku]: Boleh saya. Soalan saya ini mungkin keluar

sedikit daripada kerajaan tempatan dan perumahan. Tetapi saya ingin merujuk…

Tuan Speaker: Keluar daripada kerajaan tempatan tak payah tanya lah YB. Dia

mana boleh jawab? Bukan kementerian dia.

Tuan Assafal bin P. Alian [Tungku]: Sebab Menteri Kewangan II ada kaitan

dengan apa yang berlaku mengenai signing MOU CCA. Ya. Boleh tak kita berkongsi

sedikit mengenai CCA ni pada petang ni? Terima kasih.

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Ucapan penggulungan kementerian kewangan

akan dibuat oleh Menteri Kewangan (I) lah. Jadi kita boleh tunggu semasa apa itu

nanti dia akan memberi jawapan.

Jadi persoalan-persoalan yang tidak sempat dijawab atau dijelaskan, kementerian

saya akan memberi jawapan secara bertulis kepada Ahli-ahli Yang Berhormat yang

berkenaan. In facts seperti mana yang telah saya jelaskan berkali-kali di tahun lepas

pun ada daripada Ahli-ahli Yang Berhormat dipersilakan untuk apa tu, text me, whats
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app me kalau ada yang boleh kita buat. Saya lagi suka kalau perkara yang kecil-

kecil ini dapat kita bereskan dengan cepatlah ya.

Sebagai mengakhiri ucapan penggulungan saya pada hari ini, saya ingin mengambil

kesempatan untuk mengucapkan Selamat Menyambut Hari Natal kepada semua

Ahli Dewan Undangan Negeri, Penjawat Awam dan juga rakyat Sabah yang

meraikannya. Selamat Menyambut Tahun Baru 2022. Marilah kita sama-sama terus

menjaga kesihatan diri dan keluarga serta memutuskan rangkaian Covid-19 dan

kalau saya boleh tambah di sini, kalau kita lihat statistik yang kita baca dan kita

terima setiap hari agak menggerunkan kerana reinfection ini is a serious case ya.

Dalam kalau saya ambil statistik untuk satu minggu yang kebelakangan ini, semua

kes baru ini melibatkan ada 60% ini sekurangnya melibatkan mereka yang sudahpun

sudah divaksin. Masalah dia ini ialah yang sudah divaksin ini merupakan merasakan

mereka sudah kebal. Tidak ada yang kebal Ahli-ahli Yang Berhormat. Kita masih

boleh dijangkiti cuma kesan atau gejalanya tidaklah begitu serius. Jadi saya mintalah

nasihat daripada rakan-rakan kita, kumpul berkumpullah tapi jagalah SOP kerana

kita tidak mahu rakyat Sabah ini sentiasa berada dalam tahap yang. Kalau kita

tengok nombor tu lah, kalau boleh kita turunkan daripada ratus pergi puluh ya. Biar

nampak kita rasa pun selesa lah. Tapi insya Allah saya mengambil kesempatan

mengucapkan terima kasih kepada semua Ahli-ahli Yang Berhormat lah tidak kira

sama ada di pihak sini atau di pihak sana yang telah memberi kerjasama penuh

kepada saya untuk mengendalikan apa ini aaa isu Covid ini. Saya amat berterima

kasih dan saya ingin minta supaya kerjasama ini terus diberi kepada kerajaan.

Terima kasih, saya mohon menyokong. Assalamualaikum waramahtullahi ta’ala

wabarakatuh.

Tuan Speaker: Terima kasih Yang Berhormat Menteri. Sekarang saya jemput Yang

Berhormat dari Paginatan untuk menggulung.

05:54 petang

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Terima
kasih Datuk Speaker. Salam sejahtera dan salam Sabah Maju Jaya.
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Datuk Speaker, saya telah diamanahkan oleh Yang Amat Berhormat Ketua Menteri

untuk menyampaikan ucapan penggulungan perbahasan belanjawan tahun 2022

bagi Jabatan Ketua Menteri.

Datuk Speaker, kita bersyukur kepada Tuhan yang Maha Esa kerana dengan

izinNya Belanjawan Negeri Sabah 2022 yang bertemakan “Ekonomi Pulih, Rakyat

Sejahtera” telah dapat dibentang dan dibahas dengan bernas oleh Ahli-ahli Yang

Berhormat di Dewan Yang Mulia ini. Saya bersyukur kerana pelaksanaan fasa

pertama hala tuju SMJ yang dimulakan dengan pelan pembangunan Sabah Maju

Jaya satu, 2021 hingga 2025 sedang berada di landasan yang tepat. Sebagai

sebuah kerajaan yang prihatin kepada rakyat, pelan pembangunan tersebut digubal

dan dilaksanakan secara terancang bagi mencapai matlamat pembangunan untuk

kesejahteraan rakyat. Oleh itu saya sekali lagi ingin menegaskan bahawa pelan

pembangunan SMJ merupakan satu pelan pembangunan komprehensif dan holistik

bagi memberikan tumpuan untuk memulih dan menjana semula pertumbuhan

ekonomi negeri demi kesejahteraan rakyat negeri Sabah. Malah melalui

pelaksanaan pelan pembangunan secara terancang dan berfasa inilah beberapa

inisiatif pelaburan dan pemulihan ekonomi telah pun menampakkan hasil yang positif

seperti yang telah saya jelaskan di Dewan Yang Mulia ini.

Datuk Speaker, saya menghargai komitmen dan juga penyertaan Ahli-ahli Yang

Berhomat dalam perbahasan kali ini serta sokongan terhadap Belanjawan Negeri

Sabah tahun 2022, apa juga cadangan, pandangan serta saranan-saranan yang

telah diutarakan akan diteliti dan diambil perhatian demi kebaikan dan kesejahteraan

bersama. Sehubungan dengan itu, izinkan saya menjawab beberapa isu yang

dibangkitkan oleh Ahli-ahli Yang Berhormat semasa perbahasan pada kali ini.

Ahli Yang Berhormat daripada Senallang, Kadamaian, Melalap, Likas, Telupid,

Kukusan, Moyog, Kunak, Darau, Sri Tanjong, Tungku, Kemabong, Kawang, Bum-

Bum dan juga ADUN Dilantik iaitu YB Dr. Ali Akbar bin Gulasan membangkitkan

tentang isu-isu tuntutan ke atas hak-hak negeri seperti terkandung dalam MA63 dan

Perlembagaan. Untuk makluman Ahli-ahli Yang Berhormat, kerajaan negeri akan

terus mempertahankan hak-hak Sabah seperti yang termaktub di dalam Perjanjian

Malaysia 1963 serta Perlembagaan Persekutuan. Tuntutan berkaitan dengan MA63

perlu dirunding dengan melibatkan kajian bagaimana setiap tuntutan akan
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dilaksanakan oleh kerajaan Persekutuan dan Negeri. Ada perkara yang dituntut

perlu dibawa ke Parlimen seperti Pindaan Perlembagaan Persekutuan dan ada

tuntutan selebihnya memerlukan persefahaman antara Kementerian atau Jabatan.

Sementara itu untuk makluman Ahli Yang Berhormat dari Moyog, definisi yang diberi

oleh kerajaan Persekutuan mengenai dengan artikel 1(2) dan artikel 160(2)

Perlembagaan Persekutuan adalah mencerminkan seperti apa yang sebenarnya

diinginkan oleh kerajaan negeri. Perkara ini telah diselaraskan oleh Jabatan Peguam

Negara dan juga Jabatan Peguam Besar Negeri Sabah pada 24 September 2021.

Perkara ini juga telah dibawa ke Jawatankuasa Kerja Rakan Sekutu dan seterusnya

kepada Majlis Khas MA63. Beberapa perbincangan penglibatan juga telah dibuat

oleh menteri bahagian Hal Ehwal Undang-Undang dengan Kerajaan Negeri Sabah.

Berkaitan dengan isu perlantikan Pesuruhjaya Kehakiman Tinggi Sabah dan

Sarawak seperti yang dibangkitkan oleh Ahli Yang Berhormat dari Kadamaian,

perkara ini akan dibincang dalam satu Jawatankuasa Khas di bawah Jawatankuasa

Kerja Rakan Sekutu. Satu sesi perbincangan di antara Jabatan Peguam Besar

Negeri Sabah dan juga pihak Mahkamah Persekutuan…

8/12/2021 - RAKAMAN 40 [06:00 PM – 06:10 PM] – [JULIAN ALEX ANOI] – RA

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: …..

pihak Mahkamah Persekutuan akan diadakan dalam masa terdekat bagi

membincangkan isu-isu badan kehakiman.

Datuk Speaker, Ahli Yang Berhormat dari Tungku bertanya, tentang status terkini

cadangan projek-projek berkaitan dibawa untuk perhatian dan tindakan Unit

Perancang Ekonomi Negeri. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat daripada

Tungku, terdapat lima projek jalan luar bandar biayaan Kerajaan Persekutuan

dipohon dalam Rancangan Malaysia Ke-12, yang melibatkan DUN Tungku, iaitu:-

1. Naik taraf Jalan dengan Bungai Gud Tondu, Lahad Datu

2. Naik taraf Jalan Tabin, Lahad Datu

3. Naik taraf Jalan Kampung Sri Putatan Baru, Lahad Datu

4. Naik taraf Jalan Gading, Lahad Datu
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5. Naik taraf Jalan Lintuk Pulau, Lahad Datu

Pada masa ini, kerajaan negeri masih menunggu kelulusan daripada Kerajaan

Persekutuan, berhubung permohonan yang telah dikemukakan kepada Kementerian

Luar Bandar Persekutuan. Kelulusan adalah mengikut senarai keutamaan, dan

juga peruntukan kewangan yang tersedia, di peringkat Kerajaan Persekutuan.

Berkaitan dengan pembangunan bandar sempadan seperti yang dibangkitkan oleh

Ahli Yang Berhormat dari Tanjong Papat, pembangunan ini merupakan langkah

proaktif kerajaan negeri, dalam merancang dan membangunkan kawasan-kawasan

sempadan negeri di empat lokasi yang terpilih. Sebagai langkah awal,

membangunkan untuk membangunkan bandar sempadan, kerajaan negeri

memfokuskan sempadan di Serudong, Kelabakan. Objektif pembangunan bandar

sempadan ini adalah untuk memastikan negeri Sabah, bersedia ke atas impak yang

besar dari segi peluang-peluang ekonomi, perdagangan dan sosial ke atas

pemindahan ibu negara Indonesia ke Kalimantan, yang dijangka bermula tahun

2024.

Kerajaan negeri mengambil maklum mengenai dengan impak ke atas alam sekitar.

Di bawah kajian ‘Study On The Potential Impact Of The Relocation Of Indonesia,s

Capital To Kalimantan On Sabah’, yang sedang dilaksanakan oleh Unit Perancang

Ekonomi Negeri, kajian ke atas impak alam sekitar merupakan input, yang akan

diambil berat di dalam kajian ini untuk memastikan impact ke atas alam sekitar

adalah minimum. Pembangunan bandar sempadan merupakan perancangan

pembangunan bersepadu, melibatkan jabatan-jabatan dan juga agensi-agensi

negeri Sabah dan juga persekutuan.

Ahli Yang Berhormat dari Tanjong Papat turut menyentuh tentang Tran Sabah Gas

Pipeline (TSGP). Kerajaan negeri telah menerima pemakluman daripada Syarikat

Strategic Energy Resourses Sendirian Berhad (SSER), sebuah syarikat milik penuh

Menteri Kewangan diperbadankan pada 23 Mei 2021, mengenai keputusan

Kerajaan Persekutuan, untuk melaksanakan semula projek TSGP. Berikutan

dengan keputusan Kerajaan Persekutuan berkenaan, Syarikat SSER telah

memohon sokongan daripada Kerajaan Negeri Sabah, untuk menyambung semula

pelaksanaan projek TSGP tersebut. Dalam hubungan ini, Kerajaan Persekutuan
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melalui Kementerian Kewangan Malaysia bersama Syarikat SSER telah

mengadakan dua sesi perbincangan dengan kerajaan negeri. Susulan daripada

kedua-dua sesi perbincangan tersebut, kerajaan negeri telah memutuskan untuk

menubuhkan satu jawatankuasa khas, untuk tujuan membincang dan

menyelaraskan pelaksanaan projek TSGP sekiranya diteruskan. Jawatankuasa

berkenaan akan meneruskan sesi perbincangan, setelah mendapat maklumat yang

komprehensif dan jelas mengenai dengan hala tuju pelaksanaan projek berkenaan

daripada Kerajaan Persekutuan.

Datuk Speaker, Ahli Yang Berhormat dari Kapayan membangkitkan isu tanah adat

dan juga cadangan penubuhan tribunal tanah. Untuk makluman Ahli Yang

Berhormat dari Kapayan, Native Costumers Right (NCR) merupakan satu hak yang

dijamin di bawah undang-undang sejak dari tahun 1889 lagi. Undang-undang

tersebut telah diwarisi sehinggalah ke hari ini melalui Ordinan Tanah 1930 atau

Sabah Bab 68. Mekanisma bagi menyelesaikan tuntutan NCR di bawah Ordinan

Tanah adalah jelas. Oleh itu, kerajaan telah bercadang untuk menubuhkan tribunal

tanah yang dimaksudkan memandangkan peruntukan undang-undang sedia ada

serta usaha berterusan dalam memantapkan proses kerja dan juga kemahiran

pegawai-pegawai yang dipertanggungjawab adalah mencukupi.

Berkaitan dengan isu yang dibangkitkan oleh Yang Berhormat dari Sebatik, untuk

diperuntukkan tanah bagi anak negeri…

Datuk Ewon Benedick [Kedamaian]: Datuk Speaker, mohon mencela tentang

NCR ini. Saya menghargai respon pihak kerajaan berkenaan dengan em.. ti yang

belum bersetuju tentang tribunal tanah ini.

Cabaran kita apabila tuntutan ini sebahagiannya atau kebanyakannya kita menang

di Mahkamah Tinggi. Hakim-hakim di peringkat Mahkamah Tinggi ini banyak

daripada tempatan, tetapi di Mahkamah Rayuan, banyak hakim-hakim itu tidak

datang daripada er… Sabah dan Sarawak, yang mungkin tidak memahami isu ini,

yang tidak ada latar belakang tentang keanaknegerian dan tuntutan NCR kita ini,

dan selalunya tuntutan NCR ini kalah di Mahkamah Rayuan. Itu sebabnya penting

dan saya menyokong syor yang di er.. yang dibangkit oleh Yang Berhormat Kapayan,

supaya ada keperluan untuk kita mewujudkan tribunal tanah, dan sebahagian ini
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telah kita kemukakan kepada Yang Amat Berhormat Ketua Menteri, syor daripada

sebahagian daripada agenda reform bagi membela er… masyarakat anak negeri, itu

yang pertama.

Keduanya, hal-hal tuntutan NCR ini perlu diselesaikan sebelum pihak kerajaan

memuktamadkan Nature Conservation Agreement yang telah er… pada dasarnya

telah ditandatangani pada bulan Oktober yang lepas. Masih banyak masyarakat

anak negeri yang menuntut hak mereka. Yang bersempadan dengan hutan simpan

atau dalam hutan simpan, dalam Taman-Taman Sabah, ataupun konsisi kawasan

yang diberikan kepada syarikat, masih banyak tuntutan. Selagi ini tidak

dimuktamadkan, saya fikir untuk kerajaan, pada saya lah, menandatangani satu

perjanjian jangka masa panjang itu akan menafikan hak masyarakat ataupun

komuniti anak negeri dalam hal tuntutan. Ini pandangan saya lah. Barangkali bukan

ketika ini, mudah-mudahan dalam masa terdekat ini, dapat dibincangkan semula

tribunal tanah itu ada keperluannya, bagi saya dan bagi sebahagian kita lah yang

mewakili suara anak negeri.

Saya terlepas tadi tentang Perjanjian Malaysia, adakah Yang Berhormat selaku ya

lah mewakili Jabatan Ketua Menteri bersetuju, ada keperluan dewan ini bersidang

khas untuk kita membincangkan perkara-perkara yang berkaitan dengan Perjanjian

Malaysia, Ordinan-ordinan, Enakmen-enakmen perkara-perkara dalam

perlembagaan itu, yang berkaitan dengan Perjanjian Malaysia perlu kita bincang

dalam sidang khas di dewan ini, dan tidak hanya dibiarkan kepada 25 orang di

Parlimen sahaja mengangkat suara kita, perlu juga pada saya, resolusi-resolusi

tertentu dalam dewan ini khusus berkaitan dengan perjanjian, adakah Yang

Berhormat bersetuju keperluan ini diadakan? Terima kasih.

Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat, silakan.

Puan Jannie Lasimbang [Kapayan]: Speaker. Ya, terima kasih. Ya, berkaitan

dengan isu NCR ini. Ada dua isu, yang satu itu ya sudah dikatakan oleh YB

Kedamaian. Satu itu adalah berkaitan dengan proses pengiktrafan NCR ini dan

walaupun ya, betul dalam undang-undang memang ada di sana, tapi dari segi

pengurusan ataupun pelaksanaannya memang menjadi masalah. Kalau tidak dia

tidak akan menjadi masalah sekian lama ya. Satu itu adalah berkaitan dengan NCR
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ini, kita sudah tahu bahawa kebanyakan anak negeri bukan diberitahu ataupun

dijelaskan berkaitan bagaimana menuntut NCR ini. Mereka semuanya diminta

untuk apply tanah LA dan ini bukan di bawah NCR, dia di bawah satu sistem yang….

8/12/2021 - RAKAMAN 41 [06:10 PM – 06:20 PM] – [NUR AFIQAH] – MM

Puan Jannie Lasimbang [Kapayan]: …bawah satu sistem yang di mana semua

orang bukan termasuk bukan ah native boleh apply tanah, tapi NCR ini special untuk

native dan kita mesti melihat ini sebagai suatu yang perlu dijelaskan oleh kerajaan

dan sistem yang bagaimana ah masyarakat boleh menuntut ini perlu dibaik di, dibuat.

NCR mengatakan bahawa ah, di bawah ini adalah hak yang ah permanent

transferable juga tapi ramai anak negeri telah kehilangan tanah kerana mereka tidak

tau sistem ini dan Jabatan Tanah dan Ukur tidak memberi penjelasan bagaimana ini

dibuat.

Jadi saya masih lagi memohon bahawa kita buat dari segi penjelasan ah satu, kedua

itu adalah menyelesaikan mana-mana isu itu melalui tribunal tanah ataupun keluar.

Ini adalah sesuatu yang telah disyorkan melalui am, am, sesuatu apa ini emm,

program ataupun ah dibuat di bawah Suhakam. Saya sendiri terlibat di sana, tapi

lupa nama dia. Ah, but it’s a national enquiry on the land, land ... (kurang jelas) ... Ini

sudah dibuat dan sejak 2013 dan kita boleh melihat syor-syor yang ada di sana.

Terima kasih.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Silakan Yang Amat

Berhormat.

Ketua Menteri / Menteri Kewangan [Datuk Seri Panglima Haji Hajiji bin Haji
Noor]: Tuan Speaker saya ingin menjawab beberapa soalan mengenai dengan

NCR dan juga mengenai dengan tribunal tanah yang dikemukakan oleh ahli

daripada Kapayan dan juga ahli daripada Kedamaian.

Pertamanya, mengenai dengan NCR ini, memang pun diiktiraf oleh kerajaan tetapi

mekanisme untuk menyelesaikan tuntutan NCR ini adalah di bawah Ordinan Tanah

dengan jelas. Jadi kerana itu mengenai dengan cadangan menubuhkan ah, tribunal

tanah itu kita akan ambil, akan kaji sedalam-dalamnya sebelum kita memutuskan

sama ada kita akan menubuhkan tribunal tanah ini di masa akan datang.
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Jadi satu lagi isu mengenai dengan perlunya diadakan sidang khas mengenai apa

nama dia itu, MA63. Untuk makluman Ahli Yang Amat Berhormat daripada

Kadamaian dan juga Ahli-ahli Dewan yang mulia ini, sekarang di Parlimen sudah

ada dibentangkan Pindaan Perlembagaan Malaysia mengenai dengan isu yang juga

berkaitan dengan MA63. Jadi ah, pada pendapat saya buat masa ini, tidak ada

keperluanlah kita mengadakan satu sidang khas di dewan negeri dan kita berharap

Ahli-ahli Parlimen kita daripada Sabah akan ah, ah membahaskan perkara ini.

Apabilanya ia dapat yang sekarang ni akan dibahasakan di Parlimen nanti. Terima

kasih.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Silakan Yang Berhormat

Senallang.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Yang Amat

Berhormat setelah saya mendengar apa yang dijelaskan oleh Yang Berhormat,

Yang Amat Berhormat tentang Perjanjian 63. Saya ingat ini rentetan dari segi

perundangan ya, yang perlu dipatuhi, yang perlu diikuti. Kalau mengikut apa yang

telah kita janjikan dalam Perjanjian 63, sebahagian besar kandungan Perjanjian 63

merupakan dimasukkan dalam Perlembagaan Malaysia pada hari ini. So whatever

amendment dengan izin dilakukan di peringkat persekutuan, perlu diluluskan, perlu

dilalui menerusi Kerajaan Negeri Sabah dan khususnya menerusi Dewan Undangan

Negeri yang ada, sebaik-baiknya.

Kerana saya bimbang, contoh macam tadi Yang Amat Berhormat sebutkan tentang

amendment yang ada, saya sudah bangkit dengan Yang Amat Berhormat Menteri

Undang-undang. Pasal Pindaan 106 ah, 160 dan perkara dua, di mana tafsiran,

contohnya Tafsiran Persekutuan yang nak dipinda ialah merangkumi tanah seperti

Johor, Perlis that is federation. Kalau mengikut perjanjian ya, that is not federation

based on the definition of 1957.

1957, waktu itu ialah Tanah Melayu, Semenanjung, bukan federation. Tidak ada

waktu itu belum ada persekutuan sehinggalah pada tahun 1963, maka terbentuklah

Federation Of Malaysia. Federation Malaysia consists of Tanah Melayu, Malaya

waktu itu, Perlis sampai ke Johor manakala Wilayah Borneo, merangkumi Sabah
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dan Sarawak, lepas itu Singapura dan ini di antara wilayah-wilayah yang ada. Jadi

saya ingat perkara ini banyak perubahan di peringkat pusat, tanpa konsultasi

Kerajaan Negeri Sabah, tanpa konsultasi Kerajaan Negeri Sarawak, pindaan

Perlembagaan apa yang terkandung dalam Perjanjian 63 dahpun dicabuli.

Saya berani katakan ini dalam, pernah saya dah bahaskan di Dewan Nega, di

Dewan Rakyat, saya akan bahaskan 14 haribulan ni. Ah bila mana ada

pembentangan kerana perkara ini perlu diperbetulkan. Kalau tidak, hak-hak kita

continental shelf bila kita masuk ke mahkamah kita kena teliti. The reason why we

want to fight for this one, pasal kita nak tuntut 40 % kita punya taxs, kita mau tuntut

continental shelf yang ada, yang kadang-kadang sehingga pasir pun contoh, satu

ketika Labuan miliki federal. Sampai masuk pasir ke Kuala Penyu, they want to take

the pasir, which is not. Saya bantah waktu itu pasal ada kelulusan daripada

Kerajaan Persekutuan. No, no, no. This still belong to continental shelf di bawah

naungan Kerajaan Negeri Sabah kerana saya bimbang keadaan ini, kalau kita tak

dapat perbetulkan kita bahaskan di peringkat Dewan Undangan Negeri, ya. Perkara

ini akan menjadi suatu apa ni, pertimbangan yang tidak selaras dengan selaras

yang kehendak kita. Pasal saya nampak Pindaan Perlembagaan ni, spirit of what

the persuant to 1963 tak termasuk pun.

Dan perkara ini saya harap kalau dapatlah sama ada persidangan khas diadakan

utnuk membincangkan, kalau pun tidak oleh kerana Dewan Undangan Negeri ya,

Dewan Parlimen diadakan. Tapi sebaik-baiknya ya, perkara ini saya pun

sebenarnya saya minta maaf kerana waktu dulu pindaan itu, saya tidak sempat

bawa ke Dewan Undangan Negeri, tapi perkara ini sepatutnya kita bawa ke

peringkat Dewan Undangan Negeri ya, dan ini memerlukan persetujuan daripada

Wakil-wakil Rakyat yang ada. Terima kasih banyak.

Ketua Menteri / Menteri Kewangan [Datuk Seri Panglima Haji Hajiji bin Haji
Noor]: Tuan Speaker, untuk makluman ahli daripada Senallang, ah pindaan

perlembagaan yang telah dibentangkan sekarang ini oleh Yang Berhormat Menteri

di Jabatan Perdana Menteri Bahagian Undang-undang telah dipersetujui oleh

Kerajaan Negeri Sarawak. Itu jelas kerana saya sendiri duduk dalam Jawatankuasa

Khas MA63 yang dipengerusikan oleh Yang Amat Berhormat Perdana Menteri dan
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jelas kehadiran Yang Amat Berhormat Ketua Menteri Sarawak menyatakan

pendirian mereka di dalam mesyuarat tersebut.

Jadi itulah kedudukannya sehingga ah, perkara ini dibawa ke Parlimen untuk dipinda.

Walau bagaimanapun, tuntutan-tuntutan lain walaupun mungkin tidak dimasukkan di

dalam ah perlembagaan kerana ianya berkonsepkan boleh di, dilaksanakan secara

pentadbiran mengenai tuntutan kita, mengenai sempadan benua dan sebagainya.

Itu telahpun dilist kan, saya sendiri dalam mesyuarat tersebut telahpun

mengemukakan. Saya ingat lebih kurang 17 perkara yang dituntut oleh Sabah ah

dalam semangat Perjanjian Malaysia apabila ianya ditubuhkan termasuklah oleh

Sabah dan Sarawak. Jadi itu telah dikemukakan.

Saya ingat tuntutan mengenai dengan ah, ah apa nama, MA16 ini telah

dikemukakan seluas-luasnya. Apa yang disebut oleh ahli daripada Senallang tadi

mengenai dengan continental, saya punya isu dan sebagainya telahpun

dikemukakan. Tetapi dalam perlembagaan ini, dia cuma menjelaskan walaupun

saya tidak ah boleh perjelaskan satu persatu tetapi yang jelas ianya balik kepada

asal sebelum tahun 1974 kah, sebelum dipinda, di mana macam disebut oleh Yang

Berhormat dari Senallang ah, bagi negeri-negeri di Malaya, sekian Sabah, Sarawak

dan juga Singapura. Itu dikembalikan kecuali Singapura dan juga disentuh di sana

ialah ah penubuhan Malaysia. Hari Malaysia dijelaskan dalam perlembagaan baru ini

ialah 16hb September 1963. Itu untuk makluman Ahli-ahli Dewan yang mulia dan

lain-lain tuntutan kita seperti yang disebut oleh ah, ahli ah, daripada Senallang kita

masih ah, fight dan bincang untuk kita dapatkan hak-hak kita. Jadi oleh yang

demikian, saya memikirkan bahawa tidak perlulah saya minta…

8/12/2021 - RAKAMAN 42 [06:20 PM – 06:30 PM] – [JENNIFER ROCHELLE] – SD

Ketua Menteri / Menteri Kewangan [Datuk Seri Panglima Haji Hajiji bin Haji
Noor]: …bahawa tidak perlu lah saya minta Ahli daripada Senallang apa nama

membahaskan perkara ini apabila nanti dibentangkan ataupun dibahaskan di

parlimen nanti. Jadi, untuk mengadakan persidangan khas untuk membincangkan

ini, saya ingat buat masa ini tidak perlu lah. Terima kasih.
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Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Dengan izin

Yang Amat Berhormat, sebenarnya kita kalau apa ni melihat dari segi sejarah dia,

bukannya kita katakan we want to recall what history has done before, but history is

a path to the future but history determine apa yang berlaku di masa akan datang

juga. Dan bila kita melihat Perjanjian 63 ini, adalah ditandatangani oleh Almarhum

Tunku Abdul Rahman yang mewakili Wilayah Tanah Melayu manakala Sabah

diwakili oleh North Borneo waktu itu Tun Mustapha, Tun Fuad Stephens,

Temanggung juga dari Sarawak termasuk di situ, termasuk Singapura dan

maknanya perjanjian ini dimeterai oleh badan-badan seumpama ini. Bukan

perubahan dilakukan oleh Ahli Parlimen datangnya daripada PAS, daripada UMNO,

daripada DAP, daripada PKR they cannot amend that because the spirit of 63 was

based on perjanjian wilayah-wilayah ini.

So, tanah semenanjung waktu itu kita faham kedudukan dia persekutuan, that’s why

itu yang kita katakan perkara ini sepatutnya dari segi ketertiban perundangan dia

kalau mengikut Article 154 (1) Perjanjian Bangsa-Bangsa Bersatu definisi keadaan

perkara ini is no longer federation berdasarkan definisi tahun 1957. Saya dah bagi

tahu dengan Wan Junaidi that is wrong, I’m going to raise that in parlimen tapi kita

selaku mewakili rakyat di Sabah ini, perlu kita suarakan keadaan pandangan apa

yang sepatutnya kita suarakan hak kita. Jangan di molested what ever it seen

perkataan molested dicabuli yah keadaan perundangan di negara kita sesuka hati

oleh pihak pemerintah di peringkat persekutuan tanpa persetujuan, tanpa

perbincangan di peringkat Dewan Undangan Negeri. Saya faham kerajaan berkuasa,

kerajaan mempunyai hak tapi Dewan Undangan Negeri adalah merupakan badan

yang menggubal undang-undang di negeri Sabah yah. Kena perlu diperakukan oleh

semua wakil rakyat yang mewakili hak rakyat negeri Sabah perlu dipertahankan. Ini

yang saya katakan, kalau kita lihat pindaan ini sebenarnya saya nyatakan dengan

Wan Junaidi what the spirit that kita mula-mula mendiang Vickey Liew bahawa itu

sebenarnya betul, tapi sekarang ini bila saya lihat definisi dia dah bercanggah

dengan apa yang telah dipersetujui pada tahun 1963 dan juga diperakukan oleh

Bangsa-Bangsa Bersatu.

Jadi saya harap kalau sekiranya itu hak Yang Amat Berhormat yah cuma ini saya

nak rekod bahawa ada permohonan daripada wakil-wakil rakyat pembangkang yang

ada di Dewan Undangan Negeri untuk menyuarakan tentang perkara ini perlu
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diluluskan, dibahaskan untuk kita ketengahkan mungkin perlu dihalusi supaya

bagaimana kebulatan suara ini dapat kita mantapkan yah…

Timbalan Speaker [Datuk haji Ahmad Abdul Rahman]: Sila kan Yang Amat

Berhormat.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: …. pasal

saya faham perkara ini saya dalam keadaan ini bukan bahas cuma saya nak minta

supaya perkara ini saya nyatakan kepada asasnya saya cadangkan supaya perkara

ini dapat dibahaskan dengan secara terperinci kerana saya yakin walaupun di

dewan itu sudah dibahaskan, ini yang masalah dia dari segi always supersede kita

punya right, they did take what they want, it is not what we want. Terima kasih

banyak.

Ketua Menteri / Menteri Kewangan [Datuk Seri Panglima Haji Hajiji bin Haji
Noor]: Terima kasih Ahli daripada Senallang. Sebenarnya walaupun kita tidak

mengadakan persidangan khas tetapi tidak ada sekatan kepada Ahli-ahli Dewan

Undangan Negeri selama ini pun, sebelum ini pun membincangkan dan juga

membahas isu-isu mengenai dengan MA63. Jadi bagi saya bukan kita tidak mahu

mengadakan persidangan khas tetapi memadai lah selama ini pun sebelum ini pun

kita telah ahh apa nama dia itu berbincang ahh di dalam dewan ini menyuarakan

pendapat kita mengenai dengan MA63. Jadi, bagi saya memadai lah dengan apa

nama dia itu perbincangan dan perbahasan yang dilakukan selama ini. Ini bukan

pada hari ini sahaja, sebelum ini pun saya ingat dari zaman Barisan Nasional

sehingga pemerintahan Kerajaan Warisan pun isu ini juga dibincang ataupun

diutarakan dalam Dewan Yang Mulia ini.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Daripada
Tungku, untuk perkara ini dapat kita halusi dan malangnya mendapat maklum

Kerajaan negeri tolak usul itu yah

Timbalan Speaker [Datuk haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Amat Berhormat,

Yang Berhormat saya ingat kita tidak mahu perkara ini berlarutan sebagai debate,

membahas ya. Saya minta kalau boleh diberikan sedikit kelonggaran supaya kita

boleh menyusul apa yang ketua apa ni opposition pembangkang kata tadi saya ingat



109 | P E N Y A T A R A S M I 8 D I S E M B E R 2 0 2 1

cukup jelas, jadi kita kalau boleh teruskan dan Yang Amat Berhormat kalau mahu

menjawab memberikan satu sikit finalization boleh juga. Terpulang. Saya tahu saya

faham saya faham I give my way..

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Ini
melibatkan undang-undang negara, it is not a small issue.

Timbalan Speaker [Datuk haji Ahmad Abdul Rahman]: That is true, I am well

aware of this matter and then the issue now whether the present government want to

setup the hearing.

Menteri Kerajaan Tempatan dan Perumahan / Menteri Kewangan II [Datuk Seri
Panglima Haji Masidi bin Manjun]: Tuan Speaker, Datuk Speaker, Point of Order

here. Kita bercakap dalam masa penggulungan, we cannot introduce a new subject

dari penggulungan. Apa yang perlu dibuat kalau ada keperluan untuk bersidang, dia

ni dalam satu bentuk yang lain yang diminta oleh kerajaan, so let’s go on with dia

punya penggulungan lah

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Oleh masa

kita perbahasan tentang Perjanjian 63, kita tidak bawa isu yang baru, ini merupakan

di antara Ahli-ahli Dewan Undangan Negeri yang telah bangkitkan dalam

perbahasan dan dijelaskan oleh Yang Amat Berhormat Ketua Menteri. Kita terima

penjelasan cuma kita perkara ini merupakan satu fundamental dari segi

perundangan bukan hanya negeri Sabah bahkan juga negara kita.

Ketua Menteri / Menteri Kewangan [Datuk Seri Panglima Haji Hajiji bin Haji
Noor]: Ya, saya faham apa yang dimaksudkan ini oleh Ahli Yang Berhormat

daripada Senallang. Ada satu usul tetapi Speaker sudah menolak usul itu, saya

ingat tidak perlu lagi kita bincang di sini. Sekarang musim penggulungan kita boleh

menyuarakan apa mengenai dengan 63 ini seperti yang saya sebutkan tadi daripada

masa-masa yang lalu semua pun berbahas dan menuntut mengenai dengan perkara

ini. Jadi, itu lah keputusan kerajaan. Terima kasih.

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Datuk Speaker..
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Timbalan Speaker [Datuk haji Ahmad Abdul Rahman]: Kalau perbincangan

berkenaan dengan MH63, boleh saya rasa ketua pembangkang telah menghuraikan

begitu panjang dan kita semua tahu jadi saya ingat kalau boleh, boleh kita teruskan

so menteri boleh memberikan penggulungan?

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Yang Berhormat Speaker, memandangkan

usul itu saya yang bawa, saya rasa I have a say…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Perkara itu sudah

diselesaikan dan telah pun diberitahu mengapa dia tidak dibawa. Jadi mengikut

Standing Order, itu perkara tidak boleh di debate. Boleh disebut tetapi tidak boleh

menjadi sesuatu perbahasan. Standing Order very clear. Jadi saya mohon

kerjasama supaya kita meneruskan penggulungan hari ini dan perkara yang itu akan

ketua pembangkang akan bawa di parlimen ya.

Yang Berhormat punya itu, usul itu sudah diberitahu dan pada masa ini pada masa

itu pun tidak dikeluarkan. Jadi saya harap Yang Berhormat faham Standing Order

telah mengatakan tidak boleh membawa keluarkan perkara itu sehingga akan

menjadi sesuatu perbahasan. Itu Standing Order yah, dan juga saya sebagai

Speaker berkuasa untuk memberi, menamatkan perkara ini..

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin
Madingkir]:..Teruskan?

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Terus. Itu adalah kuasa

Speaker ya, saya minta maaf.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Datuk
Speaker, berkaitan dengan isu yang dibangkitkan oleh Ahli Yang Berhormat dari

Sebatik, untuk diperuntukan tanah bagi kegunaan anak negeri. Kerajaan negeri

mengalu-alukan mana-mana wakil rakyat atau pemimpin-pemimpin masyarakat

untuk mencadangkan tanah-tanah yang masih berstatus tanah kerajaan yang sesuai

untuk kegunaan Komuniti Anak Negeri atau pun orang asal. Tanah-tanah yang

dicadangkan akan diproses dan diwartakan di bawah Seksyen 78 Ordinan Tanah
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Sabah untuk kegunaan Komuniti Anak Negeri. Ahli Yang Berhormat dari Kemabong

memohon agar Jabatan Tanah dan Ukur menyegerakan pengukuran tanah...

8/12/2021 - RAKAMAN 43 [06:30 AM – 06:40 AM] – [SITI HIJANAH] – RL

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: …

menyegerakan pengukuran tanah dan mengeluarkan geran tanah di kawasan DUN

Kemabong. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat Kemabong, pentadbiran tanah

dan juga pengukuran tanah kawasan Kemabong adalah terletak di bawah Daerah

Tenom. Antara tahun 2019 hingga 2021, sebanyak 130 permohonan tanah di

seluruh daerah Tenom telah selesai diukur dan sebanyak 263 permohonan tanah

yang lain juga telah disediakan geran draft native title.

Selain daripada itu, sebanyak 218 geran native title juga telah didaftarkan

sepanjang tempoh yang sama dibawah Daerah Tenom. Kerajaan negeri melalui

Jabatan Tanah dan Ukur telah mengambil langkah-langkah meningkatkan usaha

untuk mempercepatkan pengukuran tanah termasuklah melaksanakan pengukuran

tanah khas untuk anak negeri dibawah program pantas. Penswastaan pengukuran

tanah anak negeri dan pengukuran tanah menggunakan kaedah cerapan global

navigational satellite system.

Ahli Yang Berhormat dari Gum-Gum bertanya tentang pengazettan tanah

perkampungan dan juga tanah perkuburan di kawasan Gum-Gum. Sukacita

dimaklumkan bahawa seiring dengan inisiatif Sabah Maju Jaya, kerajaan negeri

adalah komited untuk terus memberi keutamaan dalam mewartakan tanah untuk

tujuan perkampungan anak negeri dan untuk tapak perkuburan anak negeri di

seluruh Sabah termasuklah di kawasan DUN Gum-Gum.

Setakat ini dua (2) tapak perkampungan telah diwartakan dalam kawasan DUN

Gum-Gum iaitu tanah rezab perumahan kampung.

Tuan Arunarnsin bin Taib [Gum-Gum]: Speaker.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: …Gum-

Gum di Batu 16, Jalan Labuk seluas 9.32 ekar.
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Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat

Menteri…

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: …dan

juga tanah simpanan..

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Menteri,

ada..

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Saya
kasih habis dulu ini para ya, ini para aa..

Tuan Arunarnsin bin Taib [Gum-Gum]: Sedikit sahaja, saya mahu mengucapkan

ribuan terima kasih sahaja.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir] : Oo
terima kasih.

Tuan Arunarnsin bin Taib [Gum-Gum]: Ya, itu sahaja.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Kenapa tidak cakap awal-
awal? Hahaha..

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Better late than never.

Haha.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Sama-
sama Yang Berhormat.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Silakan Menteri.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Ini

mana sudah ini?. Ya setakat ini dua (2) tapak perkampungan telah diwartakan dalam

kawasan DUN-DUN eh DUN Gum-Gum iaitu tanah rezab perumahan kampung aa
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Jalan Labuk seluas 9.32 ekar dan tanah simpanan tapak perumahan bumiputera Kg.

Sinar Baru Gum-Gum seluas 210.21 ekar, manakala sebanyak 26 lagi kawasan

perkampungan dan tiga (3) kawasan perkuburan anak negeri di seluruh Daerah

Sandakan sedang dalam proses pewartaan dibawah Seksyen 78 Ordinan Tanah

Sabah.

Datuk Speaker, Ahli Yang Berhormat dari Senallang menyentuh tentang isu Sabah

Forest Industries. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, proses pengambilan dan

pengagihan kawasan SFI adalah teratur dan mengikut peruntukan perundangan

yang sedia ada. Kerajaan negeri sememangnya prihatin terhadap isu kebajikan para

pekerja SFI yang terjejas berikutan penggulungan syarikat tersebut. Ketidakupayaan

SFI untuk membayar gaji pekerja dan juga kegagalan dalam menjaga kebajikan

adalah antara sebab mengapa perjanjian lesen kayu balak ini dibatalkan pada 1hb

September 2021 demi kepentingan awam.

Berikutan pembatalan tersebut, semua tanah bangunan dan juga kilang milik SFI

termasuk penjualan dan juga atau disposal of asset akan diurus mengikut prosedur

penggulungan yang ditetapkan di dalam Akta Insolvensi 1967, Akta Insolvensi

Pindaan 2020 dan juga undang-undang yang berkaitan. Kerajaan negeri juga pada

masa ini sedang mengambil tindakan untuk mengambil alih tanah-tanah milik SFI

berikutan penggulungan syarikat tersebut. Bagi menjaga kepentingan kerajaan

negeri dan juga melindungi hutan-hutan di Negeri Sabah.

Berikutan pembatalan perjanjian lesen SFI dan pengambilalihan tanah ini, kerajaan

negeri dan juga agensi berkaitan akan menubuhkan sebuah Consortium bagi

menerajui pelaburan baharu di Sipitang. Di mana kerajaan negeri akan mempunyai

ekuiti 15 peratus dalam syarikat Consortium tersebut berbanding dengan pemilikan

1.8 peratus sebelum ini. Ini bertujuan untuk menggiat dan mengaktifkan semula

industri kayu kayan di kawasan tersebut. Sekaligus bagi menangani isu kebajikan

pekerja-pekerja SFI yang terbabit. Pelaburan usaha sama baharu ini akan dipantau

oleh kerajaan negeri dan yang paling penting pemilikan tanah perindustrian dan juga

hutan akan tetap kekal sebagai hak negeri.

Kerajaan negeri telah menerima banyak permohonan daripada syarikat yang

berminat untuk mendapatkan kawasan SFMLA ataupun Sustainable Forest
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Management License Agreement di Daerah Sipitang. Justeru itu, kerajaan negeri

sedang dalam proses memuktamadkan syarikat mana yang layak untuk diberikan

lesen SFMLA baharu di kawasan tersebut termasuk Syarikat Kumpulan Al Bukhari

seperti yang disebut oleh Ahli Yang Berhormat dari Senallang. Untuk makluman

Dewan Yang Mulia ini, Kumpulan Al Bukhari merupakan syarikat yang telah

memenangi tender untuk mengurus kawasan SFI sebelum ini. Justeru itu, tidak ada

isu mengapa syarikat ini tidak dipertimbangkan sebagai salah satu syarikat usaha

sama dengan kerajaan negeri untuk membentuk Consortium seperti yang

disebutkan sebelum ini bagi mengurus kawasan tersebut.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Dengan izin

Yang Berhormat Menteri, saya membangkitkan perkara ini aa betapa pentingnya

kerana pada sesi yang lalu pun saya tanya tetapi tidak ada jawapan secara bertulis

ataupun lisan dan saya telah bertanya dari segi keadaan kebenaran dia,

transparency, perjalanan kerana kita faham bila sebuah syarikat wind up the receiver

ya dan kita tahu bahawa pemilikan aa pengurusan hutan adalah kembali kepada

Kerajaan Negeri Sabah. Pasal apa, kita mempunyai two (2) golden share yang ada

kerana kita mempunyai kuasa juga dalam bidang undang-undang enakmen sama

ada tanah ataupun forest di mana Menteri yang bertanggungjawab ada bidang

kuasa untuk membatalkannya.

Masa saya di situ, saya batalkan kerana kuasa itu oleh kerana perkara ini sehingga

kita diheret di peringkat Mahkamah kerana kita faham bahawa keadaan hak

kepentingan Negeri Sabah ini perlu kita susun atur dengan baik daripada mula kita

jual 750 ribu ekar yang ada seluasnya ya to Lion Group. Lepas Lion Group kita bagi

kepada China Group lepas itu kita jual dan mereka jual sampai kepada Indian Group,

lepas daripada Indian Group beralih sampai empat (4) tangan kepada Syed Mokhtar

yang ada.

Sehingga tidak mampu keadaan syarikat ini di wind up oleh mahkamah dan bila

mahkamah itu putuskan sepatutnya tanah yang ada seluas 250 ribu sekurang-

kurangnya ya mungkin 200 ribu hektar tanah bukan ekar yang dimiliki oleh Sabah

dan kembali kepada kerajaan Sabah diurus tadbir dengan baik, tidak ada right bagi

kita untuk bagi kepada mana-mana pihak kerana ini kekayaan, harta yang dimiliki

dan kita perlu bantu membangunkan khususnya kawasan Sipitang ya. Kawasan-



115 | P E N Y A T A R A S M I 8 D I S E M B E R 2 0 2 1

kawasan yang lain di peringkat Negeri Sabah kewangan ini pasal apa kita we are not

oblige to give dengan izin kepada contoh syarikat yang disebutkan tadi ya.

Perundangan yang ada tak membolehkan pasal apa dah pun kembali, dah pun

diumumkan oleh pihak mahkamah bahawa syarikat ini wind up bangunan yang ada.

Kita nilai dalam harga mungkin dalam lingkungan 5 sehingga 70 juta apa ini 10 juta

scrap metal yang ada. Ini yang saya nak tanya sama ada adakah benar bahawa

portion of that particular land ya dalam rancangan seperti apa yang telah disebutkan

tadi, nak diagih-agihkan kepada beberapa kumpulan atau Consortium seperti

disebutkan tadi pokok Consortium China, jadi ini yang kita nak berapa hasil yang

akan diperolehi ini dulu kita tanam Akasia kita tanam kayu di situ semata-mata untuk

feed the industry yang ada. Sekarang ini kita nak bagi agih-agih kayu balak untuk

menyenangkan mana-mana pihak daripada luar. Saya ingat bagi letak hak ini

kepada Kerajaan Negeri Sabah simpan duit hasil ini jangan agihkan kepada lain…

8/12/2021 - RAKAMAN 44 [06:40 AM – 06:50 AM] – [ABDUL WAFIY] – RA

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: … jangan

agihkan kepada lain. Yayasan Sabah memerlukan duit untuk bayar gaji untuk

membangunkan berbagai inisiatif yang ada. Mengapa harus kita bagi dengan

syarikat daripada semenanjung makasih banyak?

Ketua Menteri / Menteri Kewangan [Datuk Seri Panglima Haji Hajiji bin Haji
Noor]: Tuan Speaker, saya juga ingin memberi makluman di dalam Dewan yang

mulia ini terutama sekali ahli daripada Senallang. Untuk makluman, pembatalan

lesen membalak telah di pun diputuskan oleh Jemaah Menteri dan sekarang ini

kerajaan sedang mengutamakan kepada siapa kita akan beri untuk lesen membalak

dan juga membuat er.. er… perusahaan di kawasan ini sedang dalam proses akhir.

Untung makluman, 15% yang telah diperuntukkan itu ialah 5% untuk Yayasan

Sabah dan juga 10% kepada kerajaan negeri. Ini yang diputuskan oleh kabinet. Jadi,

selain kita dapat mengutip kalau sudah usaha projek ini dijalankan, mengutip royalti

dan sebagainya.

Kerajaan negeri sekarang dalam proses untuk mengambil alih balik tanah yang

bergeran di kawasan itu dan sekarang ini kita telah pun dalam proses untuk
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mengambil alih tanah-tanah yang bergeran di mana factory ataupun pelan apa nama

dia itu syarikat SFI yang telah digulung itu di dirikan. Jadi ini setakat keadaan

sekarang jadi urusan selanjutnya belum lagi kita muktamadkan sehingga kita akan

maklumkan balik kepada kabinet tindakan-tindakan selanjutnya untuk kita lakukan.

Ini hak rakyat negeri Sabah tanah ini dan kita tidak biarkan dan kepada penawar-

penawar ataupun syarikat-syarikat yang kita rasa berkebolehan dan kita akan bagi

kepada syarikat tempatan termasuklah kumpulan Al-Bukhary ini walaupun dia dari

semenanjung tetapi kita anggap iainya syarikat tempatan kita tidak akan beri sekali

konsesi ini kepada syarikat-syarikat daripada luar negara seprti Cina dan

sebagainya terima kasih.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Nak tanya

sedikit Datuk Speaker tentang perkara ini sedang kita faham dan tahu forest

tradition state authorities dan juga di bawah naungan Ketua Menteri dan Yang Amat

Berhormat tadi sebutkan pegangan kita 15% sahaja 5% Yayasan Sabah lepas 10%

kerajaan negeri. Mengapa harus belaku 15%? Yang kita pasal kita mempunyai itu

golden share yang ada tentang kawasan ini. Ini saya tanya.

Ketua Menteri / Menteri Kewangan [Datuk Seri Panglima Haji Hajiji bin Haji
Noor]: Tuan Speaker, kita memikirkan dulu kerajaan negeri hanya memegang

pegangan dalam kepentingan dalam SFI ialah 1.8% sahaja sekarang menjadi 15%.

Di samping 15% itu, kerajaan negeri juga mempunyai pendapatan daripada bayaran

royalti dan peluang-peluang pekerjaan yang di apa nama ni yang akan berkerja di

dalam industri. So, apabila kita timbang, seingat 15% itu sudah melebihi apa yang

berlaku ataupun yang kita dapat dulu 1.8%. Sekarang 15%, jadi iya cukup tinggi

campur lagi lain-lain kepentingan kerajaan. Ini yang kita lakukan semua kita buat

untuk kebaikan negeri dan juga untuk kebaikan rakyat kita. Peluang pekerjaan

macam sekarang walaupun belum ada aktiviti tetapi yang bekerja di sana sudah

lebih daripada 1,000.

Saya dimaklumkan jika operasi sepenuhnya ah… apa nama ah… projek ini lebih

daripada 10,000 ribu orang akan mendapat pekerjaan ini pun menjadi pulangan

yang baik kepada kerajaan jadi kita harus menimbangkan semua perkara yang yang

baik untuk negeri itu yang yang telah diputuskan lah.
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Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Yang Amat

Berhormat, sebenarnya kalau kita lihat dari segi corporate exercise yang ada, bila

kita memegang 2% berbanding dengan 2% golden share yang ada, 2% golden

share ialah berdasarkan dengan kuasa enakmen forest yang ada, di mana dalam

Artikel 28A, kita tahu bahawa hak ini kepada menteri bertanggungjawab dan ini yang

bila katakan mau dikembalikan. Pasal itu hak yang ada, 2% golden share

dikembalikan kepada kerajaan negeri bukan dikembalikan kepada syarikat dah

lingkup. Bangunan, they can take, the receiver, the bank, whatever it is. But right on

forest extraction, the land is still vested with the government dengan izin. Mengapa

harus kita bagi 15 kita setuju kita gembira 15, 15% banding dengan autoriti yang

saya ingat Yang Amat Berhormat, kita kena fight for it. Jangan, jangan main bagi

pihak kerajaan rakyat di peringkat ini. Saya nampak perjalanan pentadbiran negara

kita, negeri kita, kekayaan yang ada, ya, minyak yang ada, gas yang ada. Datuk

Speaker, saya bimbang kalau kelihatan seakan-akan ini 15% we are happy with

15%, 200 ribu hektar tanah di situ. Kayu balak premium dia bagi dengan Yayasan

Sabah cuma 2 5 2 2% sahaja 5% sahaja takkan tak buli bagi 30% kerajaan negeri

yang ambil lebih banyak untuk kebaikan kita terima kasih banyak.

Ketua Menteri / Menteri Kewangan [Datuk Seri Panglima Haji Hajiji bin Haji
Noor]: Tuan Speaker kita ambil maklum yang dicadangkan oleh ahli daripada

Senallang tetapi untuk makluman, walaupun konsesi ini kita beli kepada syarikat

nanti yang akan kita pilih, tetapi hak kita kepada tanah dan sebagainya itu masih

menjadi hak negeri.

Kita tidak akan pernah apa nama dia itu serahkan kepada mereka jadi mengenai

perkara-perkara yang mungkin bagus juga cadangan daripada ahli daripada

Senallang ini iaitu mungkin kalau boleh dipertimbangkan nanti dalam perbincangan,

kalau boleh kita naikkan lebih bagus. Saya lebih suka. Lebih banyak ah…

kepentingan kerajaan dapat di di dijayakan ataupun kita dapat. So, walaupun

demikian, kita akan serahkan nanti apabila semuanya teratur. Kita bawa balik

kepada ah… kaninet untuk kita putuskan perkara-perkara seperti ini. Terima kasih,

kita….

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Kepayan tadi mahu

berdiri. Ada lagi?
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Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Datuk

Speaker, sebenarnya untuk maklumat Yang Amat Berhormat Ketua Menteri, masa

saya dulu di situ ada perjalanan untuk kita berkongsi sama dengan pihak China dan

kita mempunyai hanya 2 golden and share yang ada tapi we maintained that. Lepas

itu, mereka setuju not a single cent kerajaan negeri perlu bayar kita whole 30%

syarikat yang akan melabur di Sipitang. Maka dengan itu kita sanggup bayar gaji

untuk 1 ribu lebih sebenarnya pekerja lebih daripada 1 ribu lebih tapi dah hilang dah

hampir 2 dua ribu lebih tiga ribu lebih pekerja-pekerja di Sipitang asalnya, pasal saya

pernah bekerja masa dahulu sebagai seorang pengawai kanan kerajaan di Unit

Pelaburan Sabah. Waktu itu SFI we set up. Ghani Mohapatil, Tan Sri Ibrahim

Menudin, saya masih ingat perkara ini berlaku. Jadi, saya ingat kalau dapat peng

pengajaran daripada kita perjalanan ini saya minta kepada Yang Amat Berhormat

supaya perkara ini dapat kita realisasikan tambah dari segi but we need dengan izin

di Dewan yang mulia ni, be transparent we want to know who and who kerana ini

melibatkan hak rakyat kita. Terima kasih banyak.

Ketua Menteri / Menteri Kewangan [Datuk Seri Panglima Haji Hajiji bin Haji
Noor]: Terima kasih, yang ahli daripada Senallang. Kita ambil perhatian lah

cadangan Ahli Yang Berhormat, terima kasih.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Terima kasih, Yang

Berhormat. Ah…

Puan Jannie Lasimbang [Kepayan]: Ya, juga berkaitan dengan ah… ini Tuan

Speaker terima kasih erm…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Ketua Pembangkang

telah menghuraikan begitu panjang saya ingat jangan repeat jangan repeat. Kalau

ada repetition saya akan stop.

Puan Jannie Lasimbang [Kepayan]: Tidak. Tidak, Tuan Speaker.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Terima kasih, teruskan.

Teruskan.
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Puan Jannie Lasimbang [Kepayan]: Ya, ini saya ingin membawa lebih ah… ke

kebelakang lagi kerana sekarang kita hanya me me membincangkan nampaknya

tentang syarikat tapi kalau kita tengok dari dulu lagi tentang hak orang asal di

kawasan yang telah diambil oleh SFI ni, ramai di antara ahli ah… DUN di sini

mungkin masih lagi ingat bahawa kawasan ini banyak ah… kepunyaan orang-orang

asal di sana ataupun penduduk ah… asal di sana dan pada masa SFI ditubuhkan,

tanah-tanah MCR telah di ambil tanah misalnya, hutan dan sungai masyarakat di

sana diambil melalui Seksyen 28 dan akhirnya, Ordinan Tanah Seksyen 28 Ordinan

Tanah dan akhirnya apabila SFI ditubuhkan tanah ini menjadi milik syarikat…

8/12/2021 - RAKAMAN 45 [06:50 AM – 07:00 PM] – [NORHAZIRAH] – MM

Puan Jannie Lasimbang [Kapayan]: ... menjadi milik syarikat dan sekarang masa

dia adalah penting untuk kita melihat kembali kerana dia sudah kembali lagi kepada

tangan am kerajaan negeri supaya hak-hak orang asal ini dilihat kembali dan inilah

masa yang sesuai saya rasa apabila ada am apa ini, komiti yang akan melihat

tentang am share atau bagaimana tanah ini akan dilihat lagi. Ah so am, Tuan

Speaker ini adalah satu yang saya ingin usulkan, apabila kita ataupun majlis yang

melihat kepada tanah yang ada sekarang di tangan Negeri Sabah atau kerajaan, kita

juga melihat kepada masyarakat ataupun mereka yang dulunya mempunyai hak

tanah ini melalui ah tanah adat. Terima kasih.

Ketua Menteri / Menteri Kewangan [Datuk Seri Panglima Haji Hajiji bin Haji
Noor]: Tuan Speaker, juga saya ingin maklumkan di Dewan yang mulia ini

kepentingan orang asal, kawasan-kawasan kampung yang mereka duduki sekarang

di forest itu akan kita keluarkan daripada (meja diketuk) Forest SFI dan kita akan

bagi kepada penduduk-penduduk asal ini. Ini telah dipersetujui di dalam kabinet.

Terima kasih.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Menteri, penggulungan.
Saya ingat tidak banyak lagi.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Eh,
banyak lagi...
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Ahli Yang Berhormat daripada Telupid menyentuh tentang pembubaran di kawasan

hutan simpan. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat daripada Telupid, kerajaan

tidak mempunyai perancangan untuk membubar kawasan hutan simpan yang

melibatkan beberapa kawasan Hutan Simpan Perlindungan Kelas I di Daerah

Telupid iaitu Hutan Simpan Tawai, Hutan Simpan Bukit Komas, Hutan Simpan Bidu-

Bidu, Hutan Simpan Ulu Telupid, Hutan Simpan Lipasu dan juga Hutan Simpan

Kelas II, Ulu Tongod bagi tujuan pertanian. Kawasan-kawasan tersebut merupakan

sumber dan punca air ataupun water catchment yang membekalkan bekalan air

bersih kepada kawasan sekitarnya. Membubarkan kawasan hutan simpan ini akan

menyebabkan kita kehilangan kawasan tadahan hujan sekali gus kehilangan sumber

air yang berkualiti. Kawasan ini juga, kawasan habitat bagi hidupan liar spesis flora

dan fauna termasuklah menjadi kawasan laluan gajah pygmy.

Untuk makluman, Ahli Yang Berhormat dari Kadamaian pula pembangunan sosio-

ekonomi masyarakat setempat merupakan salah satu daripada tiga (3) tunggak

utama dalam konsep pengurusan hutan mampan ataupun sustainable forest

management yang diamalkan di Sabah pada ketika ini. Ini termasuklah pelaksanaan

aktiviti perhutanan masyarakat bagi penduduk kampung yang tinggal di dalam

kawasan hutan simpan mahupun yang tinggal berdekatan. Justeru itu, kerajaan

negeri mengalu-alukan sebarang cadangan untuk pelaksanaan aktiviti perhutanan

masyarakat dengan komuniti setempat sekiranya ia dapat membantu meningkatkan

taraf sosio-ekonomi mereka bagi mana-mana komuniti yang bergantung kepada

kawasan hutan simpan berhampiran penempatan mereka.

Ahli Yang Berhormat dari Pintasan, mencadangkan kepada kerajaan negeri untuk

mempertimbangkan pembatalan sebahagian tanah reserve SAFODA di DUN

Pintasan untuk penduduk kampung. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat Pintasan,

keluasan SAFODA di dalam DUN Pintasan adalah kira-kira 10 ribu hektar. Walau

bagaimanapun, pihak SAFODA akan mengenal pasti kampung-kampung yang

terlibat selepas pengukuran perimeter diluluskan oleh Jabatan Tanah dan Ukur

untuk pengesahan sempadan dan tindakan selanjutnya. Selepas sempadan

ditentukan barulah SAFODA boleh mengeluarkan tanah-tanah kampung yang

terlibat daripada gazette SAFODA.
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Datuk Speaker, Ahli Yang Berhormat dari Telupid mencadangkan kepada kerajaan

melaksanakan Pusat ICQS iaitu Pusat Immigration Custom Quarantine dan juga

keselamatan di Pelabuhan Menumbok serta pintu-pintu masuk Negeri Sabah. Pada

masa yang sama, terdapat keperluan untuk menempatkan kakitangan imigresen di

kaunter Menumbok dan Jesselton Point. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat dari

Telupid dasar free flow telah dilaksanakan sejak tahun 1984 lagi antara Wilayah

Persekutuan Labuan dan juga Sabah. Pada masa ini, Jabatan Imigresen Malaysia

Negeri Sabah hanya melaksanakan pemeriksaan ke atas penumpang secara rawak

sebagai tujuan penguatkuasaan melalui pemeriksaan dokumen sahaja. Sementara

itu, terdapat pegawai imigresen sedia ada ditugaskan di Menumbok dan Jesselton

Point.

Ahli Yang Berhormat dari Sulabayan menyentuh tentang kad pengenalan yang

diviral kan di media sosial. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat daripada

Sulabayan dan juga Dewan yang mulia ini, kerajaan tidak pernah mengeluarkan kad

pengenalan yang lain selain daripada MyKad.

Datuk Speaker, perkhidmatan awam negeri merupakan nadi dan jentera-jentera

pelaksanaan…

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Senallang
Datuk Speaker.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin
Madingkir]: ...dasar-dasar kerajaan. Kerajaan akan terus mempastikan institusi…

Tuan Speaker: Yang Berhormat menteri ada soalan…

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Boleh

bertanya sikit apa yang telah dijelaskan oleh Yang Berhormat tadi kerajaan negeri

tidak pernah keluarkan kad pengenalan? Itu itu yang disebutkan, ya.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Kad
pengenalan, yang diviral kan di social media…
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Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: ...di social
media. Kerajaan negeri tidak pernah mengeluarkan, tidak ada hak. Ya pasal saya

ditanya perkara ini, ini kebenaran ya? Betul ketua menteri tidak ada kuasa untuk

buat IC, betul?

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Saya
tiada cakap…

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]:
Nah ...(kurang jelas)… kerajaan negeri dan juga State Government. Ok, you’re right.

You’re right. Ok. Saya tanya sahaja. Saya tanya sama ada betul atau tidak kerana

saya faham perkara ini di luar masa pilihan raya macam-macam sebut, saya

keluarkan IC. Saya mengeluarkan kad pengenalan, adakan kad pengenalan. Bila

mana pula ketua menteri, kerajaan negeri mengeluarkan kad pengenalan? Saya

tanya PSS yang ada pun, yang PSS, Pas ialah di bawah tangungjawab Kementerian

Dalam Negeri bukan kerajaan negeri (meja ditepuk) ya, waktu itu Menteri Dalam

Negeri ialah Presiden Bersatu (meja ditepuk) waktu itu. Beliau jumpa dengan saya, I

said apa cadangan, dia nak cadangkan untuk barang ini dikeluarkan ya, untuk

memudahkan semua di situ. Bukan ada kerajaan negeri, ketua menteri boleh keluar.

Kadang-kadang kita faham perkara ini perlu dibetulkan, as a record Datuk Speaker

supaya sah bahawa saya tidak ada keluarkan kad pengenalan. Saya (meja ditepuk)

Kerajaan Warisan tidak pernah mengeluarkan PASS SSS yang ada. Kalau berlaku

perkara ini di luar, saya akan saman sekali lagi. Terima kasih banyak.

Tuan Speaker: Teruskan Yang Berhormat menteri.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Datuk

Speaker, perkhidmatan awam negeri merupakan nadi dan juga jentera kepada

pelaksanaan dasar-dasar kerajaan. Kerajaan akan terus mempastikan institusi ini

senantiasa menyediakan perkhidmatan terbaik kepada rakyat. Pemberian bantuan

khas sebanyak setengah bulan gaji dengan kadar minima RM 1,000 kepada

penjawat awam negeri merupakan satu penghargaan kepada sumbangan kepada

penjawat awam negeri dalam melaksanakan agenda pembangunan di negeri ini.
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Dalam pada itu Ahli Yang Berhormat dari Banggi dan ADUN Dilantik Datuk YB Tuan

Jaffari Waliam telah menimbulkan beberapa isu berkaitan kebajikan penjawat awam

negeri. Jabatan perkhidmatan Awam Negeri Sabah sememangnya sedang

mengkaji skim-skim perkhidmatan awam yang sedia ada untuk ditambah baik.

Dalam masa yang sama mewujudkan skim baharu di mana perkhidmatan yang

diberikan adalah unik dan khususnya untuk Negeri Sabah. Jabatan perkhidmatan

Awam Negeri Sabah juga sedang mengkaji pekeliling perkhidmatan awam negeri

terutamanya pekeliling berhubung dengan kadar elaun yang boleh dituntut semasa

menjalankan tugas-tugas rasmi ini termasuklah kadar elaun tetap seperti elaun

perumahan. Tujuan kajian semula skim dan juga pekeliling adalah untuk

mensejahterakan penjawat awam secara berterusan mengikut kehendak semasa.

Datuk Speaker, Ahli Yang Berhormat dari Api-Api telah membangkitkan isu tentang

perhubungan awam di kawasan Kota Kinabalu. Untuk makluman Ahli Yang

Berhormat Api-Api berdasarkan perancangan Lembaga Perlesenan Kenderaan

Perdagangan ataupun LPKP, perkhidmatan bas sedia ada akan disusun semula

dengan memberi tender laluan kepada pengusaha transformasi bas berhenti-henti

dengan business model yang baharu dan lebih sistematik bermula bulan Ogos 2022.

Pengusaha-pengusaha bas sedia ada telah pun dimaklumkan untuk sesi libat urus.

Mengenai dengan cadangan terminal bas yang moden dengan lengkap dengan

kemudahan ianya telah dimasukkan dalam Pelan Induk Pengangkutan Awam

Bandaraya Kota Kinabalu. Dua terminal yang dimaksudkan adalah Terminal Bas

Selatan Kepayan dan Terminal Bas Utara Inanam.

Dalam usaha untuk…

8/12/2021 - RAKAMAN 46 [07:00 PM – 07:10 PM] – [MOHD ZULFIKREE] – SD

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]:… Utara

Inanam.

Dalam usaha untuk menceriakan penampilan bangunan-bangunan di pusat

bandaraya Kota Kinabalu seperti yang di sarankan oleh Ahli Yang Berhormat

daripada Sindumin, DBKK akan meneruskan pelbagai tindakan termasuk program-
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program keceriaan, tindakan penguatkuasaan dan juga notis kepada pemilik-pemilik

bangunan.

Berhubung dengan permasalahan banjir di Likas yang dibangkit kan oleh Ahli Yang

Berhormat daripada Likas, DBKK telah mengambil langkah mengerakkan Pelan

Tindakan Jangka Pendek Mengatasi Masalah Banjir Kilat 2021 bermula Julai 2021 di

beberapa buah taman perumahan sekitar Likas yang mana telah dikenalkan ataupun

dikenal pastikan sebagai flood from area.

Ahli Yang Berhormat dari Luyang, bertanya tentang status terkini Taman Botanik

Sabah. Taman ini adalah di peringkat penyediaan akhir, pelan induk taman di mana

pelan ini sedang dalam peringkat di ubah suai mengikut maklum balas dan juga

penambah baikan yang diterima daripada Jawantankuasa pemandu pada 14

haribulan Oktober 2021 lalu. Pihak juru perunding juga sedang menyediakan pelan-

pelan teknikal untuk ditender dalam bulan Febuari 2022.

Pada masa yang sama, kerja-kerja social investigation di tapak juga telah dimulakan

pada 4 disember 2021 yang lalu oleh kontraktor kejuruteraan yang dilantik.

Pelaksaan kerja ini adalah selaras diselaraskan oleh Jabatan Landscape Negara,

selaku pegawai penguasa..

Ahli Yang Berhormat dari Darau, menimbulkan isu tentang isu perobohan rumah

anggota RELA di Likas. Rumah yang dirobohkan sebenarnya merupakan sebuah

rumah sewa yang mempunyai lima buah bilik sewa di mana anggota RELA tersebut

merupakan salah satu daripada keluarga yang menyewa bilik sewa tersebut.

Perobohan rumah sewa berkenaan dilaksanakan selepas notis arahan untuk

meroboh dan mengalihkan struktur bangunan di bawah Undang-Undang Kecil

Bangunan Bandaraya Kota Kinabalu 1951 tamat tempoh dan mendapat persetujuan

dalam Mesyuarat Jawatankuasa Kerja Tindakan Setinggan Bandaraya Kota

Kinabalu bilangan 2/2021. Sewaktu pemeriksaan semula pada 29 November 2021,

didapati rumah sewa yang telah dibuka didirikan semula. Jabatan penguatkuasaan

telah bertindak merobohkan semula rumah sewa berkenaan secara menyeluruh

pada 30 November 2021. Apa yang menjadi persoalan dalam perkara ini adalah

rumah berkenaan merupakan rumah sewa.
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Datuk Speaker, sebelum mengakhiri ucapan pengulungan ini, saya sekali lagi

mengucapkan terima kasih kepada Ahli-ahli Yang Berhormat kerana telah

mengemukakan soalan dan isu-isu berkaitan dengan ketua menteri.

Datuk Dr. Yusof bin Yacob [Sindumin]: Tuan Speaker.

Tuan Speaker: Yang Berhormat Menteri, ada ada soalan di Sindumin.

Datuk Dr. Yusof bin Yacob [Sindumin]: Terima kasih Yang Berhormat Speaker.

Tadi disebut pasal Sindumin, saya menyuarakan mengenai dengan Bandaraya Kota

Kinabalu yang di bawah tanggungjawab Yang Berhormat.

Kota Kinabalu tidak menggambarkan sebuah bandaraya kalau kita lihat, saya

katakan bahawa bangunan-bangunan ini seperti Angkor Wat, usang. Kalau kita lihat

di blok Segama, Sinsuran dan juga di mana-mana saja, semua blok ada saja kayu

ara, ada saja tumbuhan di atas bangunan. Ini nampaknya seolah-olah tiada orang

yang bertanggungjawab. Jadi saya, begitu juga dengan kawasan pantai di Likas,

Tanjung Lipat sana saya sudah melihat lebih setahun pantai itu mendapat hakisan

tapi tiada tindakan. Ini menjadikan Bandar Kota Kinabalu ini kelihatan seperti tidak

ada yang peduli sebab itu saya sarankan supaya Mayor melihat round, ronda

bangunan ini kerana bangunan ini tempat kita dan juga tempat tarikan pelancong.

Saya minta Yang Berhormat bagi jaminan bila kah tempoh kayu-kayu ara ini

bangunan ini dapat kita perbaiki supaya ia lebih cantik? Kalau boleh satu bulan, dua

bulan, tiga bulan? Saya melihat kalau kayu ara itu tinggi sudah sampai setinggi

manusia, mungkin lebih sudah enam bulan ataupun satu tahun, terima kasih.

Tuan Speaker: Dorang takut dengan kayu ara lah YB.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Datuk
Speaker, terima kasih di atas permohonan penjelasan daripada Yang Berhormat dari

Sindumin.

Sebenarnya mengenai dengan bangunan-bangunan di Bandaraya Kota Kinabalu,

bangunan-bangunan ini sebenarnya dimiliki oleh pemilik-pemiliknya dan ada pemilik-
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pemiliknya itu bukan berada di Kota Kinabalu lagi tetapi berada di luar negara, luar

negeri. Jadi apabila kita minta pemilik-pemilik ataupun penghuni-penghuni

bangunan-bangunan di Kota Kinabalu itu untuk mencat semula, mereka kata kalau

DBKK yang bayar itu kami buat, tetapi kalau sudah sama kami, kami tidak mahu.

Dan kami dulu pernah bekerjasama dengan pembekal cat. Pembekal cat supaya

berkerjasama pembekal cat, DBKK dan juga penghuni-penghuni tersebut untuk

mencantikkan bangunan-bangunan tersebut. Mana dengan pantai ini, ini masalah

sampah ini, in fact there is no ending, kita panggil ini satu ini perperangan yang tidak

berkesudahan. Pagi-pagi kita bersihkan, sebelah petang kita terpaksa bersihkan

juga terutama sekali yang di Tanjung Lipat ini dan dipan- pantai Tanjung Aru pun

demikian juga. Ini disebabkan air laut pasang surut, dia pasang bawa air, pasang

dia bawa sampah sarap tersebut. Dan apabila surut, sampah sarap tersebut

ditinggalkan. In fact DBKK is working very hard, so I’m not saying that apa tetapi

Mayor sekarang ini kalau saya lihat dia ini turun padang ini tengok mengenai dengan

kebersihan di apa ini di kawasan-kawasan Kota Kinabalu. Tetapi saya mengambil

apa ini iktibar terhadap saranan, pandangan daripada Yang Berhormat dan kita akan

perbaiki lagi mengenai dengan apa ini kebersihan dengan Dewan Bandaraya Kota

Kinabalu. Lebih-lebih lagi kita sekarang ini berada di fasa keempat national recovery

plan dan kita apa ini telah diminta untuk bersedia untuk menerima apa ini tourist

bukan sahaja daripada semenanjung tapi di luar negara yang datang ke negeri

Sabah kerana Kota Kinabalu is the gateway to Sabah dari segi pelancongan, terima

kasih.

Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Datuk Speaker, may I speak for ?

Tuan Speaker: Sudah habis kah?

Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Ask a question to Yang Berhormat.

Tuan Speaker: Ohh.

Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Eh sudah habis ?

Tuan Speaker: No, ok ok ok ok.
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Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Ok.

Tuan Speaker: Ok Api-Api.

Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Thank you YB for the clarification on

the DBKK punya tugas dan responsibility. Tetapi boleh kah saya cadangkan DBKK

boleh lah set up a tribunal or committee to look into beautification of Kota Kinabalu

City sebab kita semua tahu bila kita buka pintu, we have a lot of tourist coming just

like before and KK is a lil bit a little bit ran down the way you talked is ran down

because I malu juga the way you talked dari KK, YB dari KK. Jadi kalau boleh setup

and in permanent beautification program by DBKK that may help us to beautify our

environment in KK, thank you.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Terima
kasih YB daripada Api-Api. Sebenarnya this is the question I post to Yang

Berhormat dahulu, when you were the Minister of Tourism.

Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Yeah I have set up, I have admitting a
few times to DBKK.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Set up
the committee yeah. Ok ok ok.

Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Sorry ah Tuan Speaker. I didn’t have

time to implement because I am here now.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Yeah
yeah, yeah I take it as a apa itu is a good ah apa itu suggestion, we take it tapi

sebenarnya kita pun mempunyai sudah jawatankuasa di apa ini di Dewan

Bandaraya yang to be headed by one of the apa ini board of ah advisers dan mereka

mempunyai tugas-tugas masing-masing dari segi beautification, dari segi

sebagainya thank you. Jadi ahh…

Tuan Speaker: Yang Berhormat Menteri.
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Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Saya
sambung ah.

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Speaker.

Tuan Speaker: Banyak lagi?

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Satu para lagi lah.

Tuan Speaker: Ah cepat, tanya saja jangan ulas.

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Ya.

Tuan Speaker: Jangan berhujah.

Tuan Assaffal bin P. Alian [Tungku]: Ya hmm ahh, ok ahh tadi saya ada bertanya

soal…

8/12/2021 - RAKAMAN 47 [07:10 PM – 07:20 PM] – [DG NORHAFIZAH] – RL

Tuan Assafal bin P. Alian [Tungku]: …ada bertanya soal CCA, aaa pada Menteri

Kewangan Kedua yang dia beritahu akan disebut dalam apa penggulungan. Boleh

bagi pencerahan sedikit mengenai perkara tersebut Menteri.

Tuan Speaker: Yang dijawab tadi akan digulung oleh Menteri Kewangan besok,

bukan Jabatan Ketua Menteri, Menteri Kewangan besok.

[ahli dewan bersuara]

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Besok
daripada Menteri Kewangan, jadi besok mungkin akan diperjelaskan.

Tuan Speaker: Sabar ya aa YB Tungku, besok sampai juga tu, Insya Allah.

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: Ok
satu para lagi ni Datuk Speaker. Dalam usaha merealisasikan matlamat Belanjawan
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Negeri Sabah tahun 2022, “Ekonomi pulih, rakyat sejahtera”, marilah kita bersama-

sama berganding bahu memikul tanggungjawab dengan penuh komitmen ke arah

kemakmuran dan kesejahteraan negeri kita yang tercinta. Selamat menyambut hari

krismas dan selamat tahun baru 2022, Tuhan memberkati.

Tuan Speaker: Terima kasih Yang Berhormat Menteri di Jabatan Ketua Menteri.

Sekarang saya jemput, Yang Berhormat Timbalan Menteri Ke-III merangkap Menteri

Pembangunan Perindustrian untuk menggulung.

07:11 malam

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Terima kasih Tuan Speaker. Datuk Speaker, izinkan saya

merakamkan penghargaan dan ucapan terima kasih atas kesempatan yang

diberikan kepada saya untuk menggulung perbahasan usul Belanjawan Negeri

Sabah tahun 2022, yang telah disampaikan oleh Yang Amat Berhormat Ketua

Menteri Sabah. Saya juga ingin memberi maklum balas berhubung per..perkara-

perkara yang dibangkitkan semasa perbahasan mengenai kementerian saya. Saya

juga merakam ucapan setinggi-tinggi tahniah dan syabas kepada Yang Amat

Berhormat Ketua Menteri merangkap Menteri Kewangan di atas pembentangan

bajet tersebut, yang bertemakan “Ekonomi Pulih, Rakyat Sejahtera”, yang

berintipatikan plan pemulihan ekonomi negeri melalui insiatif pembangunan dibawah

Sabah Maju Jaya, kearah mensejahterakan kehidupan rakyat Negeri Sabah. Ucapan

terima kasih juga kepada Kerajaan Negeri Sabah dibawah kepimpinan Yang Amat

Berhormat Ketua Menteri kerana telah meluluskan peruntukan sebanyak RM45.96

juta pada tahun 2022 yang terdiri dari anggaran perbekalan RM19.91 juta dan

anggaran pembangunan RM26.05 juta, bagi melaksanakan pelbagai inisiatif bagi

sektor perindustrian dan program pembangunan usahawan kecil dan sederhana IKS

kearah meningkatkan sumbangan sektor ini kepada ekonomi negeri. Perhatian ini

juga mencerminkan kepentingan sektor perindustrian sebagai salah satu tunjang

utama pembangunan ekonomi negeri dibawah pelan pembangunan Sabah Maju

Jaya.

Untuk makluman, Ahli-ahli Yang Berhormat dan Dewan Yang Mulia ini, selain

peruntukan yang disediakan oleh kerajaan negeri, kementerian saya juga mendapat

peruntukan daripada kerajaan Persekutuan, dimana bagi tempoh Rancangan
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Malaysia Ke-12 peruntukan yang diluluskan meliputi pinjaman dan geran berjumlah

RM39.18 juta sehingga tahun 2022 dalam Ruling Plan K-2, yang terdiri daripada

pinjaman sebanyak Ringgit Malaysia 24.44 juta dan geran sebanyak Ringgit

Malaysia 14.74 juta.

Datuk Speaker, Kementerian saya sentiasa berusaha menarik pelabur untuk datang

ke negeri Sabah selari dengan hala tuju Sabah Maju Jaya. Setakat ini, prestasi

pelaburan di Taman-taman Perindustrian di bawah Kementerian ini iaitu KKIP,

POIC Lahad Datu dan SOGIP adalah seperti berikut.

Di KKIP setakat november 2021 terdapat 242 buah kilang dan 21 buah intitusi

latihan serta research and development (R&D) telah beroperasi di KKIP dengan kos

pelaburan sebanyak RM3.4 bilion dan telah menyediakan lebih 10,500 peluang

pekerjaan.

Sementara itu, sebanyak 109 buah kilang sedang dalam pembinaan, ini termasuklah

syarikat SK Nexilis, pelabur terbesar dan berteknologi tinggi dari Korea Selatan

dengan jumlah pelaburan bernilai RM4.2 bilion dengan 7,000 peluang pekerjaan

diwujudkan semasa fasa pembinaan dan 400 peluang perkerjaan apabila beroperasi

sepenuhnya pada September 2023. KKIP Sdn. Bhd. juga sedang dalam proses

rundingan dengan 5 buah syarikat pelabur domestik dan asing yang ingin membuat

pelaburan dalam pelbagai sektor industri dengan nilai pelaburan sejumlah RM4.95

bilion dan peluang pekerjaan sebanyak 2,585.

Di POIC Lahad Datu pula setakat ini, terdapat 35 syarikat domestik dan asing yang

sedang beroperasi. Pelaburan ini telah mewujudkan sebanyak 2,214 peluang

perkerjaan dengan nilai pelaburan sejumlah RM3.53 bilion. Dan terdapat sembilan

cadangan pelaburan yang telah diterima dari dalam dan luar negara oleh POIC

Lahad Datu pada tahun ini dengan anggaran jumlah pelaburan sebanyak RM 882

juta dengan peluang pekerjaan 370 orang. Untuk SOGIP setakat ini…

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Menteri, Menteri kasih saya peluang,

sorry ya Menteri.
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Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Ya.

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: aaa just now you mention aa POIC Lahad

Datu, itulah saya mahu tanya Menteri last year and this year what the different

regarding the berapa kilang yang ada di..di..di PIOC berapa invester datang invest in

POIC ? thats a main key lah.

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Thank you for your extra question.. I don’t have the actual

figure now, because we did cut it very short because of time constraint, so I will give

it to you in writing thank you.

Tuan Speaker, saya sambung untuk SOGIP setakat ini seperti yang kita sedia

maklum, hanya Sabah Ammonia Urea ataupun SAMUR sedang beroperasi dengan

nilai pelaburan RM 6 bilion dan 500 orang pekerja. Walau bagaimanapun, terdapat

4 projek telah diluluskan secara prinsip oleh Ahli Lembaga Pengarah SOGDC yang

mana pelaburan ini komited untuk menandatangani perjanjian sewa tanah bersyarat

dalam tempoh yang terdekat. Nilai pelaburan bagi projek-projek ini dianggarkan

berjumlah 16.2 bilion dengan mewujudkan 49.070 peluang pekerjaan.

Perbadanan Pembangunan Ekonomi Sabah (SEDCO) pula giat meneroka potensi

perniagaan mahupun pelaburan bertujuan untuk menambah sumber Kewangan

kerajaan Negeri dan SEDCO. SEDCO giat memainkan peranan untuk memacu

pembagunan ekonomi negeri dengan meneroka sektor baharu dalam bidang

pengekstrakkan pasir. Pelaksanaan pengurusan pasir oleh SEDCO dijangka akan

meningkatkan hasil kutipan royalti dan memberi peluang kepada para usahawan

tempatan, terutamanya usahawan kecil Sabah untuk terlibat dalam aktiviti…

8/12/2021 - RAKAMAN 48 [07:20 PM – 07:30 PM] – [ANNETY C. JAIKON] – RA

Timbalan Ketua Menteri III/ Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: …kecil Sabah untuk terlibat dalam aktiviti mengastrak pasir

melalui program pembangunan vendor serta mewujudkan peluang pekerjaan.

Kerajaan Negeri Sabah juga secara prinsipnya telah bersetuju untuk SEDCO
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mengambil alih pengurusan Sabah Agro Industrial Precint atau SAIP yang sebelum

ini diurus oleh SEDIA. SAIP memainkan peranan untuk menjadi platform dalam

mengembangkan Industri Asas Tani. Selain daripada itu, SAIP juga memiliki

inkubator untuk melahirkan usahawan tani dan menjadi elemen penting dalam

membolehkan masyarakat luar bandar menceburi diri dalam ekonomi

berpendapatan tinggi, melaksanakan pelbagai kursus dan latihan, menyelaras

penyewaan, serta mempunyai makmal research and development untuk tujuan

penyelidikan. Dijangka dengan pengambilan pengurusan SAIP ini akan memberi

manfaat kepada SEDCO dan juga kerajaan negeri. Dalam inisiatif Sabah Maju Jaya,

SEDCO telah mencadangkan beberapa projek berimpak tinggi dalam pelan

pembangunan Sabah Maju Jaya. Antaranya adalah Projek Kudat Industrial Park,

Projek Bandar Baru Titingan, Projek Bandar Terapung Semporna, Projek Klinker dan

Projek Metro Fiberization. Di harapkan peluang pelaburan baharu dapat menambah

hasil dan sumber kewangan kepada SEDCO dan juga membantu ekonomi negeri.

Menyediakan peluang pekerjaan dan perniagaan kepada masyarakat setempat.

Datuk Speaker, bagi memacu pertumbuhan ekonomi negeri melalui pembangunan

keusahawanan negeri Sabah, Kementerian Pembangunan Perindustrian akan

mengadakan kempen ‘Belilah Barangan Buatan Sabah’, bertujuan untuk membantu

usahawan Industri Kecil dan Sederhana yang terjejas disebabkan penularan

pandemik Covid-19. Kempen ini akan dirasmikan oleh Yang Amat Berhormat Ketua

Menteri Sabah pada awal tahun 2022 di daerah Ranau. Kementerian saya juga

mengambil inisiatif dengan mencipta satu logo baru dinamakan Authentic Sabah dan

logo ini akan diguna pakai di semua produk buatan Sabah. Logo ini juga akan

dicetak dalam bentuk hologram dan akan diedarkan kepada semua usahawan yang

berdaftar dengan kementerian termasuk syarikat yang telah menembusi pasaran

eksport. Dengan cara ini, kementerian dapat mengurangkan masalah lambakan

produk yang menggunakan identiti produk Sabah tapi diproses atau dikilangkan di

luar Negeri Sabah.

Menyedari keberkesanan program pemasaran produk IKS Sabah ke pasar raya

tempatan dan memberi impak positif kepada usahawan IKS Sabah, kementerian

saya melalui Jabatan Pembangunan Perindustrian dan Penyelidikan akan

meneruskan usaha bekerjasama dengan Pasar raya Bataras dan juga Petronas

Dagangan Bhd bagi tahun 2022. Program pemasaran produk IKS Sabah ke pasar
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raya tempatan bukan sahaja mampu membantu produk IKS Sabah menembusi

pasaran tempatan namun, ia juga membantu meningkatkan ekonomi serta menjana

pendapatan. Program ini dilihat sebagai satu inisiatif kementerian yang mampu

membantu usahawan memasarkan produk ke pasar raya tempatan ke seluruh

Sabah secara fast track. Melalui kolaborasi dengan Pasar raya Bataras, ia turut

dilihat memberikan kesan positif terhadap peningkatan ekonomi usahawan dengan

pencapaian yang amat memberangsangkan.

Selama setahun produk ini dilaksanakan, ia telah mencapai hasil jualan melebihi RM

2.5 juta dan telah berjaya memasarkan sebanyak 289 jenis produk oleh 184

usahawan IKS yang terpilih. Tidak dilupakan juga bagi program kolaborasi bersama

Petronas Dagangan Bhd., turut menghasilkan jumlah jualan dari Mei sehingga

November 2021 adalah sebanyak RM129,471 dan turut berjaya memasarkan 180

jenis produk oleh 155 usahawan IKS ke kedai MESRA di seluruh Sabah dan

Wilayah Persekutuan Labuan. Sebagai kesinambungan program memasarkan

produk IKS Sabah ke pasaran tempatan, DIDR akan bekerjasama dengan KOJASA

yang membuka outletnya di SURIA Inanam dan Sabah Credit Coporation yang akan

membuka pasar rayanya iaitu SCC Outlet di Bangunan UTC, Kota Kinabalu.

Kerjasama ini bakal memasarkan produk-produk IKS Sabah untuk dipasarkan di

pasar raya tersebut. Kementerian saya akan tetap berusaha untuk mencari peluang

bagi membolehkan produk-produk IKS Sabah yang berkualiti mampu untuk

menembusi pasaran tempatan.

Datuk Speaker, kementerian saya melalui DIDR telah membuka pusat produk IKS

Sabah di beberapa daerah. Objektif utama pembukaan pusat ini ialah untuk

menyediakan ruang untuk mengumpul, mempamer, mempromosi dan menjual

produk keluaran tempatan dari daerah-daerah yang berhampiran. Kini terdapat 4

buah pusat produk IKS yang telah dibuka iaitu di daerah Kota Kinabalu bertempat di

tingkat bawah Blok C, Wisma Tun Fuad Stephen, di daerah Beaufort bertempat di

Bandar Mingo, di daerah Ranau bertempat di Kiauburi Plaza dan yang akan dibuka

tidak lama lagi di daerah Papar bertempat di Pekan Papar Square. Jumlah jualan

produk IKS Sabah semenjak dibuka sehingga hari ini ialah berjumlah RM607,000.

Memandangkan pembukaan pusat IKS ini memberi manfaat kepada usahawan,

pembekal, dan rakyat Sabah, maka kementerian akan meneruskan usaha untuk
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membuka 4 lagi kedai pusat IKS di beberapa daerah di Sabah pada tahun 2022

seperti Keningau, Sandakan, Tawau dan Kota Marudu. Kementerian saya juga

berpandangan jauh ke seberang sana dengan cadangan untuk menubuhkan pusat

produk IKS ke Semenanjung Malaysia. Ini adalah satu inisiatif baik untuk

menembusi pasaran di semenanjung dan seterusnya ke peringkat antarabangsa.

Lokasi penubuhan pusat ini telah dikenal pasti dan bertempat di GM Klang

Wholesale City Selangor. GM Klang Wholesale City ini merupakan satu pusat

sehenti pemborongan yang mengumpul dan mempamerkan produk dalam dan luar

Negara.

Di samping itu, program pemasaran produk IKS ke pasar raya tempatan tidak hanya

akan tertumpu kepada pasar raya di dalam negeri sahaja. Kementerian akan terus

mencari peluang untuk meneruskan program ini dengan melaksanakan kolaborasi

bersama beberapa pasar raya di Semenanung Malaysia. Antara pasar raya yang

telah dikenal pasti akan melaksanakan kolaborasi bersama DiDR adalah pasar raya

AEON. Kerjasama ini akan memberi peluang produk-produk IKS Sabah yang

berkualiti mampu untuk menembusi pasaran di Semenanjung Malaysia. Bagi

memantapkan lagi pengedaran barangan dan memudahkan usahawan-usahawan

daripada pelbagai daerah untuk memasarkan barangan mereka, maka kementerian

melalui DIDR akan membuka pusat pengumpulan produk-produk IKS Sabah di Kota

Kinabalu. Di mana pusat pengumpulan ini bukan sahaja mengedarkan produk-

produk ini di Sabah tapi juga ke Semenanjung Malaysia dan antarabangsa.

Tujuannya adalah untuk mengurangkan kos pengedaran dan logistik usahawan-

usahawan IKS ini. Akibat daripada pandemik Covid-19 yang melanda negara kita,

program promosi dan pemasaran produk Sabah ke pasaran antarabangsa melalui

expo-expo perdagangan antarabangsa yang diadakan di seluruh dunia tidak dapat

diadakan. Pihak DIDR merancang pelaksanaan …

8/12/2021 - RAKAMAN 49 [07:30 AM – 07:40 AM] – [SITI JUBAIDAH] – MM

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: …merancang akan meneruskan program ini pada tahun

hadapan setelah pandemik COVID-19 ini beransur pulih. Antara destinasi ekspo-

ekspo perdagangan yang bakal disertai adalah di negara Singapura, Thailand, China,

Indonesia dan juga Korea Selatan.
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Program Bantuan IKS atau BAIKS yang dimulakan pada tahun 2017 telah menerima

peruntukan sebanyak RM28 juta dan telah membantu seramai 3269 usahawan.

Tujuan program ini dilaksanakan adalah untuk meningkatkan kapasiti dan

produktiviti usahawan IKS di Sabah melalui pemberian bantuan mesin dan peralatan,

peningkatan kualiti pembungkusan, pendigitalan perniagaan dan francais.

Dari segi pencapaian, program ini telah berjaya meningkatkan keupayaan

pengeluaran usahawan IKS menghasilkan produk yang berkualiti dan seterusnya

meningkatkan pendapatan para usahawan. Ini terbukti dengan peningkatan

bilangan dan jenis produk yang dipasarkan di pusat produk IKS yang dibuka di Kota

Kinabalu, Beaufort dan Ranau. Peningkatan dari segi jualan dijangka akan

mencapai sebanyak RM390 juta setahun dan membuka peluang pekerjaan

sebanyak lebih kurang 3,000 pekerjaan.

Walau bagaimanapun, adalah diharapkan keadaan pandemik COVID-19 akan

bertambah baik supaya hasil jualan IKS Sabah akan meningkat seperti yang

didasarkan, disasarkan dan akan berkembang untuk menyediakan lebih banyak

peluang pekerjaaan. Sesungguhnya, bantuan IKS yang diberi oleh kerajaan dapat

memberi impact yang positif kepada IKS dan ekonomi negeri secara keseluruhan.

Kementerian saya melalui DIDR turut merancang bagi pembangunan

keusahawanan di Negeri Sabah dengan meningkatkan ilmu pengetahuan terutama

sekali dari segi pemasaran, pengiktirafan sijil, peningkatan kualiti produk dan

pendigitalan. Menyedari kepentingan bahawa kursus ini memberi manfaat kepada

usahawan, maka kursus ini akan diteruskan pada tahun 2022.

Kursus-kursus tersebut adalah seperti berikut; yang pertama Kursus Understanding

your internal cost and expenses, kedua Kursus Pensijilan Makanan Selamat

Tanggungjawab Industri ataupun MESTI, ketiga Kursus Peningkatan Kualiti Produk

Melalui Teknologi Retort, keempat Kursus Asas Pensijilan Goods Manufacturing

Practices atau GMP, kelima Kursus Pematuhan Pensijilan Halal dan keenam Kursus

Pembangunan Keusahawanan Melalui Pendigitalan.

Pada minggu hadapan, kementerian saya bersama DIDR selaku urus setia yang

menyelaras 40 usahawan dari 11 syarikat IKS akan menyertai World Expo 2020



136 | P E N Y A T A R A S M I 8 D I S E M B E R 2 0 2 1

Dubai di Emiriah Arab Bersatu bermula dari 20 sehingga 24 Disember 2021 ini.

Agensi di bawah kementerian saya seperti Invest Sabah Berhad, KKIP Sdn Bhd dan

POIC Sabah Sdn Bhd akan turut serta menyertai ekspo ini yang dianjurkan setiap

lima (5) tahun.

Tujuan menyertai ekspo ini adalah untuk mempromosi produk keluaran Sabah ke

pasaran dunia serta menarik pelaburan di samping mengambil peluang untuk

memperkasakan kaedah perniagaan bertaraf korporat dunia. Sasaran nilai jualan

yang telah ditetapkan bagi usahawan Sabah adalah sebanyak RM 24 juta dan nilai

pelaburan dari Taman-Taman Perindustrian di Sabah adalah RM 1 bilion.

Usaha bagi meningkatkan ekonomi Bumiputera di Sabah melalui Perbadanan

Pembangunan Ekonomi Sabah atau SEDCO tetap diteruskan di sebalik kekangan

pandemik COVID-19. Bagi tahun 2022, SEDCO akan menerima dana keseluruhan

berjumlah RM 11.1 juta yang merangkumi peruntukan daripada kerajaan negeri

sebanyak RM 5.5 juta dan peruntukan Kerajaan Persekutuan sebanyak RM 5.6 juta.

Dana tersebut adalah bagi meneruskan pelaksanaan enam (6) projek penyediaan

premis perniagaan serta penganjuran empat (4) program keusahawanan sepanjang

tahun tersebut.

Datuk Speaker, sebagai respon kepada isu pengharaman pengeksportan besi buruk

ke Semenanjung Malaysia yang dibangkitkan oleh Yang Berhormat Likas dan juga

Yang Berhormat Tanjung Aru, saya ingin menjelaskan bahawa pelaksanaan

pengharaman eksport besi buruk ke luar Negeri Sabah hanyalah bersifat sementara

sahaja dan bukan bersifat kekal. Keputusan Kerajaan Negeri Sabah melaksanakan

pengharaman eksport sementara ini adalah untuk menunggu pewartaan cukai jualan

negeri sebanyak RM 200 per metrik tan diwartakan.

Untuk makluman Dewan yang mulia ini, proses pewartaan ini sedang dilaksanakan

oleh Jabatan Peguam Negeri dan Kementerian Kewangan Negeri Sabah.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Datuk Speaker…

Tuan Speaker: Yang Berhormat Menteri, Yang Berhormat Menteri, ada soalan.



137 | P E N Y A T A R A S M I 8 D I S E M B E R 2 0 2 1

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: You wait first until I finish lah. Boleh ya. Thank you. Sebagai

makluman tambahan, rekomendasi mengenakan pengharaman sementara ke atas

eksport besi buruk yang dibawa keluar dari Sabah adalah untuk menyelamatkan

industri berasaskan besi keluli tempatan. Kesukaran untuk memperolehi sumber

bahan mentah telah mengakibatkan loji-loji berasaskan besi keluli tempatan

terpaksa menjalankan operasi di bawah kapasiti dan telah mengalami kerugian

berturut-turut sejak lima (5) tahun kebelakangan ini. Sekiranya kerugian ini

berterusan, loji tersebut terpaksa menghentikan operasi dan ini akan mendatangkan

kerugian yang amat besar kepada industri pembinaan di Negeri Sabah.

Semasa pengharaman sementara eksport besi buruk keluar dari Sabah, loji ….

tempatan tidak boleh menekan atau menaikkan harga pasaran besi buruk

disebabkan harga besi buruk adalah ditentukan oleh harga import riba dan harga

semasa besi buruk di Sabah adalah amat telus serta diketahui oleh semua

stakeholder yang ada dalam pasaran ini. Tambahan lagi, segala tindakan

perniagaan terutama permainan harga adalah tertakluk kepada Akta Persaingan

2010.

Justeru itu, tidak perlu ada kerisauan bahawa pengharaman sementara ke atas

eksport besi buruk ini akan melahirkan monopoli tempatan terhadap pasaran besi

buruk. Besi buruk merupakan sumber bahan mentah yang amat terhad dan sangat

bernilai kerana boleh digunakan untuk menghasilkan pelbagai produk yang

mempunyai nilai tambah yang tinggi memandangkan sumber ini tidak dapat

ditingkatkan dengan drastik kerana Sabah tidak mempunyai lombong besi maka

adalah amat kritikal untuk sebahagian daripada sumber ini dikekalkan di Sabah

untuk ditambah nilai.

Untuk makluman Dewan yang mulia ini, pemunggut dan peniaga besi buruk pada

kebiasaannya menyimpan 80,000 tan stok besi buruk. Tujuan penyimpanan stok

oleh syarikat pemunggut dan peniaga besi buruk ini adalah untuk membuat

spekulasi harga dengan membeli semasa harga dia rendah dan menjual atau

eksport pada masa harga yang tinggi. Ini menunjukkan stok besi buruk sebanyak

26,000 tan seperti yang dibangkitkan Yang Berhormat Tanjung Aru adalah
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sebahagian kecil berbanding dengan 80,000 tan yang mereka stok pada

kebiasaannya.

Selain daripada itu, stok besi buruk sebanyak 26,000 tan yang dinyatakan oleh Yang

Berhormat Tanjung Aru bolehlah dijual kepada pengilang tempatan untuk

pemprosesan hiliran sementara menunggu pelaksanaan…

8/12/2021 - RAKAMAN 50 [07:40 AM – 07:50 AM] – [SHUKRI FIKIRAN] – SD

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]:…sementara menunggu pelaksanaan cukai jualan negeri

terhadap besi buruk dan pengharaman eksport sementara ditarik balik.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Terima kasih.

Tuan Speaker: Jangan berhujah ya, tanya atau minta penjelasan saja.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Owh saya ya lah ucaplah tahniah pada

semua itu inisiatif tadi yang telah pun sudah disentuh oleh menteri bahawa banyak

inisiatif untuk jaminkan supaya IKS banyak boleh lower down dia punya logistic

course boleh create banyak jobs. Tapi sekarang industri besi buruk ini apabila tadi

menteri I was dengan izin lah I was just speak in English la so senang sikit supaya

nanti saya pun faham sendiri apa yang saya cakap lah ah Datuk Speaker.

The basically this steel matting industry you want to protect this steel mills industry

ini tujuan kerajaan kan? Betul kan? The local industry that’s the tujuan. Tapi ini

tujuan untuk melindungi ini steel mills industry hanya satu syarikat Sendirian Berhad

saja as only one company banding with 80 over maybe 100 steel scrap metal steel

collectors and company and kilang. Tidak kira lagi orang yang collect yang kutip lah

the collectors no in good. They are many jobs, many SME involve in this industry

and now government is making one decision to protect only one company in the

expense of other company. Tadi Datuk Menteri ada ada Yang Berhormat Menteri

ada kata bahawa 26 ribu itu stock dia itu adalah sikit. The problem with the current

situations adalah Datuk Speaker, the current steel mills punya capacity berapa

dorang boleh angkat sementara sekarang, how many? There are only 8,000 tons

durang boleh ambil. I stand to be corrected ah Datuk Menteri, I stand to be
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corrected. But they can only take up 8,000 tons max the capacity in Sabah. So

there is no issues. This industry has been on going for 30 years, 50 years, 40 years,

maybe not 30 lah not 50 maybe 30 of years. Very healthy, dia memang sudah

adalah satu industri yang cukup healthy dan memang ada sudah perfect competition

semua orang pun, trading pun tiada masalah and now government step in and stop

itu export, while Sabah can actually collect about 50 averagely every month 50,000

tons of scrap metals where the steel mill the only steel mill now can only take 8,000.

So the persoalan tidak cukup itu steel mill itu tidak timbul bah, menteri itu tidak timbul.

So what happen to the extra steel mill that you cannot, the scrap metals they cannot

be sold now. So it become a big problem for the scrap metals apa ini the industries.

And then Datuk Menteri ada cakap pagi tadi bahawa semua stake holders sudah

telah pun dimaklumkan. Saya rasa mungkin dorang dimaklumkan, tapi saya pun

mau maklum semua Dewan Yang Mulia ini dan juga Datuk Speaker, dorang tidak

setuju. Dorang tidak setuju bahawa kerajaan melaksanakan satu polisi yang apa ini

yang kita panggil victimize them in the name of protecting the steel mills industry

where the steel mills industry only consist one Sendirian Berhad not even GLC is

one Sendirian Berhad. How come the government is protecting and selling for one

Sendirian Berhad? It’s weird to me la the government shouldn't intervened in the

business…

Tuan Speaker : What is your question?

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: There are few question Datuk Speaker,

there are few question. So last ar apa ini Datuk Menteri RM200 export tax tu,

dorang pun tidak setuju. Adakah dorang sudah dibincang bawa bincang bahawa ini

adakah durang setuju macam dia kana impact dengan industry because for the time

being like you said just now Datuk Menteri pun sudah cakap ini scrap metals adalah

commodity. So the price cannot market run is based on market place, so is still

RM200 ringgit export implement? Their including the logistic cost, they don’t make

any money, how the industry gonna survive as Sarawak doesn't implement? So

there are few questions here so I hope nanti Datuk Speaker kita boleh saya boleh

mecelah lagi lah sedikit apabila nanti Datuk Menteri jawab. Boleh Datuk Menteri?

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: Datuk Speaker, saya ada soalan.
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Tuan Speaker : Pasal apa? Besi?

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: Boleh menteri?

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Satu dulu.

Tuan Speaker: Betul besi?

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: I respond to this one first.

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: Menteri mungkin boleh satu kali jawab?

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: ..Do I still find listen all of u then I don’t know how to respond

to u. So can I respond to the other one first?…

Tuan Speaker : Yang Berhormat Menteri jawab pada Tanjong Aru dulu.

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: As I said just now, why we did the kenapa rekomendasi

untuk mengenakan pengharaman sementara is the time temporary adalah untuk

menyelamatkan industri berasaskan keluli tempatan. So we are saying that if you

export everything then there is not enough stock for as in Sabah, while waiting for ar

apa ini cukai jualan negeri diwartakan supaya apabila sudah ada jualan cukai negeri

ini instead of exporting them to West Malaysia, most of the apa ini scrap metals ini

akan digunakan oleh kilang tempatan. You said is only one but even this one they

don’t have enough raw materials, so that’s why dia minta supaya itu scrub metals itu

di…

Tuan Speaker : Let him finish first.

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: … ar apa ini di kekalkan supaya diproses di Sabah itu sahaja.
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Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Datuk Menteri, there was no report, there

was evidence, there was never enough scrap metals in Sabah. There was enough

scrap metals in Sabah and they asses scrap metals in Sabah.

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: This not because not enough scrub metals there is more than

enough, tapi kalau semua scrub metals ni di export ke semenanjung what is left for

Sabah punya steel mills? This is what we want to protect…

Datuk Wong Hong Jun[ [Tanjong Aru]: Datuk Menteri, there is no issues of them

not selling to the local steel mills because like I…

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: No.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Datuk Menteri this scrap metal is

commodity price.

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: I know.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: So the price that they are selling..

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Why we agree for it to be banned on temporary basis

because the steel mills was saying that there was not enough scrap metals that been

sold to them.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: ya Datuk Menteri, but due diligence must

be done, you must check on the market there was not enough scrap metals for steel

mills

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: This is what we have done, we have done it for temporary
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basis, ok? Ini cuma sementara sahaja while waiting for the cukai jualan. Once that

is lifted, they can export back to semenanjung.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Ya but with RM200 they don’t make money

why fort how they gonna export?

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: They more make more than that.

Tuan Speaker : On daily basis how they make money?

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: It has been, they had done their due diligence, they have

made it and they knew that their going to make more than that. For your information,

even the Kementerian Kewangan wanted to increase it to more than RM200 per

metric tons. But we said no, we start with RM200.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Well I’m laugh with that opinion Datuk

Menteri, maybe you should sit down..

Tuan Speaker: Soalan, soalan.

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: You can argue on and on but this what we are doing. I need

this only temporary basis, ok?

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: After..Ok.

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Temporary basis. Sir, ok?

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: Terima kasih YB Datuk Menteri. I was waiting

my chance tadi to interrupt tapi I was allowing you kasi habis. I would like to ask like

pasal issue POIC Lahad Datu. Correct me if I am wrong, Datuk Menteri ada sebut

ada 52 investor di POIC Lahad Datu tapi Datuk Menteri for your information, saya
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kerja di POIC Lahad Datu 5 tahun saya rasa kilang yang beroperasi di POIC Lahad

Datu is less than that. Kebanyakkan investor masih hold durang punya operation

due to the business punya isu and saya cuma mau tanya juga berapa actually

jumlah investor yang telah benar-benar mengoperasikan kilang mereka? Kedua

how about industri hiliran? Datuk Menteri for your information di Sabah palm oil

refinery kita ada 11 palm oil refinery but kebanyakkan palm refinery hasil production

dihantar ke Semenanjung Malaysia untuk di packaging. So sudah tentu kalau lah

dibuat packaging di Sabah akan boleh membuka peluang pekerjaan kepada…

8/12/2021 - RAKAMAN 51 [07:50 AM – 08:00 PM] – [GERALD JOSHUA] – RL

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: …membuka lebih banyak peluang pekerjaan

kepada rakyat Sabah dan ketika Kerajaan Warisan satu-satunya packaging punya

industri telah dihasilkan iaitu Bess cooking oil, cooking oil dan saya rasa ahh apa

ahh soalan saya adalah apa tindakan kerajaan untuk memastikan lebih banyak lagi

industri hiliran di POIC Lahad Datu?. Terima Kasih.

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Ya Menteri, Menteri sorry I almost the

same..

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: One by one..

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: I almost the same..

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: One by one, I only ahh, my brain is not that ahh computer..

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Okay, okay I almost the same with POIC

Sandakan as well..

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Or if it the same you have to repeat it..
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Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Oh you want I asking the question you

want me to sit down..

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: I cannot ear you..

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: You, you mahu saya tanya atau saya

lepas-lepas..

Tuan Speaker: Dia bilang dia jawab Kunak dulu baru You tanya.

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: That’s why I let the Menteri, I let the

Menteri..

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Now I confuse, I forgot what she is trying to say , ok untuk

makluman ahh, Yang Berhormat daripada Kunak, setakat sekarang ini cuma

terdapat 35 syarikat domestik dan asing yang sedang beroperasi di Lahad Datu, is

only 35 and it not what you said just now okay. ahhm we now that apa ni, ahh kita

sebenarnya sangat-sangat mempromosikan ah supaya ah there more down stream

production for CPO, but we were made to understand that, kebanyakan daripada

apa ini penanam-penanam kelapa sawit ini, ah apabila mereka produce CPO there

already have a ready buyers, dari Semenanjung daripada China dan lain-lain tempat,

is already pre ordered sale, ataupun apa ini mereka sudah ada perjanjian bahawa

CPO mereka itu akan dihantar ke either Semenanjung or daripada luar negara. And

that is way we wanted, okay we wanted to form some sort of are regulatory

measures or some sort of policy so that all the CPO certain percentage of the CPO

perlu di retain untuk diproses secara down stream di negeri kita . We now apabila

kita minta sama dibawah ke Kabinet ahh sebab ahh for your information untuk

makluman Dewan yang Mulia ini ahh bagi ahh kelapa sawit ataupun yang ada

kuasa adalah MPOV dan MPOV regulate for the whole of ahh negara. And then

apabila kita mahu ahh apa ini membuat satu policy bagi negeri Sabah, kabinet

mengatakan bahawa lebih baik kita akan membuat satu policy bersama-sama

dengan apa ni KementerianPpertanian ia akan supaya ia akan lebih holistic. So is

now we are waiting under Yang Berhormat Setiausaha Kerajaan Negeri untuk
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menyelaraskan pertemuan di antara hiliran dan juga ia Up stream supaya kita

mendapat policy khususnya for CPO ini. So kita kena bersabar sedikit. Ok

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura: Ya Tuan Speaker, ya.

Tuan Speaker: Ok Elopura,

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Ya ahmm ya ahmm, actually terima kasih

jawapan tadi dengan POIC ahh Kunak yang tanya, actually what your answer is are

last year is the same until this year also the same thing your answer what I listen, is

are sama, sama saja apa yang jawapan, itu yang saya bilang kenapa sampai hari ini

belum ada itu Palm Oil Board untuk Sabah untuk yang..yang membangunkan

industri ini walaupun contribution untuk all Sabah GDP I think is the palm oil

Government tax 5% is a lot billion ringgit in contribute for Sabah. Sampai hari ini

saya tidak tahu ada jumpa apa-apa yang berlaku untuk pembaikan atau yang

memajukan untuk industri Palm Oil ini. Itu yang saya, saya ahmm dalam POIC

Sandakan berbilion ringgit walaupun bukan under ministry tapi walaupun saya jumpa

masalah-masalah di Sandakan punya POIC under Borneo Samudera dia bilang

tidak dapat lesen.

Tuan Speaker: What is your question? Just ask the question. Just ask the question

don’t debate. Just ask the question.

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: Pelabuahan tidak dapat lesen. Ya

Pelabuhan tidak dapat lesen masalahnya, sebab Sabah Port Authority tidak kasih

ahh tidak agree, Sabah Port Sdn. Bhd. ahh ahh Sabah Port jalankan itu pelabuhan.

Itu yang saya kutang pasti dua-dua pun GLC pun tidak mahu kerjasama tidak mahu

majukan industri di Sandakan, itu yang saya tidak faham apa yang Menteri-menteri

boleh guna hati jalankan ini industri Plam Oil. Terima kasih.

Tuan Speaker: Luyang short one

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [ Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Thank you, I response first to Tuan Speaker..
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Tuan Speaker: Or you want to respond first, Okay, okay.

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Ok, untuk makluman Ahli Yang Berhormat dari ahh Elopura.

Tuan Speaker: Elopura.

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [ Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Okay POIC Sandakan is not under my Kementerian, so I am

not going to respond to that. Okay.

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: The port but the port your can answer.

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: The port is not under me..

Tuan Speaker: The port is not under him.

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: The port is not under me so I can’t answer that, alright.

Tuan Speaker: Okay Luyang short one, question ah don’t debate..

Tuan Calvin Chong Ket Kiun [Elopura]: The problem is the POIC is a GLC, boleh

develop more industry…

Tuan Speaker: Elopura duduk, duduk Elopura..

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Just now you said ahh sudah one year and the answer is still

the same. You don’t expect us to do a policy and approve are policy within one year,

is only one year and we still a lot of are perundangan dia mesti lihat betul-betul

sebelum kau, kita meneruskan mengadakan satu polisi ini, we have to study

sedalam-dalamnya. Your cannot simply just organize of policy and implement here

and there, without first having to study what are the implication and everything. So
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ahh if my answer last time is the same because we haven’t had the change yet to

do the policy. Okay.

Tuan Speaker: Ok Luyang, soalan ye..

Tuan Phoong Jin Zhe [Luyang]: Ya, ya, thank you so much I have to bring back

the discussion of the scrap metal, I setuju dengan sahabat saya , saudara Tanjung

Aru masalah sekarang ialah I think we have a problem if we only allowed one still

mill to operate in Sabah you create monopoly, so now is unfair to the operator to the

collectors, if they collect a lot of thing but the scrap metals but the still mill cannot

absorb all the capacity, they will create are problem and also the prizing the value of

it, and I think the government should look into, we should not allowed monopoly to

happen and I think the government should seriously consider, what my friend of

Tanjung Aru had say. Thank you.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjung Aru]: Datuk Speaker, saya terus continue, Datuk

Menteri saya continue saja boleh kah a few question sama tu, but continue

tambahan boleh.

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: There is no question of monopoly here, why is there

monopoly, I mean monopoly in what?

Datuk Wong Hong Jun [Tanjung Aru]: Datuk Menteri, there is only one still mill

how came they is no monopoly, the government help to create the monopoly how

come no monopoly.

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Is not a monopoly.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjung Aru]: Then what is monopoly.

Timbalan ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: because are monopoly should be intern of one scrap dealer

will be doing the selling, no is not, we will allowed you all to export to Semenanjung
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once we have settle perwartaan cukai jualan negeri. So there its not going monopoly

there.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjung Aru]: One question boleh, Datuk Menteri, will the

government since you believe the policy, because just now ahh Datuk Menteri pun

cakap satu tahun mana boleh buat policy, but this also one year your already

implement this export band, so will you look into ensuring that this still mill, sorry ahh

the still mill we actually give the commodity prise to the international price that mean

they monopoly but your don’t think so, it okay your don’t think so but I say they are

monopoly…

8/12/2021 - RAKAMAN 52 [08:00 PM – 08:10 PM] – [NOREERA SAHERA] – RA

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: ….. they are monopoly, but you don’t think

so. It’s okay, you don’t think so. But I said there are monopoly they are gonna buy at

the discounted price because they are monopoly. If you don’t sell to me, you have

nobody else to sell to me. I’m gonna buy at this price. If you don’t buy, sell to me,

okay you sell. You take two hundred, you have no money to earn or you sell to me at

this price. Is the government going to help, ensure that this steel mill will be buyed at

the international commodity price. Would the government do that? Would your

kementerian ensure that there’s no monopoly that this still one steel mill company

would buy at the market commodity price. Who will do that? Yes, that the questions

to the Menteri. Thank you, Datuk Speaker.

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: I said, as I said the price is actually is an open price, semua

stakeholder dia tahu tentang harga-harga the scrapped metal dealer pun know.

Okay, wait erm… I say it is not a monopoly because if you want to have another

steel milll di Sabah, if there is another investor who want to operate steel mill in

Sabah, then it is no more monopoly. What we are saying at the moments is the raw

material for the steel we lacked. Ribah is not enough even for this one, one mill. That

is why the scrapped metal itu, kita mahu supaya er… bahan mentah untuk steel ini

seharusnya kita buat di Sabah and not sent to other, sampai steel mill yang juga

kerajaan negeri juga ada stake akan jadi tidak apa ini tidak mencukupi untuk

membuat steel mereka.
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Tuan Phoong Jin Zhe [Luyang]: Datuk Menteri, but I think the problem that we

have to look into why, they are happy to sale to the steel mill but the problem is the

price is not competitive. They are not, they have to sale at much cheaper price. So,

they cannot, they may as well export to Semenanjung and get higher revenue and

that create if you now banned export, that create monopoly. That force them to sale

to only one steel mill. That is the problem and I think this has to be considered.

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: As I said, the price of scrapped metal is a governed and

everybody know the price of scrapped metal because there are. Okay, hold on.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Datuk Menteri. Datuk Menteri, if they sale

the discounted price you gonna stop them. Cause everybody know the price maa...

Say for example, if this car, if this commodity price is one thousand if they go and

buy at seven hundred, you gonna stop them. Datuk Speaker, is that what menteri

means?

Ya okay, Menteri is that what you mean? Because you said everybody know the

price meaning to say if this price one thousand, you must buy at one thousand. Right,

Datuk Menteri, is that what you mean? Is that what you mean, err… ini penting kita

kena rekod sini. Ini penting, kita if you know that commodity prices, everybody knows

that’s mean everybody knows that their must buy at the price or sale at the price lah,

right. The trading.

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Okay, ya. The price of the scrapped metal actually are more

or less errr… fixed. Ah… what I’m trying to say is it is more less the same err… or

fixed err… okay. So there is no err… apa ini, okay.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Sit down, Tanjong Aru.

He is talking.

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: So, you agree?
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Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: No, if they buy at discounted price, will you

stop them? Okay, now there is one steel mill is collecting the scrap, the metal and

because they are the only steel mill and you don’t agree and you also agree this is a

commodity prices means more or less same. So, if this price is one thousand for

example, today is one thousand and this steel mill buying from the local steel

collector scrapped metal collector at seven hundred says the discounted prices

counter at three hundred and they only offer seven hundred, I want to buy at seven

hundred because I’m the only steel mill that can collected. So will you stop it?

Ensure this steel mill must buy one thousand from the scrapped metal collector will

the kementerian step in and make sure that you give justice to the scrapped metals

players. That’s the question. What?

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: No, I don’t agree with you.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: You won’t stop but you know is….

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: No, I don’t agree with you.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: You will not step in?

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: The price of scrapped metal is already there. You, all the

scrapped metal dealer they know about this.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: No, I know. I know. Datuk Menteri, I know. I
understand. What I mean is we all know the prices. We all know that the prices of the

steel mill er… the scrapped metal is at this price. Everyday pluck with it because we

follow the commodity price. So if today, the steel mill becomes only person who can

collect, even though, I am selling erm… the international prices for example,

commodity prices of scrapped metal today is one thousand five but I will offer the

scrapped metal in Sabah only one thousand two, because I’m the only one that can

collect. So, if this happen will the kementerian intervene and said, no, you must buy

at one thousand five to the scrapped metal in order the do justice the scrapped metal
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industries in Sabah. We have to protect them, hundred of them. And there are

thousand of jobs if not thousand maybe hundred of jobs worker inside there. So, we

need to protect this industries also. SME also. So, will the ministry step in and say

you must give fair price, commodity price to the scrapped metal in order to give them

justice. Will the ministry do that?

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Yes, if they really going to erm… say that err… they want to

buy below price. Yes I’m willing, I’m willing.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Thank you, Menteri. Thank you, menteri.

So you will step in, ya? So we can put it, and ensure that they buy at the fair price.

Thank you, Menteri, thank you. Terima kasih.

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Yes,okay.

Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman [Timbalan Speaker]: Teruskan, menteri.

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Tuan Speaker, saya teruskan. Datuk Speaker, bagi

menjawab isu yang dibangkitkan oleh Yang Berhormat Senallang berhubung dengan

kenaikkan harga simen. Kementerian ingin memaklumkan bahawa kenaikkan harga

simen adalah suatu yang tidak dapat di elakkan disebabkan oleh perkara-perkara

berikut pertama terdapat peningkatan kos pengilangan simen yang tinggi dari tahun

ke tahun sejak 10 tahun yang lepas. Pada 2010, harga bahan mentah utama iaitu

klinker hanya RM174 per tan dan meningkat kepada 300, RM300 per tan pada

semasa, iaitu penigkatan sebanyak 78%. Pada tahun 2021 sahaja, harga klinker

meningkat tinggi mendadak sebanyak 40.2% dari harga purata RM214 per tan

semasa tender kepada RM300 tan, 300 per tan disebabkan kenaikan 100% kos

perkapalan ataupun sea flight. Harga simen pukal pula meningkat daripada RM206

per tan kepada RM294 per tan iaitu kenaikan sebanyak 43% dalam tempoh yang

sama. Harga jualan simen Industri Sabah Sdn Bhd atau CIS tidak pernah dinaikkan

sejak 2009 iaitu 12 tahun. Maka CIS secara berterusan menyerap kos pengeluaran

yang tinggi menyebabkan kerugian kepada CIS. Sehubungan dengan itu, maka CIS
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telah menaikkan harga jualan simen sebanyak 12 peratus, 12% ke 15% iaitu

kenaikkan sebanyak RM45 per tan atau RM2.25 bagi 50 kilogram beg. Meaning to

say, for the 50 kilogram beg the price increases only 2.25 Ringgit berkuat kuasa

pada 19 November 2021.

Datuk Speaker, bagi menjawab saranan Yang Amat Berhormat dari Sindumin

supaya adanya sense of…

8/12/2021 - RAKAMAN 53 [08:10 PM – 08:20 PM] – [GRACIA SAMUEL] – MM

Timbalan Ketua Menteri III / Menteri Pembangunan Periundustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: ...adanya sense of urgency dalam mengurus hal pelaburan

kementerian saya sejak saya dari dulu lagi mempraktikkan sense of urgency malah

mengadakan direct investors engagement untuk merangsangkan kepercayaan

pelabur ...

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Datuk Speaker...

Timbalan Ketua Menteri Iii / Menteri Pembangunan Periundustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: ...merealisasi pelaburan mereka di Sabah...

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Datuk Speaker, boleh?

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Besi lagi ka? Besi sudah

lah. Cukup.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Ah simen. Simen. Simen. Satu soalan.

Timbalan Ketua Menteri Iii / Menteri Pembangunan Perindustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: Kementerian saya telah menubuhkan satu jawatankuasa

atau task force untuk memudah cara dan menyelaras cadangan pelaburan yang

berimpak tinggi seperti pelabur kilang, copper foil dari Korea Selatan yang sedang

dalam pembinaan mereka di KKIP telah diurus dalam tempoh tujuh (7) bulan sahaja.

Di mana segala isu berkaitan pelaburan mereka di Sabah yang melibatkan

penyediaan infrastruktur dan keperluan utiliti asas seperti air, elektrik dan gas serta
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cukai-cukai yang berkaitan dengan insentif-insentif pelaburan dari Kerajaan

Persekutuan telah diselesaikan dalam task force ini.

Begitu juga isu-isu yang berkaitan dengan imigresen dan kemasukan pegawai

dagang expatriate juga telah dipermudahkan. Dalam tempoh pembinaan kilang ini,

task force ini terus meru, beroperasi untuk membantu pelabur SK Nexilis Sendirian

Berhad sekiranya mereka mempunyai isu-isu atau masalah yang melibatkan agensi-

agensi kerajaan negeri dan persekutuan. Sebagai makluman Dewan yang mulia ini,

task force ini dipimpin oleh kementerian saya dan sentiasa mendapat nasihat dan

bantuan daripada Yang Berhormat Setiausaha Kerajaan Negeri adalah terdiri

daripada pelbagai agensi negeri dan persekutuan. Bagi menjawab...

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Tanjung Aru. Simen. Em.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Ah Datuk Menteri. Thank you ah Datuk

Speaker.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Simen ah. Jangan lain-

lain lagi.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Bukan simen saja. Simen. Ah saya ah

thank you ah Datuk Speaker. Thank you ah Datuk Menteri. Ah hanya saya minta

saja boleh kah? Sekarang because of the ah pandemic Covid situation semua pun

naik harga sekarang, and of course kita faham lah tadi 12 tahun tidak pernah pun ah,

naik itu harga simen tapi sekarang ada satu masa yang cukup sukar lah. Cukup

sukar untuk semua orang especially construction nanti kita mahu buka balik itu

recovery force suda buka balik semua akan start balik dan sukar dan memang pun

sudah go through one very difficult two years without any income. Can the

government consider at this time because ini adalah under government mah. So

government can afford to make some losses one ah at this period of time. Can we

delay the implementation of the agreement of this cement. Maybe for one two years

when we recover you come back and...

TImbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: In two years you rugi you

juga bising di dalam sini.
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Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Datuk Seri ah, Datuk Speaker, government

punya responsibility adalah untuk jaga sama rakyat ...

TImbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Ok Menteri jawab.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Perindustrian adalah bantu...

TImbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: I know, I know, I know...

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Ya, thank you Datuk Speaker, thank you.

Timbalan Ketua Menteri Iii / Menteri Pembangunan Periundustrian [Datuk Dr.
Joachim Gunsalam]: That would be also apa ini, ah kalau kita tidak ah naikkan

harga dia, it will mean the company will also ah lose. Bukan sedikit ah kerugian

yang akan di apa ini, dialami oleh company sendiri dan kalau company begitu rugi,

what they are going to pay for their staff. How to maintain? So ah, dan untuk

makluman juga, sebenarnya cement is less than 10 percent of all the construction

cost. Ada bahan lain-lain lagi. So it’s not just cement. So if and when we can

reduce ah pengangkutan, we can reduce the ah bahan apa ni, raw materials, yes,

we can consider reducing the price but not before that.

Tuan Speaker, bagi menjawab soalan Yang Berhormat dari Usukan berhubung

dengan industri hiliran dan kos melakukan perniagaan, kementerian saya sentiasa

mempergiatkan pelbagai inisiatif kerajaan untuk membangunkan sektor industri

hiliran dan salah satunya adalah dengan memastikan infrastruktur asas di taman-

taman perindustrian dipertingkatkan serta tersedia untuk menerima kemasukan

pelabur ke Sabah.

Kementerian saya sentiasa menggalakkan industri hirilan, hiliran dengan

mengoptimumkan sumber-sumber asli yang terdapat di negeri ini. Kerajaan juga

turut mengenakan Cukai Jualan Negeri ke atas eksport hasilan beberapa bahan

mentah seperti kelapa sawit, pasir silika dan juga minyak petroleum. Hal ini, adalah

untuk memastikan sebahagian besar sumber-sumber bahan mentah dan sumber-

sumber asli negeri dapat dikekalkan untuk diproses secara domestik.
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Datuk Speaker, sebagai langkah ke hadapan, kementerian saya telah dan akan

melaksanakan beberapa inisiatif seperti berikut:

A) Memantapkan Invest Sabah Berhad. Invest Sabah Berhad atau ISB telah mula

beroperasi sejak 10 Disember 2020 sebagai One Stop Investment Agency untuk

mengurus perihal pelaburan di dalam dan luar negara. Setakat 30 November

2021, Invest Sabah Berhad telah menerima sebanyak 49 cadangan pelaburan

dari pelbagai sektor. Kesemua pelaburan ini sedang diproses oleh ISB, ISB.

Dan bagi memantapkan lagi ISB pada tahun hadapan, jawatan-jawatan yang

masih kosong akan diisi untuk membolehkan ISB beroperasi dengan

sepenuhnya.

B) Memberikan kelulusan secepat mungkin kepada pemohon, permohonan

pelaburan yang memenuhi syarat dan dokumentasi yang lengkap.

Jawatankuasa Penyelarasan Perindustrian Negeri Sabah (ICC) akan

bermesyuarat dari semasa ke semasa untuk meneliti dan mempertimbangkan

kelulusan permohonan pelaburan tersebut.

C) Membantu mempercepatkan kelulusan permohonan Pelan Pembangunan dan

Pelan Bangunan.

D) Promosi pelaburan juga diadakan dari semasa ke semasa melalui website

kementerian dan semua agensi di bawah kementerian, melalui mesyuarat

secara maya, menganjurkan dan menyertai seminar dan misi pelaburan di

dalam dan di luar negara.

E) Inisiatif tambahan kerajaan negeri untuk menarik pelabur asing yang berimpak

tinggi ke Sabah adalah dengan menawarkan diskaun ke atas cukai kadaran dan

bayaran pajakan tanah.

E) Penubuhan Pejabat Perdagangan dan Pelancongan Sabah Sabah Trade and

Tourism Office di Singapura. Kerajaan negeri telah meluluskan penubuhan

Pejabat Perdagangan dan Pelancongan, Pelancongan Sabah Trade and

Tourism Office di Singapura yang diletakkan di bawah seliaan Kementerian

Pembangunan Perindustrian. Pejabat Sabah Trade and Tourism Office di
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Singapura ini akan berperanan sebagai pusat sehenti, one stop centre bagi

mempromosi dan menggalakkan pelaburan dan pelancongan ke Sabah.

Pejabat STTO ini dijangka akan mula beroperasi pada bulan Januari 2022 dan

akan beroperasi sepenuhnya selepas kerja-kerja pengubahsuaian pejabat di

Oxley Tower, Singapura selesai. Adalah diharapkan penubuhan pejabat ini

dapat meningkatkan pengaliran masuk pelaburan asing dan domestik dalam

semua sektor ke Sabah meningkat.

G) Pewujudan kawasan Taman Perindustrian yang baharu. Dengan permintaan

tanah perindustrian dalam skala besar semakin bertambah khususnya dari

pelabur asing, maka pewujudan kawasan Taman Perindustrian yang baharu

sekurang-kurangnya 1,000 ekar ke atas perlu bagi menampung keperluan tanah

oleh pelabur.

Datuk Speaker, sebelum mengakhiri ucapan penggulungan ini, saya juga mengambil

kesempatan untuk mengucapkan Selamat Hari Natal dan Selamat Tahun Baharu

2022 kepada semua Ahli-ahli Yang Berhormat di dalam Dewan yang mulia ini.

Datuk Speaker, saya mohon menyokong.

TImbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Terima kasih Yang

Berhormat Menteri. Sekarang saya jemput Yang Berhormat Timbalan Menteri II

merangkap Menteri Pertanian dan Perikanan...

8/12/2021 - RAKAMAN 54 [08:20 PM – 08:30 PM] – [EVY CHARLYN] – SD

TImbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: … Timbalan Ketua

Menteri II merangkap Menteri Pertanian dan Perikanan untuk memulakan

penggulungan.

08:20 malam

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Terima kasih Tuan Speaker dan salam hormat, Salam Sabah

Maju Jaya. Penggulungan saya akan merangkumi isu-isu di dalam Kementerian

Pertanian dan juga isu - isu yang dibangkitkan mengenai Nature Conservation

Agreement atau (NCA).
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Pertama sekali Tuan Speaker, saya ingin mengucapkan syabas dan tahniah kepada

Yang Amat Berhormat Ketua Menteri merangkap Menteri Kewangan Sabah di atas

pembentangan Bajet 2022 yang bertemakan ‘Ekonomi Pulih, Rakyat Sejahtera’.

Tema ini adalah pilihan tepat pada ketika Malaysia dan negeri Sabah masih

berhadapan dengan pandemik Covid-19 dan dalam proses pemulihan ekonomi.

Selaras dengan strategi Pelan Pembangunan Sabah Maju Jaya 2021-2025, sektor

pertanian adalah salah satu sektor keutamaan bagi membangun pembangunan

ekonomi Sabah. Bajet 2022 bagi sektor pertanian yang merangkumi sub - sektor

tanaman, penternakan, dan perikanan telah pun dinyatakan dengan jelas dan

terperinci. Secara keseluruhannya, peruntukan sebanyak RM430.88 juta telah

diluluskan kepada kementerian saya untuk pembangunan sektor pertanian pada

tahun hadapan. Daripada jumlah tersebut, sebanyak RM319.01 juta adalah untuk

bajet perbekalan dan RM111.87 juta adalah untuk bajet pembangunan.

Kementerian saya akan menggunakan peruntukan ini sebaik mungkin untuk

merealisasikan matlamat dan sasaran Pelan Pembangunan Sabah Maju Jaya.

Selain meningkatkan pengeluaran, keutamaan juga diberikan untuk menghasilkan

makanan yang berkualiti dan selamat. Usaha ini boleh dicapai melalui pensijilan

Amalan Pertanian Baik iaitu myGAP dan myOrganic yang merupakan syarat untuk

produk eksport sebanyak 121 ladang telah diberikan pensijilan myGAP dan 3 ladang

myOrganic. Sehingga Oktober 2021, iaitu tahun yang lalu hanya 50 myGAP telah

disijilkan. Sebanyak 39 kursus dan Latihan Pemindahan Teknologi dan Akreditasi

Ladang di bawah myGAP berjaya dilaksanakan sehingga Oktober 2021.

Kementerian saya akan membangunkan Fruit Valley of Sabah melalui pengwujudan

tanaman kekal pengeluaran makanan kekal atau (TKPM) di Apin - Apin Keningau.

Pada tahun 2022, TKPM ini yang ditempatkan di Apin - Apin akan memberi tumpuan

kepada aktiviti pengeluaran buah - buahan jangka masa singkat dan bernilai tinggi

seperti tembikai, honey dew dan nenas MD2 termasuk juga avocado. Tanaman ini

mendapat permintaan yang tinggi di pasaran tempatan dan juga di Brunei

Darussalam. Selain itu, prestasi pembanguan Mini TPKM Ulu Bongawan Papar

bagi pengeluaran nenas MD2 kini telah pun mencari 100% sehingga November

2021.
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Tuan Speaker, selaras dengan Pelan Pembangunan Sabah atau Sabah Maju Jaya,

Jabatan Perikanan Sabah melaksanakan Program Aquaculture dan aktiviti - aktiviti

Rantaian Nilai Industri Aquaculture. Jumlah pengeluaran sub-sektor aquaculture

adalah sebanyak 194,426 metrik tan pada tahun 2020 dengan nilai RM310 juta.

Sasaran peningkatan pengeluaran adalah 5% sehingga 10% setiap tahun. Sub-

sektor aquaculture merangkumi komoditi rumpai laut, udang marin, ikan marin,

ketam bakau, timun laut, kerang - kerangan dan sekurang - kurangnya 8 spesis

terpilih ikan air tawar termasuklah pembiakkan dan penternakan ikan Pelian.

Sabah adalah satu - satunya negeri pengeksport bersih atau net exporter komoditi

ikan sejak sekian lama dan mencapai SSL melebihi 100%. Sabah akan terus

menjadi negeri pengeksport utama hasil perikanan di Malaysia dan menyumbang

kepada Imbangan Dagangan atau Balance Of Trade yang positif sekitar RM600 juta

- RM900 juta setahun. Sektor pertanian menyumbang sebanyak 15.7% atau

RM2.01 billion setahun kepada Keluaran Dalam Negeri Kasar Sabah.

Pengeluaran kasar ikan di Sabah sehingga Oktober 2021 adalah dianggarkan

sebanyak 355 ribu metrik tan manakala pada tahun 2020 berjumlah 401,228.02

metrik tan. Nilai borong bagi penjualan atau pengeluaran kasar ikan menunjukkan

sedikit penurunan dari RM1,529 juta atau RM1.529 billion tahun 2020 dan RM1.35

billion pada tahun 2021 dan pada tahun 2019 RM1.565 billion.

Kementerian saya dan Kementerian Pelancongan, Kebudayaan dan Alam Sekitar

sedang merangka penyediaan Peraturan - Peraturan Enakmen apa ni Peraturan -

Peraturan Industri Rumah Burung Walit di mana Enakmen Pemeliharaan Hidupan

Liar 1997 untuk pengurusan industri ini dengan lebih menyeluruh kerana dia masih

di bawah apa ni Enakmen Hidupan Liar.

Tuan Speaker, Mengenai Jabatan Pengairan dan Saliran dalam RMK-12, kerajaan

negeri telah meluluskan peruntukan sebanyak RM68.51 juta bagi membangunkan

beberapa kemudahan pengairan dan saliran di daerah Keningau, Kota Marudu,

Membakut, dan Terusan Sapi Sandakan. Sehingga kini perbelanjaan adalah

dianggarkan sebanyak RM3.20 juta atau 4.67%.
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JPS sedang dan akan melaksanakan kerja-kerja pembangunan infrastruktur

pengairan dan se…..

8/12/2021 - RAKAMAN 55 [08:30 AM – 08:40 AM] – [THEODORA JOSEPH] – RL

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: … kerja-kerja pembangunan infrastruktur pengairan dan saliran

dengan kos berjumlah RM101.2 juta di kawasan jelapang padi Kota Belud. Kerja-

kerja ini dijangka siap pada penghujung RMK-12 dan akan menyumbang kepada

pencapaian matlamat peningkatan hasil pengeluaran daripada 2.9 metrik tan

sehektar kepada 8 metrik tan sehektar dan melibatkan kawasan sawah padi seluas

5,000 hektar. Infrastruktur pengairan dan saliran bagi Kota Marudu, Terusan Sapi

di Sandakan, Keningau dan Tambunan juga akan dinaik taraf sebanyak RM38 juta

telah diperuntukkan dibawah Program Imbuh Balik Kerajaan Persekutuan

melibatkan keluasan 3,584 hektar supaya penanaman padi sawah dapat diusahakan

2 kali setahun dalam RMK-11 dan disambung dalam RMK-12.

Kerajaan Persekutuan telah meluluskan peruntukan sebanyak RM806 juta untuk

tebatan banjir yang melibatkan beberapa daerah antaranya Penampang, Tawau,

Sandakan, Kota Belud dan Kota Marudu. JPS sudah.. JPS Sabah selaku pengurus

sumber air Negeri Sabah telah membangunkan garis panduan pengurusan aktiviti

air untuk menguruskan aktiviti-aktiviti berkenaan pengistrakan air dari pengambil

alian..pengambil..pengembalian air keberadaan air di seluruh negeri. Garis

Panduan ini melibatkan pendaftaran semua aktiviti yang berkaitan dan melesenkan

aktiviti pengekstrakan yang bersifat komersial. Sebagai langkah pengurusan

sumber air yang mampan, JPS Sabah sedang membuat pemetaan bagi tujuan

pewartaan kawasan tadahan air. Ini merangkumi kawasan tadahan bagi bekalan air

domestik dan sumber air graviti. JPS telahpun menjalankan pemetaan bagi tadahan

air domestik di semua daerah di seluruh Sabah. Pemetaan kawasan tadahan

sumber air graviti telahpun dilaksanakan di Tambunan, Keningau, Nabawan, Sook,

Tenom, Papar, Sipitang, Kota Marudu dan Ranau. Proses pemetaan ini akan

diteruskan juga di daerah-daerah yang lain yang merangkumi keseluruhan bekalan

air graviti yang sedia ada menjelang tahun 2025.
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Mengenai Ko-Nelayan, Ko-Nelayan telah menjalankan kajian impak keatas 489

daripada 659 peserta program-program kredit RMK-11 yang melibatkan pendapatan

dan produktiviti nelayan tradisi, pengusaha aquaculture dan usahawan hiliran.

Program ini telah berjaya meningkatkan pendapatan nelayan tradisi sebanyak 45%

daripada 900 ringgit malaysia kepada RM1,307 dan 49% bagi pengusaha

aquaculture daripada 3,000 kepada RM4,479 dan 33% bagi usahawan hiliran

daripada 3,000 kepada RM4,002 setahun.

Kajian ini juga mendapati produktiviti golongan ini telah meningkat sebanyak 42%

untuk nelayan tradisi, 37% untuk pengusaha aquaculture dan 33% untuk usahawan

hiliran. Produktiviti adalah meningkatkan pengeluaran dan hasil tangkapan ikan.

Sejajar dengan halatuju Sabah Maju Jaya, Korperasi Pembangunan Desa (KPD)

akan terus memantapkan pelaksanaan program peladangan..

Tuan Speaker: Yang Berhormat Menteri, nanti ada soalan.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Yang

Berhormat Menteri, saya ingin bertanya tentang tadi telah membentangkan tentang

tangkapan ikan akan meningkat termasuk aquaculture yang ada dan saya ingin

bertanya kepada Yang Berhormat Menteri berhubung kait dengan.. boleh dengar?

Can you hear me? You want me to speak in English or boleh dengar?

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: oohh I can hear you now..

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: ... you can

hear me now okay. Saya ingin bertanya Yang Berhormat Menteri berhubung kait

dengan usaha untuk meningkatkan tangkapan para nelayan di Negeri Sabah

berikutan dengan apa yang telah dipersetujui oleh pusat tentang tangkapan laut

dalam deep fishing license will be issued, sebenarnya perkara ini pun saya

bangkitkan masa perjanjian 63 dan sama ada rancangan pihak kementerian untuk

zoning area-area seperti apa yang disebutkan untuk meningkatkan pendapatan

nelayan-nelayan di sesetengah tempat contohnya di coast side, berapa lesen yang

dikeluarkan, west coast side Kuala Penyu, Beaufort kerana mereka juga nelayan.

Kita tidak mahu nanti besok akan berlaku deep fishing issue to somebody and all
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those guys either coming from KK or coming from other area where is nelayan disitu

anak-anak nelayan tak dapat kita lahirkan sebagai regeneration some of fisherman

on the ground there, jadi sama ada saya bertanya dengan Yang Berhormat Menteri

adakah rancangan untuk zoning bila mana deep fishing tadi berhubung kait dengan

untuk meningkatkan pendapatan para nelayan di Negeri Sabah ini.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Yang Berhormat Senallang, memang kementerian mempunyai

rancangan setelah mendapatkan penurunan kuasa untuk meluluskan lesen di

perairan laut dalam dan Kementerian akan memastikan supaya nelayan-nelayan di

perairan tempatan itu diberikan peluang terlebih dahulu daripada orang-orang luar

daripada perairan di sanalah, bererti kalau Semporna apa ini bagi keutamaan

kepada nelayan di Semporna lah Kudat begitu juga lah ya. Terima kasih. Okey..

sejajar dengan halatuju Sabah Maju Jaya, Korperasi Pembangunan Desa (KPD)

akan terus memantapkan pelaksanaan program dengan kontrak yang melibatkan

petani-petani luar bandar atau petani-petani di kampung-kampung. Pembinaan

pusat-pusat pengumpulan hasil pertanian di Kundasang, Keningau, Kota Marudu,

Beaufort, Telupid dan Lahad Datu dijangka siap dan beroperasi sepenuhnya pada

pertengahan tahun 2022. Apabila beroperasi kelak petani-petani di daerah dan

sekitarnya boleh menghantar hasil-hasil pertanian mereka ke pusat-pusat ini untuk

dibeli dan dipasarkan semula oleh KPD di luar daripada kawasan-kawasan mereka.

Ini akan memudahkan petani untuk memberi tumpuan kepada aktiviti-aktiviti

pengeluaran dan tidak lagi perlu merasa risau tentang pemasaran. KPD akan

memantapkan lagi agro pelancongan berasaskan tanaman cendawan di Borneo

Mushroom Centre Mansilau Kundasang dan produk-produk, produk Best Agro

Tourism di Borneo Honey Bee Centre Sikuati, Kudat khususnya produk dan

penternakan lebah madu. Kedua-dua pusat ini dilengkapi dengan kemudahan asas

termasuklah cafe dan kedai souvenir. Jadi Yang Berhormat dijemput untuk

melawat…

8/12/2021 - RAKAMAN 56 [08:40 AM – 08:50 AM] – [AZYATUL NURHANI] – RA

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: … dijemput untuk melawat. Apa ini. Pusat-pusat ini. Saya

ingin menyentuh sedikit mengenai Lembaga Industri Getah iaitu LIGS. Sehingga
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November 2021, eksport getah telah menyumbang sebanyak 290,109,743.90

kepada nilai keseluruhan eksport komoditi Sabah. Setakat ini, seramai 86,323

pekebun kecil terlibat secara aktif dalam perladangan getah sebagai sumber

pendapatan tetap mereka. Pada masa ini, pekebun kecil getah mampu

memperolehi pendapatan bulanan di antara RM2,200 hingga RM3,000 sebulan.

SAFMA boleh berperanan sebagai pusat pengumpulan hasil-hasil perikanan dengan

melaksanakan pembelian dan penyimpanan ikan-ikan pada musim puncak untuk

memenuhi permintaan bekalan er… ikan di luar musim.

Tuan Speaker, isu mengenai penurunan kuasa perlesenan ikan laut dalam. Untuk

makluman dewan yang mulia ini, saya ingin menyentuh keputusan berhubung

penurunan kuasa atau empowerment ke atas perlesenan laut dalam. Mesyuarat

Majlis Khas mengenai Perjanjian 1963 Bilangan 3/2021 yang dipengerusikan oleh

Yang Amat Berhormat Perdana Menteri pada 18 hari bulan Oktober 2021. Majlis

rasmi penyerahan dokumen empowerment tersebut telah pun dilaksanakan pada 4

hari bulan Disember 2012 oleh Yang Berhormat Datuk Seri Dr. Ronald Kiandee,

Menteri MAFI, kepada kerajaan negeri.

Pelaksanaan empowerment ini memberi kuasa kepada Pengarah Jabatan Perikanan

Sabah untuk mengeluarkan permit dan lesen laut dalam bagi vesel penangkapan

ikan di Zon C2 iaitu 30 hingga 200 er… batu nautika, up to the continental shelf,

tertakluk pada syarat-syarat yang ditetapkan. Empowerment ini merupakan

permulaan penting untuk Sabah membangunkan industri perikanan laut dalam

secara mampan.

Kementerian saya melalui Jabatan Perikanan mempunyai kapasiti dan telah siap

bersedia untuk melaksanakan tanggungjawab ini. Kita juga er… apa ini, tidak

berhenti di situ sahaja, tetapi kerana ini hanya penurunan kuasa. Dalam jangka

masa yang panjang, kita akan apa ini bersedia untuk menggubalkan enakmen

perikanan sendiri supaya kuasa ini akan ditetapkan dalam undang-undang negeri.

Saya ingin menyentuh sedikit me me mengenai maklum balas soalan-soalan dan

isu-isu yang telah dibangkitkan oleh dewan yang mulia ini.
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Bagi menjawab isu yang dibangkitkan oleh kebanyakan Ahli Yang Berhormat

mengenai kenaikan harga hasil pertanian seperti cili dan sayur-sayuran adalah

disebabkan peningkatan kos bahan-bahan dalam pembuatan baja dan racun rumpai

dan perosak tanaman. Fenomena ini berlaku di seluruh dunia. Pengeksportan

utama khususnya China dan India bagi bahan-bahan mentah iaitu nitrogen. Bukan

pengeksportan, pengimportan bahan-bahan mentah daripada China dan India

khususnya nitrogen, phosphat dan kalium mengenakan harga yang tinggi akibat

pengurangan bekalan dalam negara kerana pandemik Covid-19.

Negara pengeksport memberi keutamaan untuk bekalan dalam negeri mereka

sendiri dan mengurangkan eksport. Ini telah menyebabkan harga meningkat

sehingga 199%, ada yang lebih sebenarnya, dan seterusnya peningkatan kos, kos

operasi, kos import, baja dan racun dalam rangkaian pengeluaran dan perkhidmatan

pengeluaran pertanian mengakibatkan kenaikan kos dalam produk-produk….

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Menteri,

ada soalan daripada Yang Berhormat Senallang.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Ingin

bertanya dengan Yang Berhormat Menteri, saya sedar apa yang berlaku dari segi

komponen yang diperlukan untuk membolehkan kita mengeluarkan pertanian seperti

sayur, buah-buahan. Tapi saya ingat Yang Berhormat pun menteri faham, tahu.

Bahawa kita mempunyai pendekatan yang baru. Contohnya, fertigation, new

technology application yang tidak menggunakan fertilizer, tidak menggunakan

pesticides untuk kita import. Kita sudah amalkan di Ranau. Masa kita memerintah,

saya deployed dalam lingkuangan 20 orang graduan yang di sudah pun mempunyai

peluang pekerjaan dan dapat hasil dalam lingkungan 3,000, 4,000 dan benih yang

kita cuba benih kita import daripada Netherlands.

Tapi kita tidak gunakan baja. Kita tidak akan pesticides di situ untuk menghasilkan,

apa nama, vegetable ini. Sama ada Yang Berhormat ada rancangan tak untuk

memastikan supaya ini diperluaskan supaya pergantungan terhadap fertilizer ini dan

komponen yang kita import akan dapat kita kurangkan. Terima kasih.
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Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Ya. Erm… penggunaan teknologi termasuklah juga ah…

pendekatan pertanian berasaskan, apa ini, teknologi baru ataupun pendekatan cara,

kaedah pertanian baru seperti fertigasi, precision farming dan sebagainya. Ada juga

yang menggunakan, apa ini, er… hydroponic dan lain-lain lagi. Memang digalakkan

oleh kementerian saya dan ya saya setuju ini akan diperluaskan kerana dia kurang

menggunakan kimia dan kurang menggunakan tanah dan sebagainya.

Maka, ini adalah the way foward lah, dan kita akan memperluaskan. Bukan saja itu,

tetapi ada kaedah ah… baru lagi yang dinamakan natural agriculture. Natural

agriculture. Dia tidak menggunakan, langsung tidak menggunakan apa-apa baja.

Tapi dia menghidupkan tanah itu yang mati untuk, untuk menjanakan, apa ini,

pertanian, kehidupan pertanian yang lebih mampan lah. Menggunakan nature. Ya.

Itupun juga kita akan terokai sebagai satu pendekatan yang baru lah.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Datuk Menteri, Datuk Speaker, boleh?

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Tanjong Aru, angkat,

minta.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Terima kasih, Speaker. Terima kasih sama

Datuk Menteri. Ya. Saya tadi. Saya setuju dan bahawa kita pun sudah ada bahas

ah… sebab kenapa dia itu harga sayur, hasil-hasil daripada sayuran pandai tingkat

sebab racun, sebab naik harga daripada baja dan sebagainyalah. Itu kita tahu. Kita

pun, telah pun, sudah bahas dan kita ingin tanya di sini, apa langkah dia daripada

kementerian untuk ah… menangani masalah ini, sebab masalah ini sedang dihadapi

oleh semua ah… petani-petani, penternak dan juga akhirnya rakyat yang akan

tanggung lah dengan harga yang tinggi itu. So, apa langkah dia untuk kita mengenai

isu. Masalah ini nombor satulah. Soalan nombor satu. Nombor dua, ah… tadi

Datuk Menteri pun sudah ada sentuh banyak ah… itu bantuan-bantuan dripada

kementerian kepada petani-petani waktu Covid lah. Tapi saya ingin tanya juga

adakah itu bantuan cukup untuk ah… petani? So, that they can go through this

difficult time or memang dia ada bantuan lagi akan dibagi supaya petani-petani,

nelayan-nelayan dan penternak semua ini boleh dapat…
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8/12/2021 - RAKAMAN 57 [08:50 AM – 09:00 PM] – [DARRYL JUDE] – MM

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: ...penternak semua ini boleh dapat ah, ah

selesaikanlah, boleh tolong selesaikan masalah ini.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Dua, dua soalan ya. Dua

soalan.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Bantuan dia cukup. Apa langkah dia?

Terima kasih.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Memang ah beberapa langkah ah telah di, diatur termasuk juga
langkah-langkah yang di, di apa ini, yang akan dialksanakan oleh kerajaan pusat

iaitu memberi ah peruntukan khas ah untuk mering, apa ini untuk meminjamkan

peruntukan ini kepada petani tanpa bunga, tanpa interest, itu satu.

Kita juga ah, telah mengambil langkah untuk mempastikan peladang-peladang,

persatuan peladang ini mengambil peranan ah di dalam pembelian dan apa ini,

pembekalan racun dan baja ah dalam harga yang berpatutan tetapi bukan ikut

pasaran seperti yang ada sekarang ini lah. Dan langkah-langkah yang lain adalah

langkah seperti mung, menggunakan apa ini, ah sistem pemasaran yang in other

words kita bantu dia orang dari segi pemasaran lah ya. Now we need to look at

investors who will be producing us anchor investors lah seperti macam kalau udang

sekarang dia, diaorang ada investors mengeluarkan udang then all the other farmers

yang macam contract farming jugalah.

Begitu juga dengan kelapa, ah Linaco is coming to invest dan the same thing will

happen so ini has, adalah cara-cara untuk mempastikan kos-kos yang, yang kita

hadapi dapat kita atasi dengan apa ini, ah memasukkan petani-petani ini dalam

rangkaian yang lebih besar. Kerajaan berterima kasih.

Yang kedua itu, apa itu? Cukupkah ini peruntukan? Memang tidak cukup, memang

tidak cukup sebab permintaan lebih banyak dan ah keperluan lebih banyak jadi

sebab itulah kerajaan negeri berusaha untuk mencari dana yang lebih iaitu jangan
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terlalu bergantung hanya kepada federal, the Federal Government, they don’t pay

you, mati lah.

So kita kena cari ah sumber sendiri sebab itu kita memperkenalkan sumber

kewangan baru melalui carbon trading melalui nature capital. Ini dia punya ca, cara

untuk mendapat yang kewangan supaya kita boleh memberikan peruntukan dan apa

ini mencuk, mencuk, ada mencukupi sikit lah bukan 100% tetapi sekurang-

kurangnya kita boleh bantu mereka lebih daripada apa yang kita mampu sekarang.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Datuk Menteri, tadi saya punya bantuan tu

maksud saya sudah ada ban, bantuan telah diberi kepada macam secara kepada

sep, seperti 300 untuk nelayan, petani kan. Sudah ada kan? Kementerian daripada

kerajaan sudah ada bagi? Adakah itu cukup? Kalau tidak, adakah ada akan kasih

lagi bantuan kepada nelayan yang pada masa yang akan datang? Itu soalan.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Bantuan-bantuan ini separuhnya sudah saya sebutkan tadi dan

ada lagi yang saya akan sebut. Ok, terima kasih. Kerajaan Persekutuan melalui

Kementerian Pertanian dan Industri Makanan atau MAFI Malaysia telah

mengumumkan pemberian subsidi dan insentif dalam Bajet 2022 yang mana

bantuan subsidi racun makhluk perosak untuk pesawah dinaikkan daripada 200

ringgit kepada 300 ringgit sehektar, semusim dengan jumlah peruntukan sebanyak

62 juta. Masih tidak cukuplah tapi syukurlah ada sikit-sikit lah.

Di samping itu, kemudahan pinjaman agromakanan tanpa faedah yang saya

sebutkan tadi dengan moratorium bayaran balik selama enam (6) bulan melibatkan

peruntukan sebanyak 200 juta. Kerajaan juga melaksanakan Program Pertanian

Bandar Komuniti, The Urban Farming untuk menggalakkan penanaman seperti

sayur-sayuran di kawasan perumahan di bandar. Pada tahun ini, seramai 383

orang peserta daripada 38 komuniti telah mendapat bantuan melibatkan

perbelanjaan sebanyak 500,000 dalam bentuk baja organik dan peralatan pertanian.

Program ini akan diteruskan pada tahun 2022 melibatkan 900 orang peserta

daripada 90 komuniti iaitu ah 10 orang dalam satu komuniti dengan peruntukan

sebanyak 1 juta. Program ini boleh membantu peserta untuk mengeluaran,
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mengeluarkan makanan sendiri dan mengurangkan perbelanjaan keluarga. Bagus

juga ini.

Sebagai langkah penyelesaian jangka masa panjang, pengeluaran baja dan racun

pertanian tempatan perlu ditingkatkan terutama sekali baja organik dan racun

alternatif. Ini yang ot, be, racun alternatif ini seperti Biological Pest Control ya, bagi

mengurangkan kebergantungan kepada baja dan racun import. Bererti

mengeluarkan daripada domestik lah.

Selain itu, pengusaha digalakkan untuk mengamalkan Kaedah Pengurusan Perosak,

Perosak Bersepadu atau Integrated Pest Management yang merupakan elemen

penting dalam Pensijilan myGAP. Kaedah ini boleh mengurangkan kebergantungan

kepada racun kimia dan menjamin kualiti serta keselamanan, keselamatan makanan.

Tuan Speaker, untuk menjawab Ahli Yang Berhormat daripada Moyog, kementerian

saya melalui Jabatan Pengairan dan Saliran melaksanakan kerja penyelenggaraan

dan membaik pulih parit monsun di bawah Kontrak Penyelenggaran Sistem

Perparitan Utama JPS di bandar-bandar utama di Sabah. Skop kerja yang

dijalankan adalah membersihkan rezab parit terutamanya parit monsun setiap bulan,

pengorekan dan pembersihan dalam parit monsun antara dua (2) kali sehingga

empat (4) kali dalam setahun bergantung kepada keadaan kedalaman kelodak

dalam parit monsun.

JPS Sabah juga telah melaksanakan kerja-kerja pemulihan dan pencegahan

hakisan tebing sungai utama serta kerja-kerja membersihkan parit kampung di

seluruh Sabah mengikut keutamaan iaitu kawasan yang mempunyai kemudahan-

kemudahan awam dan kawasan pertanian.

JPS juga akan menggiatkan lagi usaha untuk meningkatkan kesedaran komuniti

berkaitan kepentingan menjaga kawasan tadahan air untuk menjamin sumber

bekalan air terpelihara sebab kadang-kadang kalau kita tidak apa ini, memberikan

kesedaran kepada masyarakat, masyarakat tanpa sedar merosakkan tadahan-

tadahan air malah, malahan itu adalah sumber air kehidupan mereka.

Tuan Speaker, untuk menjawab soalan Ahli Yang Berhormat daripada Sindumin...
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Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Tuan Speaker, bolehkah Datuk Menteri sikit
itu JPS? Sebenarnya dulu saya pun pernah lah, jadi itu menteri pun di sama punya

ja, apa ini kementerian, itulah saya ada empathy. Saya sebenarnya rasa, merasai

apa yang menteri apa ini, sangat sedang what’s they call are, experience. Basically

sekarang saya sudah tentu menteri sudah tadi itu holistik punya plan untuk kita

mengenai masalah banjir di Sabah, di Sabah ini lah khususnya untuk KK saja. Itu

Penampang, Putatan, Sepanggar dan KK lah.

8/12/2021 - RAKAMAN 58 [09:00 PM – 09:10 PM] – [RUPIKA LATAK] – SD

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]:…ah menteri, ah apa ni sedang what they

call ah experience, basically sekarang sudah tentu menteri sudah study itu holistik

punya plan untuk kita mengenai masalah banjir di Sabah, di Sabah ini lah khususnya

untuk KK sahaja, itu Penampang, Putatan, Sepanggar dan KK lah. Ini pun kita

memerlukan peruntukan sebanyak RM3 billion, kalau saya tidak silap lah tapi

menteri boleh kasi correct lah if I’m wrong, RM3 billion I remember untuk bangunkan

infrastructure supaya kita boleh menangani isu banjir di Sabah ini, ini KK saja belum

masuk lagi Tawau, belum masuk lagi Sandakan, belum masuk lagi Kota Marudu,

semua ni belum, Membakut pun belum, hanya sejak…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Soalan, soalan Yang

Berhormat.

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: iaitu 3 billion, adakah menteri setuju

bahawa itu jikalau lah, jikalau sekarang punya peruntukan seperti baru-baru ini

daripada persekutuan hanya lah dibagi 5.2 kan? RM5.2 billion sedangkan mahu

bangunkan infrastructure untuk mengenai isu banjir yang macam itu serius di Sabah

ini perlukan RM3 billion. Itu amat tidak cukup kalau mengikut apa ni jadual sekarang

lah di mana dia bagi itu, ini peruntukan, sudah tentu mungkin 15 tahun pun kita tidak

dapat selesaikan masalah banjir di KK ini. Adakah apa pandangan daripada menteri?

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Memang keperluan untuk menangani masalah banjir, tebatan

banjir di Sabah ini amat besar sekali. Hanya yang disebutkan itu sahaja RM2 billion

hingga RM3 billion. KK, Likas, Penampang dan sebagainya. Tetapi kita hanya
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mendapatkan RM801 juta. Jadi kementerian sedang memikirkan, selain daripada

apa yang saya ceritakan tadi untuk mendapatkan hasil baru daripada kita punya

carbon, kita juga mencari apa ini sumber PFI ya (Private Funding Initiative) dan

mungkin kita akan dapat ini sebagai satu sumber untuk kita menyelesaikan masalah

banjir ini. Kalau tidak setiap tahun kita banjir, setiap tahun juga kita kena kutuk dan

ini adalah banjir ini tidak akan dapat kita selesaikan selagi juga kita tidak memelihara

alam sekitar kita termasuklah hutan. Ah ini lagi NCA ini penting, kami akan sebutkan

sebentar nanti.

Untuk menjawab soalan Ahli Yang Berhormat daripada Sindumin, JPS telah

melaksanakan kerja-kerja pengorekan di muara sungai yang cetek, bagi

memudahkan pergerakkan bot-bot nelayan serta pelancong-pelancong. Walaupun

dengan peruntukan yang terhad, JPS juga sedang melaksanakan kajian di

lembangan Sungai Membakut, Sungai Bandau dan Sungai Kadamaian di Kota Belud

untuk menangani isu banjir.

Tuan Speaker, kementerian saya menghargai cadangan daripada ADUN Moyog,

menyediakan peruntukan yang lebih besar bagi aktiviti penyelidikan dan

pembangunan serta penerapan teknologi dalam bidang pertanian. Dalam untuk

makluman Yang Berhormat daripada Moyog, dalam RMK-12 sejumlah RM28.8 juta

telah diluluskan, berbanding daripada hanya RM14.65 juta dalam RMK-11.

Kementerian saya melalui Jabatan Pertanian akan terus berusaha untuk

mendapatkan peruntukan yang lebih besar bagi tujuan ini.

Berhubung dengan cadangan penanaman Hemp, saya dimaklumkan bahawa Hemp

adalah tumbuhan dari kategori ganja (Cannabis / Marijuana) yang diharamkan sama

ada pengimportan, pengeksportan mahupun penanamannya di Malaysia, di bawah

Seksyen 4 , Seksyen 5 dan Seksyen 6, Akta Dadah Berbahaya 1952 (Ordinan No.

30/1952). Oleh sebab itu, kajian mendalam dengan kerjasama semua pihak yang

berkenaan perlu dilakukan sebelum menerokai bidang ini. Tapi ada harapan lah.

Tuan Speaker, bagi soalan-soalan lisan yang saya tidak sempat menjawab secara

lisan akan diberi secara bertulis.
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Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Menteri,

ada soalan daripada..

Tuan Phoong Jin Zhe [Luyang]: Yang Berhormat Menteri minta laluan, sini Luyang.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Ok.

Tuan Phoong Jin Zhe [Luyang]: Terima kasih Datuk Speaker, terima kasih Datuk

Menteri, sedangkan saya setuju bahawa kita tahu tambah bajet, kita perlu dapatkan

bajet dari kerajaan persekutuan untuk mengatasi masalah banjir ini. Tapi

sedangkan hasil negeri ada peningkatan yang jelas. Kita ada jualan, cukai jualan ke

atas produk petroleum kita ada tambahan dari segi hasil kutipan, hasil negeri kita.

Tapi saya lihat dalam bajet ini saya minta penjelasan Datuk Menteri, kenapa

rancangan mencegah banjir dan juga rancangan tebatan banjir, dua-dua program ini

pun kurang bajet, potong bajet? Dan saya rasa ini adalah tidak masuk akal,

sedangkan rakyat khususnya warga Kota Kinabalu setiap bulan bimbang dan risau

dengan masalah banjir, dan saya minta kalau boleh, Datuk Menteri minta lah tambah

bajet, bukan potong bajet kerana kita ada hasil yang peningkatan dan saya rasa ini

adalah masalah yang sangat-sangat kritikal. Saya merayu bagi pihak pengundi saya

untuk tambahkan bajet, untuk at least maybe is not from the federal, but at least we

have some more budget to do a little bit to you know to lesson the burden. Thank

you.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Ok terima kasih daripada Luyang. Saya yakin bila mana kita

laksanakan NCA ini, kita akan mendapatkan hasil baru, boleh lah kita tambahkan

bajet untuk ini. Tuan Speaker, saya ingin menjelas sedikit mengenai isu..

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Ada penjelasan, ada
soalan Yang Berhormat Menteri.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Ah Nature Conservation dan menjawab soalan-soalan

daripada Moyog, Kadamaian, Melalap…
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Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Menteri ada, ada soalan

daripada Yang Berhormat.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Yang

Berhormat Menteri, saya ingin bertanya tentang apa yang telah disebutkan oleh

Yang Berhormat Menteri tentang keperluan untuk kita meningkatkan hasil dan juga

disamping itu, sektor pertaniannya. Saya ingat kita kena sedar dan tahu bahawa

Sabah merupakan negeri yang punya tanah cukup luas.

Keduanya, kita juga mempunyai tanah yang cukup fertile ya dan langkah untuk food

security yang ada di negara kita, malah di dunia amat diperlukan, untuk

membekalkan cukup apa nama makanan. Di samping itu akan dapat meningkatkan

hasil pendapatan orang-orang kampung yang ada, contohnya di Ranau, terkadang

itu di Ranau kalau kita lihat ada pesta kubis, kubis kadang-kadang kita buang, bila

freshable vege, pasal tidak ada pasaran dia, pasal apa? There is no connectivity

dengan pasaran. We cannot just relied, kita katakan hasil itu tidak ada hasil, but the

management of the state dengan izin, how do you monetize that? Macam mana kita

dapat berupaya untuk meningkatkan hasil, bukan hanya kerajaan tapi juga rakyat

supaya pergantungan mereka, harga barang meningkat but food security juga dapat

kita jamin.

Apa jadi dengan rancangan dahulu kita lakukan di Terusan Sapi? Di mana kita

earmark dalam lingkungan 60 ribu ekar tanah yang kita bahagi untuk Lembaga Padi

Negeri Sabah untuk membolehkan supaya tanaman ya, untuk padi supaya kita

dapat supply dan kita tidak bergantung dengan import beras daripada Thailand,

daripada Vietnam yang mungkin kosnya pada jangka masa panjang agak tinggi.

Apa sudah berlaku dengan rancangan seumpama itu? Di samping itu juga, kita telah

galakkan dahulu bahawa dalam pemerintahan kita supaya menggalakkan penanam

- penanam padi bukit, di Ranau, di Kundasang dan juga Keningau, tempat - tempat

lain untuk membolehkan supaya mereka dapat pertingkatkan mata pencarian dan

ini mengurangkan. It’s only a management of how we reach, how we raise income

not only for the government but for the people too. Apa usaha pihak kerajaan

tentang food security?
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Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Tentang food security ini kita ada beberapa pendekatan. Satu

daripadanya yang sedang dilaksanakan ialah menanamkan bibit benih sah yang

dipanggil benih sah. Ini telah dicuba di Apin - Apin Keningau dan telah

menghasilkan daripada…

8/12/2021 - RAKAMAN 59 [09:10 PM – 09:20 PM] – [JOHARI ALBEH] – RL

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: … di Apin-Apin Keningau dan telah menghasilkan daripada ah,

ah 2.9 meter tan melonjak kepada 8 metrik tan sehektar. Jadi, ah kita akan

perluaskan ini di kawasan Keningau dulu selepas itu di seluruh Sabah lah. Jadi ini

satu. Yang kedua kita membantu membukakan tanah-tanah yang terbiar di

kampung-kampung kerana tidak ada air ataupun kerana mereka orang-orang muda

ini sudah berhijrah daripada kampung tiada lagi berusaha untuk menanam padi

untuk dihidupkan semula kawasan-kawasan ini. Dan ada lagi satu untuk mungkin

memikirkan satu dasar baru untuk meminta supaya ladang-ladang yang lebih

daripada 5%, aik 5,000 hektar 1% daripada tanah itu di, didikasihkan untuk

pengeluaran makanan. Itu satu pendekatan yang baru lah. Okay terima kasih saya

ingin ah, ah menyentuh tentang isu yang …

Datuk Seri Panglima Haji Mohd Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Datuk

Menteri..Terusan Sapi.

Timbalan ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Terusan Sapi..

Datuk Seri Panglima Haji Mohd Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Ya..

Timbalan ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Terusan Sapi sedang berjalan tetapi

yeah kita tidak begitu puas hati dan akan mengkaji semula dengan bersama

dengan apa ini MAFI juga kita sudah bersetuju macam mana kita ingin review ah,

ah Terusan Sapi ini. Yeah ah,ah tidak banyak masa untuk mahu ganti, saya ingin ah

menjawab soalan-soalan daripada Moyog, Kadamaian ah, Melalap, Sri Tanjong,
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Kepayan juga tohmahan-tohmahan. Tidak lupa juga daripada Yang Berhormat

Senallang.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Menteri,

Yang Berhormat Menteri boleh saya buat cadangan?

Datuk Seri Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan [Timbalan ketua Menteri II /
Menteri Pertanian dan Perikanan]: Ah.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Boleh saya buat

cadangan? Kalaulah Yang Berhormat-yang berhormat menanyakan soalan-soalan

yang tiada di sini, boleh memberikan mereka dengan secara bertulis.

Timbalan ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Ya, ya ini pendek sahaja sebenarnya.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Ok kalau Yang Berhormat
setuju, teruskan.

Timbalan ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Okay, kebanyakannya tohmahan-

tohmahan dan isu-isu yang dibangkitkan sebenarnya tidak berasas seperti contoh

kononnya kerajaan menjual tanah. Ini tidak betul dan kalau boleh saya mintalah

Yang Berhormat daripada Senallang tarik balik apa ini perkataan menjual tanah ni.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Saya tidak

mahu tarik balik Yang Berhormat Menteri. Saya ini sebelum you nak ulaskan tentang

soalan saya tentang perkara ini. Saya nak tanya pertama sama ada Yang Berhormat

akan menjawab soalan tentang carbon credit sama ada keduanya saya nak tanya

sama ada pihak kerajaan sudah putuskan, kabinet sudah putuskan tentang perkara

ini yah dan ketiganya siapakah yang akan mengendalikannya? Saya nak tanya sikit.

Timbalan ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Saya akan perjelaskan, jadi yahh

memang tidak ada isu penjualan tanah saya akan terangkan nanti kedua isu konon
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kehilangan tanah NCR ini juga tidak akan berlaku sebab kawasan ini adalah

memang sudah digazetkan sebagai hutan simpan yang kekal. Dan yang ketiga

kehilangan kuasa pengurusan tanah ini juga tidak tepat sebab kawasan itu masih

lagi forest reserve dan masih lagi di bawah kawalan dan kekuasaan Jabatan Hutan.

NCA ini adalah untuk konservasi, konservasi melindungi alam semula jadi dan

kedua, adalah untuk menduit saya tidak tahu apa perkataan, menduitkan monetize..

Datuk Seri Panglima Haji Mohd Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Datuk

Menteri, Datuk Menteri..

Timbalan ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Monetize, ah, ah apa ini yang..

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Menteri,

ada soalan.

Timbalan ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Ya.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Saya tanya

tadi tentang sebelum yang Berhormat tanya tentang monetization of the seat yang

ada. Persoalan pokok dia yang saya tanya the fundamental question I ask you,

whether this deal has been improved by the Cabinet and the deal siapa yang

melaksanakannya untuk merealisasikan pasal you talk about the carbon credit

because kita faham yah, tentang keadaan bagaimana untuk menjana income

kepada dunia banyak negara di Indonesia mereka menggunakan distal petroleum

tapi mereka tidak menjual carbon credit di manage by other third parties ini yang

saya nak tanya. Soalan pokok sama ada yang Berhormat telahpun diberi kuasa

mandat oleh pihak Kabinet untuk melaksanakan tanggungjawab ini dan siapakah

yang telahpun dilantik untuk menandatangan perjanjian seumpama ini?

Timbalan ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Saya akan jawab. Jadi sepertimana yang
kita tahu in this the conservation, second is to monetize menduitkan apa yang ah,ah
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tiada hasil ah,ah bererti aset kita ampai - ampai. Hutan kita adalah khazanah yang

amat bernilai kepada negeri ini.

Tuan Justin Wong Yung Bin [Sri Tanjong]: Datuk Menteri I think you should the

answer the question first.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Menteri,

Yang Berhormat Menteri saya berpendapat soalan itu adalah sangat-sangat terang.

Dua soalan sahaja ditanya. Cuba address dulu itu soalan kalau tidak kita lama di

sini..

Timbalan ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Ini akan saya jawab, di dalam ini yah,

tetapi ah, tetapi sebelum ini saya perlu.. Is yes or no answer..Saya perlu

memberitahu apa ini nature conversation, apa ini carbon credit, carbon credit bukan

satu benda yang bukan kita boleh nampak macam kayu balak..

Datuk Seri Panglima Haji Mohd Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Yang

Berhormat Menteri, sayapun faham apa yang kau carbon credit itu. We know what

this happening in the world. Saya faham tentang keadaan carbon credit, carbon

emissions yang ada yahh. Contohnya di negara-negara barat lain untuk nak

memastikan supaya mengatasi keadaan dunia semakin memanas yang sekarang

ini dalam perhimpunan glass goal 1.1% keadaan dunia sekarang ini masih lagi

dalam keadaan terkawal, maka dengan itu apa yang telah dipersetujui di glass goal

iaitu untuk memastikan dalam jangka masa 2030. 30 tahun supaya carbon

emissions we can realize kalau dia menjana sehingga 2.1% keadaan dunia tanah

yang ada tidak boleh tanam pun, sayur-sayuran yang ada tapi untuk mengatasi

masalah ini banyak negara barat contohnya how can there contribute di Amerika

Syarikat mereka mengeluarkan kereta elektrik is a green technology tak

menggunakan diesel, tak menggunakan petrol. This is part and parcel how we can

maintain the temperature conserve the environment yang ada. Kita faham tentang

perkara itu, itu yang saya nak tanya sama ada tentang itupun kadang-kadang

macam kita di Sabah, bakau kita tanam, but how to measure the contribution of the

bakau macam mana forest yang FMU yang tanam kayu contribute to the carbon

supaya memastikan ini ada perkiraan dia dan ada penilaian dia dan kadar yang
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telahpun disebut dalam media sosial RM20, 20$ US Dollar yang dikatakan. Walhal,

kalau kita tahu kalau jangka masa agak panjang 100 tahun. The price will be plate

duet kita faham cuma saya nak minta Datuk Speaker, fundamental question sama

ada yang Berhormat ada bidang kuasa untuk melaksanakan tanggungjawab selaku

Menteri Pertanian sedangpun dalam enactment perkara ini artikal enactment forest

yang ada saya faham tentang perkara seperti yang disebutkan. Siapa yang

berkuasa Menteri dalam enakmen dua the definition forest yang ada di sini. Ah, ah

perkara dua (2)..

Timbalan ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Saya akan jawab..

Datuk Seri Panglima Haji Mohd Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Definisi

seorang Menteri yang bertanggungjawab dalam perhutanan ialah Ketua Menteri..

Timbalan ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Ya, saya akan jawab, cuba duduk dulu.

Ini, perkara ini diluluskan oleh Kabinet, ok dan kabinet telah memberi kuasa kepada

Ketua Menteri untuk menjalankan apa ini apa ini menjalankannya dan Ketua Menteri

telah memberikan saya tanggungjawab untuk merealisasikan ini, jadi saya

mempunyai lulus pandai untuk menjawab ini soalan, tapi yahh kalau Yang, Yang

Berhormat daripada Senallang ingat perkara ini dalam Kerajaan kamu, Kerajaan

Warisan telah memulakan projek…

8/12/2021 - RAKAMAN 60 [09:20 PM – 09:30 PM] – [NUR HIDAYANA] – RA

Timbalan ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: … kerajaan kamu, kerajaan Warisan

telah memulakan projek ini…

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Yang

Berhormat untuk makluman you are wrong. You are wrong, Yang Berhormat.

Perkara ini di bawa kepada pengetahuan saya oleh Dr. Richard Gunting, Pengerusi

SEDCO, lepas itu bila kemuka kepada saya, saya tolak. I know what is the
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implication for the country. Sebab kita membabitkan keadaan, kita katakan. Land,

tanah selepas itu.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Bererti, yang bererti, Yang Berhormat dari Senallang sudah

tahu perkara ini.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Saya tahu

perkara ini tetapi saya tolak. Bukan pasal saya tolak dia ada options untuk kita ...

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Tetapi kenapa... menjual tanah, ini satu pembohongan.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Yang

Berhormat Menteri, apa yang telah berlaku? Transaksi contoh macam peguam

negeri…

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Jangan bohong di dalam Dewan ini.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Bukan

membohong, bila saya bentangkan di kabinet…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Menteri.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Bohong.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: No. No. You
are wrong. I’ve never bentangkan…

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: You repeated three times. Menjual tanah.
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Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Menteri.

Yang Berhormat Senallang.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: No, because
the transaction is you give this authority for third party…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang…

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Okay. Let me answer that one, okay? I will answer that one.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Amat Berhormat

Menteri. Yang Amat Berhormat Menteri. Yang Amat Berhormat Menteri dan Yang

Amat Berhormat Senallang, kita jangan sampai ini macam monolog, dua orang

bertikam, ini dewan yang mulia semua ada YB Yang Berhormat-Berhormat di sini,

jadi kalau boleh suara itu di down play, please. We’re all matured here, you give your

reason and I’m sure leader of the pembangkang also give his reason. So, it’s

monologue now. Can we start in good state? Boleh kita start baru dengan cara yang

hormat-menghormati. Silakan, menteri.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Okay, terima kasih. Oleh ini, Carbon Credit ini mempunyai,

bukan satu benda yang fizikal, ini satu macam kayu balak, carbon atau carbon

dioxide macam angin, tidak boleh nampak. You need science, you need scientist,

bukan kita bilang kau jual carbon, pembeli off takers itu terus mahu beli. Akan ada

scientist ada mem-verify-kan, ini kerajaan Hawk Standard. Kita, kita buat kerajaan

telah bersetuju untuk menandatangani perjanjian dengan Hawk Standard kerana

Hawk Standard mempunyai kebolehan untuk mengakseskan, mengakseskan…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat

Senallang, saya cakap. Yang, Yang Berhormat Menteri. Yang Berhormat Menteri.

Yang Berhormat Menteri. Yang Berhormat Menteri, belum lagi jawab yang telah YB,

Yang Berhormat Senallang tanya tadi. Cuba address the issue now, otherwise nanti

kita go on and on…
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Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Ya, ya. Saya sedang jawab.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Because if I may say, you
are playing with words now and everybody is waiting, I’m not siding anybody but

please assure us. Please. Yang Berhormat Senallang minta berikanlah menteri

peluang untuk menjelaskan.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: I know it his

floor, Yang Berhormat Datuk Speaker. Cuma kita minta persoalan, jawab persoalan

dia. Contohnya, sudah dijawab tadi tentang kabinet putuskan ada mandatnya, saya

nak tahu sama ada dari segi perundangan yang ada, undang-undang yang ada

because under this forestry enactment, sama ada diturunkan kuasa untuk yang 28

(a), ya. Forest Management and Development yang ada di sini contohnya, holder of

the license dengan izin a license agreement yang ada di mana kuasa ini, the holder

of license or license agreement without a reasonable cost fail to carry out in effect, a

reasonable reforest reforestation plan to satisfied of the director, the director may in

addition to revoke the license or recommending to the minister, minister to terminate

that.

Adakah ini yang saya katakan tadi itu, bidang kuasa ini telah pun diberikan kepada

Yang Berhormat Menteri Pertanian dalam pengurusan forest sehingga kenyataan

surat daripada peguam negeri yang menyatakan bahawa null and void. So, ini

persoalan undang-undang yang ada dan Yang Berhormat tadi pun saya nak tanya

sikit dah pun disebutkan akan melantik Hawk Standard, satu syarikat yang berdaftar

di Singapura, then you depend on this company, company ini berdaftar. Kita google,

there is only dia punya paid up capital 1 ribu sahaja US dollar and how can we rely

on this big initiative. Itu yang saya katakan the skim I disagree with the skim, Carbon

Credit is okay. I can agree with the Carbon Credit but the skim, giving a party, a third

party to manage it, like what they have done in Indonesia, let them, the government

of Indonesia, BP is there to manage in Indonesia, not somewhere else.

Ini tidak, kita di manage oleh satu syarikat yang kita katakan untuk promote Carbon

Credit yang ada menjual Carbon Credit iaitu berdaftar di Singapura and 30% of it,

saya tanya sama ada benar atau tidak, will goes into this company. Initially this
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company was registered in, apa nama Australia dan bila saya nampak Google,

syarikat ini berdaftar di Australia, apa nama syarikat itu. Dia Kinabalu Coin, yang

alamatnya di Australia. It’s a house. But initially the real names was Kinabalu Coin.

Ini yang saya nak tanya sama ada perkara itu ada hubung kaitnya dengan perkara

ini seperti Hawk Standard yang berdaftar di Singapura.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: That is your question?

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Tuan Speaker, terima kasih daripada Senallang. Er… ini semua

adalah andaian-andaian kerana semua ini surat daripada AG. Ini jawapan dia, okay.

Nothing to do with Kinabalu Coin, nothing to do with Tera Australia. Hawk Standard

is Hawk Standard. Singapore telah membukakan satu platform global di Singapore.

Kenapa kita gunakan Singpore kerana Singapore ada akses kepada semua syarikat

dalam dunia. Semua financial institutions. Singapore is a global player, is a global

stage for every business dan, dan tunggu dulu arh.. Hawk Standard adalah what we

call SPV, Special ...

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat

Senallang, let menteri explain first, please.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Jadi tidak ada isu yang apa ini, isu yang disebutkan semua itu

adalah wrong. Tidak tepat, okay. Dan ...

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: If you said

what I said is wrong, this (tidak jelas) deducted paid up capital of one thousand.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: It’s 10 millions US dollars.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: I will, I will
explain, I will, I will give you a copy of it on how when we Google this and this its not

involved. Dia tidak ada track record tentang Carbon Credit in any other area. Dia
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tidak ada usaha dia sebelum ini track record yang berkecimpung mempunyai

kemahiran tentang Carbon Credit yang ada.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Dia adalah special purpose we call dengan linkages to all what

I said, triple A of packers. Ini arh… scientific group all the auditors. Sebab bila you

beli, bila you menjual ini Carbon Credit, you need this group of people. If we had the

capacity to do it before, how come we never do it all this while. Sekarang kita buat

kerana kita ada platform sudah kerana ada Hawk Standard dan ini, ini Hawk

Standard ....

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat

Senallang, let, let the minister explain first.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Let me answer. This company this Hawk Standard is given a

trial of, a trial, apa ini, for six hundred thousand hectares dulu. Kalau dia succeed

then baru lah kerajaan akan tambah. So give them a chance to do it you cannot pre-

aim what is not done yet, when it is done I will prove to you this people are real.

8/12/2021 - RAKAMAN 61 [09:30 AM – 09:40 AM] – [ADRIAN SOLIUN] – MM

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: ... this people are real. Okay.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senalang] : Saya nak

tanya dengan dia. Yang Berhormat, ada badan-badan, badan-badan lain yang

mempunyai pengalaman seperti yang saya sebutkan, British Petroleum yang dah

pun berkecimpung dalam keadaan seumpama ini. Adakah track record yang telah

dilakukan connectivity dengan beberapa syarikat antarabangsa. Itu tidak jadi

masalah pasal this factor tentang Carbon Credit ini, sebenarnya kita dah

melaksanakan dengan izin, perkara ini FMU sudah ada, dahulu pun. Reforestration

kita lakukan. Ini sebahagian inisiatif kerajaan negeri dahulu yang telah

melaksanakan cuma tidak mendapat, mempunyai pendekatan, membolehkan

supaya kita dapat usahakan di peringkat negeri kita. Dan adakah track record



182 | P E N Y A T A R A S M I 8 D I S E M B E R 2 0 2 1

syarikat ini bukan hanya dari segi link nya tentang Carbon Credit ini pasal ini

involvement we are talking about beratus ribu sehingga disebut sampai mungkin

melibatkan dua (2) juta hektar, ekar tanah yang ada di Negeri Sabah dan ini

kemungkinan melibatkan bukan hanya kawasan-kawasan native title land. Adakah

itu juga terlibat? Ada juga telibat dalam kawasan-kawasan yang dah pun gazet

National Park sebagai dirangkumkan sebahagian daripada inisiatif Carbon Credit

yang ada.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat

Senalang, separuh daripada argument itu ada keluar sikit daripada kita punya

argument. Ya saya tahu ya, terkeluar sedikit kerana kita tidak cakap, we are not

going into the company itself. Kalau kita pergi company itu mungkinlah, itu keluar

sikit tapi tu carbon thing is okay. Yang company punya apa itu, prestige is

something else, is different out of topic, in my, in my standing here, this is what I feel

but give the minister the chance to prove it Yang Berhormat. I’m not siding anybody,

I’m just trying to put things right.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senalang]: I agree.

Datuk Speaker we need to scrutinize this. We need to know. That’s why

transparency must be done before any agreement to be done. Itu yang saya minta

supaya Dewan Undangan Negeri dimaklumkan, dibentangkan pasal (meja diketuk)

melibatkan berjuta ekar tanah. Takkan kita bimbang sangat dengan transparency

who are the shareholder. Bayangkan bila surat diviral AG menyatakan we didn’t

know that you are the shareholder Mr. Ho yang ada. Lepas itu datang daripada

pemakluman sama ada ini betul tidak daripada Yang Berhormat Menteri bahawa

menyatakan do avoid them, that is not true, proceed with whatever is the discussion

is. Adakah surat ini betul? Adakah surat ini tidak betul?

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Ah...

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Tuan Speaker.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Ah Menteri Pembantu

Menteri Ketua Menteri mohon mendapat penjelasan. Bolehkan dia?
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Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Apa dia?

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senalang] : It’s a

standard, is a practice ya.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: ...because is the dep,

pembantu, he should know.

(suara kurang jelas)

Pembantu Menteri Kepada Ketua Menteri [Datuk Abidin bin Madingkir]: ...so
why not give him chance to explain, give him chance. Bukan pula dalam

pertengahan jalan kita tanya, without knowing the full picture. (meja diketuk) That

things only best that let the minister finish his submission only done only then ask

kerana kita tanya ini, we do not know. Semua buat andaian. Give the minister a

chance to explain.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Okay ah ini penggulungan saya Tuan Speaker. Saya...

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Datuk Speaker, can the minister ah, can

the minister promise to give full disclosure?

(suara kurang jelas)

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senalang] : Saya sudah

cuba beri peluang. Cuma masalah dia bila saya tanya persoalan dia kena bangkit.

Saya minta jawapan. Saya ingat jelas. Ini berbangkit persoalan ini melibatkan

berjuta ekar tanah. Persoalan ini tentang perundangan yang kita katakan Enakmen

Undang-undang Forest.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Ok, Yang Berhormat Senalang. Apa soalan dia tu? Apa

soalan? Apa soalan?
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Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senalang] : Yang mana?

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Apa soalan dia? Apa soalan?

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senalang]: Tak. Saya

tanya tentang apa yang dibangkitkan ini melibatkan tentang Rang Undang-Undang

yang ada di peringkat Negeri Sabah sama ada kuasa ini dah pun in written. Saya

nak, saya nak dengar. Written form bahawa Ketua Menteri Negeri Sabah delegate

the authority under this Forest Enactment di mana kuasa menteri pertanian boleh

tandatangan bagi pihak Kerajaan Negeri Sabah dengan mana-mana third party

berhubung kait dengan Carbon Credit. Ya. Jadi ni, saya nak sama ada, ada secara

bertulis sama ada secara kabinet putuskan. Itu soalan bukan saya tak bagi ruang.

Jawablah.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Saya, ah menteri dua

soalan dia tanya. Dua soalan yang saya ingat. Dua soalan iaitu adakah menteri

berkuasa untuk memberi keterangan.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Tuan Speaker, memang saya ada diberi kuasa untuk memberi

penjelasan dan yang menandatangani bukan saya tetapi Conservator of Forest.

Saya hanya apa ini, saksi saja. (suara kurang jelas) Ah, dan yang menandatangani

adalah Conservator Forest. (suara kurang jelas) Nah. (audiens ketawa) So yang

kedua Tuan Speaker, kawasan ini adalah kawasan hutan simpan yang di bawah

kekuasaan Conservator of Forest. Dia tidak akan lari ke mana-mana. Seinci tanah

pun tidak akan lari di mana-mana. (meja diketuk) So don’t talk about selling. Bila

kita bilang menjual tanah itu, memang salah. This is satu pembohongan yang besar.

Jadi we are selling Carbon Credit. Carbon Credit. Ya dan untuk menjualkan Carbon

Credit ini, we need to conserve, make sure that the land is available, the kawasan is

available, it’s reserve under management of that the kawasan is under the forest. It

will dia tidak pindah kepada hoax standard kah apa. It’s still with the forest. The

forest is still in charge of it.
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Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senalang]: Boleh saya

tanya? Tidak, saya minta ruang. Bukan saya tak bagi ruang untuk explaination

since you explain on that dan saya minta pertama surat daripada AG since you said

Forestry Department yang telah pun diperakukan menandatangan perjanjian ini.

Saya harap dapat salinan. Let’s be transparent tapi surat daripada peguam negeri

dalam para 5 in the meanwhile, in the meantime you are once again reminded that

your are not to proceed, you are not to proceed or at open the said agreement in

anyway including but not limited to inviting third party investors, finances or financial

institution to participate in terms of the agreement. Ini surat daripada peguam negeri.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]: Ok, ya ah...

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senalang]: ...yang ini

surat ini di address kepada Dr. Ho. So Dr. Ho ini bertandatangan dengan Forestry

Department. Adakah itu berlaku? Dan ini pun telah ditamatkan oleh peguam negeri.

Betul atau tidak?

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]:Ya, ini betul dan kita hormati apa surat apa ini peguam negeri

kerana dia apa ini, bertugas untuk melindungi kepentingan negeri. Dan ah, apa ini

sebab itu di dalam ucapan tetapi saya tidak sempat baca kerana gangguan ini

adalah mengenai addendu, addendum, addendum yang belum lagi terlaksana. In

other words this addendum menambahbaikkan, menambah baik that means in

addition to the agreement, this is an addendum sebab belum ada kawasan yang,

yang, diassign to this place dan juga apa ini, ah apa ini, perlindungan-perlindungan

yang seharusnya ada di dalam addendum itu. So nothing will happen sebelum

addendum ini complete.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senalang]: So Yang

Berhormat setuju, yang surat ini valid?

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Dr. Jeffrey
G. Datuk Kitingan]:Ya.



186 | P E N Y A T A R A S M I 8 D I S E M B E R 2 0 2 1

Datuk Seri Panglima Haji Mohd. Shafie bin Haji Apdal [Senalang]: Peguam

negeri, manakala surat daripada message that you give to Dr. Ho dengan izin, I

apologize for the mis, for the miscommunication in AG on behalf of the government,

my office is satisfied with ability to bring partners to this project. You did not and

have not made any misrepresentation as suggested in short, you did not have made

any misrepresentation as suggested. Please carry on with executing the terms of

the NCA but you advise Dr. Ho to proceed inspite of what the letter by the IG

rejected it.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Ini, ini tiada bertentangan sebab ini dia

punya timing saja. Dia timing dia. Ah, because sebelum itu, peguam negeri belum

dapat ini dan ah apa ini, ah Forest Department belum mengeluarkan addendum.

Jadi sekarang ah, tidak ada konflik. It is just a matter of…

8/12/2021 - RAKAMAN 62 [09:40 AM – 09:50 AM] – [JULIAN ALEX ANOI] – SD

Timbalan Ketua Menteri II/Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: ... tidak ada konflik. It is the matter of

timing saja, that’s all.

Suara Tidak Dikenali: Datuk Speaker, bolehkah satu soalan saja.

Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Menteri,

Yang Berhormat Menteri, dokumen-dokumen yang telah ditunjukkan itu, adakah you

happy with it? Kalau tidak, tidak mungkin boleh digunakan oleh kerana kita punya

Standing Order tidak membenarkan kalau dokumen-dokumen itu bukan sahih. This

is you said you agree, do you agree with it? Adakah yang menteri bersetuju? Kerana

dokumen-dokumen tersebut mesti mahu sahih, kalau tidak kami tidak boleh terima.

Timbalan Ketua Menteri II/Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Penggulungan ini saya teruskan sebab

saya sudah dalam pengakhiran ini. Saya sudah menjawap pun soalan ya

Suara Tidak Dikenali: Satu soalan, bolehkah? Satu soalan saja.
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Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: Teruskan. Teruskan saja.

Timbalan Ketua Menteri II/Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Jadi saya teruskan…

Suara Tidak Dikenali: Menteri, satu soalan saja.

Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: Saya ingat, saya ingat, ketua,

ketua, Ketua Pembangkang telah membuat sesuatu dengan panjang lebar

Suara Tidak Dikenali: ya saya tau, saya minta laluan daripada Menteri.

Timbalan Ketua Menteri II/Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Saya tidak bagi jalan..

Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: Dia tidak bagi jalan, sila

duduk.

Timbalan Ketua Menteri II/Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Ok terima kasih Tuan Speaker,

sebenarnya untuk kesimpulan ini NCA ini sebenarnya adalah melindungi hutan dan

alam sekitar kita, membawa hasil kepada negeri, mewariskan hutan kepada

generasi yang akan datang, menjaga hak dan kepentingan orang asal, memberi,

juga mewujudkan peluang-peluang pekerjaan 3,000 sehingga 5,000 rangers,

mempromosikan industri pelancongan, memulihkan iklim dunia dan banjir kilat dan

membawakan Sabah ke persada dunia.

Jadi dalam kesimpulan ini, saya ingin mengambil kesempatan untuk mengucapkan

terima kasih kepada kabinet

Suara Tidak Dikenali: Menteri, satu saja soalan, Menteri, satu saja soalan, boleh.

Timbalan Ketua Menteri II/Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Terima kasih juga kepada Yang

Berhormat Ketua Menteri…
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Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: Dia tidak mahu kasih jalan,

Yang Berhormat Tanjong Aru.

Suara Tidak Dikenali: Terima lah di Dewan kalau confidence, terima saja.

Timbalan Ketua Menteri II / Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Saya juga mengucapkan terima kasih

kepada Conservator Forest, juga kepada Peguam Negeri atas kerjasama yang telah

diberikan kepada saya dan pada Yang Amat Berhormat. Saya juga ingin

mengucapkan…

Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Menteri, ee

Ketua Pembangkang mahu bercakap sedikit, boleh beri?

Timbalan Ketua Menteri II/Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Ee semua ee tidak bagi jalan (ketawa)

kepada semua YB-YB yang telah mengambil bahagian dalam perbahasan ini dan

dengan pelaksanaan NCA ini Negeri Sabah bakal mendapat sumber kewangan hasil

Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: This is a floor, he can do it, I

cannot I cannot stop him, I cannot stop you, I would love but I cannot stop him.

Timbalan Ketua Menteri II/Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: di antara RM1 billion hingga RM2 billion.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Kita ada

Peraturan - Peraturan yang ada untuk membolehkan supaya sebarang inisiatif yang

ada Datuk Speaker berhubung kait dengan tanah di negara ini. It is polling to said

it…

Timbalan Ketua Menteri II/Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Pelihara, memastikan konservasi hutan

dan alam semula jadi terpelihara. Memastikan generasi akan datang boleh

menikmati hasil alam semula jadi yang indah ini, mempromosikan industri

pelancongan, semua dunia akan datang sini…
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Suara Tidak Dikenali: Datuk Menteri, you are so by safe.

Timbalan Ketua Menteri II/Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]:…dan ee me…

Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: Go the point, please address

to me.

Timbalan Ketua Menteri II/Menteri Pertanian dan Perikanan [Datuk Seri
Panglima Dr. Jeffrey G. Datuk Kitingan]: Dan juga last last, akan menambahkan

hasil negeri untuk menyelesaikan masalah-masalah seperti yang disebutkan oleh

Yang Berhormat daripada Likas, masalah kebanjiran dan sebagainya. Ini adalah

untuk kebaikan negeri Sabah, masa depan kita dan juga untuk menyumbang kepada

penurunan iklim climate change. Sekian terima kasih.

Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: Menteri, Ahli-ahli Yang

Berhormat, jikalau sesuatu nak ditonjolkan jangan selalu menggunakan perkataan

yang tidak begitu elok. Kalau Ahli Yang Berhormat menunjukkan saya Point of

Order, read the Point of Order dan saya boleh tengok. Kalau saya bersetuju saya

berikan tetapi kuasa untuk mengendalikan di Dewan Yang Mulia ini ya Yang

Berhormat adalah kami sebagai Speaker dan kami tidak berbelah bagi. Yang itu

saja saya memberitahu, ya, ya.

Datuk Seri Panglima Haji Mohd Shafie bin Haji Apdal [Senallang]: Datuk

Speaker ini rumah Datuk Speaker, bagi allow me to speak. Cuma saya ingin

peringatkan. Datuk Speaker, saya tahu tentang beberapa Standing Order yang

boleh sama ada usul sama ada perundangan. Ini musim perbahasan perbelanjawan

dan dalam jawapan yang diberikan oleh Yang Berhormat Menteri cukup fundamental.

Kerana dia membabitkan bidang kuasa, bukan hanya Ketua Menteri bahkan juga

khazanah negara kita, iaitu tanah forestry yang ada dan ini direkodkan (tepuk meja)

dalam sejarah, jaminan diberikan dapat hasil. Dan saya nanti akan siasat perkara ini,

we have to go to the detail tentang syarikat, tentang perjanjian sekiranya ada

kandungan contohnya berhubung kait dengan authority di mana third party will

dectate the land in the country. Terima kasih banyak Datuk Speaker.
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Timbalan Speaker [Datuk Ahmad Abdul Rahman]: Untuk itu saya mengucap

terima kasih di atas pemberihatian Yang Berhormat - Yang Berhormat, dan sekarang

saya menjemput Timbalan Ketua Menteri Sabah I / Menteri Kerja Raya untuk

menggulung. Silakan.

09:47 petang

Timbalan Ketua Menteri I/Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Bismillahirahmanirahim. Assalammualaikum waramatullahi wabarokatuh.

Selamat malam, salam sejahtera.

Tuan Speaker, saya ingin mengucapkan tahniah dan syabas kepada Yang Amat

Berhormat Ketua Menteri selaku Menteri Kewangan, yang telah membentangkan

bajet baru - baru ini, pada Mesyuarat Penggal Kedua Persidangan Dewan

Undangan Negeri Ke-16. Dan kementerian saya telah menerima peruntukan lebih

kurang sebanyak RM244,907 juta. Jauh di lubuk hati saya Tuan Speaker,

peruntukan ini memang tidak mencukupi. Hasrat dihati nak peluk gunung, apakan

daya tangan tak sampai (tepuk meja).

Walau bagaimanapun, kita kena running out dalam bajet yang telah diberikan

kepada kita mengikut kesesuaian yang difikirkan perlu. Dan kementerian saya amat

komited memastikan setiap pengagihan akan dapat diuruskan dengan cara yang

teratur dan memperkasakan ekonomi rakyat sejahtera. Terdapat labih kurang 21

Ahli Yang Berhormat Dewan Undangan Negeri yang telah membahas beberapa isu

berkenaan isu panas, isu air, isu jalan raya, elektrik, Skytrain dan sebagainya.

Untuk makluman, di Sabah ini banyak keunikan dia. Di bawah Kementerian Kerja

Raya ini, saya seperti memikul biawak hidup ya. Nama dia Kementerian Kerja Raya

Negeri Sabah, di bawah dia jalan raya, Jabatan Air, Jabatan Pembentungan, SESB

electric, kereta api, GPDS dan LPPS. Di semenanjung, jalan raya Jabatan Kerja

Raya, air Jabatan Air punya kerja lain, keretapi keretapi lah. Tapi di Sabah ini

disatukan di bawah Kementerian, ini beban yang perlu dipikul. Perparitan pun begitu.

Ada perparitan Jabatan Kerja Raya, ada perparitan Jabatan Air Perairan, tapi orang

hantam Menteri Kerja Raya.
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Jalan di Sabah ini ada lapan jenis jalan, satu Jalan Persekutuan, satu jalan negeri,

satu Jalan Majlis Daerah, satu jalan luar bandar, satu jalan kampung, satu jalan

Pertanian, satu lagi jalan kayu balak, satu lagi jalan bekas estet. Asal rosak jalan,

walaupun bukan Kerja Raya punya orang hantam Kerja Raya. Ini masalah. Jadi

apa ini orang kata, saya duduk di kementerian ini saya amat berdukacita. Tetapi kita

kena mulakan langkah. Kalau saya tidak mulakan langkah ini, saya yakin 20 30

tahun akan datang pun wakil rakyat yang mengganti kita di sini akan di…

8/12/2021 - RAKAMAN 63 [09:50 AM – 10:00 PM] – [NUR AFIQAH] – RL

Timbalan Ketua Menteri I/Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: …kementerian ini. Saya amat berdukacita tetapi kita kena mulakan langkah.

Kalau saya tidak mulakan langkah ini, saya yakin 23 tahun akan datang pun wakil

rakyat yang mengganti kita di sini akan they will talk the same story mana jalan raya,

mana air, mana itu, mana ini. So I have to start, saya kena mula dengan apa dugaan

cabaran pun I have to go on. Saya tidak peduli. Saya kena mula but one step

forward leave to a thousand step ahead. Itu yang saya pegang. Oleh kerana itu,

pada saya memang berat tetapi kena mula.

Dan kita akan memulakan. Saya mempunyai strategi-strategi saya untuk

memastikan pertama, jalan raya. Saya sudah bicara soal Pan Borneo, di mana suku

Bon yang diperolehi Kerajaan Negeri Sabah telah dimansuhkan disebabkan

kecuaian kerajaan-kerajaan dulu, tapi saya tidak mahu menyalahkanlah. Kita kena

cari jalan lain, sebab itu Kerajaan Negeri melalui Kabinet Negeri telah

mencadangakan untuk satu fair pie dilaksanakan agar jalan raya Pan Borneo

sebanyak 22 pakej Fasa 1 akan dapat kita laksanakan. Dan ini sedang dalam

pertimbangan Kerajaan Persekutuan.

Air pun begitu. To be honest di Sabah ini we need 27 billion untuk up grade segala

air di seluruh Sabah. Kerajaan Negeri sudah tidak mampu, federal pun tidak akan

mungkin bantu sebegitu banyak. So what choices that we have? Apa jalan yang kita

ada? Adakah kita biar begitu? Sudah tentu tidak, sebab kita akan memastikan

walaupun orang kata, perancangan ini memakan masa tetapi kena mula. Saya

percaya kalau kita ada komitmen, kalau kita ada kesungguhan, kita akan dapat

menyelesaikan masalah-masalah yang dihadapi.
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Tuan Speaker, saya mula untuk menjawab daripada Ahli Parlimen Api-api. Api-api

adakah? Oh, depan saya. Untuk makluman Yang Berhormat bahawa kementerian

saya melalui Jabatan Air Negeri Sabah mempunyai rancangan mengurangkan kadar

None Revenue Water (NRW) melalui Projek NRW Rehabilitation Monitoring

Maintenance and Achieve Leakage Control di seluruh Kota Kinabalu di bawah

Program Pembangunan Bekalan Air Negeri Sabah. Usaha untuk mengurangkan

NRW ini adalah bertujuan untuk meningkatkan kecekapan perkhidmatan bekalan air

dan merupakan salah satu indeks petunjuk prestasi.

Program mengurangkan kadar NRW. Secara telah giat dilaksanakan sejak tahun

2000 sehingga kini melalui pendekatan secara holistik yang memerlukan

pelaksanaan komponen kerja utama program pengurangan NRW seperti berikut.

Pertama, membina district mattering zone, mengurangi merangkumi seluruh sistem

bekalan air dan pengawalan kebocoran secara aktif.

Kedua, membangun dan mengemaskini sistem informasi Geografi…Geografik.

Modal rangkaian air dan pemantauan pengurusan NRW secara wire less, web

based system. Ketiga, mengganti baikpulih, menyelenggara seluruh paip termasuk

lengkap dan takungan khidmat, mengadakan zon pengurusan tekanan air. Pressure

Management Zone diagihkan air yang efektif dan menjalankan program

pengurangan kehilangan komersil. Memeriksa dan menyelesaikan masalah data

pembillangan ataupun billing, mengganti meter air pelbagai saiz yang tidak berfungsi

dan meter air yang lama. Saya harap dapat menjawab daripada Api-api.

Bagi .73 Sebatik, ada Sebatik? Kalau tidak ada saya akan menjawab secara bertulis

ya, untuk menjimatkan masa. Ahli Berhormat dari Moyog pun sahabat saya sudah

tidak ada. Jadi mungkin kita boleh balik jam10.30. Ahli Yang Berhormat dari

Sindumin. Sindumin ada? Untuk makluman Yang Berhormat, berkenaan inisiatif

kerajaan dalam menyelesaikan masalah paip pecah, jalan becak dan jalan rosak di

Pan Borneo. Serta kordinasi Pan Borneo dengan lebih baik antara semua pihak agar

pembinaan dapat disiap dengan cepat.

Kerajaan sentiasa menitikberatkan kualiti dan cara kerja Projek Lebuhraya Pan

Borneo Sabah terutama di dalam soal penyelegaraan utiliti awam dan jalan raya

sedia ada. Kerajaan melalui JKR Sabah sentiasa memantau dan mengarahkan
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kontraktor pakej kerja yang dilantik supaya sentiasa menyelenggara utiliti awam

seperti paip air, jalan raya sekiranya dalam keadaan yang tidak baik. Walau

bagaimanapun kita dapat maklum bahawa, ada juga kontraktor yang cuai

menjalankan kerja-kerja mereka dan kita telah kerap kali menasihatkan mereka

supaya menyesuaikan kerja dengan keadaan semasa.

Jangan sekali-kali kerja-kerja itu mengakibatkan pemandu awam, orang awam

mengalami masalah di masa akan datang. Jadi oleh kerana itu, dalam kontrak yang

telah diberikan iaitu kontraktor sekiranya kontraktor gagal dalam melakukan kerja-

kerja penyelenggaraan seperti yang dinyatakan dalam kontrak, kerajaan akan

melantik pihak ketiga untuk melakukan kerja tersebut. Dan pihak kontraktor pakej

kerja akan menanggung sepenuhnya kos kerja yang dilakukan oleh pihak ketiga.

ADUN Melalap, ya?

Datuk Dr. Yusof bin Yacob [Sindumin]: Minta penjelasan, saya…terima kasih

Yang Berhormat Menteri, terima kasih Speaker. Saya membangkitkan isu ini adalah

saya terima whatsapp gambar hari-hari boleh dikatakan. Masalah yang saya katakan

ialah tidak ada kordinasi. Misalnya masa pembinaan Pan Borneo ini paip pecah dan

beberapa kampung terlibat, tetapi tidak ada kordinasi bila paip itu lambat dibaiki,

Jabatan Air pulak tidak mengambil tindakan untuk samada membuat strategi

menghantar air ataupun apa-apa tindakan. Sepatutnya kalau sudah paip itu pecah

dan tau kampung tersebut tidak ada air, sepatutnya siapa yang akan mengambil alih

tugas itu? Tentu sekali Jabatan Air akan mengatur ataupun samada swasta dilantik

untuk menghantar air? Ini yang saya minta ada kordinasi. Terima kasih.

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Terima kasih Yang Berhormat dari Sindumin. Sebetulnya bukan tidak ada

air, ada…cuma terlambat. Contohnya mungkin kita perlukan air hari Isnin, dia datang

hari Selasa. Betulkah tidak? Memang ada sebab saya akan kalau saya menerima

whatsapp dari mana-mana, memang saya terus hubungi pegawai-pegawai saya

untuk terus menghantar apa jua cara bantuan ke kawasan-kawasan yang berkenaan.

Melalap ada? Melalap tidak ada. ADUN lantikan, Yang Berhormat Doktor Ali Akhbar

ya…dia ada.
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Untuk makluman Yang Berhormat, projek pembangunan Pan Borneo terlalu

perlahan dan menyebabkan kesesakan lalu lintas. Kerajaan mengambil maklum

mengenai kerisauan Yang Berhormat mengenai kelewatan projek Pan Borneo di

Sabah. Dan untuk pengetahuan Yang Berhormat Doktor, projek Lebuhraya Pan

Borneo di Sabah juga turut terkesan akibat penularan pandemik COVID-19 dengan

pelaksanaan Perintah Kawalan. Rantaian bekalan supply chains bagi projek ini amat

terjejas akibat daripada pelaksanaan PKP tersebut.

Selain daripada itu juga, pelaksanaan Lebuhraya Pan Borneo juga telah mengalami

masalah akibat kedegilan pemilik-pemilik rumah dan struktur yang enggan berpindah

sekali pun telah menerima pampasan mereka. Kerajaan amat bimbang dan rasa

cemas…bimbang rasa semasa tempoh sukar semasa PDP. Ini dengan memberi

kesempatan kpeada pemilik rumah untuk terus tinggal di rumah tersebut sehingga

situasi pandemik semakin reda. Walau bagaimanapun, kerajaan sedang berusaha

untuk menyusun semula perancangan bagi mempercepatkan projek lebuhraya ini

supaya projek ini dapat disiapkan lebih cepat dari jadual.

Dan saya dimaklumkan, ada pakej ini akan siap pada tahun 2022 dan ada yang

pada tahun 2023. sebab KEKOP projek ini tidak sama-sama. Dia berasingan, apa

ini…dianugerahkan kepada pihak kontraktor. Walau bagaimanapun kerajaan sedang

menyusun semula perancangan mempercepatkan projek ini. Manakala, berkenaan

masalah air di Kota Kinabalu dan Sepanggar, kerajaan akan sentiasa prihatin

terhadap masalah rakyat terutamanya masalah bekalan air di kawasan Utara Kota

Kinabalu khususnya di kawasan Sepanggar…

8/12/2021 - RAKAMAN 64 [10:00 PM – 10:10 PM] – [JENNIFER ROCHELLE] – RA

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: ... di Kota Kinabalu dan Sepanggar, kerajaan sentiasa prihatin terhadap

masalah rakyat terutamanya masalah bekalan air di kawasan utara Kota Kinabalu,

khususnya di kawasan Sepanggar. Jabatan Air Sabah dan syarikat konsesi yang

terlibat telah mengambil langkah-langkah usaha bagi menangani masalah

kekurangan bekalan air yang amat mendesak di kawasan utara Kota Kinabalu.

Dalam usaha yang segera, Jabatan Air dan syarikat konsesi iaitu Jetama Sdn. Bhd.

telah melaksanakan penghantaran bekalan air terawat secara percuma melalui lori-
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lori tangki air ke kawasan-kawasan perumahan yang terjejas teruk semasa

kerosakan pam di Loji Rawatan Air Telibong 1 siap dibaiki dan kembali beroperasi

sepenuhnya pada 27 November 2021.

Sebetulnya, antara masalah yang dihadapi di kawasan ini iaitu di mana Loji Telibong

2 Fasa 2, dia sehingga hari ini pencapaiannya amat teruk dan ini amat

membimbangkan seharusnya Telibong 2 Fasa 2 ini akan siap pada penghujung

tahun ini. Tapi, kontraktor mungkin dijangka menyiapkan tahun 2024 dan ini

memaksa kementerian saya untuk campur tangan untuk berbincang dengan

kontraktor sebab kelalaian daripada kontraktor akan menyebabkan rakyat menderita.

Saya faham masalah air ini tidak ada tolak ansurnya. Jalan raya rosak, rakyat masih

boleh terima. Tetapi, kalau bekalan air tidak ada, rakyat akan marah. Sebab itu saya

terus memberi, mencari jalan bagaimana mungkin kontraktor ini dibantu mungkin

melalui third party kah apakah yang penting kerja dia kena disiapkan. Dalam usaha

yang segera Jabatan Air, pembinaan urgent water supply scheme di Loji Rawatan

Air Telibong 2 yang berkapasiti 10 juta liter sehari yang bermula 2021 dijadual siap

tahun 2022.

Pembinaan loji air urgent water supply scheme Telibong 1 berkapasiti 5 juta liter

sehari di bawah program private decision di Kota Kinabalu water supply scheme.

Projek ini dijadualkan siap pembinaan pada Ogos 2022, bermakna akan ada sinar di

hujung terowong apabila kedua-dua loji ini 10 dan 5 mld ini siap nanti di tahun 2022.

Projek penambahan..

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Datuk Menteri, boleh ka? Thank you,

Datuk Speaker. Thank you, Datuk Menteri. Tadi itu adalah KK kah? Datuk Menteri

ahh.. mention KK, masih ingat ahh… last bersidang kan Datuk, saya masih lagi

tanya sama Datuk minta penjelasan adakah itu air boleh pasang ke Pulau Gaya

sudah sebab itu infrastructure sudah ada, and then waktu itu you cakap ehh… belum

ada air kah? Ahh… tidak apa saya akan pastikan dia ada air, tapi sampai sekarang

pun masih lagi belum ada air Yang Berhormat Datuk Menteri. Minta penjelasan.

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Ya, saya melihat dengan adanya siapnya 2 loji ini, kapasiti air akan dapat

dibekalkan sekarang ini msih belum dapat dibekalkan sebab kekurangan air
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pembekal. Jadi, projek penambahan kapasiti Loji Rawatan Air Telibong 2, Tamparuli

dari 80 juta liter sehari ke 160 juta liter sehari termasuk saluran paip utama di tangki

simpanan projek ini adalah dalam peningkatan pembinaan dan dijangka siap

menjelang 2023.

Kerja baik pulih tangki simpanan R17A dan KA1 yang berkapasiti 10 juta liter, setiap

tangki kerja-kerja baik pulih telah pun dimulakan pada bulan September 2022,

dijangka siap bulan Mac 2022. Program baik pulih semula hardware non revenue

water management system yang akan dilaksanakan bagi memantau dan mengenal

pasti lokasi kehilangan air yang tinggi di lapangan, program pembaikan semula

NRW ini dilaksanakan secara berperingkat selama 3 tahun dan harus tidak boleh

dihentikan.

Tuan Peto Galim [Inanam]: Datuk Menteri, minta laluan. Boleh ya? Ahh… terima

kasih Tuan Speaker. Saya ingin, boleh kah Datuk Menteri beritahu apa sebabnya

kontraktor yang dilantikkan, dilantik untuk menyiapkan projek Telibong 2 Phase 2 ini

tidak dapat menyiapkan kerja mengikut masa yang diberikan?

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Pertama, dia sebelum MCO dia punya pekerja ini daripada China,

kemudian MCO dia hantar balik staf dia. Lepas itu, sudah buka dia tidak boleh

panggil balik sebab susah masuk Sabah dan bukan itu sahaja saya melihat bahawa

kontraktor ini memang kurang berkemampuan dari segi kewangan. Banyak faktor-

faktor kita sudah panggil berpuluh-puluh kali dan di Sabah ini sebetulnya kita tidak

ada lagi sistem rescue projek yang sakit boleh diganti dengan kontraktor lain. Itu

sebab kita tengah mencari kaedah, lain kali kita sudah ada apa ini experience projek

yang sudah sakit seharusnya akan ada rescue company untuk mengganti kontraktor

yang sakit. Di semenanjung ada kaedah dia, di Sabah ini belum ada. Saya tengah

berbincang dengan SUT kementerian untuk mencari mekanisma yang baik supaya

sekiranya berlaku suatu hari nanti begitu, kita akan ada satu pendekatan yang baru

untuk memastikan projek itu terus berjalan walaupun kontraktor utama dia telah tidak

terlibat.

Menjalankan operasi bersepadu mencegah kecurian air di kawasan setinggan

dengan kerjasama polis dan Dewan Bandaraya, jabatan dan sebagainya. ADUN



197 | P E N Y A T A R A S M I 8 D I S E M B E R 2 0 2 1

Likas. Ya, terima kasih Yang Berhormat masih menunggu. Untuk makluman Yang

Berhormat, tanggungjawab mengurus dan menyelenggara sistem perparitan adalah

mengikut agensi seperti berikut; saliran parit tepi jalan, Jabatan Kerja Raya, saliran

monsun, Jabatan Pengairan rakan saya di sebelah saya, saliran semula jadi, jabatan

JPS, saliran pertanian, JPS, saliran kampung, Pejabat Daerah, JPS, parit dan

taman-taman perumahan, kawasan komersil, kawasan industri di selenggara oleh

Pembina Kekal Mewah Sdn. Bhd. di bawah kawalan Kementerian Kewangan. Sebab

itu, di Sabah ini kita unik. Parit pun sampai 4, 5 authority. Semua ada parit. Jadi,

kalau ada masalah, DBKK cakap ini bukan saya punya, ini JPS punya, tapi ini bukan

JKR punya, ohh… bukan, ini apa ini, Kekal Mewah punya. Akhirnya, rakyat

diperdagang sampai 5 authority yang ada parit.

Jadi ini perkara pun mungkin akan saya bawa dalam kabinet untuk kita bincang, bagi

lah satu authority saja lah, jangan lagi banyak-banyak. Susah, rakyat susah. Jadi

kalau berlaku banjir apabila sistem perparitan monsoon drain sedia ada penuh dan

tidak dapat menampung aliran air yang seterusnya mengakibatkan air melimpah ke

kawasan jalan raya dan sekitarnya. Selain itu, paras air laut pasang dan surut juga

menjadi faktor utama berlakunya banjir walaupun hujan turun hanya beberapa jam

sahaja. Ekoran daripada masalah banjir ini, kementerian melalui Jabatan Kerja Raya

Sabah dan syarikat konsesi penyelenggara sentiasa mengambil langkah yang

efisien yang, dan memperluaskan perkhidmatan dengan melaksanakan kerja-kerja

pembersihan parit.

Pihak konsesi yang dilantik akan memantau projek kilat dan sekiranya ada

keperluan untuk menaik taraf parit tepi jalan, membesar parit kerja-kerja akan

dimasukkan dalam program. Yang Berhormat daripada Kukusan, ada? Sudah tidak

ada tidak apa, kita akan hantar secara bertulis. Yang Berhormat daripada Silam,

belum? Tidak ada sudah? Bagus, cepat aku balik. Yang Berhormat dari Sri Tanjong,

ada lagi? Untuk makluman Yang Berhormat, arh… Dewan Yang Mulia ini, kerajaan

masih berhasrat untuk membina lebuh raya persisiran Tawau atau Tawau Coastal

Highway. Pakej ini merupakan pakej tambahan di dalam pelaksanaan Pan-Borneo

Sabah. Pada mulanya, pakej ini tidak termasuk tetapi saya telah teliti ada tiga pakej

baru yang perlu dimasukkan sebab kalau tidak cacatlah Pan-Borneo itu sendiri.

Yang Berhormat jangan bimbang, saya tidak lupa kawasan Yang Berhormat dan

akan kita masukkan dalam fasa 3 merujuk Pan-Borneo.
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8/12/2021 - RAKAMAN 65 [10:10 PM – 10:20 PM] – [SITI HIJANAH] – MM

Timbalan Ketua Menteri / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Pada mulanya pakej ini tidak termasuk tetapi saya telah teliti ada tiga (3)

pakej baru yang perlu dimasukkan sebab kalau tidak cacatlah Pan Borneo itu sendiri.

Yang Berhormat jangan bimbang, saya tidak lupa kawasan Yang Berhormat.

Tuan Justin Wong Yung Bin [Sri Tanjong]: Datuk Menteri.

Timbalan Ketua Menteri / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]:…dan akan kita masukkan dalam fasa tiga (3) merujuk Pan Borneo.

Tuan Justin Wong Yung Bin [Sri Tanjong]: Datuk Menteri, soalan tambahan ah

Datuk Menteri boleh saya minta juga untuk yang pasal ah trafik to ease trafic

congestion di Tawau. Bolehkah saya minta Datuk Menteri untuk

mempertimbangkan ah membuat flyover di kawasan-kawasan yang telah ditetapkan

sebab saya faham kementerian Datuk Menteri ada buat cadangan untuk buat ah

flyover di beberapa kawasan strategik. Jadi di sini saya minta Datuk Menteri kalau

boleh ah, membawa ini ke Federal untuk dapat kelulusan. Terima kasih, Datuk

Menteri.

Timbalan Ketua Menteri / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Terima kasih cadangan Yang Berhormat akan saya angkat ke pengetahuan

pihak apa ini, ah untuk memohon peruntukan daripada pihak Federal. Ya Api-api?

Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Datuk Speaker.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Teruskan.

Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Thank you ah, kepada Menteri JKR

yang satu kementerian yang paling penting...

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Bukan, bukan Yang

Berhormat bukan Menteri JKR...
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Datuk Liew Chin Jin @ Christina [Api-Api]: Bukan? Menteri Kerja Raya, sorry

hahaha, ok ah jangan lupa bekalan air, masalah di Tawau bila menteri pergi ke

Tawau, sila jemput kita menteri-menteri atau YB, YB termasuk YB opposition pun

boleh ikut. Menteri Kerja Raya kalau kita buat lawatan ke Tawau khususnya study

the supply water to the Tawau people. Thank you.

Timbalan Ketua Menteri / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Ya, maklumat untuk Sri Tanjong juga, pakej ini telah pun dimasukkan bagi

mengurangkan masalah kesesakan di Bandar Tawau seterusnya merupakan pakej

sambungan sehingga ke fasa tiga (3) Projek Pan Borneo. It’s a good news for you

ah.

Tuan Justin Wong Yung Bin [Sri Tanjong]: Thank you Datuk Menteri, thank you.

Timbalan Ketua Menteri / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: ADUN Kunak, untuk makluman Yang Berhormat masalah air di Kunak

antara penyelesaiannya bagi jangka masa panjang adalah cadangan membina

tangki pra pemendap, pra pemendapan bertujuan menangani kekurangan air

sewaktu musim banjir. Kos bergantung kepada kajian dalam proses manakala bagi

sistem operasi loji Jabatan Air Kunak juga mengemukakan Sistem Poly Aluminium

Chloride (PAC) mampu memproses rawatan air semasa kekeruhan air yang tinggi.

Jadi itu antara lain lah Yang Berhormat.

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: Soalan YB Menteri. Terima kasih YB Menteri.

Saya tunggu sebab saya makan jamu banyak ini YB Menteri. (audiens ketawa) YB

Menteri adakah YB Menteri maklum bahawa perjawatan engineer background di

JKR especially jabatan air adalah sangat rendah? Kalau saya tidak silap less than

20 percent ah engineer di jabatan air dan pendapat saya JBA merupakan jabatan

yang sangat teknikal dan melibatkan skill mekanikal yang sangat tinggi. Jika ya,

apakah tindakan untuk menambah baik pegawai-pegawai JBA yang menjaga setiap

daerah yang mesti terdiri daripada jurutera dan bukan pembantu jurutera sebab saya

rasa kalau ah apa pegawai tersebut adalah jurutera, dia immediately boleh memberi

advice yang, yang lebih baik. Terima kasih Menteri.
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Timbalan Ketua Menteri / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Yang Berhormat saya memang bersetuju sebab itu saya kata mungkin Yang
Berhormat ingat suatu ketika dahulu jabatan air ini dikategorikan sebagai jabatan

hitam dan hampir semua stafnya telah dibekukan jawatan, tidak boleh naik, turun

boleh. Di seluruh hampir 3,000 staf jabatan air cuma saya ingat tidak sampai 10

peratus profesional, sebab itu saya kata jabatan air ini kalau tidak diurus dengan

baik, malap jabatan ini sebab cerita-cerita yang dulu lah.

Jadi terpaksa saya up, kita terpaksa minta dengan kerajaan dengan Jabatan

Perkhidmatan Awam dan masih belum ada respon walaupun pada dasarnya kita

bersetuju sekurang-kurangnya saya meminta 300 orang ahli profesional untuk

dimasukkan ke jabatan air untuk memastikan bahawa air ini juga dapat kita apa ini

berikan mereka inspirasi baru lah sebab maruah mereka telah tercemar dan

kebanyakan mereka sudah tidak bersemangat, nak dibuang semua akhirnya jabatan

air tidak akan dapat beroperasi seluruh Sabah. Mahu didakwa semua pun sama

juga. Jadi terpaksa begitu sahaja lah tiada hala tujunya. Itu yang berlaku Yang

Berhormat.

Ah, ADUN Limbahau sudah tidak ada, sahabat saya, oh ada? Hahaha... Untuk

makluman Yang Berhormat bekalan masalah bekalan air terutama Mukim Kinarut,

Kementerian Kerja Raya melalui Jabatan Air Negeri Sabah telah mencadang projek

penambahan kapasiti Loji Rawatan Kogopon dari 40 juta liter sehari kepada 80 juta

liter sehari termasuk keseluruhan paip dan tangki simpanan yang telah diluluskan

dalam Rolling Plan 4, Rancangan Malaysia Kesebelas. Dengan kaedah

pembiayaan secara pinjaman, projek ini dalam peringkat memuktamadkan kajian

kejuruteraan nilai.

Projek ini adalah menambah kapasiti pengeluaran air terawat Loji Rawatan Air

Kogopon dari 40 juta kepada 80 juta bagi menampung permintaan bekalan air

termasuk kawasan Kimanis, Papar, Putatan hingga 2040. Selain itu, Jabatan Air

Negeri Sabah juga mempunyai perancangan jangka masa panjang iaitu membina

fasiliti pra pemendapan bertujuan untuk mengawal kekeruhan air dan juga membina

sebuah kolam takungan air pinggir sungai off river storage untuk simpanan air

mentah. Cadangan ini telah disenaraikan di bawah kajian kemungkinan dan reka
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bentuk terperinci dalam program pembangunan pembiayaan peruntukan kerajaan

negeri.

Bagi penyelesaian jangka panjang, untuk mengatasi masalah air di Kawasan Pantai

Barat Sabah, kementerian saya bersama-sama Jabatan Air Negeri Sabah dalam

proses melantik perunding bagi melaksanakan kajian kemungkinan cadangan

pembinaan Empangan Papar, Skim Bekalan Air Kota Kinabalu Fasa 3 sebagai satu

sumber air mentah utama sehingga tahun 2050. N. 60 Tungku, sahabat saya untuk

makluman Yang Berhormat Kementerian Luar Bandar Persekutuan telah meluluskan

projek air di luar bandar di Kampung Linogod, Kampung Seri Hak dan Kampung

Talibas, Tungku, Lahad Datu.

Dalam Rolling Plan ke2 tahun 2017 di bawah pembiayaan geran persekutuan air

luar bandar Negeri Sabah, status projek ini kini dalam peringkat penyediaan draf

tender dokumen untuk semakan dan dimuktamadkan sebelum dikemukakan kepada

KPLB dan dijangka bermula tahun 2022. Persediaan penyediaan turut bergantung

kepada pengurusan pengambilan tanah yang turut diurus pada masa ini dan harap

dapat diselesaikan seawal tahun 2022.

Di samping itu, Kementerian Kerja Raya melalui Jabatan Air Negeri Sabah akan

menyenaraikan cadangan pemasangan paip di kawasan Kampung Tampisan,

Kampung Sungai Nipah, Pemahutan dan Tegupi di dalam program air luar bandar

Negeri Sabah dan tertakluk kepada pertimbangan kelulusan dari pihak Kementerian

Luar Bandar untuk diluluskan dalam Rolling Plan Ketiga tahun 2023 Rancangan

Malaysia Kedua Belas.

Berhubung dengan projek pembekal, membina, menguji dan mentauliah muka sauh

paip air mentah bersaiz 300 mm, loji air berkapasiti empat (4) juta sehari serta kerja-

kerja berkaitan di Kampung Tanjung Labian, Lahad Datu. Projek ini telah siap

pembinaan pada 2019 dan projek ini pada awalnya sebagai salah satu

tanggungjawab sosial korporat Felda.

Namun begitu, pihak FIC telah memaklumkan Jabatan Air Negeri Sabah ingin

menyerahkan aset tersebut kepada jabatan air manakala bekalan berkenaan

dengan sistem bekalan air, elektrik di Kampung Lingodod terdapat lima (5)
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pencawang yang telah tersedia dipasang dan beroperasi iaitu Pencawang Lingodod

Satu, Pencawang Lingodod Dua, Pencawang Uramos Estate, Primus Estate,

Pencawang YWH Plantation dan Pencawang Jendom. Bagi penswastaan stesen

solar hybrid di Tanjung Labian dan Tampisan...

8/12/2021 - RAKAMAN 66 [10:20 PM – 10:30 PM] – [ABDUL WAFIY] – SD

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: ..dan beroperasi iaitu Pencawang Bangingod 1, Pencawang Bangingod 2,

Pencawang Foremost Estate, Pencawang YWH Plantation dan Pencawang

Zendong.

Bagi penswastaan stesen solar hibrid di Tanjung Labian dan Tambisan, proses

penganugerahan kontrak operasi dan selenggara adalah mengikut proses tender

terbuka dan mengikut mengikut tampiasan yang mendalam terutama dari segi

kompetennya. Kontrak baru ini bagi baru sehingga bermula 1 Oktober 21 pihak dan

pihak SESB akan terus memantau, menilai dan memastikan perkhidmatan yang

berdaya harap kepada pengguna terkawal di kawasan terlibat. Jadi itu lah Yang

Berhormat sama - sama kita berdoa mudah - mudahan apa yang kita rancang Allah

akan permudahkan. Aamiin.

ADUN Karamunting saya ingat dia sudah nda tahan sudah menunggu, Adun Inanam

ya Yang Berhormat daripada Inanam kebanyakkan daripada kampung - kampung

yang belum mendapat bekalan air adalah disebabkan ianya belum digazetkan

sebagai reserved kampung, bermakna status dia masih lagi gantung - gantung.

Sementara bagi mukim Inanam, bekalan air akan dapat ditingkatkan tekanannya

apabila projek pembinaan Loji Rawatan Air serta agihan air Telibong II fasa II siap

dijangka 2023 untuk menampung keperluan bekalan air di mukim tersebut.

Sementara waktu sementara waktu Jabatan Air Negeri Sabah juga sentiasa bersiap

siaga untuk menyediakan perkhidmatan penghantaran air bersih kepada pengguna,

melakukan catuan berjadual dan mempertingkatkan pemantauan NRW di kawasan

berkenaan.

Manakala bagi mengatasi masalah kesesakan di jalan Telipok, JKR Sabah telah

menyusun semula Pelan Pengurusan Trafik (Traffic Management Plan) dengan
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mengambil kira kapasiti trafik yang luarbiasa ketika ini. Di samping itu juga,

kontraktor telah diarah untuk mempercepatkan penyiapan jalan seterusnya dibuka

kepada kenderaan di kawasan ini. Adun Kawang…

Tuan Peto Galim [Inanam]: Tambahan, tambahan Datuk.

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Ya

Tuan Peto Galim [Inanam]: Aaahh terima kasih Tuan Speaker, adakah cara

method conventional ataupun jangka pendek untuk membantu orang ramai yang

tersekat di dalam kesesakkan lalu lintas setiap hari, waktu peaks time saya perhati

more than 4 KM 5 KM, so adakah pendekatan kampungan punya pendekatan tetapi

efektif? Mungkin meletakkan orang ataupun pihak berkuasa di tempat - tempat yang

strategik? Terima kasih.

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Terima kasih Yang Berhormat. Saya akan meminta apaini pengarah untuk

membincang dengan pihak trafik sementara waktu menunggu jalan ini apaini

disiapkan. Mungkin itu ialah method yang paling cepat kita ambil sebab kerja - kerja

ini kerana diteruskan untuk apaini untuk masa depan yang baik jugalah tetapi Insya-

Allah lah kita akan cari jalan penyelesaian yang terbaik untuk membantu supaya

trafik perlu ini berjalan dengan baik. Terima kasih Yang Berhormat.

Aaahhhh status setakat ini pihak KKRM masih dalam proses penelitian terhadap ini,

ini Kawang. Untuk makluman Yang Berhormat, status setakat ini pihak KKRM masih

dalam proses penelitian terhadap cadangan - cadangan tajuk projek menaik taraf

jalan Lok Kawi - Pengalat - Papar - Sabah, kos projek RM675 juta, ini akan sedang

di pohonlah.

Adun Tempasuk. Saya ingat sudah balik, oo ada. Untuk makluman Yang Berhormat

berkenaan bekalan air telah mengambil langkah untuk lebih fokus kepada

pengambilan air mentah alternatif dan bukan bergantung sepenuhnya dengan

sungai di daerah Kota Belud. Ini disebabkan pencemaran kekeruhan sejak kejadian

gempa bumi tahun 2015 telah menyebabkan sering kali gangguan operasi loji - loji
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rawatan air. Maka dengan itu melalui projek air luar bandar, Jabatan Air telah

mengambil langkah seperti mencadangkan pembinaan telaga tiub di Loji Rawatan

Air Pekan Kota Belud seperti yang telah dilaksanakan dan siap pada oktober 2021 di

Kampung Bayayat. Penyelesaian serta merta yang diambil semasa gangguan

bekalan air adalah seperti menyediakan perkhidmatan penghantaran air ke kawasan

yang terjejas dan sebagai alternatif untuk mengatasi masalah pam tersumbat

semasa musim banjir dengan menyediakan pam tunggu ataupun Standby Pump.

Manakala berkenaan dengan bekalan elektrik pihak SESB telah dan mengenal pasti

punca utama masalah kepada asset SESB ketika banjir besar di daerah Tempasuk

dan kawasan sekitarnya adalah disebabkan talian voltage tinggi jenis tidak bertebat

yang boleh rosak akibat dilanggar pokok hanyut di Sungai Kota Belud. Melalui

permasalahan ini, perancangan telah dimulakan dengan dengan Jabatan

Perancangan SESB untuk mendirikan dan menukar talian baru jenis bertebat

sepanjang 3KM di kawasan sungai yang mana telah mendapat kelulusan izin lalu

daripada pihak JKR pada tahun April 2021. Pelaksanaan projek ini akan

dilaksanakan dalam tahun 2022.

Sementara menunggu paip siap, menambah baikan segera telah dilaksanakan pada

September 25 dengan meningkatkan tiang sebanyak 43 kaki yang merintanggi

Sungai Kota Belud. Selain itu, sebanyak 8 pencawang elektrik SESB telah dikenal

pasti mempunyai potensi ditenggelami air semasa berlakunya banjir di daerah

Tempasuk telah dimasukkan dalam perancangan penambah baik struktur dan

bangunan pencawang. Mampu banjir melibatkan belanja kos sebanyak RM415,800

dalam proses permohonan belanjawan.

Bagi Adun Luyang. Untuk makluman Yang Berhormat, cadangan perlaksanaan Sky

Train adalah bagi memperbaiki sistem pengangkutan awam di bandar Kota Kinabalu

dengan kos yang minima dan masa pelaksananya yang singkat. Ini sekaligus dapat

menyelesaikan masalah kesesakan di Bandaraya Kota Kinabalu. Kaedah PFI akan

dipertimbangkan sewajarnya oleh kerajaan bagi pelaksanaan projek ini.

Untuk makluman Yang Berhormat juga iaitu pada tahun 2013 aaahh Prasarana

Berhad telah mengemukakan satu cadangan kepada kerajaan negeri untuk apa ini

membina monorel tetapi monorel itu akan sampai ke mana ini ke mana ini?
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Sepanggar. Kos dia ketika itu RM5 bilion dan kerajaan negeri telah menolak

cadangan itu manakala kos bagi Sky Train ini pada hari ini hanya RM1.4 bilion

sahaja dan dilaksanakan secara PFI, kerajaan tidak perlu mengeluarkan wang cuma

menyediakan sedikit tanah untuk platform Sky Train ini bermula dan aaahhh…

Tuan Phoong Jin Zhe [Luyang]: Yang Berhormat Menteri.

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Ya.

Tuan Phoong Jin Zhe [Luyang]: Minta laluan. Terima kasih Datuk Menteri aaahh

aaahh sedangkan saya mengalu-alukan sebarang inisiatif dan usaha untuk

mempertingkatkan sistem pengangkutan awam di Bandaraya Kota Kinabalu, we

desperately need it and tapi ada beberapa persoalan untuk Datuk Menteri kerana

saya lihat Sky Train ini sememangnya bukan satu sistem pengangkutan awam yang

mainstream di seluruh dunia sebab dia punya mounted reel system itu dia masih

sesuatu sistem yang baru di negara China.

So saya ada beberapa persoalan. Satu, siapa ketiga - tiga syarikat yang

bertanggungjawab dalam dalam aaahh projek tersebut? Adakah mereka

berpengalaman dalam pembinaan Sky Train ini? Adakah mereka pernah bina apa-

apa sistem di seluruh dunia? Dan juga keduanya, apakah pertukaran since this is

the PFI? So apakah pertukaran? Apakah syarat untuk mereka melabur di sini

dengan bilion ringgit? Apa syarat pertukaran kerajaan negeri untuk membiayai

projek ini dan memberi, membayar balik manfaat kepada mereka?

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Ok faham ok Yang Berhormat kerajaan negeri melalui KHAZANAH

berharap dan melalui anak syarikat WHSB Ventures Sdn. Bhd, anak syarikat

KHAZANAH Sabah bekerjasama dengan syarikat pelabur iaitu Vision Construction

Sdn. Bhd, Cycle Sky City Sdn. Bhd dan Guang Zhai China. Satu saja yang

bertanggungjawab tentang Sky Train sementara dua ini ker…
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8/12/2021 - RAKAMAN 67 [10:30 AM – 10:40 AM] – [NORHAZIRAH] – RL

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: ... tentang sky train sementara dua ini kerajaan negeri akan menyediakan

tanah 3 ribu eh 30 ekar untuk dibangunkan oleh joint venture di antara kerajaan

negeri dengan syarikat yang bertanggungjawab ini untuk mendirikan Jesselton City

dianggarkan kos development 5 bilion dan tanah ini masih milik negeri Sabah. Tidak

kita jual dengan mana-mana cuma kita akan ada development termasuk theme park

apa ini hotel ada lima five star hotel akan dibangunkan dan sebagainya. Dan ini

pada saya akan memberi tarikan kepada pelancong dalam negeri mahupun sebab di

Sabah ini kita tidak ada theme park. Kita terpaksa kalau mahu theme park kita ke

Langkawi, ke Kuala Lumpur sebagainya. Jadi kali ini kita sediakan theme park

pertama untuk riadah orang Sabah. Kedua, untuk menarik pelancong datang ke

negeri Sabah. Saya harap dapat memberi ya…

Datuk Wong Hong Jun [Tanjong Aru]: Datuk Seri, ya, baik punya cadangan,

Datuk Menteri di mana itu? 30 ekarkah? Di mana ya itu 30 ekar?

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Di sebelah Likas.

Tuan Phoong Jin Zhe [Luyang]: Datuk Menteri, Datuk Menteri adakah kita pernah

buat feasibility study ke atas sky train ini? Dan ada feasibility study, kajian

kemungkinan?

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Ada...dan kalau selepas ini mungkin saya akan ke melihat sky train ini di

China dan kita akan melihat kilang-kilang dia untuk memastikan bahawa ianya

benar-benar memberi manfaat kepada rakyat negeri Sabah.

Tuan Phoong Jin Zhe [Luyang]: Datuk, Datuk Menteri untuk makluman pada awal-
awal tahun ini belum lagi ada apa-apa sistem sky train dilaporkan oleh media negara

di China. Belum lagi ada mana-mana bandar di China berjaya ada sistem ni. So,

kenapa Kota Kinabalu mahu pakai sistem ini? Kerana sistem ini bukan lagi a big

mainstream di seluruh dunia. Saya rasa kita harus berasa bimbang dan risau
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sedangkan kita masih ada pilihan lain berbanding dengan light rail, trains, monorail

dan lain-lain. So, kenapa Kota Kinabalu mesti pakai sky train ini? Apakah alasan?

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Bukan mesti, Yang Berhormat, cuma salah satu pilihan dan kita juga akan

mempelbagaikan apa ini transportation activity untuk rakyat Kota Kinabalu. Kalau

Yang Berhormat ada cadangan lain, mungkin kaedah lain kita tambah. Ini untuk

kebaikan Bandaraya Kota Kinabalu. But, we promise you the sky train is very safe,

don’t worry. Ya…(ketawa). OK, ah…

Datuk Pertua, Tuan Speaker, Ahli Yang Berhormat daripada Gum-Gum. Ada lagi?

Ada. Terima kasih Yang Berhormat. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat bekalan

air di Gum-gum terdapat satu buah projek yang telah siap dilaksanakan iaitu projek

bekalan air luar bandar iaitu Sistem Retikulasi Tahun 2016 negeri Sabah Zon 9.

Status projek hanya menunggu menjalani ujian pentaulihan, testing and

commisioning. Objektif projek ini untuk menyalurkan bekalan air di kawasan Gum-

gum antara kampung-kampung yang terlibat adalah Kampung Lalasun, Kampung

Tanjung Pisau, Kampung Sebait, Kampung Bim-Bim, Kampung Jalan Pon dan

Kampung Semawang. Jadi, inilah antara lain.

Tuan Speaker, sebagai yang terakhir…

Tuan Arunarnsin bin Taib [Gum-Gum]: Datuk Speaker.

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Ya…

Tuan Arunarnsin bin Taib [Gum-Gum]: ahh berkenaan dengan air di kawasan

DUN Gum-Gum Yang Berhormat Menteri saya ingin menanya apa yang disebut oleh

Yang Berhormat Menteri tadi tidak termasuk Rancangan Lobou, Banting, Dulit,

Sungai Beruang dan Kuala Gum-gum. Sedangkan yang saya tahu sekarang paip

sudah ditanam sampai ke Kuala Gum-Gum. Jadi, saya berharap sangat Yang

Berhormat Menteri dapat menyalurkan air bersih untuk bekalan orang kampung.

Terima kasih.
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Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Insha Allah Yang Berhormat. Saya akan cuba usahakan apa yang terbaik

supaya orang kampung di kawasan Yang Berhormat juga dapat menikmati air bersih

di kawasan Yang Berhormat.

Akhir kata, Tuan Speaker, saya ingin mengucapkan tahniah kepada…

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: Datuk Menteri, Datuk Speaker.

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Ya Kunak.

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: Ya. Minta maaf YB Menteri saya rasa ada satu

lagi soalan saya yang YB Menteri belum jawab mungkin boleh dijawab secara

bertulis adalah tentang jalan mendap di hadapan Air Terjun Madai yang sudah

mengalami kerosakan lebih 5 tahun. Itu mungkin boleh YB Menteri rujuk..

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Saya jawab secara bertulis ya.

Puan Norazlinah binti Arif [Kunak]: dan seterusnya juga YB Menteri bukan soalan

cuma permintaan saya mengharap dengan keterbukaan YB Menteri kita mengharap

agar JKR di setiap daerah juga terbuka untuk berkongsi maklumat-maklumat projek

pembangunan kepada ADUN Pembangkang. Sebab sebagai ADUN Pembangkang,

Datuk Menteri banyak projek yang tiba-tiba ada saja ni, kami tidak tahu apa-apa. So,

should be no problem macam kalau saya tidak minat, tidak pandai main projek ni.

We just want to know apa projek pembangunan yang dibawa untuk rakyat. So, kami

sangat berharap agar JKR terbuka untuk berkongsi maklumat ini. Terima kasih.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Merotai, saya nampak

berdiri tadi dulu.

Tuan Sarifuddin bin Hata [Merotai]: Terima kasih, Datuk Speaker. Terima kasih,

Yang Berhormat Menteri. Saya rasa penggulungan Yang Berhormat Menteri terakhir

sudah. Tidak ada sentuh berkenaan dengan Merotai. Saya ada semalam
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membangkitkan dalam perbahasan saya berkenaan dengan jalan raya di Merotai

yang banyak lubang-lubang. Saya rasa perlu di re-surface balik. Ah begitu juga,

daripada Merotai ke Kalabakan banyak yang berlubang-lubang.

Kedua berkenaan dengan pam. Pam air di Loji Rawatan 1 dan Loji Rawatan 2. Pam

ini sudah berumur 25 tahun. Tahun 1996 kah 1993 kalau tidak silap saya. Jadi saya

minta Yang Berhormat Menteri kalau pam ini diganti sekurang-kurangnya dua yang

baru sebab pam ini kalau tidak silap saya harga dia cuma RM65 ribu dan kalau

boleh diganti dua pun cukuplah untuk menampung selalu mengalami kerosakan dan

selalu terjadi gangguan bekalan air. Terima kasih, Yang Berhormat Menteri.

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: …saya akan ambil tindakan seberapa segera yang boleh.

Tuan Tan Lee Fatt [Likas]: YB Menteri, Ini Likas.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Likas, silakan.

Tuan Tan Lee Fatt [Likas]: Terima kasih Tuan Speaker. Terima kasih YB Menteri.

Tadi YB Menteri ada jelaskan berkenaan rancangan naik taraf ahh apa ni saluran air

saluran paip. Jadi, saya harap di kawasan saya di sepanjang Jalan Tuaran selalu

dalam ucapan saya juga saya ada nyatakan tentang paip pecah. Jadi, mintalah tukar

mungkin sudah terlalu lama paip tu dan juga di Jalan Tuaran sebenarnya saya minta

ada bahagian-bahagian tertentu masih lagi, masih lagi parit tanah. Jadi, malulah ini

kawasan KK tapi parit masih tanah lagi ni. Di Tuaran dekat SDA Church. Satu lagi

mungkin perlu dibesarkan kawasan-kawasan tertentu di Jalan Tuaran, di Jalan Teluk

Likas. Parit dan longkang tu mungkin perlu dibesarkanlah sebab tiap-tiap kali hujan

pun sekejap saja penuh.

Satu lagi, di kawasan saya seperti Jalan Punai Tanah, Jalan Mergastua dan juga

sekali lagi Jalan Teluk Likas ini kawasan sekolah jadi selalu pun kalau apa ni waktu

persekolahan memang jammed teruk. Kadang-kadang saya pun tidak dapat keluar

di sana. Saya pun tidak berani keluar, Datuk. Nanti dia tengok woi ni YB kenapa

tidak besarkan jalan ataupun tengoklah jadi saya minta ahh YB Menteri cari jalanlah

untuk apa ni dan yang paling akhir sudah tentu yang kejadian yang baru-baru ini
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tanah mendap di Jalan Teluk Likas yang disebabkan oleh saluran pembentungan.

Jadi, ini bukan pertama kali. Sebelum ni pernah juga berlaku tanah mendap di Jalan

Tuaran juga depan Shell kemudiannya pecah lagi di simpang Jalan Tuaran, di Jalan

Teluk Likas. Jadi, saya harap YB Menteri boleh bagi penjelasan ataupun sekurang-

kurangnya boleh bagi maklumat berkenaan saluran pembentungan mungkin perlu

ditukarkah juga atau sebagainya? Itu saja, terima kasih. Tuan Speaker, terima kasih

YB Menteri.

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Yang Berhormat daripada Likas. Untuk makluman Yang Berhormat,

memang betul bahawa paip-paip air di seluruh Sabah dan pembentungan ini adalah

paip lama. Jadi sudah terlalu memang pastinya mendapat kebocoran yang senang.

Sebab itu Non Revenue Water kita sudah mencecah 6…

8/12/2021 - RAKAMAN 68 [10:40 AM – 10:50 AM] – [MOHD ZULFIKREE] – RA

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: …non-revenue water kita sudah mencecah 60%. Jabatan Air Negeri Sabah

cuma dapat memungut hasil 40 peratus, 60% sudah jadi apa ini orang kata, sudah

burst. Tidak boleh diniaga. Sebab itu, kita perlu mengambil langkah-langkah untuk

memastikan bahawa paip air ini dapat diganti tetapi kekangan ekonomi itu

mengakibatkan kita, perancangan kita orang kata tidak tercapai tetapi kita akan

mencari mekanisme lain sebab sudah tentu ada jalan lain untuk mengatasi masalah

ini. Pembentungan, paip air, di mana banyak water tipping lagi banyak kecurian

sudah tentu akan mengakibatkan pelbagai-bagai masalah. Ah… ya.

Datuk Ewon Benedick [Kadamaian]: Ahh… laluan. Yang Berhormat Menteri.

Kalau ah… kita lihat ah… kita lihat dalam ah… kod projek di bawah Jabatan Kerja

Raya ini, banyak jenis ah… jalan raya di bawah ah… bidang Yang Berhormat ah…

Menteri, jalan dalam bandar jalan ahh… ke kawasan pelancongan, jalan ke kawasan

pertanian, jalan ke kawasan perindusterian, jalan ke penempatan bandar dan luar

bandar, jalan masuk ke sekolah, banyak sebenarnya. Saya ingin memaklumkan

Yang Amat Berhormat ah… Menteri, bila sekolah dibuka tempoh hari di SK Sayap,

penduduk kampung bergotong-royong, collect-collect, pungut-pungut, baik pulih

jalan JKR ini jalan utama, beberapa hari kita masukkan dalam portal berita baru
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syarikat yang dilantik itu pergi baik pulih. Tidak adil buat rakyat dia sudah keluarkan

belanja. Dalam ah… bajet ini hanya RM600,000 untuk tahun depan. Pada saya, ini

cadangan lah Yang Amat Berhormat Menteri kalau dapat diberi keutamaan, berilah

kepada penaiktarafan ataupun ah… sekurang-kurangnya penyelenggaran kualiti itu

jalan-jalan masuk ke sekolah sebab ini diguna bukan hanya guru, ibu bapa, para

pelajar. Mereka ini akan mengundi sudah bulan 1, lepasan SPM. Biar dia mengingati

Yang Berhormat lama begini dapat menyelenggarakan berkualiti jalan ke sekolah

mereka dan mungkin boleh memberi sokongan kepada Yang Berhormat tadi

semangat asal ahh… apa ini pembukaan ucapan ini saya ingat mahu pindah kerusi

sebelah…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat, awal

lagi kempen. Ini kempen awal.

Datuk Ewon Benedick [Kadamaian]: Ini, ini cadangan kita lah, ya. Rayuan

daripada rakyat Kadamaian yang terpaksa pungut-pungut duit buat dulu sebelum

kontraktor JKR itu datang buat kerja, terima kasih.

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Terima kasih di atas apa ini umm… apa ini keluhan Yang Berhormat,

saya…

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Yang Berhormat Kepayan.
Sebelum dia, ah...

Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Ohhh... Ya.

Puan Jannie Lasimbang [Kapayan]: Terima kasih, Datuk Speaker. Ya saya juga

ah… Yang Berhormat Menteri telah umm… mengemukakan beberapa cadangan

tetapi tidak dijawab di sini ahh… ada ahh… ini melibatkan jalan raya ahh… pintas

lah di Jalan Shantong, Jalan Reservoir, Taman Hilton, dan SJK (C) Yue Min ke

Taman Peluduk. Ini adalah untuk membantu kesesakan lalu lintas yang se, sering

berlaku. Terima kasih.
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Timbalan Ketua Menteri I / Menteri Kerja Raya [Datuk Seri Panglima Moktar bin
Radin]: Ya, Tuan Speaker. Kepada Ahli-ahli Berhormat, yang telah turut berbahas

dan tidak tercicir dalam penggulungan ini saya akan pastikan Yang Berhormat akan

mendapat jawapan bertulis daripada saya dalam masa minggu depan dan saya ingin

berterima kasih kepada seluruh Ahli-ahli Yang Berhormat yang telah melibatkan diri

dalam perbahasan dan saya cukup yakin.

Tuan Speaker, sebelum itu saya ingin memaklumkan Dewan yang mulia ini

beberapa projek yang akan dilaksanakan oleh Kerajaan Persekutuan melalui jalan

raya luar bandar iaitu antaranya, ya. Satu, menaik taraf Jalan Sayap Kota Belud, 16

kilometer Kadamaian, membina Jalan Menduring ke Jalan Bintang Emas Jalan Sapi,

Beluran - Labuk, naik taraf Jalan Ulu Tapo, Pemilah Pemilan, Pengalat - Tenom

Sabah, Tenom - Melalap, membina Jalan Mendulang, Meligan, Long Pasia, Sipitang,

Sindumin menaik taraf Jalan Lotong, Pekan Pensiangan, Nabawan, Nabawan Jalan

Tudan Poring, Tebobon, Tuaran Sabah, Kiulu naik taraf Jalan Shiantang Kota Likas,

Klias, Beaufort Klias, membina jalan Kambisih Mensilau, Ranau, 78 kilometer

Kundasang, naik taraf Jalan Podos, Taginambur Kota Belud, Kadamaian membina

Jalan Natal Tampulan, Kota Kinabalu, Karambunai, naik taraf Jalan Bangkulat ke

Kampung Imbak Tongod, Kuamut, naik taraf Jalan Tumalik Tenom, Melalap, naik

taraf Jalan di Tampasak Kampung Kaiduan di Suang Papar, Bongawan, naik taraf

Jalan Seri Bohayan, Sabah, Penampang, Moyog naik taraf Jalan Montos Gunapis,

Tebobon, Kiulu naik taraf Jalan Dudar Taburan Mendawang, Kota Belud, Tempasuk,

naik taraf Jalan Landasan Patah, Patah Rondom, Tanjong Kapor, Kudat, naik taraf

Jalan Kampung Salim Podon, Pitas, Kampung Pitas, naik taraf Jalan Buruh Sipitang

Sabah, Sindumin.

Ini antara projek-projek luar bandar dan belum lagi tahun 2022 yang ini sedang

dalam tender dan sebagainya untuk dilaksanakan di kawasan-kawasan. Saya cuma

maklumkan Yang Berhormat boleh maklumkan di dengan apa ini kawasan-kawasan

berkenaan.

Tuan Speaker, kita pun sudah menjangkau hampir pukul sebelas malam, jadi saya

juga ingin merakamkan terima kasih kepada Tuan Speaker sebab berdedikasi

bersama-sama dengan kita mudah-mudahan kita dapat laksanakan apa juga kita
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rencanakan ini pada masa akan datang dan sama-sama juga kita berdoa kita dapat

membangunkan Negeri Sabah. Terima kasih, Tuan Speaker.

Timbalan Speaker [Datuk Haji Ahmad Abdul Rahman]: Ahli-ahli Yang Berhormat,
Dewan ini ditangguh dan bermesyuarat semula pada 9 haribulan Disember pukul 10

pagi, esok.

Ditangguhkan sebagaimana yang dipersetujui pada pukul 10:47 malam.

Ditetapkan: “Bahawa Dewan ini ditangguhkan sekarang hingga pukul 10:00 pagi, 9

Disember 2021”.
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